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Förord 

De flesta privata skolorna i Sverige och säkerligen också i andra länder 
har som regel haft det ganska besvärligt . Det är inte svårt att se orsakerna 
härtill. 

Först gäller det starten. Någon enstaka gång kan det vara fråga om att 
fylla ett uppkommet behov i ett visst samhälle, och då kan skolan få det 
stöd, som den behöver för att komma igång och fortleva. I vårt land är 
skolorna i Djursholm och Saltsjöbaden exempel på dylika skolor. Detta 
var också fallet med många av de flickskolor, som uppstod i mitten och 
i senare delen av 1800-ta!et. Men för de skolor, som byggde på ett visst 
pedagogiskt program och som kom till för att förverkliga vissa ideer, 
som inte blivit tillgodosedda i de skolor som redan fanns, var situationen 
värre. Dit hörde de samskolor, som började sin verksamhet strax före se
kelskiftet. 

Det var många omständigheter, som måste vara gynnsamma för att 
försöket skulle kunna lyckas. Först måste initiativtagaren själv vara en
tusiastisk för sina ideer och ha förmåga att överföra sin entusiasm på sina 
medarbetare. Vidare fick denna entusiasm inte bara vara ett tillfälligt 
uppflammande utan måste hålla sig starkt trots alla de svårigheter och 
motgångar, som alltid möter den, som vill börja med något nytt . Leda
ren måste dessutom ha en viss personlig auktoritet och, inte minst, orga
nisationsförmåga. Slutligen måste det finnas en viss ekonomisk bak
grund. Antingen skall den som startar skolan själv ha pengar eller också 
ha människor bakom sig, som är villiga att offra de summor, som be
hövs. En skola som strävar att genomföra ett mer eller mindre radikalt 
program har nog alltid mött svårigheter att övervinna, framför allt i bör
Jan. 

Men även en etablerad ideskola eller progressiv skola, vad man nu 
skall kalla den, möter så småningom åtskilliga svårigheter. Den man eller 
kvinna, som satt igång skolan, är efter några årtionden gammal. Finns 
det då någon, som kan och vill ta över och förnya den gamla skolan? 
Siwlan måste nämligen förnya sig, om den fortfarande skall ha en upp-
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gift att fylla. Många av de ideer, som var nya på 1890-talet och utgjorde 
grunden för reformskolorna, är nu bestämmande för utformningen av 
det officiella skolväsendet. Dit hör bl a samskola, engelska som grund
språk, gemensam gymnastik för pojkar och flickor, omsorg om den en
skilda individen och samarbete med hemmen. Därför kom många av de 
gamla reformskolorna att i mi t ten av 1900-talet arbeta i stort sett som de 
allmänna läroverken . Men de hade sämre lokaler och sämre utrustning 
och fick- av ekonomiska skäl- nöja sig med ett sämre elevmaterial. 

En annan väsentlig svårighet, åtminstone för skolorna i vårt land, var 
att de allteftersom tiden gick blev mer och mer beroende av de offentliga 
myndigheterna. Nar riksdagen beviljade anslag till de privata skolorna
anslag utan vilka ingen privat skola kunnat fortleva - förknippades 
åtnjutandet av dem med vissa villkor. Under tidernas lopp blev på detta 
sätt de privata skolornas frihet alltmer beskuren, och både deras möjlig
het att leva upp till sina gamla ideal och att förnya sig blev kraftigt för
minskade. Detta bidrog i ännu högre grad än skolornas ålder till att göra 
de privata skolorna till kopior av läroverken. 

Ekonomin var naturligtvis, som nyss påpekats, en stötesten för pri
vatskolorna. Från början kom man över denna svårighet genom att un
derbetala lärarinnorna. Den metoden blev emellertid omöjliggjord re
dan i början av detta århundrade och det just genom det statliga ingri
pandet, som härvidlag var mycket befogat. Senare har väl facket spelat 
en liknande men mera diskutabel roll. Det går inte att skapa en på något 
sätt ny skola utan en arbetsinsats, som tar väsentligt mer tid än vad en 
normal arbetsdag ställer till förfogande, och det gäller nog både ledning
en och lärarna . En skola, som bygger på nya, oprövade ideer, kräver en 
idealitet, som inte frågar efter hur mycket arbete det kostar. Skall varje 
arbetstagare vid skolan ha betalt för varenda övertidstimme går skolan 
snabbt under. En rektor uttryckte häromdagen saken så här: "Nu går 
det inte längre att göra några pedagogiska försök, alla skall ha betalt för 
varje sak de gör utanför sina i lagar och förordnioger angivna skyldighe
ter." Sammanhanget mellan idealitet och ekonomi illustreras idag av 
Waldorfskolorna, som verkligen vågar att gå egna vägar. 

I det följande skall jag försöka skildra en svenska privatskolas liv från 
dess begynnelse till dess nedläggning . Jag har valt Sofi Almquists sam
skola, därför attjag själv under under 17 år haft nära anknytning till den, 
under 9 av dessa år som lärare med full tjänstgöring. 

Det är många som varit mig behjälpliga vid mitt arbete med förelig
gande skrift. Jag framför mitt tack till vederbörande tjänstemän vid 
Stockholms stadsarkiv, Statens psykologisk-pedagogiska bibliotek och 
Kungl biblioteket, till redaktören för Årsböcker i svensk undervisnings-
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historia docent Stig G Nordström samt till alla lärarekamrater och ele
ver, som jag fått synpunkter och upplysningar av; bland eleverna vill jag 
särskilt nämna Felix Folkebo, som ställt protokoll m m från skolfören
ingarnas verksamhet till mitt förfogande. Dessutom vill jag tacka lektor 
Herman Hansson, som granskat manuskriptet ur språklig synpunkt, 
och min hustru, som hjälpt till med korrekturläsningen. 

Slutligen framför jag mitt tack till Humanistisk-samhällsvetenskapli
ga forskningsrådet, som genom ett stort anslag möjliggjort tryckningen 

av mitt arbete. 

11 



l. Uppkomsten av 
samskolor i Sverige 

Den svenska skolan hade från början som huvuduppgift att utbilda präs
ter, så småningom också ämbetsmän. I båda fallen var det endast pojkar 
som kunde komma ifråga för utbildning till dessa yrken. Att ge utbild
ning åt flickor ansågs långt in på 1800-talet uteslutande vara hemmens 
sak. I förra delen av detta århundrade uppstod i alla fall en del privata 
flickskolor, t ex Wallinska skolan i Stockholm (1831) och Kjellbergska 
skolan i Göteborg (1836 ), som var ungefär av den typ vi sedan hade un
der resten av 1800-talet och ända fram till dess att grundskolan blev helt 
genomförd i början av 1970- talet. 

Flickskolan har haft många svårigheter att kämpa emot. J ag skall här 
nämna två av dem. Den ena var socialpedagogisk: målet för flickunder
visningen var inte klart. Att den först och främst skulle ge en viss allmän
bildning, det var alla överens om. Men om den sedan sku lle huvud saldi
gen riktas mot kvinnans uppgift inom hemmet eller om den dessutom 
skulle göra det möjligt för flickorna att försörja sig själva inom de yrken, 
som så småningom kom att stå kvinnonra till buds, eller rent av studera 
vidare vid universitetet, därom rådde delade meningar. 

Den andra var ekonomien. Flickskolorna var ju från början helt priva
ta, dvs de måste leva på de avgifter, som betalades av elevernas föräldrar. 
Under senare deJan av 1800-talet, närmare bestämt från 1874, kunde 
flickskolorna få statsunderstöd, och därigenom kunde terminsavgifter
na minskas, men de förblev alltjämt betydligt större än de var i de all
männa läroverken. Detta gjorde, att det endast var i större eller medels
tora städer, som det var möjligt att öppna flickskolor, och att det endast 
var relativt välbärgade fammiljer, som hade råd att låta sina flickor gå i 
dessa skolor. Bland villkoren för statsbidragen fanns visserligen att sko
lorna skulle ha ett visst antal friplatser, men dessa var alltför få för att 
spela någon egentlig ro ll. Det fanns även ett besvärligt villkor: kommu-

12 

nen eller enskild person skulle bidra med minst samma summa som sta

ten. 
Flickorna var faktiskt rätt styvmoderligt behandlade av statsmakter

na, och det var därför naturligt att de som intresserade sig för flickut
bildningen såg sig om efter utvägar. En tanke låg rätt nära: varför inte ha 
gemensamma skolor för pojkar och flickor? Vi fick obligatorisk folk
skola 1842 och där var det både ekonomiskt nödvändigt och naturligt att 
pojkar och flickor undervisades tillsammans. Men här var det ju endast 
fråga om små barn. 

I Förenta staterna fanns det samskolor redan sedan lång tid tillbaka 
och i Sverige fick vi den första samskOlan 1876. Det var K E Palmgren 
som detta år upprättade "Praktiska arbetsskolan för barn och ungdom" . 
Den var liten och ski lde sig rätt mycket från de på den tiden vanliga sko
lorna. Den organiserades dock snart om till större likhet med dessa, fi ck 
statsbidrag 1883 och rätt att anställa studentexamen 1888. Jag skall sena
re återkomma till Palmgrens pedagogiska id eer i samband med redogö
relsen för den pedagogiska diskussionen under 1880- och 90-talen. 

Under riksdagen 1884 omnämndes samskolan vid en debatt i andra 
kammaren och detta föranledde några repliker. 1

' Vid 1885 års riksdag 
motionerade ledamoten av första kammaren F T Borg om att flickor 
skulle få komma in i läroverkens två högsta klasser- sjätte och sjunde 
klasserna var tvååriga och svarade tillsammans mot det senare fyraåriga 
gymnasiet. Motionen avslogs och avslaget mo tiverades dels med de sed
liga faror dessa ansågs innebär, dels med att gymnasieundervisningen 
knappast kunde vara till nytta för flickor. Det förra av dessa två skäl 
skulle ännu långt in på 1900-talet gång på gång anföras mot samskolor
na. 

Vid samma riksdag motionerade Granlund i andra kammaren om till
sättande av en kommitte, som skulle få i uppdrag att undersöka flickun
dervisningen, ge förslag om hur den skulle ordnas och möjligen också 
stödas av staten. Denna motion tillstyrktes av vederbörande utskott och 
bifölls av båda kamrarna. Kommitten tillsattes samma år och fick pro
fessor N A E Löfstedt till ordförande . Den avlämnade sitt betänkande 
1888. 

Under den tid då flickskolekommitten arbetade kom samskalefrågor 
upp i riksdagen vid flera tillfällen. Vid 1886 års riksdag väcktes två mo
tioner, båda i andra kammaren . I den ena förordade S A Hedin att flickor 
skulle få tas in i de allmänna läroverken, när detta kunde ske utan olägen
het. Det förhöll sig nämlingen så att många läroverk ute i landet hade så 
små klasser, att det fanns mycket gott utrymme också för ett antal flick
or. I den andra motionen föreslog godsägare Östberg att man skulle för -
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söksvis anordna samundervisning i några av de allmänna läroverken. 
Den förre motionen avstyrktes av utskottet, den senare tillstyrkes av ut
skottet men föll vid behandlingen i kammaren. 

Till 1887 års riksdag lämnade ecklesiastikminister C G Hammar
skjöld en proposition, som innehöll förslag dels om upprättandet av 
kommunala mellanskolor, som skulle vara samskolor, dels om att flick
or skulle i mån av utrymme tas emot i vissa lägre allmänna läroverk. Pro
positionen kom inte upp till behandling, innan andra kammaren upplös
tes. 

Kommitten hade alltså all anledning att ta upp frågan om samunder
visni~gen ?ch fundera över de förslag som kommit fram . En tankegång, 
som fmns 1 de flesta av de förslag som var uppe i riksdagen, tog kommit
ten bestämt avstånd ifrån. Den skriver, att den anser "att med ett slag in
flytta flickskolan i det allmänna läroverket, utan att det sistnämna un
derginge några förändringar med avseende på läroplan och lärareperso
nalens sammansättning, ... skulle vara en obetänksam och farlig 
åtgärd. "2> . 

På vad sätt skulle nu detta kunna vara farligt för flickorna? Svaret låg 
nära till hands. 1882 års läroverkskommitte hade uppdragit åt sin leda
mot professor Axel Key att undersöka elevernas i de allmänna lärover
ken hälsotillstånd och arbetsbelastning. Denne hade i samband med 
denna undersökning också införskaffat motsvarande uppgifter från 
flickskolorna. 3> Det hade då visat sig, att trots att flickskolorna hade kor
tare skoldag och mycket mindre arbete med läxorna, var de frånvarande 
från skolan i väsentligt större utsträckning än de jämnåriga pojkarna. 
Det föreföll därför otänkbart att flickorna skulle orka med den arbetsbe
lastning som pojkarna hade i läroverken. 

Då man i Sverige hade mycket liten erfarenhet av samskolan, begärde 
man upplysningar om fördelar och olägenheter med denna skolform 
från några länder, där samskolor redan fanns . Det kom svar från Förenta 
staterna, Holland och Norge.'> 

I det förstnämnda landet hade man länge haft samskolor. Där hade 
gjorts en enkät om samskolor, deras sätt att fungera och deras eventuella 
olägenheter. Svar hade inkommit från 340 städer. De flesta hade samun
dervisning och av de 177 städerna med mer än 50.000 innevånare, som 
svarat, var det endast 19 som ej hade det. Som skäl för samundervisning
en angavs att den var naturlig, invand, överensstämmande med landets 
seder och bruk, opartisk- båda könen hade samma möjligheter- eko
nomisk och bekväm att sköta samt att könen påverkade varandra gynn
samt. Kommitten tyckte sig finna, att man i Amerika funnit sig väl till
rätta, i varje fall i de elementära skolorna och i grammarschools, även om 
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man, vad gällde de högre skolorna ville spåra en tendens att där övergå 
till särskolor. Från amerikanskt håll hade man starkt understrukit att ett 
slopande av samskolorna skulle medföra både en försämring av flickor
nas utbildning och ökade kostnader för kommunerna, som då behövde 
flera lärare och nya skolhus. 

Från Holland rapporterades inga olägenheter och även i Norge var 
man belåten med samskolan . I detta senare land hade samundervisning 
dock endast förekommit under de senaste fem åren och då i några mel
lanskolor på några mindre orter- mellanskolan i Norge svarade på ett 
ungefär mot våra gamla realskolor. Dessa mellanskolor hade fått en all
deles speciell organisation i avsikt att förhindra att flickorna skulle bli 
överansträngda genom att följa med i pojkarnas studietakt. Man hade 
gått radikalt tillväga: flickorna fick använda ett år mer än pojkarna för att 
gå igenom mellanskolan. Detta åstadkoms genom att en av klasserna 
gjordes tvåårig för flickorna. Under det första av de två åren läste flick
orna tillsammans med pojkarna i ungefär hälften av ämnena. När poj
karna läste de ämnen, som flickorna inte var med om, hade flickorna 
handarbete eller var fria. Det andra året i klassen läste flickorna de åter
stående ämnena tillsammans med de pojkar, som flyttats upp från när
mast lägre klass, och den ledigblivna tiden användes på samma sätt som 
under det föregående året. Schemaläggningen hade utgjort en svårighet, 
men för övrigt tyckte man att det gått bra. 

Kommitten kom så småningom fram till ett eget förslag. s> På 32 mind
re orter borde av ekonomiska skäl och då den ovan citerade amerikanska 
undersökningen visat att det på detta stadium icke medförde några olä
genheter, de på dessa ställen befintliga lägre allmänna läroverken göras 
om till samskolor. Men dessa skolor skulle inte ha samma mål som de 
förutvarande läroverken utan inriktas på att ge vad man på den tiden kal
lade allmänt medborgerlig bildning. I denna skola skulle båda lärare och 
lärarinnor undervisa. De förra skulle rent av få 500 kronor högre lön än 
kollegorna vid de rena pojkläroverken och på de senare skulle ställas 
kravet att de gått igenom högre lärarinneseminariet. De kvinnliga lärar
na skulle ha lägre lön än de manliga, då de dels hade kortare utbildning, 
dels ej hade försörjningsplikt för någon familj . Kommitten antydde kan
ske att den egentligen ansåg särskolorna som de lämpligaste genom att 
föreslå, att man på 41 större orter skulle bibehålla flickskolorna som en
da möjlighet för de kvinnliga eleverna. 

Kommitten var inte enhällig. Ordföranden, professor Löfstedt, reser
verade sig mot samundervisningen av barn över 10 år. Och den läkare 
som tillhörde kommitten, dr E A Goldkuhl från Växjö, anförde att han 
ansåg, att samundervisning av barn över 13 års ålder innebar en fara för 
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flickornas hälsa. Han föreslog rent av att flickor i pubertetsåldern skulle 
vara fria från skoJan tre dagar var fjärde vecka och detta utan någon åter
läsningsskyldighet för dem. 

Kommittebetänkandet skickades på vanligt sätt på remiss till domka
pitlen, som var den myndighet som svarade för skolorna inom stiftet. 
Samtliga domkapitel avstyrkte och motiveringen var överallt densam
ma: samundervisningen innebar sedliga faror. 6J Någon kungl. proposi
tion, som gick på kommittens linje blev det heller inte. Men samskole
tanken kom upp i riksdagen vid flera tillfällen under de närmaste åren 
både i propositioner och motioner. 1890 föreslog ecklesiastikminister 
Wennerberg, att kvinnliga elever skulle tas emot i läroverken om skols
tyrelsen på vederbörande ort ville besluta detta. Och 1892 återkom eck
lesiastikminister Gilljam med förslag om att samundervisning skulle 
ordnas vid mindre läroverk om kommunen gjorde framställning därom. 
Wennerbergs förslag föll i andra kammaren, Gilljams i första. 1896 be
slöt riksdagen i alla fall att privata samskolor skulle kunna få statsbidrag, 
dock endast under den förutsättningen, att de kunde betraktas som för
söksskolor. 

Samskalefrågan var inte den enda pedagogiska fråga som debatterad es 
i riksdagen under den andra hälften av 1800-talet. På 1870-talet gällde 
striden framför allt latinets ställning som grundspråk i de allmänna läro
verken. Denna fråga fick sin lösning genom beslut av 1873 års riksdag. 
Begynnelsen av latinläsningen uppsköts genom detta beslut till fjärde 
klassen. Detta betydde emellertid ingenting för andra skolor än lärover
ken. Riksd agen intresserade sig f ö nästan uteslutande för skolans orga
nisatoriska och administrativa problem. Men utanför riksdagen fördes 
under 1880- och 90-talen en livlig pedagogisk debatt, där frågan om 
samskolan hörde till de ofta förekommande ämnena. 

Dessa diskussioner fördes till stor del i tidskriften Verdandi. Verdandi 
utgavs från och med år 1883 av bokförläggaren Lars Hökerberg och 
"Uffe" . Vem som dolde sig under signaturen Uffe visste man till en bör
jan inte, och det dröjde flera år innan det avslöjades. Många trodde, att 
det var en läroverkslärare, och de flesta var övertygade om att det var en 
man. Det var det emellertid inte. Uffe var en kvinna, och hon var lärarin
na vid Ahlinska skolan och hette Anna Sandström. 

Men alla pedagogiskt intresserade hade väl reda på vad Uffe hade för 
åsikter. Hon hade redan före tidskriftens start publicerat två skrifter, 
som väckt stort uppseende och blivit livligt diskuterade. Den första, som 
hade titeln "Gifva flickskolor berättigade anledningar till missnöje?", ut
kom 1880. Den var tilläggsblad nr 2 till "Tidskrift för hemmet" för detta 
år och omfattade endast 21 sidor. Hon kritiserade där språkundervis-
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ningen, som hon tyckte både hade urartat till grammatikplugg och fått 
alltför stort utrymme på schemat. Hon påtalade atthistorien och natur
vetenskapen hade blivit försummade och att kristendomensundervis
ningen hade blivit alltför dogmatisk. Överhuvudtaget gav skolan inte 
den "sunda kunskapen om verkligheten", som den egentligen hade skyl
dighet att ge. 

Den andra skriften var en bok på 100 sidor "Realism i undervisningen 
eller språkkunskap och bildning" och utkom 1882. Hon framhåller här, 
att språkkunskapen inte är ett mål i och för sig utan endast ett medel, ett 
verktyg i den högre bildningens tjänst. Av denna anledning fick inte 
språken betraktas som skolans huvudämnen. Det var nödvändigt att det 
konkreta gick före det abstrakta, och därför skulle naturvetenskapen, 
"vars innehåll ju är det konkretaste och realaste av allt- naturen", få en 
större plats i skolan . Också historien, som hade både en real sida- de hi
storiska fakta- och en humanistisk- den handlade om människornas 
motiv och önskemål- måste få ett större utrymmme på schemat. Ännu 
ett ämne var i hög grad missgynnat. Det var geografi en och detta var sär
skilt beklagligt eftersom även detta ämne hade ett "både realt och huma
nistiskt bildande innehåll". 

Uffe ville, att undervisningen i skolan skulle bidra till att forma både 
en "ideel och upphöjd världsåskådning och praktiskt medvetande". Ett 
huvudvillkor för en sådan undervisning var "muntlig framställning, 
åskåd lighet och utförlighet". Man kommer lätt att tänka på Grundtvig 
och "det levende ord"- Anna Sandström var väl bekant med den danska 
folkhögskolan. 

På hösten 1882 inbjöd adjunkten vid Ladugårdslandets läroverk (se
nare Östermalms läroverk) i Stockholm fil dr Nils Lagerstedt en del in
tresserade stockholmspedagoger till ett möte hemma hos honom för att 
diskutera de ideer, som Uffe framställt. ll Lagersted t var allmänt pedago
giskt intresserad, tog bl a intiativet till P~dagogiska biblioteket~ Stock
holm; han blev undervisningsråd när SÖ ':· kom till år 1905. V1d ovan 
omtalade möte hörde Anna Sandström till de inbjudna, men ingen av de 
närvarande utom hennes semininariekamrat och blivande medhjälpare i 
Sandströmska skolan, Fredrique Runquist, visste, att det var hon som 
var Uffe. Fredrique Runquist, som var inledare till diskussionen, var 
vid denna tidpunkt föreståndarinna för den nybildade Södermalms hög
re läroanstalt för flickor. 

''· Här och i det följande betecknar SÖ det ämbetsverk, som under olika namn sedan 1905 
var överstyrelse för läroverken. 
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Året därpå stod Sigfrid Almquist, då lektor, senare rektor vid Norra 
Real och gift med Sofi Almquist, som inbjudare till ett nytt möte. Efter 
hand blev det vanligt, att dennadiskussionsgrupp samlades ett par gång
er om året till s k Uffemöten. Efter l O år dvs 1892 uppstod härur Pedago
giska sällskapet i Stockholm. 

Bland deltagarna fanns förutom de fyra nyss nämnda Gustava Hje1-
merus, lärarinna vid Sandströmska skolan, som hade börjat sin verksamhet 
1883, Lilly Engström, lärarinna vid Statens normalskola, Sofi Almquist, 
vid den tid då Uffemötena ägde rum inte knuten till någon skola, Ludvig 
Lindroth, rektor vid Beskowska skolan, samt bröderna Fridtjuv och 
Hjalmar Berg, båda folkskollärare i Stockholm. Fridtjuv Berg blev sena
re ecklesiastikminister och Hjalmar Berg ledamot av skolöverstyrelsen. 

Bland dem som spelade en roll för den pedagogiska utvecklingen och 
stod Uffegruppen nära i sina tänkesätt utan att själva höra till den fanns 
den ovan nämnde K E Palmgren, Ellen Key och Anna Whitlock. 

I det följande skall jag redogöra litet mera ingående för diskussionen 
om samskolan sådan den fördes, särskilt i Verdandi under 1880- och 
början av 1890-talen. Övriga aktuella pedagogiska frågor var i stort ge
mensamma för både flickskolorna och samskolorna och skall här endast 
i korthet omnämnas. 

I 1885 års årgång av Verdand i finns en artikel av Anna Sandström med 
titeln "Tankar om samuppfostran". Hon tar här upp den invändningen 
mot samskolan, att flickorna skulle bli förvildade genom samvaron med 
de bråkigare pojkarna. Hon tror inte mycket på att det skulle bli fallet, 
och förresten tycker hon inte, att det skulle vara till någon skada om de 
ofta alltför städade flickorna skulle bli litet vildare. Däremot kan hon 
tänka sig att flickorna skulle kunna bli överansträngda av att läsa tillsam
mans med pojkarna. Hon vill motverka denna eventuella överansträng
ning genom att göra några av ämnena valfria för flickorna. I striden för 
"familjemoralen" och mot "ungkarlsmoralen" anser hon samuppfo
stran vara det bästa medlet att genomföra den förre. Intresset för sedlig
hetens utveckling är för henne rent av det starkaste skälet till att yrka på 
samundervisning. 

Två år senare återkommer Anna Sandström i en artikel med titeln 
"Litteraturen och uppfostran" till problemet. I denna räknar hon upp 
inte mindre än sex olika hjälpmedel, som står skolan till buds för den 
sedliga uppfostran och av dessa sex placerar hon samuppfostran främst. 

l samma årgång av Verdandi riktas invändningar mot samskolan från 
två olika håll. I en artikel av signaturen A. meddelar denne, att man i 
New York i stor utsträckning övergivit samskolan. Endast 13 av 107 
grammarschools var vid författarens besök i stadens samskolor; dessa 
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skolors elever var 1 O till15 år gamla. Tr?ts att ~lickorna verkatmildrande 
å ossarna o ch dessa i sin tur stärkande på fliCkornas karaktar .uppvag: 

~e ~etta ej olägenheten för lärarn a att behandla gossar och .fltckor pa 
samma sätt. Dessutom behövdes en oerhört sträng övervaknmg av ele-

verna i en samskola. . . . 
Den andra kritiska artikeln hade skriVIts av dåvarande rektorn vtd 

Högre lärarinneseminariet och Statens normalskola) Hur:nble. Han 
Undade sin kritik i första hand på professor Keys ttdtgare namnda u n-

gr f j . 
1
. 

dersökningar (se s. 14) om arbetsbelastning och frånvaro re ~vens 1 ~ 1-
ka skolformer. Humble menade att, om flickorna sk~ll~ lägga n~d ld<a 
lång tid på sitt skolarbete som pojkarna, måste de bl1 overa.nstrangd~. 
Han konstaterade, att pojkarna "måste hava en mycket storre andlig 
bärkraft än flickorna". Han menade, att ett ökat arbete under pubertets
åren skulle inverka förstörande på kvinnans sunda utveckling: "Det är 
därför mot naturens ordning, att under denna tid ... överhopa den 
kvinnliga ungdomen med alltför mycket stillasittande och tankee
ansträngande arbete", och han strök under, att några erfarenhe:er fra.n 
samskolor inte kunde rubba det, som berodde på naturens ordnmg. V t
dare framhöll han, att flickorna skulle utbildas till att kunna sköta ett 
hem, och det kunde inte ske om de undervisades tillsammans med poJ
karna. slutligen tyckte han, att en viss valfrihet i ämnesvalet kunde vara 
bra för flickorna men olämpligt för pojkarna: de skulle mtssbruka den. 

Sigfrid Almquist to~ upp ~rg~mentet om fj~~kor.~as fysi
8

ska svag~et 
till bemötande vid en dtskuss!On 1 Stockholms lararsallskap. l Detta sall
skap var en sammanslutning av läroverkslärare. Att ~amskolefråga~ di.s
kuterades i detta sällskap visar att läroverkens lärare m te stod helt ltkgd
tiga inför denna . Almquist påpekade i sitt föredrag., ~tt det fannsoal~ an
ledning att tro, att orsakerna till fli .ckor~as svagh~.t 1 ~orsta hand la~.' d~
ras ohälsosamma levnadssätt: för litet fnsk luft, for lnet mat och otpnlt-

ga kläder. . . . 
Samma år som ovan refererade artiklar publicerades 1 Verdandt 

(1887) redovisade K E Palmgren sina erfarenheter av samu~dervi~ni~g 
från de elva år, som hans skola då ägt bestånd. 9

J Han framhaJler dar ttll 
en början, att i Amerika är det i första hand ekonomiska orsaker~ som 
drivit fram samundervisningen, men att han själv ansåg, att det vdwgaste 
skälet för denna var omsorgen om sedligheten och att detta var huvudar
gumentet för dem i Sverige som ville ha samskolor. F?r Pa}mgren var 
hemmet förebilden för skolan och han betonar, att man m te far behandla 
den ena lärjungen som en pojke och den andra som en flicka: alla s k~ll 
behandlas som barn. Han finner inga olägenheter med samundervis
ningen men tycker att den har många fördelar. För en lärare av i dag är 
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hans argumentering både mycket klok och mycket övertygande. Men på 
den tiden var det inte så många som instämde. 

Palmgrens lilla skrift trycktes om i den av H Lindegren till skolans 25-
årsjubileum utgivna boken om skolan. Här berättas också om skolans 
verksamhet i övrigt. Palmgrenska skolan var den första som införde 
skolslöjd och tillämpade "ämnesvalfrihetens princip". slutligen hade 
man där genom en självständigt utbildad, "genial" metod verkat för en 
grundlig reform av språkundervisning. Ett språk lärdes genom att eleven 
fick h_öra det talas och själv fick tala och sjunga på det främmande språ
ket . Aven sång- och teckningsundervisningen hade utvecklats och för
nyats. 

Ellen Key, som då var lärarinna vid Whitlockska skolan, skrev 1889 
en artikel om samskolan i Verdandi. I denna pekade hon på den stora 
svårighet att få igång samskolor i Sverige, som låg i att pojkarnas utbild
ning i ett läroverk var mycket billigare än i en privat samskola. Kostna
derna för läroverket bestreds med statsmedel, men privatskolans kost
nader måste till ~törsta_delen bestridas av elevernas föräldrar genom att 
betala dyra termmsavgifter. För de samskolor, som hon ville tänka sig, 
rekommenderade hon en långsammare studietakt än läroverkens, och 
hon lade stor vikt vid att elevernas förmåga av självverksamhet skulle ut
vecklas. Denna skola borde av s l u tas vid 15-16 årsåldern. Därefter skulle 
följa ett viloår och efter detta kunde studierna sedan fortsättas vid ett 
gymnasium. I ledningen av en eventuell sådan skola ville hon se en fram
~-tående manlig p~dagog ~ift med ~n framstående kvinnlig pedagog- en 
anskan som faktiskt realiserades 1 Almquistska skolan, dock med den 
skillnaden, att ledaren där var en framstående kvinnlig pedagog gift 
med en framstående manlig pedagog. 

För Ellen Key var emellertid en riktig samskola inte bara en skola, där 
de två könen undervisades tillsammans, utan en, där också barn från alla 
samhällsklasser undervisades tillsammans. Av en dylik skola hoppades 
hon att den skulle hjälpa till att lösa sedlighetsfrågan, kvinnofrågan, äk
tenskapsfrågan och arbetarfrågan. I "Barnets århundrade" återkommer 
hon utförligt till dessa synpunkter. 

Under s l ute t av 1880-talet och början av 1890-talet innehåller Verdan
di då och då uppgifter från olika håll om erfarenheter från samskolor. 
Anna Sandström själv recenserar professor Curt Wallis' skrift "Samsko
lan . Amerikanska skolförhållanden. " 10

> W al !is menade, att samskolan 
var det normala i Amerika och att den skulle förbli det eftersom den var 
"välgörande för bägge könen" . Han hade heller inte i Amerika hört nå
got om att samskolan skulle vara farlig för flickornas hälsa. 

A V Lund berg berättar om h ur fördelaktigt det visat sig vara för U p p-
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alaaftonskola att ta emot flickor. 11
> Den gynnsamma förändringe_n _av 

si olan var dock inte enbart flickornas förtjänst : skolan hade samtidigt 
~å~tt flytta in i ett nytt, ändamålsenligt skolhus. Signat~r ~gav. up~lys-

. r om en samskola i Glaskow 12 och H Sohlberg gav 1 sma tva artiklar 
nmga . ·1 p· 1 d 
besked om goda erfarenheter av samundervisningen 1 Amen (a, 1.n an 
och Norge. 13 I den första berättar han om den Brobergska skolan 1 Hel
singfors, där fyra flickor ~ade tagit studentexamen år 1 ~90 so_m skolans 
egna lärjungar. En lärare v1d denna skola, som S?hlberg mtervJuat, t~ck
te att det var oblandat angenämnt att undervisa 1 en samskola, att poJkar 
och flickor utövade ett mycket gott inflytande på varandra samt "att det 
dagliga umgänget i prosaiska sysselsättni~gar syn~s avlägsn.a all os~nd 
romantik". I den senare om talar han, att Fmland v1d denna t! d hade atta 
högra samskolor, som förberedde för universitetsstudier. 

Det enda som under dessa år inflöt i läroverkslärarnas eget organ, Pe
dagogisk tidskrift, var det tal, som biskop E H Rodhe. hållit vid i~ vig
ningen av ett nytt läroverkshus i .Halmstad år 1889. 1'> B1:.kopen og1llade 
samskolan och skälen var de vanliga, som brukade fr amforas av samsko
lans motståndare: flickorna skulle bli för hårt pressade och skolformen 
innebar sedliga faror. 

Vid det sjätte nordiska skolmötet, som ägde rum i Köpenhamn 1890, 
debatterades samskolan. 15

> Norrmannen P Voss lämnade en ingående re
dogörelse för erfarenheterna i Norge i ett före?rag: "F~lles
undervisning for gutter og piker". Han omtalade, att v1d denna t1d var 
omkring 40 mellanskolor och gymnasier i Norge samskolor. Han tyckte 
inte, att de hälsoundersökningar, som gjorts på olika håll, gav någon sä
ker vägledning för bedömandet av hälsoriskerna ~ör flickorna av s~mu. n
dervisningen. Flickornas, speciellt de svenska flickornas stora sJuklig
het, kunde tänkas bero på att de ofta måste delta i arbetet i hemmen och 
att den för flickor vanliga undervisningen i pianospelning innebar en ~x
tra belastning. Därtill kom att flickskolorna av ekonomiska skäl ofta fick 
lov att nöja sig med dåliga och olämpliga lokaler. Han fann det ~ärför 
orimligt, att duktiga flickor skulle tvingas att använda ett år. mer 1 mel
lanskolan än mindre duktiga pojkar- som ovan omtalats var JU detta fal
let i Norge. Han strök dock under, att den norska erfarenheten ännu var 
för liten för att man ur den skulle kunna dra bestämda slutsatser. Han 
meddelade, att man på officiellt håll i Förenta staterna inte tycktes t~eka 
om samskolans fördelar. Att den på något sätt kunde vara farlig för fliCk
ornas hälsa hade man där inte hört talas om . Men han påpekade, att de 
amerikanska erfarenheterna inte utan vidare var giltiga för de nordiska 
länderna: skolsystemen skilde sig alltför mycket från varandra. Han be
tonade, att flickornas närvaro i klasserna inte behövde inverka på upp-
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----------------~ .. ------------------------
lii:ggnin.gen ~v undervisningen eller på kraven, då det inte fanns några 
namnvarda mtellekt~ella skd~nader n:ellan pojkar och flickor. Slutligen 
var erf~renheterna fra n Amenka och Norge samstämmiga när det gällde 
de sedl1ga förh ållandena: de var bättre i samskolorna än i särskolorna. 
. De. som deltog i ?isl.wssionen efter detta föredrag stäJlde sig alla posi 

tiva tdl samunderv1snmgen. På några håll, där man arbetade för de all
I~än.na pedag~giska ideer som !(E Palmgren och Anna Sandström gjort 
s1g td1 tolkar ror och tdlampat 1 sma skolor, fanns i alla faJJ motståndare. 
Så vil.le t ex Fridtjuv Berg som ju själv hörde till Uffegruppen, icke veta 
av pnvata skolor överhuvudtaget eller släppa in flickor i de allmänna lä
roverken. Men hans skäl var inte pedagogiskt utan politiskt. Hans stora 
ide var den allmänna bottenskolan. Skulle flickorna få tillgång tillläro
ve rl~ en, skulle detta enligt hans mening utgöra ett väsentligt hinder för 
realtserandet av bottenskolan: föräldrarna skulle då hellre sätta sina 
flickor i läroverket än i folkskolan. 

Men inte heller flickskolornas representanter var entusiastiska för 
sa mskolan . Det hade flera skäl. Många ansåg, att de argument, som an
fordes från läroverkshåll, vägde tungt . Andra fruktade, att den skulle 
kunna komma att medföra ett förstatligande av hela skolväsendet och 
det skulle hindra utvecklingen av nya metoder och skolformer. Anna 
Sa ndström~kriver själ:_ på första sidan av "Realism i undervisningen" att 
en reform ar m ycket lattare att genomföra i en flickskola än i ett läro
verk. Hon fortsä tter: "Den behövde inte först siktas och sållas av eclde
s iastikdepartementet, av kommitteer och utskott, utan skulle, såvida 
elen togs om hand av en varm övertygelse och en kraftig vilja, ganska 
snabbt kunna förflyttas från möjlighetens till verklighetens värld." 

.. Ytterliga:e andra n:enade, att det var mer eller mindre omöjligt att 
forena .en f!JC!wndervlsnmg, som i någon m ån måste syfta mot kvinnans 
arbete 1 hemmet, med en pojkundervisning, som hade sitt mål i student
exam~n. Sä~skilt besvä:Jig var frågan om latinundervisningen. Skulle 
v~rl~IJgen ~~~~korna börJa läsa latin? I läroverken började ju latinunder
VISnmgen 1 fJärde klassen sedan mitten av 1870- talet. Vad skulle flickor 
na använda det latin de hade lärt sig i skolan till? EJler kunde man kanske 
hänvisa alla flickor till reallinjen? Därtill kom j u att samskolan var ett 
ekonomiskt äventyr . De privata flickskolorna hade visserligen statsans
lag men hade ofta ändå svårt att klara sig. En samskola fick inte del av 
flickskoleanslaget utan m åste själv begära ansiag och därvid visa, att den 
hade karaktär av försöksskola. 

Trots alla svårigheter s tartades i alla fall ett antal samskolor under 
1890-talet. Djursholms samskola kom ti111891 och saltsjöbadens 1895 . 
På båda ställena fanns det många ekonomiskt vä lstä llda villaägare, som 

22 

· te ville skicka in sina barn till Stockholm utan hellre satsade pengar på 
~~na skolor. I några andra av de nya samskolo~na va.: det pedagogisk~ 
· t esset drivkraften. Det gällde Uppsala ensbida laroverk samt Sof1 
m r l h l D ' f · Almquists samskola och W hitlockska skolan. i S~~c < o m. e tva or-
tnämnda började sin verksamhet 1892, den s1stnamnda 1893. 

s Anna Whitlock hade grundat en flickskola redan 1878 och det var 
denna flickskola, som 1893 blev samskola under namnet Stockholms 
nya samskola.' 6> Sedan 1905 hette den W hitlockska samskolan. Då denna 
skola i m ånga avseenden har likheter med Almquistska skolan skall jag 
här i korthet redogöra för dess uppkom st och program . 

På våren 1892 inbjöd Anna Whitlock till ett möte i Vetenskapsakad e
·ens hörsal där hon redogjorde för de principer efter vilka skolan vi lle 

mi , . . F A 
arbeta. Hon fick vid detta möte starkt stöd av bl a pastor pnmanus 
Fe hr och professor Axel Key. På mötet föreslogs bildandet av en gara~
tifond, som skulle möjliggöra att skolan kunde börja. Eft~r nå,gon tt.d 
uppgick det teckn.ade bel?ppet till8?00 kronor~. och det ansags pa den ti
den vara en fullt tdlräck!Jg ekonom1sk grund for en sl~ola. Siwlans pro
gram innehöll följande huvudpunkter: samunder~isning; mindre teore
tisk och mera praktisk undervisning; kroppsövmngar och lek skulle ha 
plats på schemat; förbättrade undervisnings~etoder; s~å lda.sser; nya 
ämnen skulle införas först när barnens andl1ga utvecldmg gJorde ~et 
lämpligt; inget mångläseri; stor valfrihet, bl a skulle religions~ndervls
ningen vara frivillig; bildningsmaterialet skulle sam~a~s.lutas tdl en hel
het; självverksamhet skulle uppmuntras och de mdlVlduella anlagen 
uppmärksammas; varje vecka skulle avslutas m.ed för fl~ra l~las~.er ge
mensamma lektioner, där samhälleliga, personliga och lttterara amnen 

togs upp. . .. . 
De drivande krafterna då Uppsala enskilda laroverk och pnvatgym -

nasium kom till, var professorerna J A Lundeli och A Noreen. "> Siwlan 
kallades förr ofta för Skrapan, nuförtiden heter den Lundeliska skolan. 
Den byggde i stort sett på samma allmänna pedagogiska principer som 
de två andra. En specie lllikhet med Almquistska skolan- ~?r vars pr.~
gram kommer att redogöras senare (se Kap. VII) - var den, mÖJlighet att väl
ja engelska som första språk, som fanns under ett antal ar, och det starka 
betonandet av att arbetstiden i skolan skulle vara kort. 

I detta sammanhang kan det vara skäl att omtala, att den sedan länge 
etablerade Palmgrenska skolan (se s. 19) i det nummer av Stockholms 
Dagblad, där Almquistska skolans annons om att den skulle b.örja finns, 
också har en annons. Den är placerad omedelbart över AlmqUistska sko
lans och ger en sammanfattning av Palmgrenska skolans program . Den 
ger följande upplysningar om detta : 
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~'gem_ensa~ undervisning för flickor och gossar (samskola) 
mskrankn j"" ·d "l l f·· ' 
b 

mg av asu en tJ ormån för praktiskt arbete (slöjd hand-
ar ete ~ m~ och kroppsövningar, , 

v_~lfr_~het l alla läsämnen inom de respektive klasserna 
forhattrade undervisningsmetoder i de särskilda a··mn' en ( . Il . oj d · · o a spec1e t 1 spra m n erv1snmgen, sang, teckning), 
efter _barnets andliga utveckling lämpad ämnesgrupp · 
st l.. . ermg, 

egnng av aqungarnas självverksamhet 
utbildning av barnens individuella anlag, samt sorgfa··jj" . l d 
1 .. · . 1gt 1a ~:ttagan e 

av aqungarnas andhga utveckling." 

Il. Sofi Almquist 

Sofi Almquist föddes på Ålberga gods i Kila socken i Södermanland den 
9 mars 1844. Hennes föräldrar var bruksinspektor Per Olivier Hulten 
och hans hustru Lovisa Ljungberg. I en skrivelse daterad Nyköping och 
Ålberga bruk den 26 augusti 1861 anmälde bruksinspektor Hulten sin 
dotter Lovisa Sofia till inträde i det nya seminariet.'' "Seminariet för bil
dande av lärarinnor" sk ull e nämligen öppnas i Stockholm hösten 1861. 
Han skriver där, att han har "äran därjämte bifoga för ändamålet erfor
derliga betyg". Några dylika finns emellertid ej bevarade bland semina
riets handlingar. De torde emellertid ha varit tillfredsställande, då det i 
förteckningen över de anmälda vid hennes namn liksom vid en del av de 
andras finnes anteckningen "Ej underkastad examen". 2

' Direktionen för 
seminariet hade nämligen beslutat, att de flickor kunde befrias från in
trädesprövningen, som kunde visa betyg på att de hade godkänd insikt 
i de läroämnen, som prövningen skulle omfatta.}' En nutida läsare av an- , 
mätningslistan lägger märke till att adliga flickor där tituleras fröken un
der det att övriga får heta mamsell. 

Det fanns ytterligare ett villkor för in tagning: flickor som ej hade sitt 
hem i Stockholm skulleförete bevis på att de kunde få inackordering hos 
någon välaktad familj i st~den.' ' Den saken hade tydligen kunnat ordnas. 

Sofi H u l ten- hon skriver sig själv Sofi trots att pappan i inträdesansö
kan skrivit Sofia- kom alltså att vid 17 års ålder få börja i det nya semi
nariets första klass. 

Till den nya institutionen hade styrelsen lyckats knyta ett antal fram
stående vetenskapsmän och pedagoger. I fysik undervisade professor 
Fock, i kemi professor Stenberg, i fysiologi professor von Di.iben, i bo
tanik professor Andersson och i zoologi professor SundewalL Ett par 
lektorer från Nya elementarskolan- däribland Artur Hazelius- och nå
gra från Stockholms gymnasium återfanns bland lärarna. Nya elemen
tarskolans rektor P Siljeström var den första tiden studierektor vid semi
nariet men måste av hälsoskäl snart avgå. Han ersattes då av Stockholms 
Gymnasiums rektor G Rabe. Utom lärarna var också ett antal s k repe-
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titörer ~nsrällda vid semin~riet. De sku!Je uppenbarligen hjälpa eleverna 
att läsa m de kurser, som lararna föreläsningsvis gått igenom. Undervis
~ingen had e frå_n _~örj~n en h~lvt a~ademisk prägel. Den betalning, som 
larare och repet1torer f1ck var m te sa stor: de förra fick 7,50 rdr i timmen, 
de senare 3 rdr. 5> 

I början kom av naturliga skäl de metoder som praktiserades vid Nya 
elemen~ar~kolan ~tt i rät~ sto_r utsträckning inverka på uppläggningen av 
underv1snmgen v1d semmanet, särskilt i det avseendet att eleverna fick 
mycl:et stor frihet att välja ämnen. Denna frihet inskränktes dock vä
sentligt redan under de närmast följande åren, och de mera akademiska 
f?rmer, som arbetet bedrivits i från början, ersattes med mera skolmäs
s~ga. H~ r som helst måste under den första tiden hela miljön vid semina
ner va m utomordentligt intellektuellt och kulturellt stimulerande för de 
ungdomar, som då fick sin utbildning där . 

Läsordningen för seminariet för läsåret 1863-64 alltså seminariets 
t~edje läsår, upptar endast två avdelningar, som benä~nas Nedre avdel
omgen och Övre avdelningen. I betygskatalogen är mellertid eleverna 
uppdel~de i tre olika avdelningar al1tefter det år, då de börjat sina studier 
vtd sem_1_nanet.

6 
!ydligen har det varit så att samläsning mellan olika års

klasser agt rum 1 flertalet ämnen. 

.. Av -~etygskatal~gerna frall_lgår, att Sofi Hulten fått betyg i inte mindre 
an 22 amne~ . Det ar e~el1ert1d att lägga märke til1 att betygen ofta gällde 
delar"a~ ett am?e som v1 senare brukat ta tillsammans och betygsätta som 
ett. Sa fmns skdda betyg för svensk grammatik och litteraturhistoria för 
fra~sk_ gra~_matik och fra~ sk _skrivning, för tysk grammatik och ;ysk 
skn:rnt~?, for engelsk expl~kat~on, ~ngelsk skrivning och engelsk gram
~attk, .. for sven.sk och all~an htstona, för algebra och geometri och slut
!J.?en for bot.anJk, zoolagt och fysiologi . Däremot sattes endast ett betyg 
for pedagog1k och metodile 

När_ Safi H .ulten .tillhörd~ fö:sta avdelningen hade hon betyg i 9 av 
~ess~ amnen, 1 l O nar hon tdlhorde andra avdelningen och i 8, när hon 
tdlhorde tredJe. I 18 av ämnena har hon deltagit endast under ett läsår i 
3 av dem har hon varit med under 2läsår och i ett enda, svensk skrivnin~, 
under 3 .. T.~e av betygen från det andra året, det gäller geometri, algebra 
o~h kemt, ar_be"tecknade som betyg p_å "högre kurs " och fyra av betygen 
fran det tredje a.ret_- fransk grammat1k, tysk grammatik, tysk skrivning 
och engelsk sknvnmg- anges som betyg från "övre avdelningen" . 

Storleken av de elevgrupper Sofi Hulten til1hörde växlade starkt 7J 

~en st~rsta gruppen bestod av 43 elever och ämnet var kristendom, oc.h 
1 den mmsta var de endast fyra stycken och de läste botanik. 

Hennes betyg är bra. Hon har fått det högsta betyg som givits i alla 

26 

ämnen utom tre: troslära, engelsk skrivning och metodik och pedago-
ik. Men betygsgivningen vid seminariet var mycket generös: i de tre 
~mnena svensk historia, allmän historia och geografi fick inte mindre än 
16 av de 20 eleverna högsta betyget. I ett enda ämne var hon ensam om 
att ha högsta betyget. Det var i tysk skrivning. Men där var de endast fem 
elever i gruppen . 

På avgångsbetyget fanns också ett betyg för undervisningsskicklig~et 
och där var i stället sprid niogen mycket stor. A v de 19 elever, som avgtck 
från seminariet med vårterminen 1864, hade 3 betyget Berömlig, 5 Med 
beröm godkänd, 3 Godkänd, 6 Försvarlig (svarar mot vad so m senare 
betecknats som B?, Med tvekan godkänd) och 2 Otillräcklig. Safi Hul
ten var en av de tre som fått högsta betyget. I seminariets arkiv finns 
också en "Betygsliggare för övningslektioner" och där finns sex öv
ningslektioner av Safi H u !ten betygsatta. Lektionerna hade håll i t.s under 
tiden november 1863 till februari 1864 och gällde ämena geograf1 (21ek
tioner), svensk historia, aritmetik, allmän historia och fransk grammatik 
och betygen var, tagna i den ordning som lektionerna hållits, Ba, Ab, a, 
a, a och a+ . Det var alltså en tydlig tendens mot A, då a ej kunde före
komma som slutbetyg. 

Under det sista seminarieåret hade Safi Hulten också fått praktisera 
som lärarinna en smula på egen hand . Bland papperen i arkivet finns 
nämligen en skrivelse från lektor Wilh. Tham, daterad den 31 maj l ~64, 
där han betygar, att han "med biträde av mamsell S Hulten som läranona 
med 12lärjungar geno mgått Nyare tidens allm. historia med utförligare 
fram st. av de nordiska staterna" .8l Att de 12 eleverna var lärjungarvid se
minariet står ej angivet men är väl troligt, då det ju annars knappast fun
nits någon an ledning till att skrivelsen ifråga hamnat bland seminariets 
papper. Sofi Hulten hade avslutat sina ~g~a st~di~r i his~oria med sitt 
andra seminarieår. Tham , som var lärare 1 h1stona v1d semmanet, var la
rare vid krigsakademien på Karlberg. 

Som nyexaminerad lärarinna tog Safi Hulten plats som guvernant och 
tjänstgjorde som sådan under åren 1864-67. I hennes kassabok står un
der dessa år gång efter annan "Af min lö n uttagne" och summan är va q e 
gång 150 kronor .9lViJk en familj hon tj änstgjorde i har jag ej kunn at ta re-

da på. . . . " 
När pastor G E Beskow- särskilt bekant som den som fJCk tdl stand 

Biasiehol mskyrkan i Stockholm - med höstterminen 1867 började med 
den skola , som till för några år sedan fanns kvar i Stockholm under nam 
net Beskowska skolan, var Sofi H ulten en av de lärare som då en gagera
des. De övriga var lektorn vid Nya elementarskolan H F Hult och herr 
G C L Cronwal1. '0l 
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Beskow själv var inte pedagog av facket. Han ville därför ha en erfaren 
lärare ~o~ studier~ktor, och.han lyckades få Hult att åtaga sig detta upp
drag vid sidan av sm lektorstjänst. Denne var en intresserad och verksam 
pedagog och var under åren 1869-90 redaktör av Pedagogisk tidskrift, de 
för~ta åren tillsammans med rektor E Olbers vid Högre Lärarinnesemi
nanet. Hult blev år 1871 rektor vid Högre allmänna läroverket i Halm
stad. Under de fyra år han tjänstgjorde vid Beskowskaskolan gjorde han 
en mycket betydelsefull insats där. C Svedelius skriver i sin bok om Be
skowska skolan: "Rollen som den nya privatskolans organisatör bör 
tillskrivas lektor H u !t. " 11> 

Men Svedelius skriver också i samma bok: "Intet tvivel råder därom, 
att även Sofi Hulten gjort sin betydelsefulla insats alltifrån början. " 12> Att 
hennes arbete märktes och uppskattades framgår också av ett uttalande 
a~ Beskow i hans Levnadsminnen: "Hon hade genomgått kong! semina
num och var en särdeles framstående pedagog. Både Hult och jag hade 
~ycket att lära av henne. " Hans värdering av hennes duglighet och drif
tighet belyses av en anekdot som Svedelius berä ttar i sin bok om Norra 
Real. u> Sigfrid Almquist- hennes man- hade sökt rektorstjänsten vid 
Norra Real. D.å h~n tj.ä ~stgjort 10 år i Beskowskaskolan vände sig då
varande ecklesiastikmmistern, Gunnar Wennerberg, till Beskow för att 
höra sig för om Almquist kunde passa till rektor. 

"Jo, det blir nog bra, menade Beskow. Fast nog vet jag en, som vore 
ännu bättre. Men den kan ni inte få. 

Vem då? 

Hans fru, lydde det lakoniska svaret." 

Skolan startade med två klasser. Sofi H u l ten hade hand om förbere
dande klassen och Cronwall om första klassen. Dessa två Idasser hade 
några lektioner i veckan tillsammans. Undervisningen sköttes då om
~äxlande av ~e tovå lärarna .. under det att den andr~ ~örde på och hjälpte 
till om och nar sadant behovdes-en metod som bhv1t modern i de ytter
sta av dessa dagar. Svedelius menar emellertid, att arrangementet hade 
vidtagit: f~r att Cronwall skulle få tillfälle att lära sig hur undervisningen 
skulle ga till- denne var uppenbarligen helt oerfaren."> 

o H.~lt hade innan ?en första terminen började lagt ner mycket arbete 
pa forberedelser. Tdl det första kollegiesammanträdet, som ägde rum 
någr.a dagar innan läsningen skulle börja, hade han utarbetat två prome
monor, den ena "Ordningsregler och disciplin", den andra "Allmänna 
gru.ndsatser angående undervisningens behandling" .1'> Båda finns intag
na 1 protokollet från detta första sammanträde. Innehållet i dem är av 
särskilt intresse därför att en hel del av de tankegå ngar och bestämmel
ser, som finns här, återkommer i en liten skrift för internt bruk i Sofi 
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AJmquist skola som trycktes år 1912 och som hade titeln "Vad skolan 

vill". (se s. 75) . . 
Bland de regler och anvisningar som finns i detta protokoll vd! pg 

nämna några stycken: 
Det åligger lärare "att med uppmärksamhet iaktaga lärjungarn.as and

liga och intellektuella anlag och utveckling i allmänhet. 16
> (Kurs 1 proto-

kollet) . .. . 
Läraren skall "med sådan uppmärksamhet under varJe ogonbhck un-

der en lektion omfatta samtliga lärjungar, att icke än den ena av dem, än 
den andre må kunna stundtals låta sina tankar flyga åt alla håll, utan att 
alla, var för sig, må känna sig uppfordrade att från början till slut deltaga 

b "d 17) i det gemensamma ar ~tets m? or. .. o .. • .. o 
"I sin ton och hela sm sätt 1akttage lararen fran boqan en saker hall

ning. U t an avseende på lär j ungarnas eller enskilda målsmäns tycken g ö
re han skolans fordringar gällande. " 18

> 

Han eller hon skall vidare "fem minuter före bön och lektionstimma 
vara på sin plats i skolan och ej lämna den förr än ämneslärare sig infun
nit" och "på obestämda tider, allt som oftast, syna b?rdslådorna" . .. 

Läraren bör tänka på "att så väl han själv som läfjungarne tala hogt, 
rätt och tydligt: intet oredigt i brutna meningar avfattat svar må antagas 

för gott". 
19

> . .. ... 

Den yttre ordningen var viktig: "Under lektJOnerna bora lar!u?garne 
sitta ordentligt; få icke vända sig hit och dit; böra i synnerhet v1d Innan
läsning och skrivning sitta raka, och ej hava boken för nära ögonen .. . 
Gossarne skola ordentligt uppräcka händerna, då de vilja svara. "20

> 

En sak saknas i detta första protokoll som annars innehåller så myck
et: ett klart uttryck för vad skolan vill. Kanske hade skolan ingen ambi
tion att skilja sig från de skolor som redan fanns d v s de allmänna läro
verken. H u l t hade sin ordinarie tjänst vid Nya elementarskolan men ha
de uppenbarligen ingen önskan att i den nya skolan införa denna skolas 
speciella metod: den fria fly~tningen. o .. 

Sofi Hulten var anställd v1d Beskowskaskolan fran och med hosteer
minen 1867 till och med vårterminen 1875. Hon gifte sig på sommaren 
1875. Hennes lön var från början 1000 kronor om året, som utbetalades 
kvartalsvis i efterskott, så som också skedde vid läroverken. Från och 
med sista kvartalet 1873 höjdes hennes lön till1200 kronor om året. 21

> 

Som ovan omtalats var hennes första uppgift vid Beskowskaskolan 
att ta hand om nybörjarna. Under de följande åren fick hon följa sina av
delningar några steg uppåt. Så var hon läsåret 1873-74 klass~örestånd~re 
i "nedre första klassen". Beskowskaskolan hade vid denna tid en speciell 
ambition att slå vakt om den klassiska bildningen d v s om latinundervis-
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--------------... ------------------------------~ 
ningen i skolan . Genom beslut av 1873 års riksdag hade begynnelsen av 
d.enna undervisn.ing vid de allmänna läroverken flyttats upp från klass 2 
tdl klass 4. Men 1 Beskowskaskolan började man från och med höstter
:n:nen 187? m.ed latin~t i n~dre första klassen. och denna undervisning 
alag naturligtvis klassforestandaren. 22

> Som Sof1 Hulten under sin skoltid 
inte.~ått nå~o~ u~dervisni~g i d ett~ språk måste hon nu lära sig grunder
~a splv. Darvid fiCk hon hjälp av sm kollega vid skolan, Sigfrid Almqu
!St, som var lärare vid Beskowska skolan 1870-80. Det var med honom 
hon gifte sig 1875. 

Den pedagogiska miljö som Beskowskaskolan erbjöd på den tid Sofi 
Hulten undervisade där var säkerligen mycket stimulerande och lärorik 
för en ou ng !~rare . Bes!ww själv var av allt att döma en rätt märklig man 
och maste sakert ha gJort ett starkt m tryck på den unga lärarinnan . Att 
skolans första rektor H F Hult hade starka pedagogiska intressen fram
går klart av vad som ovan omtalats om hans promemorior till det första 
kollegiesammanträdet. Hult avgick som rektor 1871. Han efterträddes 
av fil dr C G Bergman, som då var adjunkt vid Nya elementarskolan. 
Han uppehöll rektorstjänsten till 1888, då han blev förste folkskolein
spelnör i Stockholm. Bergman efterträddes i sin tur av fil dr L Lindroth 
som hade börjat som lärare vid skolan redan 1871. ' 

Sigfrid Almquist hade som nyss omtalats kommit till skolan 1870. 
Han var en utomordentligt kunskapsrik och intelligent människa och en 
närmast genial lärare. Han kom ju också att betyda mycket för utveck
lingen av den högre undervisningen här i landet, dels genom sitt arbete 
som lektor och rektor vid Norra real, dels genom sina läroböcker, dels 
också genom sitt flitiga deltagande i den pedagogiska debatten. 
. Bland lärarna vid skolan fanns under kortare tider Fredrique Runqu
!St och sedermera chefen för Nationalmuseum Gustaf Upmark .13> 

Att bland dessa begåvade, intresserade och dugande lärare skulle föras 
en s t~ndig diskussion om det dagliga arbete, som låg dem alla så varmt 
om hjärtat, voar självkla~t. Vid kollegiesammaträdena togs allehanda pe
dagogiska fragor upp tdl behandlmg och protokollen redogör för dis
ku ssionerna. 

. År 187.1 disku;erad~ man på Hults initiativ varför eleverna borde avge 
sma svar 1 en spraknkt1g dräkt och hur långt man borde sträcka sina krav 
i ?etta h~ns~ende. 14 > Enligt protokollet, som är undertecknat av Upmark, 
vdle maJonteten "att lärjungarna vid Översättningar från främmande 
spr~k oc~ vid längre sammanhängande framställningar borde begagna 
sknftspraket men daremot 1 kortare svar ägde att använda ett vårdat tal
språk, sådant det i allmänhet begagnas av de bildade klasserna" . 

Redan under skolans första läsår tog man ställning till betygsfrågan .15> 
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Vid bedömandet av de skriftliga arbetena skulle betygsgraderna a, ab, b, 
be och c användas. Som dessa sedan kunde förses med plus eller mmus 
fanns inte mindre än 15 betygsgrader att tillgå för den samvetsgranne lä
raren. Men detta gällde endast skrivningarna. När det var fråga om ter
minsbetygen gavs visserligen graderade betyg, men alla ämnen slogs då 
tillsammans och bedömdes med ett enda betyg för ku~skaper . Dess
utom gavs betyg för uppförande, uppmärksamhet och fln. R~dan efter 
ett år ifrågasattes det, huruvida man överhuvudtaget skulle satta nagra 
betyg, men man stannade dock för att bibehålla detta "vid alla .. s~wlor 
hävdvunna bruk" . Detta motiverades med att betygen skulle ge larJung
arna en väckelse till ökade ansträngningar, föräldrarna åter en föreställ
ning om deras barns ståndpunkt, jä.mförd ~ed and~a ba:,ns, lära~en .:n 
uppfordran att mera bestämt göra s1g reda for och la:a kanna va~Je sar.
skild gosse. Den diskussion, som då fördes i kollegiet, kunde l1ka val 
förts i dag och de flesta av de argument som anföras nu för eller emot be
tygen finns med i det mer än hundra år gamla kollegiepr?tokollet. Bland 
de lärare som deltog i dessa överläggningar och som v1lle avskaffa alla 
betyg var lektorn, sedermera rektorn vid Högre lärarinneseminariet J 
Humble. 

År 1869 diskuterades den första grundläggande undervisningen i ge
ografi och man kom överens om att börja med att avbilda lärorummet 
och skolgården på den svarta tavlan. 16

> Först därefter skulle ma~ ta. fram 
kartan över Stockholms stad och omgivningar. Och om undervismngen 
i naturlära säges samma år: "Den bör i klasserna 1-3 vara helt och hållet 
beskrivande och berättande ... /man bör/ själv berätta eller låta gossarna 
berätta så mycket som möjligt." 

Undert de första åren av sitt äktenskap hade Sofi Almquist en del pri
vatlektioner och tjänstgjorde då och då som timlärarinna i Ahlinska sko
lan, Lyceum för flickor och Statens normalskola. 17J Mellan 1878 och 
1881 hade hon dock knappast något arbete utanför hemmet, vilket var 
helt naturligt med tanke på att det första barnet, en flicka, föddes 1877 
och det andra 1879. Det andra barnetfick namnet Signe, och det var hon 
som skulle komma att efterträda sin mamma som skolföreståndarinna . 
1881 föddes åter en flicka, som dog redan 1885, och 1883 den fjärde 
flickan, Märta, som blev medicine kandidat och efter Sofis död tillsam
mans med Signe ägare av skolan. 

Under åren 1881-88 hade Sofi Almquist en del timmar i Lyceum för 
flickor. Vad hennes arbete vid denna skola utgjordes av framgår av den 
"Redogörelse för en kurs i hushållslära", som hon publicerade i Verdan
di år 1887. Hon omtalar där, att det huvudsakliga i denna redogörelse 
"har lämnats som inledning till diskussionen över den 11 :te av de spe-
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ciella frågorna vid senaste flickskolemöte". Detta möte hade ägt rum i 
Stockholm på sommaren 1886. 

Den kurs hon här redogör för är utomordentligt ambitiös. Hennes 
huvudsyfte är att sammanknyta de vardagliga arbetena vid skötseln av 
e:t hem -rengöring, tvättning, matlagning m m -med de kunskaper i fy
sik och f.ramför allt i kemi, som flickorna inhämtat under sina tidigare 
skolstudJer, och att utöka dessa deras kunskaper. Framför allt vill hon 
försöka få flickorna att förstå varför man går tillväga på det ena eller det 
andra sättet. Kursen hade omfattat en till en och en halv timme i veckan 
~nder ett läsår, me.? h~n medger själv, att hon icke någon gång hunnit gå 
~genom den fullsta.ndJgt. r~land hade hon h~ppat ö~er ett kapitel och 
1bland ett annat, nagra kapitel hade hon aldng hunmt med. Hon säger 
uttryckligen, att hon vänder sig till de högre avdelningarna i flickskolor
na , d v s till flickor över konfirmationsåldern. Och hon "ber vederbö
rande behjärta den vikt och det värde som detta ämne ju onekligen har 
för varje kvinna, kanske före många andra ämnen, som anses höra till 
hennes uppfostran. Jag menar de många språken (ända till 4-5) för 
många lärjungar, de många historierna: konstens, litteraturens, filoso
fins och kyrkans; logik, psykologi och kanske ännu flera ämnen". 

Kursen förefaller inspirerad av det av en kungl kommission år 1868 
avgivna betänkandet, där som obligatoriskt ämne i det föreslagna lyceet 
-en tvåårig påbyggnad på flickskolan- föreslås naturkunnighet "tilläm
pad på Huslig ekonomi och Helsolära". 28

' 1888 års utlåtande från flick
skolekommitten tar upp tankegången och menar att flickorna ej får stå 
"rådlösa inför vardagslivets fysikaliska och kemiska processer, med vil
ka det husliga arbetet har så mycket att skaffa". 29l 

Men hon sysslade också hemma med sådant, som mera direkt berörde 
arbetet i de vanliga skolorna, framför allt på det lägsta stadiet. Det var ju 
också just på detta stadium, som hon gjort sina erfarenheter som lärarin
na i Beskowska skolan. r hennes kassabok står, att hon 1878 fick först 
250 kronor för "häfte 1" från P A Norsted t och söner och senare samma 
år ytterligare 250 kronor från samma hål! för "häfte 2". 30' Kassaboken 
upplyser icke om vad dessa häften innehöll. Men säkerligen rörde det sig 
om "Barnens andra läsebok" som kommit ut 1877. "Barnens första läse
bok koi? u.t först .sex år senare, 1883 . Dessa läseböcker fick en mycket 
stor spndnmg. Fhckskolekommitten uppger att det var de som använ
des mest här i 1andet.3' ' De användes länge . Barnens första läsebok kom 
ut sista gån~en 1929, och då var det åttonde tryckningen av fjärde uppla
gan. Och SJunde upplagans sjätte tryckning av Barnens andra läsebok 
kom ut 1922. 

Barnens första läsebok recenserades i Verdandi 1885 av signaturen -e, 
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som säger, att läseboken "har sin alldeles särskilda karaktär genom sin 
enkelhet, sin friskhet och sin tendens att såväl vad språk som innehåll an 
går rätta sig efte.~ barnens beh~v oc~ sn;ak". Och vida.~e: "~om en a~ de 
allra största förtjånstema anmarka v1 franvaron av det angshga moralise
rande och undervisande, som eljest utmärker barnens första läseböck-

" er. 
Safi Almquist var synnerligen väl kvalificerad att själv ta hand om un

dervisningen av de egna barnen . Hur förhållandena gestaltade sig för det 
första barnet vet jag inte med säkerhet men tror mig ha hört, att denna 
flicka var alltför intellektuellt und erutvecklad för att en vanlig skolgång 
skulle kunnat tänkas för henne. Men när den näst äldsta, Signe, skulle 
fylla sju år samlade Safi Almquist en liten grupp på två ?ossar och ~vå 
flickor vartill snart kom ytterligare en flicka, som hon började underv1sa 
den 25 januari 1886. r sina egna anteckningar kallar hon gruppen "Lilla 
klassen". 32

' Hon fick lokal för den i Brummerska skolan- denna skola 
hade börjat sin verksamhet 1882 och en av fröknarna Brummer hade va
rit kamrat med Safi Almquist i Beskowska skolan. 

Hösten 1887 flyttade klassen över till fru Almquists matsal och be
nämnes då i hennes anteckningar "Min egen lilla klass" .n' Den bestod då 
av 9 barn, av vilka 3 var gossar. Tre år senare började en ny klass och ter
minen därpå ytterligareen-som synes höll sig Safi Almquist från bör
jan inte till den vanliga läsårsindelningen. Nu hade varje klass sin egen 
lärarinna och sitt eget klassrum . Men ännu var det inte en skola och en
ligt vad Signe Almquist sade i sitt tal på skolans 25-årsjubileum, ej hell e~ 
menat att bli en sådan.H' På sätt och vis motsäges detta påstående av Sof1 
Alm q uists kassabok.35

' Där står att "kursen" 1889-90 givit en inkomst på 
465 kronor och "småskolan" på 210 kronor; där står också att hon läs
året 1888-89 inbetalat 1150 kronor till "änke- och pupillkassan" för pen
SJon. 

Under vintern 1892 diskuterades i alla fall öppnandet av en skola på 
fullt allvar. Då en anonym givare skänkte 3000 kronor som startkapital 
för en ny skola vågade Safi Almquist göra försöket. Den 3 juni 1892 
fanns följande annons i Stockholms Dagblad, antagligen också i andra 
stockholmstidningar: 

"Samskola 
Undertecknads samskola, som i form av s k kurser fortgått under fem år, 
utvidgas nästa hösttermin med 2 :n e förberedande klasser, en för nybör
jare och en för något mera försigkomna. 

Allvarligt arbete utan överansträngning; hänsyn till de individuella 
anlagen; valfrihet der så behöfves. Små klasser. Kort arbetstid i skolan 
för att bereda tillfälle till kroppsrörelse i det fria under förmiddagen och 
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mer deltagande i hemlifvet. Själfverksamheten befordras genom lämp
ligt hemarbete. Tillbörlig bredd i historie-, geografi- och naturkunnig
hetsundervisning. Praktisk undervisning i lefvande språk . Handarbete, 
slöjd. 

Referenser: Hrr Landshöfding O. R . Themptander, Öfverstelöjtnant 
Carl Lagercrantz, Häradshöfding G. B. A. Holm, Med D:r Edv. Seder
holm och fröken Lilly Engström. 

Sofi Almquist 
född Hulten 

Adr. till den 11 juni: Kommendörsg. No 16, mottagningstid kl. 10-12 f 
m. Sommaradress Dalarö." 

Sedan skolan kommit igång levde Sofi Almquist för och i sin skola. 
Att leda, utveckla och övervaka den tog nästan all hennes tid. Som synes 
av förteckningen över hennes utgivna skrifter (se s. 129) hade hennes 
viktigaste skrifter utkommit innan skolan började, men därefter hann 
hon dock med att ge ut läroböcker i geografi och tyska samt, tillsam
mans med lärarinnan vid skolan Julia von Bahr, i engelska. Hon under
visade inte så mycket själv. Det var mest i de lägsta klasserna och då gär
na i geografi. Efter läsåret 1907-08 hade hon ingen undervisning alls i 
skolan men väl i seminariet. Detta var rätt naturligt, eftersom lärarinnor
na på denna tid pensionerades vid 60 års ålder och Sofi Almquist fyllde 
64 år på vårterminen 1908. 

År 1912 lämnade hon den bostad hon haft i samma hus som skolan 
och flyttade till en villa i Djursholms-Ösby. Hon kvarstod som före
ståndarinna till1916 och därefter som biträdande föreståndarinna under 
ytterligare två år . Med åren kom hon alltmer sällan på besök till sin sko
la, men hennes intresse för de gamla eleverna var livligt så länge hon lev
de. Särskilt gladde hon sig när något "barnbarn" dvs barn till någon som 
tidigare gått i skolan började där. 

Hon avled i oktober 1926, åttiotvå år gammal. Att hon och hennes 
skola åtnjöt ett gott anseende framgår av att hon fick medaljen Illis qu
orum år 1914 och att två prinsar fick större eller mindre del av sin u tbild
ning där. 

Sofi Almquist var en driftig och verksam människa och hon gjorde ett 
starkt intryck på såväl medarbetare som elever. Beth Hennings- seder
mera undervisningsråd och slutligen rektor vid flicldäroverket på Söder 
-var lärarinna vid skolan under de år då Sofi lämnade över skolan till sin 
dotter Signe. Hon skriver i sina memoarer om Sofi Almquist, att hon var 
begåvad, klok, handlingskraftig och hade framtidsideer och att hon hade 
ingjutit en frisk, enkel, en smula spartansk anda i sin i vissa hänseenden 
utmärkta skola. 36

> 
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Vilket starkt intryck Sofi Almquist i sin krafts dagar gjorde på sina 
elever vittnade Ebba Odhner f Nordensson om i det tal hon höll vid ett 
sammanträde året innan skolan lades ned (se s. 123).37

> Ebba Odhner 
hörde till skolans första studentkull, som avlade sin examen vårterminen 

1904. Hon sade bl a: 
"Vår skola har fått sin prägel av sin stiftarinna, Sofi Almquist. Vi som 

haft lyckan känna henne ha ett livligt minne av hennes rika. personlighet. 
1 vår barndom representerade hon för oss överheten. V t hade en otro

lig respekt för henne. Det gällde att lyda. Men det var enkla, klara linjer. 
Fasta principer, men aldrig någon småaktighet. Hon var omedelbar och 
generös. Vi visste alltid var vi hade ~enne. H .on ~<~nde läxa upp oss 
grundligt ibland, men hon kunde ocksa ha en g!tmt 1 ogat, oc.h hon ku~
de säga "kära barn" med ett uttryck och ett tonfall, sor::. gtck rakt nll 
hjärtat och som vi aldrig glömma. Hon var sällsynt va~mhprtad, ~en ut
an spår av sentimentalitet. Hon höll av oss och följde oss allttd med 

varmt intresse. 
Värdesättningen i skolan skedde efter moraliska mått. Samvetsgrann-

het, plikttrohet och vakenhetvorode egenskaper som hällos högt i ära. 
Det väntades att var och en skulle sköta sitt arbete självständigt och 
ordentligt. Fusk stämplades som oärlighet och ansågs som något förfär
ligt föraktligt. Siwlan litade på vår hederskänsla, och fru Almquist inför
de t o m skrivningar utan vakt (se s. 93)." 
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III. Skolans organisation 

När Almquistska skolan i september 1892 började sin verksamhet be
stod den av tre förberedande klasser och en klass S. Den sista svarade 
närmast mot klassSvid de allmänna läroverken eller klass 6 vid flicksko
lorna. Det var eleverna i "Min egen lilla klass", som hunnit så långt. De 
förberedande klasserna bestod av elever från de i annonsen omtalade 
kurserna och av nyintagna elever. Skolan hade hösterminen 1892 30 och 
under vårterminen 1893 34 elever.1

> I alla klasser undervisades gossar och 
flickor tillsammans. 

Skolan var emellertid inte organiserad precis på samma sätt som andra 
skolor. I de två första tryckta årsredogörelserna står nämligen följande: 

"En del av skolans klasser äro s k mellanklasser, de bildades ursprung
ligen av barn, som börjat läsa en vårtermin och därför sluta sitt läsår vid 
julen . Mellan dessa och deras föregående eller efterföljande klasser blir 
således endast en termins skillnad. Dessa mellanklasser ha visat sig vara 
synnerligen lämpliga då t ex ett barn under hela eller större delen av en 
termin varit sjukt; i sådant fall behöver det ej gå tillbaka längre än en ter
mins kurs, kommer således åter in i skolarbetet ungefärligen på den 
punkt, där det vid avbrottet stod. Då inträdessökande ej hunnit det kun
skapsmått eller den utveckling, som för en vis s klass fordras, äro också 
dessa klasser goda att ha." 

Iden att ha dessa mellanklasser fanns från början hos Sofi Almquist, 
och den första av dem fanns redan det första läsåret; det var därför sko
lan hade flera lärjungarvårterminen 1893 än höstterminen 1892. De kur
ser, som varit föregångare hade inte varit bundna vid de vanliga läsåren. 
"Min egen lilla klass" började ju i januari 1886. 

I den tredje tryckta årsredogörelsen (1900-01) finns ovanstående 
stycke inte med . Av katalogerna framgår, att dessa mellanklasser så små
ningom avvecklades. Hur avvecklingen av dem tillgick finns inga upp
lysningar om. Den sista katalog, i vilken några mellanidasser förekom
mer, är den för höstterminen 1903. Då återstår endast en sådan klass, 
klass IV m. Följande hösttermin utgör samtliga 11 elever i denna klass V 
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och under därpå följande läsår återfinnesSav dessa i klass VI och 4 i ring 
I. De har nu blivit klasskamrater med dem, som började skolan en ter
min senare än vad de själva gjorde. Detta är rätt naturligt med tanke på 
att mellanklasserna var avsedda för dem som haft eller befarades få svå
righeter att följa med dem som börjat på höstterminen före den vårter

min, då de själva börjat. 
Denna n ordning med mellanklasser blev alltså endast ett relativt kort

varigt försök. Jag har inte någonstans kunnat finna några omdömen om 
dessa klasser eller några skäl till att försöket inte fortsattes. Det är att be
klaga, då försöket ifråga tycks utgöra ett orginellt inslag i skol.ans o~ga 
nisation . På sista tiden har liknande försök diskuterats här 1 Svenge, 
men, så vitt jag vet, ald rig förts ut i verkligheten. 

Under skolans andra läsår (1893-94) hade klass I, d v s första klassen 
över de förberedande klasserna, tillkommit, och klass V hade blivit klass 
VI. Denna sistnämnda klass fick ingen fortsättning; eleverna i den hade 
avsluta t sin skolgång eller övergått till andra skolor. I stället hade en 
klass II tillkommit. Dessutom började med vårterminen 1894 en "arbets
kurs för småbarn" . Från och med 1911 benämndes denna kurs "Små
barnskurs (s k Kindergarten)" . Den fanns kvar t o m läsåret 1930-31. 
Med det tredje och de följ ande läsåren växte skolan år för år med en 
klass. I årsredogörelsen för läsåret 1900-01 omtalas, att skolan detta år 
haft åtta "elementarklasser" och alltså blivit fullständig som flickskola. 
Vidare meddelas, att "till och med klass V eller VI är skolan samskola, i 
de högsta klasserna blott flickskola. De gossar, som ej från 3 :d je förbe
red avgått till all männa läroverkens klass 1 ha nämligen stannat till klass 
V eller VI, varifrån de övergått till all m lä rov kl VI :1. Men är det skolans 
önskan och strävan att kunna g<;r:.t skolan fullständig till studentexamen 
även för manliga lärjungar. Med näs~a läsår utvidgar skolan sin verksam
het, i det hon börjar bereda flickor till studentexamen på reallinjen. 
Dessas gymnasialkurs blt. J-årig och deras lektionstid i skolan för nästa 

år är 24 tim i veckan." 
När slcolan skulle ha ett gymnasium måste den också ha en studierek

tor, d v s en person med utbildning för och erfarenhet av gymnasie- eller 
universitetsundervisning. Bland skolans lärarpersonal fanns en enda 
som uppfyllde dessa vi llkor. Det var fi llic Sten Lagergren, och han blev 

skolans första studierektor. 
I skolans arkiv finns inte bevarad den Kungl reso luti on genom vi lken 

Lagergren blev studierektor vid skolan. Men Ku ngl Maj :ts resolution 
den 8 december 190S, genom vi lken lektor Beckman övertog studierek
torstjänsten finns. 2

> D är anges de vill kor, på vilka Beckman erhöll rätt att 
anstä ll a studentexamen vid skolan. 
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För det första skulle de till examen anmälda eleverna ha i vanlig ord
ning genomgått skolans två högsta klasser. 

För det andra skulle den undervisning på gymnasiet, som ej bestreds 
av lektorskompetenta lärare, ställas under inseende av särskild, lektors
kompetent ämnesexpert. 

För det tredje skulle studentskrivningarna i varje ämne rättas och be
dömas av den lärare, som undervisat klassen däri, i samråd med en annan 
lärare vid skolan och med en av skolan föreslagen och av SÖ förordnad 
lektorskompetent person. 

Vidare anges i r~solutionen ifråga att inspektor- om inspektors övriga 
skyldigheter (se s. 48) - skulle utse vittnen till den muntliga examen och 
att studierektorn skulle förutom handlingarna rörande själva examen 
också insända skolans årsredogörelse till SÖ. 

Den 19mars 1906 bestämde SÖ, att följande personer skulle som äm
nesexperter ha inseende över den undervisning, som sköttes av icke lek
torskompetenta lärare: lektor Beckman i svenska, tyska, engelska och fi
losofi, lektorn vid Högre lärarinneseminariet Malmberg i franska, rek
tor Sigfrid Almquist i kristendom, historia, geografi, biologi och kemi 
samt rektor Lagergren i matematik och fysik . 

När Söderborg (se s. 48) tillträdde som studierektor 191 O hade vill
koren om ämnesexperter och utomstående medbedömare på students
krivningarna fallit bort. )> I stället hade tillkommit en fordran på att ele
ver som intogs i ring III skulle ha styrkt sig ha kunskaper för flyttning 
till denna ring i ett allmänt läroverk i de ämnen i vilka de ej deltog i de 
två högsta ringarna- bortvalsrätten hade ju just införts i dessa ringar. 

Det andra av de ovan omnämnda villkoren ändrades 1918 därhän att 
minst hälften av undervisningen på gymnasiet skulle bestridas av lek
torskompetenta lärare, ett villkor som efter några år uppmjukades tilllä
rare med minst licentiatexamen och provår.'> 

Att man från början valde treårigt gymnasium vid Almquistska sko
lan sammanhängde med att i den diskussion om ändring av läroverksor
ganisationen, som ägde rum i slutet av förra och början av detta sekel, 
hade tanken på ett treårigt gymnasium framförts av bl a just Sigfrid Alm
quist. >> Detta treåriga gymnasium vid Almquistska skolan kom dock en
dast att finnas till för en enda årskull. U n der sitt tredje gymnasieår, läså
ret 1903-04, utgjordes klassen av fem flickor. De tog studentexamen el
ler mogenhetsexamen, som det då officiellt hette, som privatister vårter
minen 1904 ."> Till denna klass hörde Sofi Almquists yngsta dotter Märta. 
Dit hörde också Ida Rosenberg, som redan ett år efter examen återkom 
till skolan som timlärarinna och, efter tre år och genomgånget seminari
um, som heltidstjänstgörande lärarinna. 
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Att man emellertid varit rätt tveksam, när man beslöt sig för att starta 
det treåriga gymnasiet höstterminen 1901 framgår av följande. Den 10 
no vem ber 1900 hade man från skolan skrivit till K Maj :t och begärt att 
skolan skulle få dimissionsrätt för gossar till Klass VI :1 vid de allmänna 
läroverken d v s att gossar, som blivit godkända från klass V i Almquist
ska skolan, skulle utan inträdesprövning få gå över till den angivna klas
sen.n Men redan den 26 april1901, alltså innan det treåriga gymnasiet för 
flickor hade börjat, hade man ångrat sig och tog tillbaka sin begäran. s> En 
sådan dimissionsrätt skulle ha varit bra för gossarna men skulle inte på 
något sätt varit till hjälp för flickorna. Men i ett eget fyraårigt gymnasi
um skulle man kunna ta emot både gossar och flickor från klass V och 
på detta sätt upprä~thåll~ samskaleprincipen även .P.å. detta sta~ium. 
Dessutom skulle man dängenom bereda fltckorna moJbghet att na fram 
till studentexamen på 12 år, vilket ju gossarna gjorde i läroverken; det 
treåriga flickgymnasiet krävde 13 år- småskola 3 år, flickskola 7 år och 

gymnasium 3 år. 
Med början höstterminen 1902 förverkligades planerna på ett fyra-

årigt realgymnasium genom att en första avde_lning av ett dylikt_ då inrät
tades . Att man vid båda de tillfällen, då man Inrättade gymnas1er, valde 
att endast ha reallinje var närmast självklart, alldeles oavsett Alm q uistar
nas ofta uttalade åsikt att latin överhuvudtaget inte borde förekomma på 
skolstadiet. På denna tid började nämligen latinundervisningen i läro
verken i klass 4. En nybörjare på latingymnasiet i läroverken hade alltså 
läst latin i två år. Eftersom ingen latinundervisning förekom i klasserna 
IV och V i Almquistska skolan var reallinjen den enda tänkbara. 

De som började på gymnasiet hösten 1902 skulle vara färdiga att ta ex
amen vårterminen 1906. Naturligtvis ville man inom skolan, att de skul
le slippa att göra detta som privatister, vilket ju flickorna från den treåri
ga linjen fått lov att göra. Man begärde därför redan p_å vårter~inen ~_905 
rätt för skolan att anställa mogenhetsexamen. Efter mspekuon av laro
verksrådet B J :son Bergkvist på hösten 1905 beviljades dåvarande stu
dierektorn Nat Beckman rätt att anställa mogenhetsexamen på de vill 
kor som ovan omtalats. Därmed hade skolan fått vad som kallades di
missionsrätt. Denna rätt var knuten till studierektorn och måste förnyas 
vart femte år och vid varje byte av studierektor. 

Genom 1904 års läroverksreform tillkom realskolexamen, senare be
nämnd realexamen. Denna examen gav kompetens till åtskilliga tjänster 
eller fortsatta utbildningar. Men ett betyg från en åttaklassig flickskola 
gav ingen sådan kompetens, trots att en dylik utbildning kräv_de elva år 
under det att normaltiden för avläggande av realexamen var mo år. Av
gångsbetyg från Statens normalskola medförde emellertid en officiellt 
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fastställd kompetens, som var något vidsträcktare än den realexamen 
gav. År 1908 medgav K Maj :t, att högre flickskolor kunde efter K Maj :ts 
prövning få rätt att utfärda avgångsbetyg som medförde samma kompe
tens som Normalskolans s k normalskolekompetens. Almquistska sko
lan ansökte och fick år 191 O denna rätt. 9' Rätten var knuten till förestån
darinnan personligen och skulle begäras förnyad vart femte år och vid 
ombyte av föreståndarinna. 

Med läsåret 1905-06 var Safi Almquists samskola färdigbildad. Enligt 
redogörelsen för detta läsår bestod den av: 

"1 :o En gemensam linje för gossar och flickor, omfattande s k Kinder
garten, 3 förberedande klasser och 5 mellanklasser; efter femte klassen 
delar sig skolan i 

2 :o En fyraårig gymnasieavdelning för gossar och flickor, som bere
das till studentexamen, och 

3:o En treårig avslutningsskola för flickor (klasserna VI-VIII) ." 
Det förefaller egendomligt, att Safi Almquist både nu och i alla följan

de årsredogörelser skriver gymnasieavdelning och icke realgymnasieav
delning, då det ju ändå var det karakteristiska för skolan, att där icke 
skulle undervisas i latin. Genom 1905 års läroverksstadga hade latinun
d_ervisningen i de allmänna läroverken uppskjutits till första gymnasie
nngen, och det kanske starkaste skälet för att bara ha realgymnasium vid 
skolan hade därigenom försvunnit. 

Under läsåret 1907-10 var en "seminariekurs" och en därmed sam
manhängande övningsskola knuten till skolan. I redogörelsen för läsåret 
1907-08 ges under r u b riken "Seminariekursen" närmare besked härom: 

"Vid skolan har under innevarande läsår gjorts försök med en kurs för 
utbildande av lärarinnor, företrädesvis för småskolan . 

Kursen är ettårig och mottar som lärjungar flickor, som ha godkända 
avgångsbetyg ur åttonde klassen av vanlig flickskola. 

Med denna kurs avses att skickliggöra unga kvinnor till att undervisa 
och uppfostra mindre barn . Detta mål vilja vi vinna på ett sätt, som i 
m~cket avviker från det vid dylika anstalter hittills vanliga. Vi låta icke 
läqungarne reptera eller möjligen dessutom något utvidga sina kunska
per i vanliga skolämnen, då vi anse, att en god åttaklassig skola bör ha 
meddelat kunskaper, fullt tillräckliga för undervisandet av mindre barn . 
Vi vilja i stället på dessa skolkunskaper som grund söka utveckla de unga 
till eget självständigt tänkande över frågor, som närmast röra dem som 
lärarinnor, men även ha betydelse för dem, oavsett detta kall. 

Kursen tar därför upp bibelkunskap och pedagogisk psykologi jämte 
rent pedagogiska och metodiska frågor, vilka lärjungarna få behandla 
även skriftligen.- Välläsning med undervisning om röstens behandling, 
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hälsovårdslära med särskilt avseende på barn ha betydelse för den unga 
kvinnan, oavsett hennes kall som lärarinna.- Då det är av vikt att göra 
undervisningen för mindre barn så åskådlig som möjligt, meddelas un
dervisning i teckning för att sätta den blivande lärarinnan i stånd att på 
svarta tavlan för barnen illustrera det de eljest skulle ha svårt att fatta vid 
läsning eller vid muntlig framställning.- Undervisningen i fäderneslan
dets geografi lägges särskild vikt vid. Lärjungarne få bereda sig därtill 
dels genom självstudium, dels genom åhörande av skolans undervisning 
däri. De få turvis hålla föredrag över de olika landskapen. En kortare 
kurs i Sveriges geologi fullständigar deras uppfattning av landets natur. 

Lärarinneelever få vanligen för inövande av undervisningens metodik 
hålla ett antal provlektioner. Denna övning blir ofta ganska knapphän
dig och ger ej den säkerhet, som från början är önskvärd. För att vinna 
ett bättre resultat låta vi lärjungarne under veckor i följd och i flera repri 
ser helt sköta klasser av småbarn i en härför inrättad övningsskola under 
uppsikt och:!edning av en erfaren lärarinna. Genom åhörandet av andras 
undervisning, genom konferenser i frågor rörande småbarnsundervis
ningen samt kritiserande av deras egna lektioner väckes och utvecklas 
lärjungarnes omdöme i pedagogiskt avseende ." 

Några förändringar i det ursprungliga programmet gjordes under de 
följande åren. Andra året infördes en kortare kurs i pedagogikens histo
ria och tredje året en dylik i svensk historia. 

Undervisningen vid seminariet bestreds helt och hållet av ordinarie lä
rare eller timlärare vid skolan . Den bundna undervisningen omfattade 
inte mer än 6 till 8 lektioner i veckan. Safi Almquist tog själv hand om 
geografiundervisningen och ledde konferenserna. Sigfrid Almquist un
dervisade de två första åren i bibelkunskap och psykologi; det tredje året 
rättade han endast de svenska uppsatserna, en uppgift som icke finnes 
angiven för någon av lärarna de två första åren. 

Under seminariets första år erbjöds de elever som så önskade att få ex
tra undervisning av skolans lärarinnor i tyska, engelska och franska och 
av fil dr Verner Söderberg i historia. Av ekonomiska skäl återkom icke 
dessa kurser de två senare åren . 

Den första årskullen seminarister, som alltså började höstterminen 
1907, bestod av 8 flickor, den andra och tredje av vardera 6. I övnings
skolan fanns under de tre åren 14, 18 resp 19 elever, det första året förde
lade på första och andra förberedande klasserna, de två följande åren på 
första, andra och tredje förberedande. Då endast en lärarinna, småskole
lärarinnan Wendela Leffler, undervisade i övningsskolan måste alla bar
nen åtminstone vissa timmar ha undervisats samtidigt. 

Men varför lades seminariekursen ned efter tre år? Det var knappast 
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av ekonomiska skäl. I skolans räkenskaper anges att seminariet och öv
ningsskolan under sitt första läsår gick med en förlust på 421 kronor. 
Förlusten betalades av skolan. Andra året gick emellertid verksamheten 
ihop och skolan fick 226 kronor i hyra för lokalen. Också det tredje året 
fick skolan betalt för denna, detta år 186 kronor. Då skolan betalade mer 
i hyra än vad den fick från seminariet gjorde den dock någon förlust även 
dessa två senare år.' 0

' Sannolikast tycks det dock vara, att skolan själv be
hövde alla sina lokaler. Antalet elever i skolan, Kindergarten inräknad, 
var hösten 1907 308, hösten 1908 325 och hösten 1909 333. Hösten 191 O 
fanns inte mindre än 386 elever d v s antalet hade ökat med 53 sedan fö
regående läsår och dessa 53 måste först och främst inrymmas i de dispo
nibla lokalerna. 

Läsåret 1919-20 gjordes ett kortvarigt försök med en praktisk paral
lellavdelning inom klass VII . Denna avdelning ägde bestånd endast un
der höstterminen 1919; några av lärjungarnasluta de skolan, andra över
gick till klass VI. Hur försöket var upplagt och varför det misslyckades 
finns det inga uppgifter om. 

En liten utvidgning av skolans organisation vidtogs på 1920-talet . 
Denna sammanhängde med de önskemål som framförts från många håll 
om inrättandet av en tredje gymnasielinje . Det svenska gymnasiet hade 
vid denna tid endast två linjer: latinlinjen med sin tyngdpunkt i de klas
siska språken och reallinjen med sin förlagd till matematik och naturve
tenskap. Man ville ha en modernspråklig eller allmänt humanistisk linje. 
För de allmänna läroverken realiserades detta först i början av 1950-talet 
genom införandet av den allmänna linjen med dess två grenar, den soci
ala och den språkliga. 

Vid Almquistska skolan diskuterades denna sak under läsåret 1922-23 
och en plan uppgjordes för ett försök med en nyspråklig linje som en 
gren av reallinjens två högsta ringar. Något dylikt lät sig faktiskt göras 
inom gränserna för 1905 års läroverksstadga. I denna hade nämligen, i 
avsikt att underlätta för intresserade elever att på det högsta stadiet börja 
specialisera sig, införts rätten att i de två högsta ringarna välja bort ett el
ler två ämnen, som tillsammans icke upptog mer än 6 veckotimmar på 
fjärde ringens timplan . Denna rättighet infördes naturligtvis också inom 
Almquistska skolan. Förhållandet nämnes första gången i redogörelsen 
för läsåret 1910-11 och där står under rubriken "Bortval av ämnen i 
gymnasiets två högsta ringar" följande: 

"Enligt senaste läroverksstadga äger lärjunge vid allmänt läroverk rätt 
att vid läsårs början i tredje och fjärde ringen bortvälja ett eller två läro
ämnen, som i högsta ringen tillsammans ej upptaga mer än sex timmar i 
veckan, under förutsättning att han i ifrågavarande ämnen erhållit minst 
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betyget godkänd vid flyttning till tredje ringen. Dock_få krist~ndo~ och 
modersmål ej bortväljas. Samma rätt har Kungl MaJ :t på vissa villkor 
tillerkänt enskilda läroverk. · 

Siwlan måste vid detta bortväljande göra vissa inskränkningar för äm
nena historia och fysik, beroende på att hennes kurser ej sammanfalla 
med statsläroverkens . Tredje ringens kurs omfattar i svenska historien 
tiden från 1718 och i allmänna historien tiden från 1789. Viktiga delar av 
vårt lands historia, den franska revolutionen, det sista århundradets po
litiska och sociala företeelser skulle således sannolikt förbli okända av 
dem, som i tredje ringen valde bort historia. För den skull tillåtes bortval 
av historia först i ring IV. - Enahanda är förh ållandet med fysik. Det kan 
knappast anses tillfredsställande, att en realstudent icke äger n~gon kän
nedom om i synnerhet elektriciteten, och ej heller om optikens och 
akustikens enklare företeelser och lagar. På den grund får fysik helt 
bortväljas först i ring IV, viktigare delar av tredje ringens kurs måste lä

sas av alla lärjungarna. 
Under läsåret ha följande ämnen bortvalts: 

i ring IV (16 lärj) i ring III (14lärj) 

tyska av 2lärjungar 
franska av 2lärjungar l lärjunge 
historia av 2lärjungar 
biologi av 1lärjunge 5lärjungar 
fysik av 6lärjungar 6lärjungar 
kemi av 4lärjungar 3lärjungar 

Bortvalsrätten hade alltså detta läsår använts i stor utsträckning av 
skolans elever. Ä ven under de närmast följande åren användes denna rätt 
ganska mycket. De ämnen, som oftas valdes bort, var fysik, kemi och 
teckning, mindre ofta valdes biologi, ett språk, matematik eller historia 
bort. Kanske visar fördelningen av bortvalen vilka svårigheter som upp
stod för de elever, som för att kunna gå kvar i sin gamla skola, började 
på reallinjen fast de inte hade något särskilt intresse för matematik eller 

naturvetenskap. 
Antalet bortval minskades emellertid snart och i början av 1920-talet 

utnyttjades bortvalsrätten endast i undantagsfall. Detsamma var också 

fallet även vid Norra Real. 11
' 

Eftersom matematiken inte hade mer än sex timmar i veckan i högsta 
ringen på reallinjen kunde man bli student på denna linje utan att ha läst 
matematik i de två högsta ringarna . I Almquistska skolan, som hade fast 
skrivningsdag (se s. 85), var antalet veckotimmar i detta ämne endast 
fem i såväl tredje som fjärde ringen . Om man lät de elever, som önskade 
detta, välja bort matematiken, skulle man kunna få utrymme för en extra 
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undervisning i språk. Denna ide förverkligades under läsåret 1923-24 
och redogörelsen för detta läsår meddelar härom under rubriken "För
sök till nyspråklig linje": 

"Länge har man kunnat ifrågasätta nyttan av det krävande arbetet 
med matematiken för många lärjungar i ring III och IV. Formellt har lär
junge rätt att välja bort ämnet, men då detta av många anses innebära stor 
risk vid den blivande examen, har denna rätt icke så ofta kommit till an
vändning som önskligt. 

skolan har nu på försök inrättat en extrakurs i engelska för dem som 
vilja välja bort matematik i ring III. Den är avsedd för de lärjungar, som 
icke ha särskild begåvning för matematik eller som veta sig icke i sitt bli
vande kall ha användning för den del av matematiken som läses i ring III 
och IV men däremot skulle ha nytta av att öka sina kunskaper i ett av de 
moderna språken. Dessa lärjungar få följa matematikundervisningen 
under hösterminen i ring III för att fullborda den kurs i matematik, som 
läses i ring II vid statens läroverk. Under vårterminen användes de fem 
lektio~er de !ämnat p.å följand~ sätt: tre till engelska och en tilllösning 
av f~sikuppg1fter, van dessa läqungar, som ha mindre övning i problem
lösnmg, behöva särskild övning; den femte lektionen få lärjungarna vara 
lediga. På samma sätt tänka vi använda lektionerna de båda terminerna 
i fjärde ringen. 

Med denna extra undervisning i engelska vore det meningen att i stu
dentexamen kunna framlägga ett resultat utöver det av de andra lärjung
arna krävda. Detta skulle ske bland annat därigenom att lärjungarna 
finge tillfälle att skriva både engelsk översättning och uppsats. - 6 lär
jungar av tredje ringens 21 ha denna vårtermin bortvalt matematik och 
i stället tagit denna kurs i engelska. 

Detta försök är avsett att upprepas nästa år, såvida tillräckligt antal 
lärjungar anmäla sig och kunna ena sig om ett av de tre språken engelska, 
tyska eller franska." 

Kanske ligger Signe Almquistsegna bittra erfarenheter av matemati
kens svårighet bakom motiveringen ovan som mera framhåller matema
tikens svårighet än vinsten av bättre språkkunskaper. När skolan senare 
(s~ nedan) kom med förslag till en från reallinjen skild språklinje utgick 
SO i sin bedömning från en jämförelse med lyceets nyspråkliga linje. 
Skolans förslag om att eleverna på den nya linjen skulle få skriva både 
uppsats och översättning i studentexamen kunde inte realiseras. 

Erfarenheterna av de sex första åren redovisades av mig i en artikel i 
Pedagogisk tidskrift år 1930. J ag kom där fram till att det fanns goda skäl 
att fortsätta på den inslagna vägen. 12 l 

Antalet elever, som valde skolans "nyspråkliga" linje framgår av ne-
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danstående tabell, som anger antalet av dem som börjat på linjen i ring 
III de angivna läsåren. 

1923-24 6 1927-28 2 1931-32 6 
24-25 6 28-29 2 32-33 5 
25-26 2 29-30 o 33-34 1 o 
26-27 4 30-31 o 34-35 9 

Som synes av tabellen började vid några tillfällen endast 2 elever på 
nyspråklig linje. Extraundervisningen i språket inskränktes under dessa 
år till11/2 eller 2 timmar. Under två läsår, 1929-30 och 1930-31, kom 
ingen språklinje till stånd. Detta berodde på att den nyspråkliga linjen 
inte kunde rymmas inom 1928 års läroverksstradgas ram och alltså mås
te läggas om på något sätt. Enligt den nya stadgan kunde inte matemati
ken väljas bort på reallinjen. Bortvalsrätten hade helt och hållet avskaf
fats. I stället hade an talet ämnen, som lästes i de två högsta ringarna in
skränkts till 8, i några fall till 9. Dessa ämnen utgjordes av 5 fasta ämnen 
- för reallinjen kristendomskunskap, modersmålet, engelska, historia 
och matematik- och tre tillvalsämnen, som under de första åren kunde 
väljas hur som helst, förutsatt att minst fem elever önskade läsa ämnet i 
fråga. Detta villkor innebar bl a att ingen filosofiundervisning förekom 
vid skolan efter läsåret 1930-31. 

I redogörelsen för läsåret 1929-30 står: "Huruvida skolan kan behålla 
sin nyspråkliga linje -lärjunge få lov att avlägga studentexamen på real
linjen utan matematik- beror av Kungl Maj :t. Frågan ligger för närvar
ande hos skolöverstyrelsen och kommer icke att slutbehandlas förrän 
efter vårterminens slut." skolan hade nämligen begärt dispens från be
stämmelsen i den nya stadgan att matematik måste ingå i en studentex
amen på reallinjen. Den omtalade behandlingen i SÖ drog emellertid ut 
på tiden. I den närmast följande årsredogörelsen kan man läsa: 'Emeller
tid har Kungl Maj :t genom resolution den27mars 1931 under vissa vill
kor medgivit, 'att de lärjungar vid skolan, som i gymnasiets båda högsta 
ringar utbytt matematik mot ett av ämnena tyska, engelska eller franska 
och sålunda i sina respektive ämnesgrupper såsom fasta medtagit två le
vande språk, må från och med vårterminen 1933 kunna godkännas i stu
dentexamen utan hinder därav, att de i matematik erhållit endast betyget 
godkänd vid flyttning till näst högsta ringen.' 13J I årets andra ring ha 6 
lärjungar anmält sig vilja från och med tredje ringen begagna sig av 
språklinjen." 

Två villkor var förknippade med denna rätt. Examinanderna på linjen 
ifråga skulle ha minst betyget AB (med beröm godkänd) i sitt huvud
språk och betyget i detta ämne fick endast räknas med halva sitt värde, 
när det gällde att kompensera ett underbetyg i ett annat ämne. 
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Under åren 1925-36 avlades studentexamen på den nyspråkliga linjen 
10 gånger. För den extra språkundervisningen valde eleverna alla gånger 
utom två engelska. En gång valdes tyska och en gång franska. 
Und~r .slw_~ans tre sista år fick eleverna i de två högsta ringarna möjlig

het att '.sma an:_ne_sgrupper ha tyska som fast språk i stället för engelska. 
Anledmngen hartill var att skolan hade engelska som första språk under 
det. att läroverken hade tyska. Engelska hade från början varit det o bliga
tonska språket, eftersom skolans språklinje var en gren av reallinjen. 
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IV. Skolans ledning 
Lärarinnor och 
lärare 

För ledningen av arbetet inom skolan svarade naturligtvis från början 
Sofi Almquist ensam. Från 1902 delade hon ansvaret för gymnasiet med 
studierektorn. 1908 fick dottern Signe, som redan från 1896 tjänstgjort 
som lärarinna vid skolan, börja delta i ledningen av skolan i egenskap av 
biträdande föreståndarinna . Vid 72 års ålder d v s 1916 överlämnade Sofi 
Almquist föreståndarinneskapet till Signe Almquist men kvarstod själv 
under ytterligare två år som biträdande föreståndarinna. Redan 1914 ha
de även Anna Björkman (se s. 51) blivit biträdande föreståndarinna, 
varför skolan under tiden 1914-18 hade två dylika. 

Signe Almquist, som var föreståndarinna till dess skolan lagts ned, 
fick börja undervisa i skolan redan vid 16 års ålder. Hon saknade- i varje 
fall formellt- både fackutbildning och pedagogisk utbildning. Vid sidan 
av sitt lärararbete hade hon under några år läst kemi vid Stockholms 
Högskola, där man hade möjlighet att få delta i undervisningen utan att 
ha avlagt studentexamen. A t t detta studium hade givit ett tillfredsstäl
lande resultat framgår av att professor Otto Pettersson -hennes lärare 
vid Högskolan- några år senare, då hon vände sig till honom för att få 
en kemilärare till skolan, svarade henne, att hon kunde sköta den under
visningen själv.•> Det gjorde hon också under flera årtionden. Vidare ha
de hon fått tillfälle att gå på Askovs folkhögskola i Danmark och att göra 
en längre studieresa i Förenta staterna, varför hon var orienterad om de 
nya pedagogiska ideer, som under början av 1900-talet kom från dessa 
håll. 

Signe Almquist såg som sin huvudsakliga uppgift som föreståndarin
na att se till att skolan förblev sådan som hennes mor hade utformat den. 
Detta var både en styrka och en svaghet. En styrka därigenom att där 
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verkligen fanns en god tradition att bygga på och en svaghet därigenom 
att utvecklingen dock går framåt och en skola inte kan fylla de nya kra
ven om den stelnar i en gång givna former. Hon hade också ärvt sin mors 
moraliska patos, vilket ofta framgick av de tal hon höll vid skolavslut
ningarna, men därmed också en syn på livet, som hennes unga elever ofta 
inte kunde förstå och som lärarna inte alltid kunde dela. Hon deltog ak
tivt i arbetet inom Förbundet för kristet samhällsliv. 

Som ovan nämnts (se s. 37) blev Sten Lagergren skolans första stu
dierektor. Då han 1905 blev rektor vid Beskowskaskolan åtog sig lek
torn vid Norra Real sedermera professorn Natanael Beckman studie
rektoratet. Tyvärr behöll han tjänsten endast ett år, eftersom han 1906 
utnämndes till rektor i Skövde. Sigfrid Almquist, som lämnade sin rek
torstjänst vid Norra Real just detta år, blev då studierektor vid Almqu
istska skolan och fortsatte därmed till 191 O, då sedermera lektorn och 
rektorn vid Norra Real Benkt Söderborg tillträdde. Söderborg efter
träddes 1925 av Karl Kärre, som då var lektor vid Norra Real. När Kärre 
1929 blev undervisningsråd övertogs tjänsten av mig, som då var lärare 
vid skolan för att senare bli adjunkt vid Norra Real och slutligen rektor 
vid Nya elementarskolan i Stockholm. 

När skolan år 1903 för första gången fick statsbidrag måste skolan ha 
en inspektor och denne skulle tillsättas av K direktionen över Stock
holms stads undervisningsverk. 2> Efter 1905 skulle SÖ utse inspektor ef
ter förslag från skolan. Inspektors skyldigheter preciserades mer och 
mer under årens lopp och i den av SÖ 1934 utfärdade instruktionen för 
inspektor angives hans åligganden utförligt. Han skulle göra sig under
rättad om hur arbetet vid skolan bedrevs och söka rättelse av de brister 
han fann genom hänvändelse till föreståndarinnan. Om bristen inte av
hjälptes av henne skulle anmälan ske till styrelsen för skolan (se nedan). 
Han skulle hemförlova ungdomen vid årsavslutningen och detta var det 
enda tillfälle, då lärare och elever fick se skolans inspektor. Han skulle 
utse vittnen till studentexamen och vid ombyte av föreståndare för sko
lan anmäla detta och samtidigt insända intyg om den nya föreståndarens 
skicklighet att förestå en skola. Vidare skulle han årligen intyga att vill
koren för statsanslaget uppfyllts och att lärarna fullgjort angiven tjänst
göring. Ytterligare några saker kommer att omtalas i det följande (se kap 
XIII). Siwlans första inspektor blev justitierådet Ivar Afzelius. Han 
kvarstod till 1908 och efterträddes då av justitierådet Åke Thomasson, 
som var inspektor fram till 1920. 1920-24 var generaldirektören H 
Themptander inspektor och därefter 1924-26 statssekreteraren Sigurd 
Ribbing, 1926-31 överdirektören Viktor Almquist och slutligen de fem 
sista åren Carl Svedelius, förutvarande rektor vid Norra Real. 
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Den skolreform, som genomfördes av riksdagen 1927, hade stor bety
delse även för de privata skolorna. Detta berodde på att efterlevaodet av 
givna bestämmelser var villkor för statsbidraget, och utan statsbidrag 
kunde en privat skola helt enkelt inte existera: terminsavgifterna skulle 
i dylikt fall bli så höga att skolan inte skulle kunna få ett tillräckligt antal 
elever. 1927 års riksdag bestämde nu att alla privata flick- och samskolor 
skulle ha en styrelse och ett av denna utarbetat och av SÖ godkänt regle
mente. Denna bestämmelse trädde i kraft den 1 april 1930. 

Reglementet för skolan innehöll att skolans ägare, d v s Signe och 
Märta Almquist, hade att utse den första styrelsen och att denna sedan 
skulle komplettera sig själv. 3> Detta senare behövde aldrig ske, då styrel
sen under skolans återstående tid bestod av samma personer. Den ut
gjordes av riksarkivarien Helge Almquist, ordförande, Signe Almquist, 
sekreterare, fröken Märta Almquist och fru Sofia Thyreen. Suppleanter 
var med lic Sven Backman och jag. 

I övrigt handlar reglementet om ägandet och ledandet av skolan, om 
dess organisation och möjligheterna att förändra denna samt om styrel
sens arbetsformer. Däremot säger det ingenting om styrelsens befogen
heter utan hänvisar i fråga om dessa endast till den Kungl förordningen 
den 5 juli 1929, till vilken jag återkommer senare (se s. 3, 56 och 116 ). 

Som tidigare omtalats uppstod Almquistska skolan så småningom. 
Från 1886 fanns ju "Lilla klassen". Redan 1887 har Sofi Almquist an
ställt en lärarinna, som hjälpte henne med denna. I arkivet finns två an
teckningsböcker.•> Den ena har som rubrik "Lärarinnors och Lärares 
tjänstgöring från "Kursens" början till ... "- slutårtalet saknas. Den and
ra innehåller en förteckning över avgivna tjänstgöringsbetyg. Uppgif
terna i de två böckerna stämmer inte alltid med varandra. Såstår i den 
ena att Ingeborg Lundström började sin tjänstgöring vid skolan 1892, 
men i den andra har hon fått betyg för en tjänstgöring som började 1891. 

Av den förstnämnda av de två anteckningsböckerna framgår, att 
Kerstin Wall tjänstgjort 1887-93, Gustava Hjelmerus 1889-91, Hedda 
Ameen 1889-96 och Sofi Andersson 1890-99. Innan skolan officiellt 
började hade Sofi Almquist redan haft ett antallärarinnor anställda. 

Lärarkåren växte sedan snabbt i takt med att skolan växte. Under hela 
den tid som Almquistska skolan fanns hade endast två manliga lärare an
ställning vid skolan. Den ena var Sten Lagergren under läsåret 1904-05, 
den andra var jag själv under åren 1923-32. Anledningen till att skolan i 
så liten utsträckning anställde manliga lärare var ekonomisk: en manlig 
lärare skulle ha så mycket mer betalt än en kvinnlig. En adjunkt vid ett 
läroverk som i huvudsak undervisade på samma stadium som lärarin 
norna i flickskolan hade mer än dubbelt så stor lön som de senare (se s. 
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57). Däremot anlitades manliga lärare i stor utsträckning som timlärare 
på gymnasiet. De hade som regel sitt huvudsakliga arbete i någon annan 
skol.~, i de flesta fall i något av stadens läroverk . 

"Ovningslärarna" d v s lärarna i teckning, musik, gymnastik och olika 
slag av slöjd var också timlärare. I musik, gymnastik och träslöjd var de 
oftast manliga. 

Antalet heltidstjänstgörande lärarinnor var sedan skolan blivit full
ständig omkring 20. Siwlan fanns till under 44 år. Nio heltidsgörande lä
rarinnor tjänstgjorde vid skolan under mer än hälften av denna tid. 
Dessa var Ingeborg Lundström, som var anställd under 41 år, Sop hi e 
Nordenskiöld 37, Anna Spangenberg 33, Gertrud Rosen och Malin 
Bergquist, båda 29, Ingeborg Löfgren 28, Flora An j ou samt Livan Peters 
och Aina Baer 23. Slöjdläraren C N Mattsson tjänstgjorde vid skolan 28 
år, handarbets- och sånglärarinnan Ingeborg Ljunggren 25 och teck
ningslärarinnan Ingrid Alexandersson 23. 

. A~talet ma.~liga ti~lärare b~ukade hålla sig omkring 10. Att manliga 
tirniarare anvandes pa gymnasiet trots de större kostnaderna samman
hängde med villkoren för studentexamensrätten (se s. 37). Det var 
mycket ont om kvinnor med den erforderliga kompetensen . Ofta hade 
inte heller de manliga timlärarna full formell kompetens och studierek
tor blev därför tvungen att begära dispens ifrån detta villkor. Denna be
gäran beviljades alltid av det skälet att nästan alla dessa timlärare i stor 
utsträckning hade tjänstgöring på gymnasierna vid de läroverk, där de 
hade sina ordinarie tjänster. 

Timlärarna rekryterades till en början framför allt från Norra Real. 
Detta var rätt naturligt eftersom det var vid denna skola, som Sigfrid 
Almquist var rektor. På den tiden anställdes ingen lärare vid Almquist
ska skolan utan att skolans ledning på förhand hade personlig kännedom 
om ~ederb~rande. Ti!l N~rra Re~larna hörde Benkt Söderborg, som un
dervisade v1d skolan 1 17 ar, Dame! Nyström, Hjalmar Olson och Ernst 
~erner med resp 27, 15 och 24 år som timlärare. Nyström blev adjunkt 
v1d Nya elementarskolan, Olson lektor och rektor vid Södra latin och 
Werner adjunkt vid Norra Real. Gunnar Gyllander, som kom till skolan 
1912 och var med till slutet, hade sin ordinarie tjänst vid Beskowska sko
lan och adjunkten vid Nya elementarskolan Edvard Öhman var med re
dan 1901 och stannade till sin död 1922. 

. l det föregående ha~ talats om de lärare, som tjänstgjort under lång tid 
v.1d sko!an. Me~ det fmns en annan grupp av lärare, för vilka tjänstgö
nnge~ 1 Almq~Istska skolan endast var en etapp på vägen mot större 
uppgifter. De gJorde med säkerhet en väsentlig insats i skolans liv samti
digt som de där skaffade sig nyttiga erfarenheter, som sedan kom de sko-
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]or till godo dä r de senare fick sin verksamhet. 
Gustava Hjelmerus gjorde en betydande insats som lärarinna vid 

Sandströmska skolan och var med om att starta det med denna skola för
bundna seminariet. Sofi Andersson lämnade skolan efter nio års tjänst
göring år 1899 för att bli rektor vid det då nybildade Privata lärarinnese
minariet i Stockholm. Ester Lager lämnade skolan 1903, också efter en 
nioårig tjänstgöring, för att senare bli föreståndarinna vid Djursholms 
samskola. Ester Bohman kom till Almquistska skolan som lärarinna, när 
hon var 17 år. Efter åtta års arbete gick hon igenom Högre lärarinnese
minariet. Sedan hon några år tjänstgjort i Vimmerby, grundade hon år 
1909 Tyringe flickpension, där hon fick tillfälle att i praktiskt skolarbete 
omsätta de då och alltjämt moderna pedagogiska ideerna: koncentra
tionsläsning, samverkan mellan besläktade ämnen, kunskap om vårt 
samhälle, självverksamhet och självstyrelse, praktiskt arbete m m. Ester 
Bohmans liv och arbete skildras i den andra avhandlingen i detta band av 
Arsböcker i svensk undervisningshistoria. Gerda Martin, lärarinna vid 
skolan 1901-05, blev föreståndarinna för flickskolan i Falun och Anna 
Uggla och Gunbild Almen, båda ordinarie lärarinnor läsåret 1902-03, 
blev föreståndarinnor vid skolor i Stockholm, den förra vid Lyceum för 
flickor, den senare vid Brummerska skolan. Hillevi Gödecke, som un
dervisade i Almquistska skolan 1907-23, blev senare föreståndarinna för 
Kjellbergska flickskolan i Göteborg, och Märta Westman, som tjänst
gjorde vid skolan 1923-33, vid flickskolan i Visby. 

Lärarinnorna vid skolan hade som regel gått igenom något lärarinne
seminarium men ett par av dem hade akademisk utbildning. Anna 
Björkman hade avlagt kandidatexamen och genomgått provår vid Norra 
Real, då hon år 1903 anställdes vid Almquistska skolan. Hon stannade 
till år 1923 och blev senare föreståndarinna vid Anna Schuldheiss' flick
skola i Stockholm. Till de närmare omständigheterna som var förknip
pade med hennes avgång, skall jag strax återkomma (se s. 53). Beth 
Hennings (se s. 34) var fil mag när hon kom till skolan, där hon var lä
rarinna några år i slutet av 10-talet och början av 20-talet. Själv var jag 
knuten till skolan på olika sätt under sjutton år och vet därför av egen er
farenhet, vilken stor betydelse det kunde ha för en ung lärare att komma 
in i den särpräglade miljö, som Almquistska skolan utgjorde. 

Från början var ansrällandet av en lärare vid skolan endast grundat på 
en personlig överenskommelse mellan skolans ägare och vederbörande 
lärare. Så var ännu fallet när jag anställdes som "ordinarie lärarinna"
enligt den terminologi, som användes i katalogen- år 1923. I skolans ar
kiv finns inga spår av några skriftliga överenskommelser mellan parter
na. Det var därför möjligt för skolans ledning, att när som helst säga upp 
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en lärare, som den av någon anledning ville bli av med. Vad timlärarna 
på gymnasiet beträffar gick det till på samma sätt, bara med den skillna
den att det som regel var studierektorn, som representerade skolan- det 
var ju han som hade ansvaret för gymnasieundervisningen. 

De lösa former som gällde för anställningen kunde ju lätt leda till svå
righeter och gjorde det också vid Almquistska skolan i början av 20-ta
let. Den redogörelse, som jag i det följande lämnar för den konflikt, som 
då uppstod, och för dess förhistoria, bygger dels på en del rätt kryptiska 
anteckningar, som Signe Almquist gjort på lösa lappar, som finns i sko
lans arkiv,Sl, dels på muntliga meddelanden, som jag fått från olika håll 
under det konflikten pågick och under de år, som följde därefter. Själv 
var jag på intet sätt inblandad, men genom att jag stod den dåvarande 
studierektorn, Benkt Söderborg, personligen nära hade jag möjlighet att 
bilda mig en uppfattning om vad striden gällde. Benkt Söderborg var se
dan mer än tio år tillbaka nära vän med såväl Signe Almquist som Anna 
Björkman dvs de två, som konflikten i första hand gällde. 

Såväl Sofi Almquist som hennes man var födda 1844, och på 191 O-ta
let måste de alltså på allvar ta itu med att ordna för skolans framtid. Med 
tanke på dottern Signes brist på formell kompetens är det rätt naturligt, 
att de tvekade att lägga hela ansvaret på henne. Kanske kan man förmo
da, att utnämningen av Anna Björkman till biträdande föreståndarinna 
år 1914 (se s. 47) var ett tecken på att de ansåg, att hon behövde ett stöd. 
Jag blev ännu mera benägen att tro detta, då Anna Björkman många år
tionden senare berättade för mig, att Sofi Alm q u ist en gång frågat henne, 
om hon kunde tänka sig att överta ledningen av skolan, och att hon sva
rat nej på denna fråga. 

Tydligen hade dock Sofi och Sigfrid Almquist kommit fram till den 
uppfattningen att Signe Almquist var den som skulle svara för skolan i 
framtiden. I skolans arkiv finns nämligen ett kuvert, på vilket det endast 
står "Till Signe"6l. Det innehåller ett brev från Sigfrid Almquist, daterat 
den 9 februari 1919. Överskriften i brevet är "Stiftelse-urkund". Han u t
talar här sitt stora förtroende för Signe som ledare för skolan och sin vil
ja, att hans tillgångar efter hans död skulle utgöra en donation, som, till
sammans med medel från några andra håll, skulle i form av en stiftelse 
utgöra grunden för skolans fortbestånd. 

Denna tanke blev nu aldrig förverkligad, men måste givetvis ha stärkt 
Signe Almquists själförtroende. Icke desto mindre tog hon tjänstledig
het från skolan redan läsåret 1920-21 för att vikariera för Ebba Pauli som 
föreståndarinna för Birkagården, det settlement, som startats några år ti
digare av N atanael Beskav och Ebba Pauli och som hade sina lokaler 
längst ut vid Karlbergsvägen i Stockholm. Men följande läsår var Ebba 
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Pauli tillbaka i Birkagården och Signe Almquist återvände till skolan . 
Under det läsår, då Signe Almquist varit borta från skolan (1920-21), 

hade Anna Björkman fungerat som föreståndarinna, och hon hade inte 
haft någon biträdande förståndarinna vid sin sida. A~~a Björkman_ var 
uppenbarligen inte lika hårt b~nden av_ sk~lans _tra~ltlo~er som S1gne 
Almquist. Så t ex tillät hon vanlig dans v1d nagr~ tdlfallen 1 sko~ans loka
ler. Antagligen hade också en del förändringar 1 kurser m m gJorts. Det 
enda jag kunnat belägga är att Almquist-von Bahrs lä_robok 1 enge_lska 
för nybörjare ej använts i klass III detta läsår, vilket vant fallet hela t~d_en 
förut . Av vad jag hört, kan jag förstå att också en hel del av de traditiO
nella anordningarna inom skolan varit föremål för en rätt stark och öp
pen kritik under Signe Almqui~ts ~rånvaro från skolan . ~ånga av lära
rinnorna ansåg, att en modermsenng av skolan var av noden. Slwlan~ 
kursplan för geografiundervisningen och den nyssnämnda läroboken 1 
engelska torde speciellt vari t ~öremål för kriti_ken. ! bå?a d~ssa f:ll gällde 
det förhållanden, där AlmqUistska skolan skdde s1g pataghgt fran andra 

skolor. 
Under läsåret 1921-22, då Signe Almquist var tillbaka som förestån-

darinna, uppstod spänningar inom kollegiet mellan dem som ville ändra 
på skolan och dem som ville att allt skull~ förbli vid d_et gam~_a. J:Iö~_tter
minen 1922 ökade spänningarna, varför S1gne AlmqUist beslat s1g for att 
ta itu med de uppkomna problemen. Hon sammankallade skolans kolle
gium, till vilket timlärarna på gymnasiet icke räknades. De i ar~ivet b~
varade lösa lapparna utgör tydligen de anteckningar, som hon vdle h~ tdl 
hjälp vid detta tillfälle. De är visserligen inte daterade, ~en det ~-an ~nte 
vara något tvivel om när och för vilket ändamål anteckmngarna ar gJor-

da. 
På en av lapparna står: ''Hillevi gav mig anledning, känt att jag borde 

klarlägga något hela hösten." Hillevi är Hillevi Gödecke (se ~van_s. _51_) 
som var mycket nära vän till Anna Björkman. På vad sätt Hdlev1 glVIt 
anledning anges ej. Vidare: "Det ligger något outtalat och gör disharmo
ni i arbetet." På samma lapp står därefter men inom parentes: "Förnam 
det tydligt då j meddelade att j skulle återvända. Då visste j ej va:för j 
skulle tillbaka, nu vet j varför o det kan ej ändras ." (Understrykmngar 
och förkortningar här liksom i det följande finns på lapparna.) "Mitt an
tagande är, att det under förra vintern vuxit fram en önskan att förändra 

en del saker." 
Anteckningarna fortsätter: "Begär icke alla tänker som jag; förebrår 

ingen de planer .. " Det finns ingen antydan om vilka planer d~t skulle 
vara fråga om. Hon fram_håller, att, 00~ ändringar skall kom~ a t dl s,~å~d, 
skall de växa fram orgamskt, och da vd le hon ha ett ord med 1 laget dar-
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för att jag icke kan begära av någon att så förstå skolans principer som 
jag." Men, säger hon: "Det begär jag av mina medarbetare att de söka 
tränga in i skolans tankar- förutsätter att intet antydes som sprider 
misstro bland b~rna och fö~äldrarna . " Förmaningen i den sista mening
en antyder att S1gne AlmqUJst hade den uppfattningen, att diskussionen 
inte alltid förts enbart inom kollegiet. 

Signe Almquist tänker sig tydligen, att en del av lärarinnorna menade, 
att hon i sin egenskap av föreståndarinna helt enkelt skulle bestämma 
hur det ena eller det andra skulle göras, och det skulle lärarinnorna ha at~ 
rätta sig efter. Själv tycker hon inte att detta är en bra lösning: " .. det som 
göres av den som saknar förståelse- det saknar värde." 

Hon menar, att "skolans enhet" skall gå före allt personligt tyckande 
och skriver: "De som icke kunna förstå betydelsen av enhetssträvande 0 
förstå min önskan att veta allt på förhand och icke vilja lojalt söka att för
stå" - meningen har ingen fortsättning på lappen. Men längre ned står 
det: "Det måste ju vara ett lidande att gå o arbeta i ngt, som man ej gil
lar ." 

Hon skriver vidare: "Har man så stark skaparhåg att man vill sätta sin 
prägel på he!.heten, då bör ~an skapa en sådan, icke s:räva efter att skapa 
om det som ar annans verk. Och sa avslutas antecknmgarna med följan
de uttalande: "Om någon efter denna min deklaration ej(?) skulle önska 
byta verksamhetsområde, så skulle jag önska"- meningen avslutas ej, 
men på raden under står: "före jul" . Jag gissar, att det "ej" som förekom
mer ovan beror på en kontamination mellan två uttryck- ej vilja stanna 
kvar och b~ ta verksamhe~sområde- men helt säkert är detta icke.l varje 
f~ll t~rde val hennes ~em~g vara, att den som inte vill finna sig i att allt 
forblir som det var forut, mte kan fortsätta att arbeta i skolan, och att 
hon behövde få veta detta före j u l för att kunna gå i författning om att an
skaffa ersättare. 

Det är ganska tydligt, att Signe Almquist till varje pris ville förhindra, 
att det .. skedde några ändringar, som stred mot skolans principer så som 
hon ~Jalv fatta~e de~, och att, även om det endast skulle vara fråga om 
detalJer, hon vdle bl1 underrättad på förhand, så att hon fick tillfälle att 
bedöma saken. Såvitt jag kan förstå menade Signe Almquist, att hennes 
förnämsta. uppg~ft som f?reståndarinna var att bibehålla Safi Almquists 
samskola 1 preCJs det skJCk som hon mottagit den av sin mamma. När 
hon t~? tj.äns~ledig~et under läs!ret .1920-21 ha~e hon säkerligen inte 
klart for s1g vdka vmdar som blaste mom kollegtet . Nu visste hon det 
och var beredd att ta sitt ansvar. 

När det tio år senare började bli aktuellt med nedläggning av skolan, 
frågade Signe Almquist mig, om jag ville överta skolan, och så lade hon 
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till: "Men då blir det inte Safi Almquists samskola längre, då måste den 
få ett annat namn ." 

Resultatet av kontroversen kan avläsas i katalogen för läsåret 1923-34 . 
Där saknas fem lärarinnor från det föregående läsåret: Anna Björkman, 
Billevi Gödecke, Beth Hennings, Rakel Karlgren, som kommit till sko
lan 1915, och Sen ta Centervall, som endast tjänstgjort tre år vid skolan. 
Då alla dessa var dugliga lärarinnor och aktiva människor var förlusten 
för skolan mycket stor. 

I vilken utsträckning slutade dessa lärarinnor frivilligt? I arkivet finns 
i ett kuvert ett utkast till ett tal, som Signe Almquist hållit till kollegiet i 
början av höstterminen 1923'>. I detta meddelar hon, att hon talat med 
överdirektör Falk i SÖ "om de två fallen". Detta tyder på att endast två 
av de lärarinnor, som slutat, blivit uppsagda och att de övriga slutat av 
and ra anledningar. I två fall förhåller det sig säkerligen på detta sätt. Bet h 
Hennings gick provår vid Norra Real och Hillevi Gödecke hade blivit 
bi trädande föreståndarinna vid Kjellbergska flickskolan i Göteborg . 
Hur det förhöll sig med Rake l Karlgren och Senta Centervall vet jag inte, 
men Anna Björkman tvingades uppenbarligen att lämna skolan. Signe 
Almquist omtalade en gång långt senare för mig, att hon givit Anna 
Björkman att välja mellan ett års tjänstledighet eller omedelbart avsked 
och att Anna Björkman valde det senare. Det förefaller mig som om för
slaget om tjänstledighet hade ett visst förhållande som bakgru.nd. A.nna 
Björkman hade lätt att "ta folk", som det heter, och det hade m te S1gne 
Almquist. Under Signe Almquists tjänstledighet vande sig många för
äldrar att vända sig till Anna Björkman och många fortsatte med det 
även sedan Signe Almquist kommit tilibaka- det var ju så mycket lättare 
att tala med Anna Björkman. Anna Björkman förstod tydligen inte att 
detta skulle kunna kännas förödmjukande för Signe Almlquist. Anna 
Björkman flyttade över till Atheneum - flickskola och seminarium i 
stockhalm-och blev senare som förut omtalats rektor vid Anna Schuld
heiss flickskola på Söder. 

I det nyss ovan omnämnda talet meddelade Signe Almquist också, att 
hon begärt inspektion av skolan och hon uppmanade lärarinnorna att 
vid detta tillfälle säga vad de personligen tyckte om det som inträffat vid 
skolan . Hon sade också, att hon ansåg, "att ett otillbörligt tryck från och 
på kamrater hade inlett den tvååriga strid som utkämpats." 

På ett annat håll i arkivet ligger en lapp på vilken det står några ord, 
som antagligen utgör inledningen till ett avskedstal, säkerligen i huvud
sak riktat till Anna Björkman. 8

> Där står: "Jag tror att vi enkelt skall er
känna, att ingen av oss går ren ur denna strid." Och vidare: "Jag vill tacka 
dig för de tidigare åren, men det blir till ord . Jag hoppas så varmt, att den 
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dag skall komma då avstånd i tid och rum, men ännu något därtill skall 
göra ... " (meningen är ej avslutad). 

Under hela den tid jag hade arbete i Sofi Almquists samskola hörde jag 
aldrig Signe Almquist säga något nedsättande om Anna Björkman. An
na Björkman berättade en gång för min hustru och mig, att hon mött 
Beth Hennings på en spårvagn någon tid efter det att Beth Hennings 
publicerat sina memoarer, där det finns ett mycket kritiskt uttalande om 
Signe Almquist och hennes sätt att leda skolan. När Beth frågade Anna, 
om det inte var sant vad hon skrivit om Signe, hade Anna svarat, att man 
visserligen inte bör skriva annat än det som är sant men att man därför 
inte behöver skriva allt som är sant. 

Kanske hade konflikter av samma slag som den ovan omtalade upp
kommit vid andra privata skolor än den Almquistska. Det är inte otro
ligt med tanke på den i varje fall formellt rättslösa ställning som lärarin
norna hade. Hur som helst tror jag, att det som hände i Almquistska 
skolan bidrog till att vissa förändringar i privatskalelärarinnornas ställ
ning genomfördes i sammanhang med 1927 års skolreform. 

I den ovan omtalade kungl förordningen den 5 juli 1929 (se s. 49) 
finns det föreskrifter om s k fast anställning för lärare vid privatskolor. 
skolöverstyrelsen skulle bestämma antalet fast ans tällda vid varje stats
understödd privatskola. För behörighet till sådan tjänst krävdes behö
righet till ämneslärartjänst vid allmänt läroverk eller dispens av SÖ. När 
en tjänst som fast anställd skulle tillsättas skulle styrelsen ledigförklara 
den på samma sätt som skedde, då det gällde tjänster vid allmänt läro
verk. Ansökan skulle ställas till styrelsen som hade att utse den "som 
styrelsen anser lämpligast att böra i första rummet ifrågakomma". Kla
gomål över styrelsens beslut kunde anföras hos SÖ men kunde endast 
grundas på formerna för tillsättningen eller på den tillsattes behörighet. 
Den som fått tjänsten tillsattes tills vidare med vissa bestämmelser om 
uppsägningstid. I den nionde paragrafen ges innehåll åt begreppetfast 
anställning. Den lyder: "Har fast anställd lärare under tre på varandra 
följande år oförvitligt tjänstgjort i samma eller motsvarande befattning 
vid en och samma läroanstalt må han, oavsett de villkor varunder antag
ningen skett, ej kunna, så länge anstalten åtnjuter statsbidrag, skiljas från 
sin befattning, så fram t ej skolöverstyrelsen medger uppsägning eller an
ledning föreligger, varom i § 11 stadgas." I denna sistnämnda paragraf 
talas det om brister i vandel och andra dylika omständigheter. SÖ skulle 
dock även i dessa fall pröva beslutet, innan det ägde laga kraft. 

Genom dessa bestämmelser fick de lärare, som en längre tid varit an
ställda vid en sko la, anställningstrygghet och var inte längre beroende av 
ägarens godtycke. För själva övergången till det nya systemet bestäm-
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des, att skolans styrelse ägde rätt att utan ansökan från vederbörande. ge 
fast anställning åt lärare, som vid förordningens ikraftträdande redan m
nehade befattning, erforderlig för skolans stadigvarande behov av lä
rarkrafter. I Almquistska skolans katalog för höstterminen 1931 är 10 lä
rarinnor betecknade som innehavare av "s.k. fast anställning". 1 O var det 
antal, som SÖ medgivit Almquistska skolan att ha. 9> 

Liksom anställningsförhållandena var också från början lönerna helt 
oreglerade. Till en början överenskoms tydligen avlöningens storl.ek 
mellan föreståndarinnan och den anställda, varför efterfrågan och till
gång på lärare säkerligen spelade en viss roll vid u~pgörelsen. En pri~at
skola behövde inte heller kräva, att den som anstalldes skulle ha nagot 
slag av formell kompetens, vilket säkert bidrog till att hålla löne:na ?er.~. 
Vid Almquistska skolan var faktiskt på hösten 1908 5 av 22 ordmane la
rarinnor utan examen från något seminarium. U n der läsåret 1907-08 ha
de Anna Björkman 1700 kronor i lön- hon hade adjunktskompetens
Ingeborg Lundström 1650 kronor- tjänstgjort mer .än 15 år vid skolan 
_och Sophie Nordenskiöld 1550 kronor- finsk lärannneexamen och 1 O 

års tjänst; alla de övriga hade lägre lön. . . .. 
För att råda bot på dessa förhållanden v!lle statsmakterna redan 1 bor

jan av århundradet ha in bestämmelser om lönen i villkoren för statsbi
draget. Som bidrag till diskussionen härom gjorde Flick- och samskole
föreningen år 1907 en enkät bland sina medlemmar om löneförhållande~ 
na vid privatskolorna . Från Almquistska skolan svarades, att skolan eJ 
hade lönegrader, att pensionsbidraget ej var inräk.nat i lönen.' at~ år~
tjänstlediga lärare ej fick någon lön samt att skolan eJ betalade vd<:ane v1d 

sjukdomsfall .• o> 
Genom ett kungl brev år 1909 genomfördes en lönereglering för de lä-

rare som var anställda vid de privatskolor, som hade statsanslag och där
för också stod under SÖ:s inseende."> Föreståndarinnan skulle ha 2000 
kronor i årslön i första och 2300 kronor i andra lönegraden samt bostad 
på minst tre rum och kök. Sofi Almquist har skrivit på kanten av medde
landet till skolan: "J ag 2300 + 1000 = 3300" . De 1000 kronorna var hy
resersättning. Lärarinnor med högre kompetens, dvs hade genomgått 
Högre lärarinneseminariet, skulle ha 1400 kronor i första, 1700 i andra 
och 2000 i tredje lönegraden; övriga lärarinnor skulle ha 1200,1500 och 
1800 i de tre första och 2000 i en fjärde lönegrad. Löneförhöjningarna 
skulle komma efter fem års anmärkningsfri tjänstgöring. Till jämförelse 
kan nämnas, att enligt statsliggaren för 191 O hade en adjunkt vid ett läro
verk en begynnelselön på 3000 kronor och därefter fyra ålderstillägg på 
vardera 500 kronor varför slutlönen uppgick till 5000 kronor. 

Den stora löneskillnaden förklaras, dels med att man inte räknade 
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med att en kvinnlig lärare skulle ha någon försörjningsplikt, dels med att 
de akademiska studierna var väsentligt kostsammare än seminariestu
dierna- var och en fick ju betala sina studier själv på den tiden. Det skul
le som bekant komma att dröja länge, innan en kvinnlig lärare fick sam
ma betalning som en manlig, även om hon hade samma utbildning. 

) 
l s 

v. skolans ekonotni 
och lokaler 

Att sköta en privat skola är inte bara ett organisatoriskt och pedagogiskt 
problem, det är också i hög grad ett ekonomiskt. AnstälJda lärare skall 
ha betalt, undervisningsmateriel skall anskaffas och lokaler skall hyras. 
Visserligen hade Sofi Almquists samskola som förut omtalats (se s. 33) 
fått ett startkapital på 3000 kronor, men dessa pengar kunde ju ej förslå 
så långt. Siwlan måste i fortsättningen bära sig själv med hjälp av elevav
gifter och så småningom av statsanslag; det var ju på dessa sätt som flick
skolorna finansierades. Samskolorna fick inte vid den tid då Sofi Alm
quists samskola började del av anslaget tili flickskolorna, varför varje 
samskola var tvungen att söka eget statsanslag. 

U n der skolans första läsår inbetalades 1740 kronor i årsavgifter och 77 
kronor i slöjdavgifter.'' Vid läsårets slut fanns det en behållning på 1124 
kronor. Bland utgifterna var naturligtvis hyran för de lokaler i Artilleri
gatan 8, som skolan disponerade, en tung post. Hur stor den var framgår 
dock ej av huvudboken, där utgifterna för hyran har slagits tillsammans 
med en del andra utgiftsposter. 

Vid slutet av tredje läsåret fanns det 11 kronor kvar i skolans kassa och 
då hade skolan ändå under detta läsår fått en gåva på 500 kronor av en 
okänd donator. Höstterminen 1895 infördes en inskrivningsavgift på 1 O 
kronor och då omkring 50 nya elever inskrevs varje år gick det någorlun
da ihop under de närmast följande åren, men vid slutet av läsåret 1901-02 
hade det uppstått en brist på 1500 kronor. 

År 1902 sökte och fick skolan statsanslag. För år 1903 uppgick detta 
till3000 kronor. 2

' Villkoren för att få detta anslag var att skolan skulle ha 
en inspektor, som skulle tillsättas av Kungl Direktionen över Stock
holms stads undervisningsverk, att ett visst antal scheman, kataloger och 
årsredogörelser skulle insändas till vissa statliga myndigheter, att före
ståndaren skulle lämna de upplysningar, som kunde komma att begäras 
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av departementet, samt att Kungl Direktionen eller inspektor skulle in
tyga att verksamheten i huvudsak skett så som angivits i ansökan. 

Sedan SÖ börjat sin verksamhet med år 1905 utfärdade den en del me
ra detaljerade bestämmelser, vilkas åtlydande också var villkor för utbe
talandet av statsanslaget. För dessa kommer att redogöras i annat sam
manhang (se s. 112). 

Trots att 1500 kronor av statsanslaget utbetalades under vårterminen 
1903 ökades bristen vid slutet av läsåret 1902-03 till över 2700 kronor. 
Vid slutet av det följande läsåret hade emellertid denna brist förbytts i ett 
mindre överskott, mest j u st tack vare statsanslaget. 

U n der hela den tid, som det hittills varit fråga om, hade skolan varit 
kvar i Artillerigatan 8. Att detta hus inte var byggt som skolhus innebar 
åtskilliga olägenheter, och det var därför i hög grad önskvärt att skolan 
skulle få egna lokaler, byggda just för den . 

Naturligtvis hade Sofi Almquist redan från början drömt om att få 
flytta in i eget hus. Ar 1900 började planerna på ett dylikt att ta form. 
Detta år utfärdades en inbjudan till bildandet av ett bolag i och för köp 
av tomt och byggande av hus för skolan.3> Inbjudare var bankir Carl 
Cervin, häradshövding Karl Herlitz, konsul Frans Kempe, ingeniör 
Claes Nordström och häradshövding Marcus Wallenberg. Sedan mini
mikapitalet, 75 000 kronor, fulltecknats, konstituerades fastighetsaktie
bolaget Sophia, och två tomter- Nybrogatan 11 C och 13- inköptes för 
62 500 kronor. Huset ritades av arkitekt K Elmeus och uppfördes av 
byggmästare N J Bengtson till en kostnad av 347 000 kronor.'> 

Invigningen ägde rum den 26 september 1904. Bankir Cervin redo
gjorde för byggnadsföretaget, professor W Rudin höll invigningstalet 
och Safi Almquist tackade alla dem som på olika sätt hjälpt till att göra 
det möjligt för skolan att få flytta in i ett eget hus. 

I årsredogörelsen för läsåret 1904-05 finns nedanstående beskrivning 
under rubriken "Skollokalen": 

"Skolan inflyttade hösten 1904 i för henne byggd lokal, Nybrogatan 
13 , med ingång från 11 C. Hon har 22lärosalar av 6,4 x 6,1 x 3,4 m stor
lek, belägna åt söder, 3 :n e något mind re åt öster eller väster, alla fören
ade genom breda, ljusa korridorer och tvänne trappuppgångar. Siwlan 
äger även ett större kemiskt laboratorium, 2 :n e rum för undervisningen 
i fysik och för därför avsedda apparater, naturhistoriskt undervisnings
rum, 2 :ne rum för den s k Kindergarten eller småbarnens arbetskurs . I 
vindsvåningen äro inredda 1 ritsa!, 11 x 6 m, samt 5 större eller mindre 
slöjdsalar, alla med takljus. Hon äger dessutom 1lärarrum i varje våning, 
materialrum, 2 mottagningsrum med väntrum, frukostrum . Ett större 
rum"- senare kallat Röda rummet- "11 x 6,45 m, är avsett för samkväm 
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mellan skolans lärare och elever och för ungdomens egna föreningssam
manträden och användes även som sångrum. - Gymnastiksalen, något 
sänkt nedom bottenvåningen, får ljus genom en lanternin och har ett 
omfång av 11 x 21 x 6,45. Till gymnastiken höra tvenne roilettrum samt 
duschrum. - 3 :ne rum äro avsedda att i framtiden inrymma ett litet mu
seum och bibliotek. Det hela är uppvärmt med ånga och ventilerat enligt 
Ingeniör Thearelis system samt har elektrisk belysning." 

Alm q u istska skolans hus skilde sig i flera avseenden från ett vanligt lä
roverkshus. Klassrummen var relativt små, vilket direkt sammanhängde 
med skolans princip att klasserna skulle vara små. Ett läroverksklassrum 
skulle kunna rymma 35 elever, Almquistska skolans kundeendast i nöd
fall rymma 25 elever eller något därutöver. I flickskolan, mellanskolan 
och förberedande klasserna förekom under skolans hela historia en enda 
klass, som hade 25 elever, och 24 elever i en klass var mycket sällsynt. På 
gymnasiet, särskilt i första ringen, förekom dock större antal elever, om 
också endast i undantagsfall. 29 var det högsta antal, som någonsin före
kom i nämnda ring; då var den uppdelad i två avdelningar i fyra ämnen 
av åtta. 

En annan skillnad var, att det fanns ett lärarrum i varje våning utom i 
vindsvåningen. Detta sammanhängde med en annan av skolans princi
per: klassläraren skulle finnas i skolan hela dagen och vara så nära sitt 
klassrum, att hon alltid kunde ha uppsikt över det. 

Siwlan hade ingen högtidssal, men genom att flytta in stolar i den 
rymliga gymnastiksalen kunde man där få rum med alla eleverna. Vid 
ena kortänden av salen var övre delen av väggen vikvägg, som kunde 
öppnas till det s k Röda rummet, vars golv låg några trappsteg under det 
plan, där gymnasiets klassrum låg. Gymnastiksalens golv låg ungefär en 
vanlig våningshöjd under detta plan. Röda rummet användes, utom vad 
som nyss ovan angivits, för gymnasiets morgonböner och vid föredrag 
för flera klasser på en gång samt som podium vid avslutningarna. Det 
tjänstgjorde som scen, när gyronasieföreningen eller någon klass spelade 
teater eller ordnade annan underhållning. 

Det var visserligen mycket bra för skolan att få ett eget hus . Men sko
lan behövde mycket mer än huset: det behövdes inredning och dess
utom måste mycket mer och modern undervisningsmateriel anskaffas. 
Siwlan fick sätta sig i skuld på inemot 20 000 kronor för att möta kraven. 
Läsåret 1907-08 fick skolan statsanslag även för sitt gymnasium och då 
kunde man börja amortera skulden . Att detta kunde ske berodde emel
lertid inte bara på det höjda statsanslaget utan kanske lika mycket på att 
varken Sofi eller Sigfrid Almquist tagit ut någon lön för sitt arbete i sko
lan under detta läsår. 5

> 
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Under de närmast följande läsåren ökade statsanslaget väsentligt och 
uppgick för läsåret 1911-12 tillsammans med vissa bidrag tilllärarinnor
nas löner till nära 16 400 kronor. Med detta läsår tycks skulden ha blivit 
till fullo betald. Elevernas årsavgifter, som läsåret 1900-01 varierade från 
90 kronor i första förberedande klassen till 300 kr på gymnasiet, hade 
också höjts under denna tid dels 1906, dels 1908, dock båda gångerna 
med små belopp. De stod sedan oförändrade fram till 1916.6

> Siwlans 
ekonomi stabiliserades under dessa år och man fick till och med råd att 
börja avsätta pengar till en reservfond. Denna uppgick 1915 till 4 600 
kronor. Att det verkligen lyckades för Sofi Almlquist att ge skolan en 
sund ekonomi berodde i hög grad på att hon själv under åren 1892-97 
och 1901-08 inte tog ut någon lön alls ifrån skolan. Under hela tiden 
fram till1916, då hon avgick som föreståndarinna, d v s under 23 år, tog 
hon ut allt som allt 27 500 kronor från skolan, i medeltal alltså knappt 
1200 kronor om året. Man kan fråga sig hur hon kunde leva på denna in
komst. Detta möjliggjordes, dels av att hennes man var rektor vid Norra 
Real och dessutom hade rätt stora inkomster av sina läroböcker, dels av 
att Sofi Almquist själv under denna tid fick in minst 24 500 kronor på si
na egna läroböcker.n Framför allt var det Barnens första läsebok, som 
kom ut i den ena upplagan efter den andra, som gav inkomster. 

Det första världskriget och den därpå följande kristiden kom att avse
värt förändra skolans ekonomiska förhållanden. De stegrade kostnader
na kunde bestridas dels med ökade lärjungeavgifter, dels med ökat stats
anslag, dels och framför allt med de stora kommunala och statliga kris
tillägg, som Almquistska skolan i likhet med övriga privata skolor er
höll. 

Läsåret 1917-18 började höjningen av elevavgifterna genom att en ext
radebitering av 10 kronor per elev gjordes på grund av de höjda kolpri
serna. Följande läsår debiterades 20 kronor för värme och lyse och dess
utom 30 kronor för "dyrtid". Läsåret 1919-20 höjdes alla årsavgifter 
med 30 kronor utom i första och andra ringen, där höjningen blev 40 
kronor; därtill kom dyrtidsavgift för gymnnasiet och för övriga klasser 
med 40 kronor. Läsåret 1924-25 hade dyrtidstilläggen inarbetats i årsav
giften och denna blev då från 170 kronor i förberedande klasserna upp 
till 440 kronor i de två högsta ringarna. Därvid förblev det under resten 
av den tid skolan existerade med undantag av att förberedande klasserna 
och klass I fick vidkännas höjningar på omkring 15 %, då efter 1927 års 
riksdagsbeslut statsbidragen till dessa Idasser föll bort . 

Att skolavgifterna från och med läsåret 1924-25 kunde stabillseras på 
en rimlig nivå berodde, som nyss nämndes, framför allt på de mycket vä
sentligt ökade anslagen från stat och kommun. Statsanslaget till skolan 
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utgjorde visserligen detta år inte mer än 14 000 kronor men därtill kom 
kristidshjälp från staten på 26 900 kronor och från kommunen på 33 500 
kronor. Myndigheterna bidrog alltså med 74 400 kronor samtidigt som 
elevavgifterna uppgick till108 800 kronor, d v s stat och kommun sva
rade för omkring 40 % av skolans inkomster. Skolan hade under det 
nyss angivna läsåret 453 elever, som alltså i medeltal betalade 240 kronor 
i årsavgift. 

Under 1920-talet och början av 1930-talet gav driften av skolan över
skott. En del av detta gick till skolans ägare. Under tiden 1920-26 hade 
Sofi Almquist en sammanlagd inkomst från skolan på 13 500 kronor. 
Resten av överskottet lades i den reservfond, som börjat bildas redan fö
re kriget . Innan avvecklingen av skolan börjat fanns på denna grund ett 
disponibelt kapital på något över 15 000 kronor. Detta kapital räckte till 
att bestrida de extra kostnader, som nedläggningen förorsakade. En del 
av lokalerna stod under denna tid oanvända och även om fastighetsbola
get under de sista åren sänkte hyresbeloppet mycket väsentligt, utgjorde 
hyran en alldeles för stor del av utgifterna. 

Under och omedelbart efter avvecklingen sålde Signe Almquist en hel 
del inrednings- och undervisningsmateriel och resultatet härav blev, att 
det till slut återstod en kapitalbehållning på något över 8000 kronor. 
Den allra största delen av dessa pengar användes till inköp av s k frivilliga 
försäkringar i riksförsäkringsverket för slöjdläraren N at. Mattsson och 
städerskan Anna Karlsson. 

Hur de ekonomiska förhållandena påverkade beslutet om nedlägg
ningen av skolan skall jag återkomma till i annat sammanhang. (Se kap 
XIII.) 

Sommaren 1914 erhöll skolan en gåva på 5000 kronor, som enligt gi
varens önskan skulle bilda en fond med namnnet Systrarna Thiels min
nesfond . Avkastningen skulle användas till att bereda rekreation åt nå
gon lärarinna vid skolan som "var i behov av vila". Vid nedläggningen 
överlämnades fonden till Brummerska skolan, dock med villkor att lära
rinna som förut tjänstgjort vid Sofi Alm q uists samskola och alltjämt ar
betade som lärarinna skulle ha företräde till stipendium. 

Vid Sofi Almquists död år 1926 gjordes en insamling och av de insam
lade medlen bildades "Sofi Almquists minnesfond". Den uppgick från 
början till 2273 kronor och 50 öre. Avkastningen skulle användas till 
fjällvistelse för någon klen lärjunge eller till uppmuntran åt någon natur
intresserad lärjunge, som därigenom kunde sättas i tillfälle att göra en 
fjällresa. Vid nedläggningen hade fonden vuxit till3165 kronor och 50 
öre. Den lades tillsammans med fotvandringsfonden (se s. 104) och hela 
summan överlämnades till "till Centralstyrelsen förflick-och samskole-
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föreningen att förvaltas under namn av Sofi Almquists minnesfond och 
med ändamål att bereda tillfälle till fjällvistelse under sommarlovet, i 
hem eller på fotvandring, för elever vid privatläroverk, som äro i behov 
av sådan rekreation eller som visat utpräglat sinne för naturen." 

Det fanns ytterligare en fond vid skolan. Den hette Sally Forsgrens 
fond och var avsedd att ge lärarinnor vid Safi Almquists samskola rek
reation. Den överlämnades enligt donators bestämmelse till Högre lära
rinneseminariet. Den finns inte medtagen i skolans räkenskaper. 6

l 
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VI. Lärjungarna 

Den första gruppen elever, som utgjorde embryot till skolan och som 
började den 25 januari 1886, bestod av fem barn, tre flickor och två poj
kar. När skolan började på allvar höstterminen 1892 hade den 30 elever. 
Antalet växte år från år genom att nya klasser kom till. Höstterminen 
1895 passerades l 00-ta!et och redan höstterminen 1897 hade skolan 214 
elever. Efter några års stagnation i början på det nya århundradet över
skreds 300-strecket år 1905 och katalogen för höstterminen 1914 upptar 
något över 400 elever. Sedan sjönk elevantalet en smula under några år 
för att år 1919 åter överskrida detta antal. Det högsta antalet elever hade 
skolan höstterminen 1923; det var då uppe i 458. Sedan sjönk det och var 
höstterminen 1929 nere under 400. Då hade redan skolans avveckling 
börjat. Statsbidraget fick inte längre användas till att avlöna lärarinnorna 
i de förberedande klasserna, varför dessa klasser måste läggas ned (se s. 115) 
Sedan nedläggningen av hela skolan beslutats sjönk elevantalet raskt och 
var vid början av sista läsåret endast 56. 

Siwlan var ju av princip samskola. Från början var pojkarna knappt 40 
% och mot slutet av 90-talet drygt 40% av antalet elever, men därefter 
sjönk pojkarnas andel så småningom till30%, vilken siffra nåddes höst
terminen 1904. Den steg sedan mycket långsamt uppåt för att hösttermi
nen 1919 åter komma upp till 40 %. Andelen pojkar varierade sedan 
mellan 42 och 46% för att de två sista åren bli 47 resp 55%. Att pojkarna 
var i minoritet i skolan var ganska naturligt. Terminsavgiften vid de all
männa läroverken, som på den tiden inte tog emot några flickor, var om
kring en fjärdedel av avgiften vid Almquistska skolan . 

Om man endast ser på gymnasiet är förhållandet något annorlunda. 
Från och med höstterminen 1918 fanns det fler pojkar än flickor på gym
nasiet och från och med höstterminen 1926 utgjorde de mer än 60% av 
elevantalet. De blev dock aldrig fler än 65 %. Det fanns två orsaker till 
pojkarnas dominans på gymnasiet. Den ena var att flickorna, när de slu
tade mellanskolan (klass V), hade två möjligheter att välja emellan: gym
nasiet och flickskoleklasserna (klasserna VI, VII och VIII) under det att 
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pojkarna bara hade en. Den andra var, att Almquistska skolan liksom 
andra privata gymnasier i Stockholm tog emot en del pojkar, som miss
lyckats i de allmänna läroverken men ändå ville försöka att komma vida
re till studentexamen. 

I mellanskolan och i förberedande var under hela den tid skolan fanns 
till flickorna i majoritet utom det allra sista året. 

Till skolan hörde ju också från och med vårterminen 1894 en" Arbets
kurs för småbarn" (se s. 37), en s k Kindergarten; den kallades från och 
med höstterminen 191 O "Småbarnskurs". Eleverna i denna är ej inräkna
de i de siffror som ovan angivits för hela skolan. Läsåret 1930-31 var 
småbarnskursens sista . Elevantalet i småbarnskursen varierade rätt kraf
tigt från år till år. Så var det höstterminen 1916 endast 4 men hösttermi
nen 1921 21 . I medeltal under tiden 1908-30 var småbarnskursens elev
antal10 . 

Under de tre år (1907-10), då det fanns en seminariekurs vid skolan, 
fanns det också en övningsskola, bestående av några förberedande klas
ser. Elevantalet i dessa klasser är heller inte inräknat i antalsuppgifterna 
ovan. Under sitt sista år hade övningsskolan 19 elever, fördelade på de 
tre förberedande klasserna. Vid nedläggningen överfördes flertalet av 
dessa elever till motsvarande klasser i den egentliga skolan. Några pojkar 
från tredje förberedande tenterade in i första klassen av något allmänt lä
roverk, vilket varit rätt vanligt under skolans första år men senare endast 
förekommit i undantagsfall. 

Under årens lopp avlade 387 elever studentexamen vid skolan . Av 
dessa var 183 pojkar och 204 flickor. Detta kan synas egendomligt med 
tanke på att gymnasiet under så lång tid hade rätt väsentligt större antal 
manliga elever än kvinnliga. Föridaringen härtill ligger, dels i den nyss 
ovan påpekade omständigheten att skolan tog emot en del förutvarande 
läroverkselever, dels i att skolan endast hade reallinje och att därför en 
del pojkar, som inte ville lämna den skola där de trivdes så väl, kom på 
en gymnasielinje, som inte passade dem. 

På den särskilda språklinjen, som skolan hade sedan 1932 (se s. 45), 
avlade 25 elever, därav 17 flickor, studentexamen. Det tidigare försöket 
med bortval av matematik låg ju helt och hållet inom läroverksstadgans 
ram. Under åren 1925-30 avlade 16 elever, därav 7 flickor, studentexa
men med bortvald matematik.'! 

Den första gruppen, som tog studentexamen som privatister år 1904, 
bestod enbart av flickor, men den första, som tog examen som skolans 
egna elever år 1906, bestod av fyra pojkar och en flicka. Ingen av 1906 års 
studenter hade sämre mogenhetsbetyg-en sorts sammanfattningsbetyg 
-än Med beröm godkänd (AB). Två av dessa pojkar blev kända män: 
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konstnären Yngve Berg och oceanografen Hans Pettersson. Den förra 
var son till Fridtjuv Berg och den senare till kemisten professor Otto Pe
tersson, som varit Signe Almquists lärare på Stockhnolms ~-ögskola. 

Det förefaller naturligt, att eleverna i en privatskola på Ostermalm i 
star utsträckning kom från familjer, som var såväl socialt som ekono
miskt välställda. Det gällde dock inte alla . Då jag efter det Almquistska 
skolan lagts ned kom att ha att göra med en flickskola på Södermalm fick 
jag emellertid tillfälle att konstatera den mycket stora skillna?en i ek?no
misk standard mellan de familjer, som skickade sina barn till en pnvat
skola på Östermalm och på Söder. Det hände säkert, att barn i Alm
quistska skolan, son: kom f:ån o" enkla". hem~ kund~ m?ta svoårigheter, 
som hade sin grund 1 detta forhallande; pg kanner tdl nagra saclana fall: 
Att Safi Almquist hade problemet klart för sig framgår av en passus 1 
"Testamentet", (se s. 81): "Kamraterna få på intet vis visa barn från enkla 
hem ringaktning." . 

I stort sett var Almquistska skolan vad man kallar en soc1etetsskola. 
Att den hade ett mycket gott anseende bevisas av att prins Lennart bör
jade där i klass II höstterminen 1919 och gick kvar i skol~n till dess han 
avlade studentexamnen 1927. Prins Carl togs in hösttermmen 1921 men 
stannade endast två år i skolan; han övergick till Beskowska skolan. 
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VII. Skolans program 

I den annons om att skolan skulle börja, som ovan omtalats (se s. 33) 
fanns skolans program i korthet angivet. I den första tryckta årsredogö
relsen- det gällde läsåret 1897-98- som hade som titel "Redogörelse och 
katalog ", fanns emellertid ingen uppgift om att skolan hade något sär
skilt program. Från och med läsåret 1900-01 skilde man på katalogen, 
som kom ut i början av höstterminen, och årsredogörelsen, som kom ut 
i slutet av vårterminen. Den senare fick då titeln "Program och redogö
relse", en titel, som stod kvar ända till och med läsåret 1916-17. 

Programmet, som inledde årsredogörelsen, var uppdelat på två avdel
ningar. Den förra var av allmänt pedagogiskt innehåll, den senare talade 
mer i detalj om undervisningen. Den första avdelningen hade följande 
lydelse: 

"Skolan vill uppfostra sina lärjungar till gudsfruktan, sedlighet, arbet
samhet och ordning, giva dem en bred och fast bildningsgrund samt till
se, att deras kroppsliga utveckling icke genom hennes anordningar stö
res. 

Skolan vill giva akt på de olika individerna och med hänsyn till anla
gen söka främja deras utveckling i såväl moraliskt som intellektuellt av
seende. Hon vill göra dem förtrogna med det verkliga och väsentliga i li
vet, giva dem en sant ideell på samma gång som en sant real bildning. 
Hon vill lugn utveckling utan överansträngning. Ej mångläseri; varje 
undervisningsämne inträder först då barnet är moget för dess mottagan
de, men då med så riklig tid, att det kan tagas brett nog för att väcka in
tresse och göra intryck. Huvudsaker inläras väl. Hon fordrar kort arbets
tid, men väl använd till redbart och ordentligt arbete. Hon vill befordra 
självverksamhet genom lämpligt hemarbete och vid mognare ålder ge
nom studier på egen hand. Små klasser, ej gärna över 16 barn i varje. Val
frihet där så behöves. 

Handarbete, slöjd, kroppsarbete icke blott för att befordra händighet, 
praktiskhet, arbetsduglighet och lust för arbete, utan även för att be
fordra kroppens sunda utveckling och motverka nervös överansträng-
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ning samt först och sist för att ingiva aktning för arbete och giva en mot
vikt mot njutningslystnad, veklighet, flärd, osedliga förvillelser. 

Arbetstiden i skolan förlägges så, att dels tillfälle att vistas ute under 
förmiddagen beredes barnen, dels fullt lämpliga måltidstimmar för dem 
kunna anordnas. Korta lektioner för de mindre, lek och gymnastiska rö
relser för de små, ordnad gymnastik för de äldre ." 

Det kan vara av intresse att jämföra detta program med det som Whit
lockska skolan startade med 1893. (se s. 23) Båda skolorna är samsko
lor. Egendomligt nog betonas inte detta i Almquistiska skolans program 
på annat sätt än att ordet samskola ingår i rubriken för programmet. I 
den redogörelse för skolans uppkomst, som gavs i årsredogörelsen för 
läsåret 1917-18 av Signe Almquist, står det rent av: " ... Då fru Almlquist 
utan sin vilja förts att utöva denna skolform (samskola) och funnit denna 
ha de bästa möjligheter för sig ... " Detta uttalande av Sofi Almquists dot
ter är förvånande, då hennes far, Sigfrid Almquist, redan 1887 (se s. 19) 
försökte rödja väg för samskolan genom att angripa den gängse föreställ
ningen om att flickornas fysiska svaghet var ett hinder för samundervis
ningen. Och än mer: i Sofi Almquists "testamente" (se kap VIII) börjar 
kapitlet om skolans mål med orden : "Samskola, det är skolans grund
tanke." I fortsättningen visade sig också Alm q u istska skolan vara konse
kventare i sin tillämpning av samskaleprincipen än de flesta andra sam
skolor genom att den i likhet med gassläroverken räknade med en 12-
årig skolgång i stället för som de flesta andra pirvatskolorna med en 13-
årig och konsekventare än alla andra genom att även gymnastiken var 
gemensam för pojkar och flickor. (se kap X) Jämlikheten mellan könen 
betonades redan från början genom att eleverna såväl i lärjungelistorna 
som i de tryckta katalogerna ordnades i bokstavsordning oberoende av 
kön. De allmänna läroverk i Stockholm, som var samläroverk, hade än
nu fram emot slutet av 1960-talet i sina kataloger inom varje klass poj
karna i en första grupp och flickorna i en andra. 

Kravet på hänsyn till de individuella anslagen och individualiserad 
undervisning var gemensamt för de båda skolornas program liksom kra
ven på små klasser, inget mångläseri, viss valfrihet och uppmuntran av 
elevernas självverksamhet, som man uttryckte saken på den tiden. Synen 
på vikten av att skolan också vårdade sig om vad vi idag kalla kropps
kultur var också gemensam. Den religiösa och moraliska fostran betonas 
mer i det Almquistska programmet. Detsamma gäller i fråga om den 
korta arbetstiden i skolan, som under hela den tid Almquistska skolan 
fanns, utgjorde en av skolans viktigaste principer. 

Den andra delen av programmet lydde på följande sätt: 
"Angående de olika ämnena vill skolan särskilt bemöda sig om: 
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att religionsundervisningen huvudsakligen riktas på det religiösa och 
etiska, hjärtat värmande, ej på det abstrakt förståndsmässiga, dogmatise
rande eller schematiserande; undervisningen för de äldre i sammanhang 
med morgonbönen; katekesläsning först sent inträdande; 

att historie- och geografiundervisningen blir bred och fyllig, utan att 
iniärandet av namn och fakta försummas; 

att språkundervisningen blir praktisk, anlagd på talande, läsande och 
skrivande av de levande språken utan för långt drivet grammatiserande; 

engelska grundläggande språk. 
För dem, som icke ärna fortsätta sina matematiska studier på högre 

stadiet, anordnas särskild praktisk matematikundervisning med bok
föring, räkningars uppsättande och dylikt. 

Övergång till de allmänna läroverken kan ske från tredje förberedan 
de och femte klassen." 

Den sista meningen försvann då skolan fick eget samgymnasium. 
Man kan väl säga, att Safi Almquist här uttalar sin anslutning till Uffes 

ideer sådana de finns redan i hennes bok "Realism i undervisningen" 
(1883 ). Särskilt gäller detta om undervisningen i historia, geografi och 
moderna språk. Vad språkundervisningen beträffar betonades skolans 
egenart speciellt på två sätt: engelska var grundspråk och latin förekom 

aldrig. 
Almquistska skolan var en av de ytterligt få svenska skolor som på 

denna tid hade engelska som grundspråk. 1
> U odervisningen i detta språk 

lades upp enligt en modifierad Berlitz-school-metod, d v s man lät från 
bör j an eleverna höra, tala och läsa språket och sparade grammatikstudiet 
till ett högre stadium. Vad man härvidlag tänkte sig finns mycket klart 
utsagt vid ett långt senare tillfälle. Den 12 september 1919 svarade sko
lans dåvarande studierektor, Benkt Söderborg, på en förfråga från SÖ 
om skolans erfarenheter av att ha engelska som första språk. Frågan var 
föranledd av att man från en del håll yrkat på att läroverken skulle u t byta 
tyska som grundspråk mot engelska. Söderborg skriver, att i Almquist
ska skolan var engelska det förberedande språket, men icke det för 
språkbildningen grundläggande språket. Det var i stället tyska, som bör
jade i klass 3: först i denna klass började grammatikstudiet och detta just 
i sammanhang med undervisningen i tyska. Skolans språkföljd syftade 
till "att spara barnets krafter och tid genom att låta språkstudiets faser 
komma i rationell, efter barnets utveckling avpassad följd." 

Vad latinet beträffar står det ju av naturliga skäl ingenting i det ur
sprungliga programmet. Möjligen kan man i betonadet av att skolan vill 
ge en "sant real bildning" samt i stycket om språkundervisningen stry
ker under, att man vill ge praktiskt användbara kunskaper i levande 
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språk, se varsel om att skolan aldrig ville ge undervisning i latin. 
Man väntar sig, att man i en skolas program skall finna allt som är ka

raktäristiskt för just denna skola. Egendomligt nog finns icke i Alm
quistska skolans program något omnämnande av en sak som denna skola 
torde ha varit tämligen ensam om. Inte heller nämns den uttryckligen i 
"Testamentet" (se kap VIII). I Almquistska skolan fick eleverna inga be
tyg förrän i de högsta klasserna. För eleverna i dessa klasser ansåg man 
det nödvändigt att inför yrkesvalet och framför allt inför studentexamen 
någorlunda veta, hur de stod betygsmässigt. Ä ven på den tiden kunde 
det vara konkurrens om platserna på vissa utbildningslinjer. 

Att Safi Almquist redan under sin tid i Beskowskaskolan mött be
tygsproblemet och tagit ställning till det har omtalats i det föregående (se 
s. 30). Signe Almquist ger i årsredogörelsen 1926-27 under rubriken 
"Några av de bärande tankarna i Safi Almquists samskola"- Safi Alm
quist hade avlidit under höstterminen 1926 - en skildring av hur hon 
tänkte sig att hennes mor motiverade sin ställning till betygen i skolan. 
Där står: "Med hela sitt varma hjärta och med hela sin kloka omtanke 
sökte hon kring dem /barnen/ skapa en atmosfär, i vilken de kunde växa 
till rena, starka, självständiga personligheter. Allt som ville hindra detta 
sökte hon bekämpa, vare sig det var fusk eller annan osanning, slipprigt 
tal eller ytlighet, grannlåt i kläder eller annan fåfänglighet. Glada, enkla, 
redbara, utan allt skryt ville hon ha sina "barn". Därför var också allt be
tygs givande henne en styggelse. Det innebär en orättfärdig uppskatt
ning av människan. Då gåvorna äro så olika, böra icke alla dömas efter 
samma norm. Den som har ett enkelt godkänd kan vara värd mer beröm 
och uppmuntran än den som har ett högt betyg. Då samhällslivet emel
lertid kräver ett avgångsbetyg för placerande av de olika individerna, får 
skolan finna sig i att ge ett sådant, men barnet bör vara befriat från det 
som uppeggar till osund tävlan och osund jämförelse. Siwlan skall före
träda en varmare och sannare anda än den som ännu kunnat förverkligas 
i samhället." 

Frågan hade för övrigt inte bara diskuterats inom Beskowskaskolans 
kollegium. Den hade också varit uppe i den offentliga pedagogiska dis
kussionen u n der senare delen av 1800-talet. 

I Verdandi för år 1886 finns en artikel av signaturen A ... om detta äm
ne. Författaren diskuterar betygens olägenheter och förtjänster och 
kommer fram till att de ej bör förekomma i de lägsta klasserna, men att 
de var nödvändiga i de högsta. I den nämnda artikeln omtalas, att vid 
Statens normalskola inga betyg gavs förrän i den fjärde elementarklas
sen, d v s efter det sjunde skolåret. Ellen Key säger i Barnets århundrade, 
som utkom år 1900, att hon under 20 års tid bekämpat betygen därför att 
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de skapade tävlan mellan eleverna.2l Och i Anna Sandströms skola, som 
började sin verksamhet 1883, gavs inga betyg i de lägre klasserna; i stället 
gavs tämligen utförliga individuella omdömen.3l 

Att man inte använde betyg i Sofi Almquists samskola betydde natur
ligtvis inte att man avstod från att bedöma elevernas kunskaper. Mi:t i 
och vid slutet av varje termin hölls konferenser, där lärarna avgav stna 
omdömen om varje enskild elevs kunskaper i det ämne, där han eller hon 
undervisade. Omdömena infördes i betygsjournaler, som förvarades på 
föreståndarinnans expedition och räknades som hennes privata egen
dom. Nu finns de i skolans arkiv, men Signe Almquist hade begärt att de 
skulle förvaras som icke offentliga handlingar fram till1975.' l I dessa be
tygs journaler infördes omdömena i förkortad form. Till nyss nämnda 
begäran hade Signe Almquist fogat en bilaga med upplysningar om h~r 
förkortningarna skulle förstås och hur de sammanhängde med de vanli

ga betygen. Den lyder: 

"I betygsjournalerna vanligast förekommande omdömen. 
bra motsvarar AB m bra förekommer a 

r rätt bra BA 
t tämligen bra B+ 
gk godkänd B 
gk? icke fullt godkänd B? 
? eller icke godkänd, underkänd BC 
Dessa "betygsjournaler" få icke betraktas som vanliga "examenskata

loger" eller protokoll. De äro kollegiernedlemmarnas omdömen, som 
föreståndarinnan haft till rättesnöre vid samtal i klassen med var särskild 
individ om hans prestationer. Till föräldrarna sändes meddelande såvitt 
som någon anmärkning förelåg. Föräldrarna kunde hos föres t ta del av 
dessa omdömen ifall de önskade . Eleverna däremot icke. De erhöllo ut
skrivna betyg vid flyttning till fjärde ringen och vid avgång ur skolan. På 
så sätt undveks osund jämförelse eleverna emellan. En mindre begåvad 
elev, som gjorde sitt bästa, kunde uppmuntras lika mycket som en begå
vad och pliktuppfylland e. En begåvad som försummade sitt arbete kun

de hållas efter." 
I gymnasiets examenskataloger, som var likadan som läroverkens, be-

gagnades redan från början de vanliga betygen . 
Efter varje konferens gick föreståndarinnan själv till alla skolans Idas

ser. Hon hade då betygsjournalen med sig och med den framför sig 
meddelade hon var och en av eleverna, i vilka ämnen han eller hon be
hövde förkovra sig, kanske någon gång också att någon hade börjat ar
beta bättre än förut och därigenom nått bättre resultat. De flesta gamla 
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elever, som jag frågat om saken, tycker att de negativa omdömena var 
dominerande. Den här använda metoden gav föreståndarinnan en god 
kännedom om de enskilda eleverna men betydde samtidigt ett åsidosät
tande av klassföreståndarna. 

Med de en smula vaga omdömena om kunskaperna sammanhängde 
sättet att bestämma om flyttningen från en klass till närmast högre. Som 
utgångspunkt för flyttningen togs lärarnas uppfattning om hur stora ut
sikter vederbörande elev ansågs ha att kunna tillgodogöra sig undervis
ningen i den högre klassen. Var omdömet i alla ämnen tillfredsställande 
eller bättre, var saken i de allra flesta fall klar. Jag känner dock till ett par 
fall, då Signe Almquist rått föräldrarna att låta barnen gå om klassen ef
tersom hon tyckte att de, trots att de klarade sig någorlunda, var alltför 
unga jämfört med klasskamraterna och därför skulle fara bra av att få 
jämnåriga klasskamrater. Eftersom Signe Almquist ansåg, att, om hon 
gav ett råd, föräldrarna borde följa detta, uppstod i dessa fall ganska be
svärliga diskussioner. I det ena fallet gav Signe Almquist efter, i det and
ra flyttade eleven över till en annan skola och tog där studentexamen 
samtidigt som kamraterna i den gamla skolan. 

Särskilt ömtåligt var detta flyttningsförfarande, när det gällde flytt
ningen till högsta ringen. Eleverna själva visste ju då sina betyg och kun
de lätt ta reda på om dessa skulle ha berättigat dem till flyttning i de all
männa läroverken. I Almquistska skolan gjorde man ibland i tveksamma 
fall så, att eleven flyttades på prov, som det hette. Detta innebar, att han 
eller hon fick följa undervisningen i högsta ringen under höstterminen 
och att man först vid jul bestämde om vederbörande skulle få gå upp i 
studentexamen eller inte. 

Lagligheten i detta beteende kan nog diskuteras. Bland villkoren för 
examensrätten ingick ju att examen endast fick anställas med dem som i 
vanlig ordning genomgått de två högsta ringarna. Läroverksstadgan 
kände inte till någon dylik villkorlig flyttning. Saken aktualiserades 
emellertid aldrig av någon, som råkat hamna i denna situation, och lag
ligheten kom därför aldrig att prövas. 

Naturligtvis vore det av stort intresse att få veta vad eleverna själva 
tyckte om att inte få några betyg. Någon direkt undersökning härav har 
aldrig blivit gjord, men jag har själv frågat ganska många gamla elever 
om deras personliga åsikt. 

En del har svarat, att de fann systemet alldeles utmärkt. Det förekom 
aldrig någon konkurrens om betygen och därför heller ingen stress, allt 
gick jämnt och lugnt. Andra menade i stället att det var helt galet, De an
såg, att de hade behövt betygen för att verkligen arbeta på sina uppgifter 
i skolan. Olägenheten av att inte ha lärt sig detta hade de fått känna av, 
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när de kom ut i det verkliga livet. En tredje grupp fann betygsfrågan ovä
sentlig. Om man fick betyg eller inte spelade faktiskt ingen roll, tyckte 
de. Vilken åsikt som varit vanligast har jag ingen uppfattning om. Av nå
gra har jag fått följande svar: Min mamma gick och talade med fröken 
Almquist och sedan skvallrade mamma för mig . 

Ytterligare en principsak bör nämnas i det här sammanhanget: i sko
lan förekom aldrig några premier till dem som skötte sig särskilt bra. Sofi 
Almquist och i hennes efterföljd Signe Almquist ville aldrig utmärka nå
gon framför andra : de hade bara gjort sin plikt. Att de hade "lätt för sig" 
var ju inte deras förtjänst. Denna inställning till betyg och premier stäm
mer på något sätt inte riktigt med det kraftiga understry kandet i "Testa
mentet" av uppmuntrans stora betydelse för arbetsresultatet. Där står 
(se s. 82): "Uppmuntran och sympati från lär. sida väcker villighet och 
förtroende å lärjungens och liksom uppmuntran ger den stapplande ett 
stöd, ger erkännandet den bästa belöningen, när han väl nått målet." 
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VIII. Sofi Almquists syn 
på skolans och 
lärarens uppgifter 

Safi Almquist levde för och i sin skola. Hon fanns som regel i skolan hela 
dagarna, och fram till 1911 bodde hon till och med i Nybrogatan 11 C 
d v s i själva skolhuset och kunde då gå direkt från sin våning in i skolan. 
Av allt att döma övervakade hon varje detalj i arbetet och intresserade sig 
personligt för var och en av de enskilda eleverna. När hon flyttade från 
våningen vid Nybrogatan var hon 67 år gammal och menade nog att det 
började vara på tiden att hon lämnade skolan i andra händer. Det dröjde 
ju emellertid ända till1916 innan hon lämnade föreståndarinnetjänsten, 
även om hon långt dessförinnan hade slutat att undervisa . 

Uppenbarligen var hon, sedan hon slutat att undervisa, sysselsatt med 
att samla ihop och formulera de erfarenheter och ideer, som hon under 
sin långa verksamhet som föreståndarinna och som lärarinna, först i Be
skowska skolan och sedan i den egna skolan, funnit väsentliga för ett rätt 
bedrivande av arbetet i en skola . Dessutom ville hon nog gärna, att sko
lan efter hennes död skulle skötas i samma anda och på samma sätt som 
hon själv gjort. 

År 1912 var hon färdig med den lilla skrift, som hon kallade "Vad sko
lan vill". I den formulerade hon sina råd, önskemål, anvisningar och 
krav och där gav hon sin syn på skolans och lärarnas uppgifter. Skriften 
ifråga är inte stor, endast 22 sidor. På titelbladet finns inget författar
namn anvigvet. Där står förutom titeln endast högst u p p och understru
ket ordet "Konfidentiellt" och längst ned med små bokstäver "Tryckt 
som manuskript" . Bland lärarinnorna kallades det lilla häftet "Sofis tes
tamente" . När jag 1923 blev heltidsanställd vid skolan fick jag ett ex
emplar. 

Sedan jag fått skriften och läst den undrade jag varför den betecknades 
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som konfidentiell. En av mina kamrater bland lärarinnorna menade, att 
det berodde på den ibland litet skämtsamma ton, i vilken den var skri
ven. Där står t ex att klassföreståndarinnan skall anteckna alla barnens 
förnamn upp till 100 stycken. Skälet är nog litet krystat. De skämtsam
ma formuleringarna är rätt sällsynta. Jag skall här ge en kortfattad redo
görelse för "Testamentets" innehåll. I citaten användes spärrad stil på 
samma sätt som i originaltexten. 

Skriften är indelad i 8 avdelningar, var och en med sin rubrik. Dessa 
är: Klasslärarinnan och terminens början, Vid terminens slut, För klass
lärarinnan, En lektion, Vakter, Klassvakten, Ordningsföreskrifter och 
Siwlans mål. 

Det första kapitlet, Klasslärarinnan och skolans början, är liksom alla 
de andra kapitlen indelat i numrerade stycken. Av de 15 stycken som ut
gör detta kapitel, är det några som är speciellt karakteristiska. J ag citerar: 

"Barnen böra under läsåret byta plats mellan de olika raderna, så att 
var och en någon tid suttit i varje av de fyra raderna, från dörren till fön
stren räknade ." Anledningen till bestämmelsen var, enligt traditionen 
inom skolan, att man härigenom kunde undvika, att de barn som satt på 
de yttre bänkraderna blev sneda i ryggen genom att hela läsåret vrida sig 
åt samma håll. 

"Var och en behåller alltid sitt bord. Borden prövas ut av förest." 
"1 :sta och 2:dra förberedande marschera ut och in i rasterna. Från 

3 :d je förberedande och uppåt går alla fritt ut och in i rasterna (springa ej) 
på eget ansvar." 

"KL-lär. synar i barnens närvaro borden, antecknar de brister som 
finnas för att sedan under läsåret ha ett öga på om någon skadegör sitt; 
.. Här är en god anledning att söka väcka barnens ansvarskänsla och att 
lära dem aktsamhet." 

Nästa kapitel, "Vid terminens slut", innehåller mest föreskrifter för 
lärarinnorna angående deras rapporter till föreståndarinnan om vad som 
hänt i klassen under året; detta skedde bl a genom inskrivning i klasslig
garen av frånvaro, ämnen för föredrag m m. I ett stycke förbjudes att ge 
läxor under jullovet eller påsklovet. 

Kapitlet "För ldasslärarinnan" börjar med följande: 
"Klasslärarinnan bör vara på sin plats i skolan när hennes barn börjar 

samlas. Ej lita på, att kamrater äro tillstädes, ty var och en bör vara med 
sin klass eller sina klasser." 

F ö innehåller de 24 punkterna mest föreskrifter om frånvaro journa
len, ordningen i elevernas bord och i klasskåpet och i och på katederbor
det. Ett par stycken med mera allmänt pedagogiskt innehåll finns dock 
med: 
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"KL-lär. bör ideligen visitera barnens bord och skåpet och därvid säga 
dem, att den som är ordentlig behöver ej oupphörligen städa (många 
barn ha riktig städ passion)." 

"KL-lär. fordrar namn på alla barnens tillhörigheter. Allt nytt bör 
därför av barnen förevisas henne (Lär. också namn i sina böcker!)." 

"KL-lär. ser till, att icke läxornas antal eller rimliga storlek överskri
des, att icke 2 hemskrivningar komma på samma dag och att skrivning
arna hållas vid tillbörlig längd." 

Den avdelning, som har rubriken "En lektion" innehåller åtskilligt, 
som varje lärarinna väl egentligen borde ha lärt sig på seminariet. Men 
det är ofta formulerat på Sofi Almquists speciella sätt. Jag citerar några 
av hennes föreskrifter. 

"Rask och ordentlig inmarsch (eller ingående). Barnen marschera in, 
så länge de ej nått en högre grad av självkontroll, nu t o m klass V. Lär. 
med klassen." 

"Då barnen först gått in i klassen, bör lär. omedelbart stiga in till sin 
lektion, icke stå utanför och vänta, tills klassen lugnat sig. Det lugnarrdet 
kunde hitta på att räcka tilllektionens slut. Därigenom att hon blott sti
ger raskt in, visar hon, att hon väntar och fordrar ordning, så snart bar
nen kommit in i klassrummet. Och hon får också genast ordning." 

"Lär. skall vid inträdet se, om allt är som det skall vara- se allt i hela 
klassrummet- inga onödiga böcker på borden .. " 

"Bara lär. :s uppträdande på katedern bör komma ryggarna att rätas 
och sträckas upp mot ryggstödet. Före börjandet av lektionen bör hon 
i allahändelser fordra ett "giv akt", säga det i nödfall; ej börja förrän hon 
har allas ögon på sig och därmed deras tankar, i allt en god yttre ord
ning." 

"Under lektionen bör lär. hela tiden fordra god hållning ... kroppen 
upprätt med korsryggen mot stödet och ledig hållning!" 

"Lär. bör hela tiden bruka ögonen på klassen, bör se varje rörelse, var
je åtbörd ... Detta är a och o för all disciplin .. " 

"En annan om självbehärskning vittnade sak är, att barnen tala högt 
och redigt." 

"Är läraren stilla inför klassen, blir klassen stilla." 
"En tröttande lektion bör avbrytas med några gymnastiska rörelser, 

eri sång eller- ett gott skratt." 

"Lektionen slutas omedelbart vid ringning, eljes missbrukas barnens 
rättigheter." 

"Vid lektionens slut ... Obs! först när alla äro färdiga och sitta stilla sä
ges: ställ, marsch! (eller framåt)." 
·"Lär. går sist ut och stänger dörren(!)." 
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"Lär. står kvar vid klassens plats i korridoren, tills alla gått. Varken 
rusande eller söl tillåtes ... Om barnen i mellanskolan fått en god vana i 
detta böra de sedan i överskolan kunna sköta sitt ut- och ingående på ett 

' 
tillfredsställande sätt." 

"Då skolan på f.m. slutar, bör varje lär. så fort som möjligt gå till sin 

egen klass för att ej lämna den, förrän alla gått." 
I det följandet kapidet "Vakter", är det fråga om uppsikten över bar

nen på rasterna i korridorer och på gården. Där säges att ändamålet -~~d 
vaktandet är att förekomma eller avstyra allt slags ofog. Men dartill 
kommer ytterligare en uppgift, och den är nästan den viktigaste: 

"Att se till, att gossar och flickor leka tillsammans så högt upp som 
möjligt ; .. . bäst gör hon (lär.), om hon leker med. I småklasserna bör 

detta alltid ske." 
I varje klass skulle det utses en klassvakt och närmare föreskrifter här

om ges i kapidet med denna rubrik. Hur klassvakten skulle utses ankom 
på klasslärarinnan att bestämma. Klassvaktens uppgifter var i stort sett 
de samma som klassvakter brukade ha i alla skolor. Han hade dock icke 
till uppgift att ansvara för ordningen i klassen då den var på egen hand i 
sitt klassrum- något sådant tycks ju knappast ha kunnat inträffa i de läg
re klasserna, men i gymnasiet var det väl i alla fall oundvikligt. Jag citerar 

en typisk formulering: 
"KL-v. antecknar i högre klasser- hur lågt beroende på lär. :s förmåga 

att få sina barn att sköta saker på eget ansvar- frånvaro från lektion." 
Kapidet om ordningsföreskrifter sönderfaller i två delar. Den första 

delen ger föreskrifter för lärarinnorna, den andra för eleverna. Första 

delen börjar så här: 
"Lärarinnan bör iakttaga god ordning med avseende på egna tillhörig-

heter och ha namn på sina egna böcker." 
Den fortsätter sedan med att tala om hur de bör handskas med kartor, 

planscher m m och med böckerna i skolans referensbibliotek . 
Bestämmelserna för eleverna är dels sådana som betingas av de lokala 

förhållandena, dels några självklarheter och dels några mer speciella. Till 

det sista slaget hör följande: 
"Lärj. få endast i nödfall på tider, då de ej lagligen böra vara i skolan, 

återkomma för att hämta saker och böra då skriva sina namn hos Clara." 

Clara var skolans portvakt. 
"Lärj. bör köpa sina skriv- och räkneböcker hos Clara." 
"Lärj. få ej i skolan utbyta 'roliga böcker' ." 
"Lärj. få ej dricka, då de nyss gymnastiserat eller sprungit; drickandet 

inskränkes i allmänhet." 
"Lärj. få ej 'gå ut' under lektionerna. Undantag kan göras i mycket 
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trängand e fall." 
"Lärj . få aldrig gå tillsammans med varandra på klosetten." 
Det sista och väsentligaste kapidet hade som rubrik "Skolans mål". 

Under rubriken står inom parentes: "Se skolans program i redogörel
sen." Kapidet är uppdelat i inte mindre än 32 punkter. I det följande re
feratet följer jag inte den ordning, i vilken i de olika föreskrifterna och 
resonemangen förekommer i texten i "Testamentet" utan disponerar re
feratet på annat sätt. 

Den första meningen i detta kapitel lyder: "Samskola, det är skolans 
grundtanke." Därför var det mycket viktigt, att alla som arbetade i sko
lan tog sikte på att befrämja ett gott förhållande mellan gossar och flick
or. "Våra barn skall vara som snälla barn i ett gott hem." När flickorna 
och kanske någon gång gossarna "sluta sig ihop i klungor, tisslande och 
tasslande, hållande andra på avstånd, är bandet mellan dem av dåligt slag. 
Någon har blivit invigd i vissa 'mystiska' förhållanden: kurtis eller än 
värre." Då hjälper inget annat "än att slita sönder den slöja av hemlig
hetsfullhet, som utgjort det lockande i saken ." "I vår tid borde man för
stå, att det just är detta hemlighetsmakeri med det sexuella, som bragt 
otaliga unga till sedlig ruin." Man bör lägga märke till att detta är skrivet 
för mer än 70 år sedan! Det onda kan förekommas, menar Sofi Almquist, 
när vi befrämjar ett gott förhållande mellan gossar och flickor. Det gör 
vi genom att "så länge som möjligt hålla dem samman i frisk, glad lek, 
när vi värma deras hjärtan med det som är gott, ädelt, stort, och när vi ge
nom vår undervisning göra dem till vakna, mottagliga och intresserade 
verklighetsmänniskor, som inte begära bättre än att få leva ett sunt, ar
betsamt liv." 

Vissa allmänna rekommendationer ges om hur barnen skall behandlas 
i skolan. Jag citerar: "Lärarinnan bör behandla sina barn likt en förstån
dig mor, söka lära känna de olika lynnena och gryende karaktärerna och 
rätta sin behandling därefter. Barnen behöva vänlighet, intresse och del 
tagande men lika mycket allvar, tåla stränghet, ja älska stränghet 
(åtminstone gossarna), blott den är rättvis. Var glad mot barnen, men 
med allvar!" "Var god mot barnen, men icke svag." 

Det är viktigt, att barnen få lära sig att "höra opp" och "se opp" och 
att "svara på tal". Lärarinnan bör aldrig ta emot suddiga, svävande svar 
eller svar som blott är "ditåt". Sofi Almquist menar rent av att "den kan
ske viktigaste av alla yttre fordringar på barnen under lektionen är att ta
la högt och redigt." Men hon förmanar också lärarinnan att inte avbryta 
ett barn mitt i ett svar utan låta det tala ut. 

När det gäller själva undervisningen är det "en viktig grundsats för 
skolan" att den utformas så att den ger en "uppfostran till självverksam-
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het och intresse". Detta skall emellertid inte få hindra att vissa saker in
övas till "mekanisk färdighet". Dit hörde "alfabetet, multiplikationsta
bellen, undantag i grammatiken m m". Intresset väcks hos ett barn i den 
mån lärarinnan förmår leda det till förstående av verkligheten. "Förstå
endet, som bör gå före allt inlärande, vinnes bäst hos de mindre, särskilt 
vid fattandet av det abstrakta, genom fantasiens hjälp. Fantasien ger det 
abstrakta konkretion, så att det fattas liksom med sinnena." "Blotta i
pluggandet av kunskaper liksom binder fantasien och täpper till vägen 
till förståndet." 

Vidare: "Verklighetssinnet övas och intresset väckes under lärandet 
av alla ämnen genom noga tillvaratagande av allt, som kan förstås på det 
ifrågavarande stadiet, genom frågor om saken, samtal om saken, lärarens 
eget förstående av och intresse för saken." För barnen "är ögonen en stor 
port in till förståndet". Sofi Almquist lägger stor vikt vid åskådningen
man hade ju på den tiden på det lägsta stadiet i många skolor ett särskilt 
ämne som hette åskådningsövningar. 

Undervisningen på det lägsta stadiet är på sätt och vis den viktigaste: 
det är då man skall börja att utveckla barnen, inte att proppa dem. Många 
lärarinnor tycks tro, "att kurserna inte medhinnas, om hon utvecklar 
barnet, d v s verkligen lär det något". Men genom att proppa i dem kur
serna "skapas ofta, ofta papegojor". Detta betydde emellertid inte alls 
att inte skolarbetet skulle ge kunskaper: "Visst ska barnen ha kunskaper, 
goda, säkra kunskaper, men sådana bli de endast om var sak meddelas på 
rätt stadium och rätt fattas av barnen. Då de inpluggade kunskaperna 
falla bort, sitta de som genom förståndet sänkt sig i barnets medvetande 
kvar. Den trösterika satsen: bildning är det jag har kvar, sedan jag glömt 
allt vad jag lärt mig, kan icke mena 'vad jag i pluggat mitt minne', utan 
vad som bidragit till min utveckling." Därför skalllärarinnan aldrig för
tröttas i att förklara, men hon skall inte "bruka för många ord; hon må 
berätta fylligt, beskriva enkelt och åskådligt, men när hon skall förklara, 
bruke hon framför allt ej för många ord, ty hon dränker barnets uppfatt
ningsförmåga i ordsvallet". 

Det gäller att fordra just lagom mycket av barnen. "För stora ford
ringar gör dem modlösa, för små gör dem lättsinniga och på längd karak
tärslösa. Det skall fordras så mycket, att de känner att de få arbeta och 
få aktning för skolan." I detta avseende spelar läxorna en väsentlig roll; 
de betyda dessutom mycket därigenom att de lär barnen att arbeta på 
egen hand och detta är just en av skolans allra viktigaste uppgifter. 

Det är inte alls fråga om att skapa en elitskola: "En av lär:s allra bästa 
egenskaper är förmåga att ta alla med sig, även de svagt begåvade." 
Många som har svårigheter hade kanske ej kommit efter om de från bör-
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jan hjälpts och uppmuntrats. "Det talas om barn, som hålla tillbaka 
klassen." "Det där tillbakahållandet kan ofta nog vara en hjälp för Idas
sen. Omtagandet och förklaraodet för den trögas skull kan vara rätt så 
nyttig för fördjupande av kunskaperna. Och de där, i vilka altting går lätt 
in och vanligen också lätt ut, de borde tacka de s k dumhuvdena för god 
hjälp." 

Skolan är inte bara inriktad på att bibringa barnen kunskaper, den 
skall också fostra dem. "Lär. bör framför allt söka väcka barnens rättfär
dighetskå'nsla, känslan för sanning och rätt utan hänsyn och avprut
ning." "Kunna vi väcka barnets rättfärdighetskänsla mot allt som är 
orätt, lågt, föraktligt, utrota vi ur skolan skoj,fusk, tarvlig smak för to
alett, kurtis, oanständigt tal och oanständiga handlingar, förakt för fat
tigare och ringare personer, parti- och kotteriväsen." 

Barnen bör få känna att skolan är deras bästa vän näst hemmet och att 
man där söker att på alla vis hjälpa dem och vara rättvis mot dem. Därför 
skall alla likställas: "Kamraterna få på intet vis visa barn från enkla hem 
ringaktning liksom icke heller den, som är från ett rikt hem, må få skryta 
eller förhäva sig." 

"Allt talande om klå'der och utseende avstyres genast och på lämpligt 
sätt, så att barnen känna att sådant är tarvligt." Eftersom fåfänga och 
avundsjuka är svenska lyten bör en vaken lärarinna försöka "dämma i 
bäcken" bl a genom att klassen som helhet håller ihop så att där ej upp
står några kotteribildningar. 

Ordning och tukt är saker av vikt i skolan och i klassen inte bara för 
trevnadens skull utan för att de är karaktärsdanande. God ordning ska
pas inte genom förmaningar "utan genom klokt handlande av en vaken 
och intresserad person och icke minst genom att alla hålla på skolans la
gar, aldrig se genom fingrarna för att slippa det obehagliga." 

De förberedande klasserna är av största betydelse, ty det är där som 
barnets förstånds- och karaktärsutveckling skall grundläggas. "Där gäl
ler det för lär. att vara med, leva och tänka för sina barn." De goda vanor
na får inte försvinna i mellanklasserna där förståndets och karaktärens 
utveckling skall fortgå. Men då måste "lär. vara på sin vakt både mot 
pluggsystem och allt slags insmygande moraliskt gift". Den gemensam
ma leken är ett bra medel att närma sig målet. 

"Vi skulle alltid ha för ögonen, att målet för uppfostran är självstå'n
dighet, ej beroende." Man når inte det målet genom attpruta av på ford
ringarna. Det gäller i stället att utveckla barnens ansvarskänsla och för
måga att uppbära ett ansvar. "Det är ett stort mål för skolan att sträva ef
ter att låta de unga under ansvar sköta den yttre ordningen själva och 
även en del av sitt arbete på egen hand." "Den som förstår konsten att 
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sköta barn, den låter barnen mest sköta sig själva men under eget an
svar." 

Men det får inte gå till hur som helst. Först när "lärarinnan lärt känna 
sina barn och fått dem till en viss grad av pålitlighet" kan hon börja att 
visa dem förtroende. "Man kan göra det fullt och helt och ändå ha klart 
för sig, att barn liksom alla människor kunna fela, även de bästa. Det är 
en i hög grad oklok mor eller lär., som glömmer detta. Om hon litar blint 
på barnet, blir hon vanligen lurad." 

"Ansvar och förtroende stå först på denna sida av den pedagogiska 
ordlistan." I skolan drogs konsekvenserna av detta resonemang genom 
införandet av de vaktfria skrivningarna på det högsta stadiet. Jag skall 
återkomma till dessa skrivningar i ett senare kapitel (se s. 93 ). 

Men det fanns ett tredje viktigt positivt ord i Sofi Almquists ordlista : 
uppmuntran. "Men tillämpaodet av detta liksom av de två andra orden 
fordrar klokhet och takt." "Uppmuntran och sympati från lär. :s sida 
väcker villighet ochförtroende å lärjungens och liksom uppmuntran ger 
den stapplande ett stöd, ger erkännandet den bästa belöningen, när den 
väl nått ett mål." 

Det finns emellertid också fula ord i den pedagogiska ordlistan: kält 
och gnällande, hårdhet, häftighet, otålighet, misstroende, ömtålighet, 
ironi m fl m fl. De betecknar stötestenar på lärarbanan. 

Det är i överskolan-flickskolans tre högsta klasser och gymnasiet
som frukterna av skolans arbete i de föregående klasserna skall börja 
mogna. Sofi Almquist ger i slutet av "Testamentet" en beskrivning av 
vad hon önskar att den föregående undervisningen och uppfostran skall 
ha gett möjlighet till på det högsta stadiet: "Där skall den sanna kvinnlig
heten och den sanna manligheten börja framträda. Där skall ansvars
känslan var i stark växt, förtroendet å lär. :s sida full t och helt. Där arbe
tar de unga med iver och samvetsgrannhet. Där skall kunna talas om en 
god karaktär. Där skall var och en nå den förståndets utveckling hans be
gåvning tillåter. Där skall verkliga kunskaper finnas i mått av vars och 
ens förmåga." 

Från en något senare tid än då "Testamentet" trycktes finns ett par re
missvar, som tycks mig vara karakteristiska för Sofi Almqu ists syn på 
skolans uppgifter och ger uttryck åt det moraliska patos, som låg bakom 
så många av hennes åtgärder och resonemang. 

Den ena remissen besvarade hon själv år 1915, d v s det år då hon stod 
i begrepp att definitivt lämna skolans ledning.'> SÖ hade remitterat ett 
förslag om obligatorisk undervisning i matlagning och övrigt hushålls
arbete för den kvinnliga ungdomen. Hon framhåller i sitt svar till en bör
jan, att det för skolan framför allt kommer an på att lära ungdomen plikt-
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uppfyllelse och att eleverna därför inte skall i första hand roas i skolan. 
Vidare tycker hon sig ha funnit, att flickor, som tagit studenten, visat sig 
kunna mycket väl sköta sina hem under det att många "hemmaflickor" 
funnit "nöjet vara en större makt än arbetet". Den föreslagna skolkök
sundervisningen skulle ges under endast en dag i veckan under ett läsår. 
Det menar hon är alldeles för litet, det blir enbart tilllek och nöje, "ett 
ytligt läppjande". En flickan kan och bör i sitt föräldrahem lära sig det 
hon behöver för att sköta sitt eget. Det vore därför, menar hon, "en 
olycka för de svenska hemmen, om staten gjorde dessa skolkökskurser 
obligatoriska ." Dessutom hade ju flickskolorna redan alltför många äm
nen. Hon rekommenderar i stället, att man skulle anordna halvårskurser 
för 18-19 års flickor ute på landet. Till slut betonar hon att flickskolans 
kurser i biologi, fysik och kemi bör läggas upp så att de hjälper flickorna 
att förstå arbetet i hemmet. Hon återkommer alltså här till de ideer, som 
låg bakom den kurs i hushållslära, som hon haft några år under 80-talet 
i Lyceum för flickor (se s. 31 ). 

I det andra remissvaret, som är odaterat, har kollegiet yttrat sig om 
den föreslagna skolsparverksamheten. 2> Svaret är visserligen avgivet av 
kollegiet, men det präglas enligt min mening helt av Sofi Almquists per
sonliga synpunkter. Till en början framhålles att skolan först och främst 
bidrar till utvecklingen av barnens ekonomiska förstånd genom att ford
ra aktsamhet och ordning av dem med såväl skolans som deras egna sa
ker. Såskall t ex inga lampor brinna i onödan i klassrummen: "skolan 
skall visa barnen att hon har mod att vara snål." Vad sedan penningspa
raodet beträffar betonas, att detta bör skötas av klassföreståndaren, som 
ju är den som känner barnen bäst och därför har den största möjligheten 
att göra det på rätt sätt. Motböckerna bör göras attraktiva och barnen 
skall själva hjälpa till med att föra dem. slutligen meddelas, att alla klass
föreståndarna i skolan hade åtagit sig att ta hand om verksamheten i sina 
klasser. 
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IX. Genon1förandet av 
progran1n1et 

Det är en sak att skriva ett program, som talar om vad man önskar att gö
ra, men det är en helt annan sak att sedan föra ut detta i verkligheten, i 
det dagliga skolarbetet. I vad mån lyckades nu Safi Almquist att genom
föra sina önskemål? I detta kapitel behandlas den korta arbetstiden i 
skolan, de små klasserna, slöjden, språkundervisningen och matemati
ken i flickskoleklasserna. I de tre därefter följande kapitlen tas anord
ningar och förh ållanden inom skolan upp, som har med den anda att gö
ra, som Safi Almquists "testamente" ger uttryck för. 

Safi Almquists egen klass hade under läsåret 1887-88 följande lästi
der: 9-9.40, 9.45 - 10.25, l 0.35-10.55 och 11 - 11.45. Läsåret 1895-96 hade 
de tre mellanskoleklasserna tiderna 9-9.40, 9.45-10.25, 10.35-11.15 och 
11.20-12. Vissa dagar förekom middagslektioner kl2.15-3; gymnastiken 
var förlagd till tiden 3.15-3.45. Klass I hade gymnastik en dag i veckan, 
de två andra klasserna fyra dagar i veckan. Klass III hade dessutom reli
gionsundervisning kl 8.45-9 alla dagar.1

' För de övriga klasserna ingick 
religionsundervisningen bland de vanliga lektionerna . De förberedande 
klasserna hade inga middagslektioner men annars samma tider som klas
serna I-III. 

Läsåret 1905-06, det första då skolan var fullständig med förberedan
de, mellanskola, flickskoleklasser och fyraårigt gymnasium, innehåller 
årsredogörelsen följande under r u b riken "Lektionstid" : 

"En av skolans huvudgrundsatser är, som av programmet synes, kort 
arbetstid i skolan, men väl använd. Skolarbetet är också så förlagt, att 
barnen kunna få lämpliga måltidstider och även, om föräldrarna vilja be
gagna sig därav, mer tid att vid dagsljus vistas ute, än barn vanligen under 
sin skoltid få. 

Lek tianstiden: 
för l :a förbered klassen är kl 9.15-11.45, 
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för 2:a förbered klassen är kl9-11.45, 
för 3 :e förbered klassen är kl 9-12, 
för klass I och II - kl9-12 jämte en lekt på midd 2 ggr i veckan, 
för klass III - - kl 9-12 jämte 4 mi d d lek t, 

för klass IV-VIII kl8.40-12 jämte 4 midd lekt. 
Gymnasieavdelningarna ha haft 25 lekt i veckan. Måndagarna ha varit 

fria från alla lektioner och använts till skrivningar i hemmet eller i sko

lan. 
I andra och tredje förberedande klassen gives sällan mer än en daglig 

ordinarie hemläxa, i kl I och II 2, i kl III--VIII 3läxor dagligen, dock så 
attöver lärd och sänd, om möjligt, icke gives annat än en religionsläxa. 

Bestämt givna lovdagar äro under höstterminen d 6 nov, jullov omkr 
tre och en halv vecka, fettisdagen, påsklov en vecka, 1 maj, pingstlov tre 
dagar. Till dessa komma ännu ett par mindre helgdagar, vilka bidraga att 
giva ett väl behövligt avbrott under den långa vårterminen. Under det 
gångna året ha även några mindre lov givits, såsom för studentskrivnin~
arna 1 dag, för studentexamen och "Barnens dag" en halv dag för varJe 
samt skridskolov. Dessutom göras de aftnar, då vissa klasser samlas till 
samkväm i sko lan, för dessa helt eller nästan helt läxfria. 

skolan ber att få fästa föräldrarnas uppm ärksamhet på att mer än en 
tredjedel av året är ferietid, att skolan har kortare lektionstid än andra 
skolor och på hur viktigt det därför är, att lärjungarna icke lämna skolan 
före terminens slut eller infinna sig efter terminens början." 

Härefter följer i årsredogörelsen en tabell med rubriken "An tal lek
tioner i veckan i varje ämne". Ur denna har jag tagit uppgifterna i nedan
stående tabell. I årsredogörelsens tabell anges, att lektionstiderna i de tre 
lägsta klasserna är 40 minuter och i de högre 50 minuter. Som jämförelse 
har jag tagit med siffrorna ur läroverkens timplan (1905 års stadga); i lä
roverken omfattade en lektionstimme 45 minuter. Varken Almquistska 
skolan eller timplanen räknar in gymnastiktimmarna i de angivna timra 
len. I Almquistska skolanstimsummor är musik inräknat med en timme 
vardera av de två lägsta klasserna och handarbete med två timmar i alla 
mellanskoleldasserna. I läroverkens timplan finns dessa ämnen icke 
med. 

Safi Almquists Läroverkens Skillnad 
samskola timplan 

Lekt. Min. Lekt. Min. Min. 
Klass 26 1040 27 1215 175 

2 26 1040 29 1305 265 
3 28 1120 30 1350 230 
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4 22 1100 30 1350 250 
5 22 1100 30 1350 250 

Gyron I 25 1250 30 1350 100 
II 25 1250 31 1395 145 
III 26 1300 33 1485 185 
IV 25 1250 33 1485 235 

I mellanskolan är skillnaden mycket påtaglig och uppgår för tre av 
klasserna till mer än 4 timmar i veckan; för klass 3 är den strax under 4 
timmar och för klass l strax under 3 timmar. När det gäller gymnasiet är 
skillnaden endast skenbar. Som nyss ovan omtalats använde Almquist
ska skolan på gymnasiet alla måndagar till skrivningar varför denna sko
las dagliga lästid fås genom att dividera antalet minuter pr vecka med 5 
under det att denna tid för läroverken skall divideras med 6. Man finner 
då, att lästiden per dag i Almquistska skolan var 250, 250, 260 och 260 
minuter i resp ringar. Siffrorna för läroverkens timplan blir i stället 225, 
233, 248 och 248. Men måndagsskrivningarna i Almquistska skolan var 
i rätt stor utsträckning och särskilt i de lägre ringarna hemskrivningar, 
varför eleverna då inte behövde komma till skolan alls. Man kan därför 
knappast säga att gymnasisterna i Almquistska skolan tillbragte nämn
värt mera tid i skolan än vad deras jämnåriga kamrater i läroverken gjor
de. 

Almquistska skolan behöll i stort sett de ovan angivna arbetstiderna, 
och principen om kort arbetstid i skolan anfördes som argument vid 
striden om gymnastikundervisningen (se kap X). 

En annan av skolans grundsatser var att klasserna skulle vara små. Ge
nom det sätt på vilket skolhuset byggdes hade man sörjt för att denna 
princip inte kunde svikas (se s. 61 ). Att den upprätthölls under hela den 
tid skolan fanns till framgår av nedanstående tabell. 

Antalet elever, antalet klasser och medeltalet elever per klass anges ne
dan för vart femte år under tiden 1900-35. Siffrorna gäller höstterminen; 
seminariets, dess övningsskolas och kindergartenavdelningens elever är 
ej medtagna. 
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År 
1900 
os 
10 
15 
20 
25 
30 
35 

Antal elever 
270 
303 
377 
386 
432 
431 
364 
56 

Antal klasser 
23 
22 
24 
23 
23 
25 
22 
3 

Medeltal per klass 
12 
14 
16 
17 
19 
17 
17 
19 

Att principen om de små klasserna innebar e~ ekonomisk bel~stni~g 
är klart, men Almquistska skolan var nu en gång m te avsedd att bh en lo
nande affär. 

Handarbete var alltifrån början obligatoriskt, för flickorna upp till 
och med ring II, för gossarna i förberedande och i klass I-III. Träslöjden 
var från början av ekonomiska skäl avgiftsbelagd och var .då frivi~lig. 
Vårterminen 1909 ansåg sig skolan ha råd med att göra träslöjden obliga
torisk i andra och tredje förberedande klasserna för både gossar och 
flickor. Under de följande åren utsträcktes den obligatoriska slöjden för 
gossarna så att den från och med läsåret 1914-15 ut~ m de två förbered~~
de klasserna omfattade klasserna IV och V samt nogarna I och II; sloJ
den i ring II togs bort 1922. Också på detta område var Almquistsoka 
skolan ute betydligt tidigare än läroverken; det var först genom 1928 ars 
stadga som slöjden blev obligatorisk vid dem. Undervisning i bokbinde
ri förekom vissa tider vid skolan (se s. 101 ). 

Språkundervisningen borde enligt programmet vara praktisk, inrik
tad på talande, läsande och skrivande. Skäl_en :ill att skolan hade enge.~ska 
som första språk och hur nybörjarunderv1snmgen var up.P,lag~ h~r forut 
omtalats (se s. 70). Att ?o~i Alm~uist hade ett allodeles sarskilt :~tre~se 
just för nybörjarunderv1smngen 1 engelska framgar av att hon SJalv till
sammans med en lärarinna vid skolan, Julia von Bahr, hade författat den 
lärobok som användes. (Se förteckningen över Sofi Almquists skrifter.) 
För undervisningen i engelska och tyska på högre stadium anställdes in
födda lärarinnor. I engelska undervisade miss A Baines ända från sekel
skiftet fram till 1929 och i tyska Fräulein F Rhee från 1911 till skolans 
nedläggning. Dessa lärarinnors undervisning var förlagd till de tre hög
sta flickskoleklasserna och på gymnasiet i engelska till ring I och II och 
i tyska till ring I. I gymnasieringarna svarade de infödda lärarinno~na ~ör 
hela undervisningen i resp språk, i flickskolan bestred svenska latann-
nor en mindre del av undervisningen. .. 

När på 1920-talet skolan fick möjli~heter att få bes~ k av SO :s s?råk
assistenter i tyska och engelska utnytqades dessa. Assistenterna boll ett 
antallektioner i gyronasieklasserna och i de högre flickskoleklasserna 
och brukade dessutom hålla ett par föredrag. 

Sofi Almquist var mycket intresserad av det nordiska samarbetet och 
detta hade konsekvenser för undervisningen i grannländernas språk. Så 
berättade fru Ebba Odhner, som tillhörde den klass som tog studentex
amen som privatister 1904, i det tal hon höll i sammanhang med skolans 
nedläggning, att "i danska lät hon oss få undervisning av e~ infödd dan
ska, som införde oss i det danska uttalets och den danska raknekaostens 
mysterier". 
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Säkerligen hände något dylikt många gånger under årens lopp, men 
det står ingenting om det i årsredogörelserna förrän i redogörelsen fö~ 
läsåret 1920-21. Där omtalas, att en dansk lärarinna under 12 dagar 1 
mars hade undervisat i danska på de timmar då ringarna I-III och klas
serna VI-VIII enligt schemat skulle ha svenska. I slutet av 20-talet och 
början av JO-talet hade skolan upprepade besök av Föreningen Nordens 
reselektorer, som då gav en undervisning liknande den som ägt rum läs
året 1920-21. 

I programmen talades slutligen om den särskilda undervis~ing i ma~e
matik, som skulle ges dem som ej ville fortsätta sina matematiska stud1er 
på det högre stadiet. I årsredogörelsen. för läsåret 1900-01 anges följa~.de 
kurs för klass VIII; "Geometri, Eukl1des bok IV, I-IV repeterade; ov
ningssatser; -algebra, numeriska och bokstavsekvationer jämt~ . pro
blem, som leda till ekvationer av l :a graden med en obekant.- For det 
praktiska livet: föraodet av kassabok; om aktie.r, ~bligatione:, reverser 
och växlar; om deposition, giro- och sparkasseraknmg; om kvitton, full
makter, expedition av värde- och andra försändelser, kontrakt~~·". 

Under de följande åren försvann den förra delen av kursen b1t for bit 
för att vara helt borta från och med läsåret 1916-17. Då omfattade kurs
planen i matematik för klass VIII endast enkel bokföring och de s k 
praktiska uppgifterna. 
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x. Gymnastik
undervisningen 

Man skilde tidigare av många skäl mellan s k läroämnen och s k övnings
ämnen. De senare var teckning, gymnastik, sång, handarbete och slöjd. 
Undervisningen i dessa ämnen skedde i stort sätt på samma sätt i Almqu
istska skolan som i andra skolor utom i fråga om gymnastiken. Där gick 
Almquistska skolan sin egen väg på ett sätt som så småningom skulle 
orsaka svårigheter i samarbetet med den överordnade myndigheten. 

Det som i dag brukar benämnas fysisk fostran uppmärksammades bå
de i början och slutet av skolans allmänna program. I det första stycket 
står, att man ville "tillse, att deras (barnens) kroppsliga utveckling icke 
genom hennes (skolans) anordningar stördes". Och den sista meningen 
lyder: "Lek och gymnastiska rörelser för de små, ordnad gymnastik för 
de större." Det första önskemålet förverkligades genom den korta 
arbetstiden i skolan, men också genom uppmaningen i "Testamentet" 
tilllärarinnorna att övervaka att barnen satt rätt i sina bänkar och genom 
föreskriften om återkommande platsbyten inom klassen. Vad beträffar 
den sista programpunkten- den om gymnastiken- markerades en skill
nad mot vad som gällde för läroverken genom att leken hade fått plats 
bland det som skulle göras på gymnastiktimmarna i småklasserna. 

Gymnastiklärarna vid de allmänna läroverken var så gott som und an
tagslöst officerare och det var därför naturligt att de ledde de militäröv
ningar, som införts redan på 1870-talet vid de läroverk, som hade gym
nasium. Almquistska skolan hade visserligen en gymnastiklärare för 
gymnasiet, som var officer, men skolan kunde ändå inte själv ordna egna 
militärövningar: pojkarna var alltför få. Siwlan begärde av denna anled 
ning (1908) att pojkarna på gymnasiet skulle få delta i övningarna vid re
all äroverket på Östermalm, men svaret blev nej. ' l 

Redan läsåret 1906-07 hade skolan emellertid ordnat egna "skjutöv
ningar" och man fortsatte då i stället med dessa och höll på med dem än-
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da t 0 m läsåret 1916-17. Läroverkens militärövningar ägde rum sista 
gången höstterminen} 917. skolans. skj~tövnin~~r leddes av .gym?astik~ 
läraren, som t o m läsaret 1914-15 ftck tillgodorakna en lektwnsttmme 1 

veckan för detta arbete. Övningarna var obligatoriska för pojkarna på 
gymnasiet. Flickorna fick, utom de två sista läsåren, också vara med om 
de så önskade. 2l 

Att flickorna fick vara med på skjutövningarna hade säkerligen sam
manhang med att pojkarna och flickorna hade gymnastik tillsammans 
hela skolan igenom. Hur det kom sig att man gjorde på detta sätt, är ej 
klart. Signe Almquist säger i sin skrivelse till SÖ 1923- mera om denna 
nedan- att den gemensamma gymnastiken växte fram naturligt, när sko
lan växte upp . 

I januari 1915 blev skolans undervisning i gymnastik hårt kritiserad i 
en skrivelse från SÖ .3l Professor N F Sillen hade i sin egenskap av in
spelnör för undervisningen i gymnastik vid Sveriges skolor besökt Alm
quistska skolan, och hans rapport låg till grund för kritiken. I skrivelsen 
från SÖ summeras denna på följande sätt: 

"Överstyrelsen får framhålla angelägenheten därav, att undervisning 
i gymnastik meddelas åt alla de skolans lärjungar, som icke på grund av 
skolläkarens undersökning och efter hans föreskrift därifrån befriats, att 
gossarne och flickorna i skolans övre avdelningar erhålla skild undervis
ning i gymnastik samt att för varje gymnastikavdelning anordnas gym
nastik minst fyra gånger i veckan med minst 30 min varje gång." 

Den första punkten sammanhängde med att befrielse medgivits även 
av andra skäl än på grund av skolläkarens undersökning och detta i sådan 
grad att i en avdelning endast 61% och i en annan endast 55% av eleverna 
deltagit i gymnastik undervisningen. Den sista uppmaningen hade fram
kallats av att klass I endast hade två gymnastiklektioner i veckan och 
klasserna II och III tre; alla lektionerna omfattade dock 30 minuter. 

SÖ :s kritik orsakades emellertid ingen annan ändring i anordningarna 
för gymnastikundervisningen vid skolan än den att från och med läsåret 
1917-18 insattes denna mening i årsredogörelsen: "Gymnastiken är 
obligatorisk; skolans läkare befriar efter undersökning från deltagan-
d " e. 

Höstterminen 1923 inspekterades skolan ånyo och vederbörande un
dervisningsråd kunde då konstatera, att SÖ :s skrivelse från år 1915 haft 
mycket liten effekt.') Av denna anledning infordrade SÖ en förklaring av 
skolans föreståndarinna och ett yttrande av den då tjänstgörande gym
nastildäraren. 

Avskrift av gymnastiklärarens yttrande finns inte i skolans arkiv, men 
det finns en sådan av Signe Almquists svarsskrivelse.'1 Hon anger tre 
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orsaker till att man fortsatt med samgymnastiken även på det högsta sta
diet. Den första var att systemet växt fram helt naturligt då skolan växte 
upp och att man icke under de gångna mer än 20 åren funnit någon an
ledning att ändra det, då det ej medfört några olägenheter. Det andra 
skälet var att systemet ur sedlig synpunkt var riktigt och nyttigt och det 
tredje att med skild undervisning för gossar och flickor skulle det, då 
skolan endast hade en gymnastiksal, bli omöjligt att bibehålla den korta 
skoldagens princip. Och denna princip var ett av de viktigaste skälen för 
Sofi Almquist att grunda en egen skola. Signe Almquist avslutade sin 
svarsskrivelse med att omtala, att alla de inspekterande vid samtal med 
henne om saken medgivit att, med de goda lärare skolan hade i gymna
stik, systemet dock fungerade tillfredsställande . Bland papperen i arki
vet finnes också ett utlåtande från skolläkaren, dr J Billström.61 Han sä
ger, att man rent teoretiskt kan invända mot samgymnastiken från fysio
logisk och anatomisk synpunkt men, som den bedrevs i skolan, hade han 
under sina tio år som skolläkare ej iakttagit några olägenheter. Han till
lade att avdelningarna skulle bli för små, om man delade upp eleverna ef
ter kön. 

SÖ:s svar kom sedan vårterminen avslutats .71 Det innehöll först ett på
pekande att SÖ redan 1915 funnit, at t förhållandena var otillfredsstäl
lande. Nu säger SÖ att sakkunniga bestyrkt, att en rationell gymnastik
undervisning ej kan bedrivas på detta sätt och att disciplinen ej kan an
passas på lämpligt sätt, då man har både manliga och kvinnliga lärjungar. 
Den personliga utbildningen blir lidande och det etiska värdet torde vara 
omtvistligt; olägenheter i detta avseende kan mycket lätt uppkomma. 
Skrivelsen avslutas med följande ord: "skolöverstyrelsen anhåller, att 
dessa synpunkter snarast möjligt måtte vinna beaktande." 

Nu var det inte längre möjligt att bibehålla samgymnastiken på det 
högsta stadiet. Av redogörelsen för läsåret 1924-25 framgår att en manlig 
lärare undervisade gymnasiets gossar i gymnastik och en kvinnlig över 
skolans fllickor. Men klass I hade alltjämt endast två och klasserna II och 
III endast tre gymnastiklektioner i veckan. 

På hösten 1926 skrev SÖ, återigen på initiativ av professor Sillen, och 
påpekade ''att antalet lektioner för varje gymnastikavdelning icke må 
understiga fyra lektioner i veckan" .8l Signe Almquist svarade, att skolans 
princip om kort arbetstid i skolan gjorde att klasserna l, II och III, som 
hade resp 2, 3 och 3 lektioner i veckan- de övriga hade 4- icke kunde 
få ytterligare lektioner utan att det i väsentlig mån inskränkte dessa Idas
sers fria middagar och därmed deras möjligheter att vistas utomhus un
der den ljusa delen av dagen. 91 Hon påpekade till slut att skolans schema 
var olikt alla andra skolors med avseende på skolarbetets förläggning. 
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SÖ :s skrivelse hade emellertid till resultat att från och med läsåret 
1927-28 infördes en lektion i veckan frivillig gymnastik för klasserna II 
och III. Deltagarna i denna frivilliga gyronstik kom alltså att få fyra 
gymnastiklektioner i veckan. Men redan med läsåret 1930-31 hade den 
frivilliga gymnastiken försvunnit . 

Frågan om samgymnastiken kom upp en gång till. Det skedde vid det 
kollegium, som hölls i samband med att undervisningsrådet Ch Thorn 
inspekterade skolan under höstterminen 1928. 10

> Thorn ifrågasatte lämp
ligheten av att gossar och flickor i klasserna IV och V hade gymnastik 
tillsammans. Signe Almquist ingick i svaromål och åberopade dels sko
lans allmänna principer, dels omöjligheten av att få in ytterligare avdel
ningar i skolans gymnastiksal. 

Man kan fråga sig om det envisa fasthållandet vid samgymnastiken en
bart var en följd av den dogmatiska tron på samskolans möjligheter att 
lösa de problem, som uppstår därigenom att det finns två kön, eller om 
det verkligen kan anföras bärande skäl för det. I Psykologisk-pedago
gisk uppslagsbok skriver dåvarande professorn vid Gymnastiska 
centralinstitutet i kroppsövningarnas fysiologi och hygien E H Chris
tensen: "För övrigt bör det vara en könsbestämd skillnad i arbetssättet, 
särskilt efter puberteten. Män rör sig på ett annat sätt än kvinnor, och 
detta bör också avspegla sig i gymnastik i de äldre klasserna. Gymnasti
ken skall snarare hjälpa till att understrryka könsskillnaderna i sättet att 
röra sig än att utplåna dem. " 11

> 

Detta skrevs år 1944. Men vid gymnastik- och idrottshögskolan i 
Örebro hade vid slutet av 1970-talet de manliga och kvinnliga eleverna 
gymnastik tillsammans. När statsrådet Birgit Rodhe i en proposition till 
1979 års riksdag föreslog en utsträckning till högre stadier av grundsko
lan av samgymnastiken, opponerade sig Christensens efterträdare pro
fessor P O Åstrand. 12

> Det skedde i en artikel i Svenska Dagbladet, där 
han påpekade att flickornas pubertet och 'maximala kroppstillväxt in
träffar två år tidigare än pojkarnas och att detta hade stor betydelse för 
den emotionella utvecklingen och för barnens sätt att fungera i grupp. 
Han menade, att med samundervisning på detta stadium gjorde man bå
da könen stor orättvisa och att politikerna- i detta fall Birgit Rodhe- var 
benägna" att sopa vårt stockkonservativa biologiska arv under mattan". 
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XL skrivningar i skolan 
utan vaktande lärare 
och andra 
pedagogiska försök 

En av de viktigaste grundsatserna i Safi Almquists pedagogik så som den 
framstår i "Testamentet" är att skolan skall söka utveckla lärjungarnas 
förmåga att handla självständigt och på eget ansvar. Hon framhåller 
också att medlet att närma sig detta mål är att visa förtroende för ungdo
men (se s. 82). 

Inom Almquistska skolan användes en särskild metod, som just avsåg 
att i förtroendefullt samarbete mellan lärare och elever utveckla elever
nas förmåga att ta ansvar för att det egna arbetet sköttes på ett hederligt 
sätt: skrivningarna i skolan utfördes på det högsta stadiet utan att någon 
lärare vaktade de skrivande. Denna metod användes redan med den för
sta klassen som tog studentexamen på det fyraåriga gymnasiet. 

Det finns emellertid ingenstädes i de papper, som överlämnades till 
Stockholms stadsarkiv, några uppgifter om hur det kom sig att man an
vände denna metod. Kanske låg den på något sätt i tiden. Redan på 1890-
talet hade Tom Moll-lektor vid Norra Real- vid några tillfällen låtit en 
klass skriva utan vakt med gott resultat. 1

> 

I november 1905 hölllärarinnan vid Brummerska skolan i Stockholm 
Augusta Lithner ett föredrag på Pedagogiska sällskapet i Stockholm 
med titeln "Om självdisciplin". 2

> I detta famhöll hon, att skolan måste 
reformera sin disciplin från att bygga på förbud och övervakning till att 
grunda sig på barnets egen frivilliga medverkan och att man därigenom 
skulle kunna utveckla känslan för det egna ansvaret. Förtroende skapade 
ansvarskänsla, menade hon, och därför borde fusket kunna övervinnas 
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genom borttagande av vakten vid skrivningarna. I Brummerska skolan 
hade man tagit bort vakten vid skrivningarna i de högsta flickskoleklas
serna- skolan hade icke gymnasium. Initiativet härtill hade inte kommit 
från lärarhåll utan från eleverna. En förutvarande elev vid Brummerska 
skolan, som flyttat över till en samskola, i vilken detta system praktise
rades, hade funnit detta så bra, att hon övertalat sina gamla klasskamra
ter att be att få införa det också i Brummerska skolan. Med all sannolik
het hade flickan flyttat över just till Almquistska skolan. I fortsättningen 
av föredraget berättade Augusta Lithner om en resa hon företagit till 
Förenta staterna och att hon där haft tillfälle att studera olika former av 
självsdisciplin. Där hade dock icke förekommit skrivning 
utan vakt men väl sådant som i den senare pedagogiska diskussionen 
gick under beteckningen självstyrelse i skolan. 

I den diskussion, som följde efter föredraget, yttrade sig bl a Signe 
Almquist . Hon hade också varit över till Amerika och·sett en del själv
styrelseförsök, men hon nämnde ingenting om skrivning utan vakt. 

Almquistska skolans första egna studenter tog sin examen 1906 och de 
hade, som nyss nämndes, gjort sina skolskrivningar utan vakt under de 
sista skolåren. Metoden har sedan använts i de högsta klasserna på gym
nasiet praktiskt taget hela tiden skolan funnits. Den har om också mera 
sporadiskt kommit till användning i de högsta flickskoleklasserna. 

skrivning utan vakt förekom, som nyss omtalats, endast på det högsta 
stadiet men förberedelserna för användningen av denna metod började 
ett eller annat år tidigare. Dessa åsyftade huvudsakligen två saker. Dels 
ville man lära eleverna att verkligen ha med sig allt de kunde behöva un
der skrivningen- att låna av varandra under pågående skrivning eller att 
lämna klassen för att hämta eller skaffa något, som man glömt, kunde 
lätt leda till farliga störningar. Dels ville man genom att låta dem vara 
utan vakt vid några enstaka tillfällen lära dem att förstå, att detta inte var 
något som gick av sig självt utan tvärtom ställde rätt stora krav på dem 
som skulle vara med om det. 

Innan en klass sedan fick börja att skriva utan vakt- det brukade ske 
i näst högsta ringen på gymnasiet, någon gång redan i ringII-hade sko
lans föreståndarinna ett samtal med klassen. Bland annat sade hon dem, 
att om de märkte, att det uppstod svårigheter, vare sig det gällde att nå
gon eller några fuskade eller att arbetet stördes genom prat eller på annat 
sätt, skulle de begära att återfå lärarvakten. Och hon lovade, att en sådan 
begäran skulle villfaras utan att de behövde ange skälet till densmma. 
Samtidigt framhöll hon för dem att de naturligtvis, innan de begärde att 
få vakt, borde ha försökt att tala den eller de felande till rätta. slutligen 
skulle var och en av eleverna i klassen ge sitt hedersord på att inte fuska. 
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Det var inte lätt för skolans ledning att veta hur klasserna betedde sig 
på egen hand. Något slag av spioneri, t ex i den formen att man i hemlig
het och under tysthetslöfte frågade någon pålitlig elev kunde ej komma 
ifråga. Att klasser begärde och fick vakt vid enstaka skrivningar eller för 
en längre tid hände några gånger under den tid jag hade 
klassföreståndaransvar vid skolan, d v s under tiden 1923-32. skolans 
elever fick inte sämre betyg på studentexamensskrivningarna än de bru
kade få på de vanliga skolskrivningarna, fast de vid examensskrivningar
na blev så ordentligt vaktade, att varje fusk var uteslutet. Detta tyder på 
att det i stort sett gick rätt till på de ovaktade skrivningarna i skolan. En 
av timlärarna i skolan, sedermera rektorn vid Södra latinläroverket i 
Stockholm, Hjalmar Olson, brukade alltid påpeka detta vid de diskus
sioner om saken, som fördes i kollegierummet, särskilt när nya timlärare 
började vid skolan och uttalade sig skeptiskt om systemet. 

Under vintern 1924 gjorde Signe Almquist en enkät bland skolans av
gångna elever för att försöka skaffa sig en uppfattning om hur metoden 
i själva verket fungerat under de gångna åren. Vid ett sammanträde med 
kollegiet, tiH vilket dock icke timlärarna på gymnasiet inbjudits, redo
gjorde hon för de"tankar, som enligt hennes mening låg bakom metoden 
samt för resultatet av den genomförda enkäten. 

Bland papperen i Stockholms stads arkiv ligger två lappar, på vilka 
hon antecknat en del ord och meningar som grund för vad hon skulle sä
ga.3) Att med hjälp av dessa rätt kryptiska anteckningar återge hennes 
tankegång är inte lätt. Med den kännedom jag under 17 års tjänstgöring 
vid skolan förvärvat mig om vad Signe Almquist tyckte och tänkte anser 
jag mig dock kunna våga försöket. 

Den första lappen innehåller följande tankegång. Skolans mål är att 
väcka ansvarskänsla och att fostra pålitliga karaktärer . God ordning är 
inte tillräckligt, härtill fordras först och främst en god anda. Medlet att 
skapa en god anda är att visa barnen förtroende, dock utan att därför un
derlåta att övervaka dem. Det kan man börja med redan då barnen är 
ganska små. Har man fått en god anda, kan man släppa på tyglarna . I 
övergångsåldern passar förtroendet inte så bra; därför skall man inte 
börja för tidigt med skrivning utan vakt. Men när de börjar bli vuxna är 
kontrollerandet en onaturlighet och leder lätt till uppkomsten av fusk. 

På den andra lappen omtalar hon att systemet växte fram utan stöd av 
några teorier om hur man skulle bekämpa fusket. Jag kan inte tro att det
ta påstående är riktigt. Metoden hade ju omtalats redan 1905 vid sam
manträdet i Pedagogiska sällskapet och man måste väl ändå kunnat 
offentligt eller privat försvara sitt handlingssätt. Några resonemang i ka
pitlet om skolans mål i "Testamentet" ligger mycket nära en motivering 
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för skrivning utan vakt, om också denna metod aldrig nämnes . (Ses. 81 ). 
Men jag återgår till den andra lappen . Signe Alm q u ist menade att vid de 
vaktade skrivningarna kan fusket lätt bli en sport, ett äventyr att överlis
ta den vaktande läraren. Ansvaret för att allt går rätt till "ligger på lära
ren, den skyldiga är ej den fuskande utan de kontrollerande" . Om "Idas
sen fattat skrivning utan vakt rätt så vilar ju ansvaret på samtliga kamra
ter, lura dem är lumpet" . Men då måste samhörigheten i klassen vara 
stark och andan god. Ä ven de bästa fuskar, när de vaktas, och det skadar 
karaktären. Man bör visa dem ett absolut förtroende, inte bara till hälf
ten, men ändå inte vara godtrogen. "Vakt hjälper inte, det vet vi, därför 
måste förtroendet sättas in." 

Enkäten utfördes så att Signe Almquist skrev till en elev i varje klass, 
som fram till och med år 1922 slutat skolan med studentexamen eller 
med avgångsbetyg från klass VIII. Hon begärde svar på några frågor. 
Brevet lydde som följer:' l 

"Då jag inom kollegiet med det snaraste skall ta upp till diskussion 
vårt system 'skrivning utan vakt', så vill jag gärna kunna framlägga vitt
nesbörd från utgångna lärjungar angående saken och tillfrågar därför nå
gon ur varje utgången avdelning. Det kan ju icke nu efteråt vara obehag
ligt för någon att lämna mig sådana uppgifter, även om det under skolti
den var svårt. J ag tror ännu på systemet, men det kan ju bero på oriktiga 
föreställningar om hur det förverkligats; om så är, kommer jag och and
ra, som tro därpå, i en skäv ställning till detsamma. Följande skulle jag 
önska besvarat: 

I. V oro Ni under skoltiden obetingat nöjda med skrivning utan vakt? 
II. Lyckades det i Er klass 1) så att möjliga tendenser till fusk övervun

nas och arbetet utfördes fullt ärligt? 2) så att skrivningen utfördes under 
full arbetsro? 

III. Anser Ni nu efteråt att vår metod är rätta vägen till övervinnande 
av fusk, eller kan Ni föreslå en bättre? 

Jag skulle vara mycket tacksam att med det snaraste få emottaga ett 
fullt uppriktigt svar på dessa frågor, ja eller nej för var och en, helst med 
motiven ng. 

Men på samma gång vill jag av lätt förstådda skäl bedja att denna min 
förfrågan icke göres till föremål för samtal med u tomståend e." 

Brevet sändes till representanter för 17 studentavdelningar och antag
ligen också lika många flickskoleavdelningar. Bland skolans p.apper 
finns svar från 14 studentavdelningar men endast från två flickskolea
vdelningar. 

Svaren är inte alltid så distinkta, att man säkert kan veta vad den skri
vande menar.sl Med mina tolkningar av svaren får jag följande resultat. 
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Först svaren från de fjorton studentavdelningarna. 
I. V oro Ni under skoltiden obetingat nöjda med skrivning utan vakt? 
8 svarar ja, 2 ja med tvekan, 2 vet inte och 2 nej. 
II . Lyckades det i Er klass 1) så att möjliga tendenser till fusk övervu n-

nos och arbetet utfördes fullt ärligt? 
10 svarar ja, 3 ja med tvekan och 1 vet inte. 
2) så att skrivningarna utfördes under full arbetsro? 
7 svarar ja, 1 ja med tvekan, 1 vet inte och 5 nej. 
III. Anser Ni nu efteråt att vår metod är rätta vägen till övervinnande 

av fusk, eller kan Ni föresl å en bättre? 
8 svarar ja, 1 ja med tvekan, 4 vet inte och 1 nej. 
Av de två svarande flickskolerepresentanterna svarar den ena nej på 

alla fyra frågorna. Den andra svarar ja på den första frågan, tar tillsam
mans de två delfrågorna och svara "någorlunda" på dem; på den sista 
frågan svarar hon ja. 

På en av de ovan omtalade lapparna har Signe Almquist antecknat: 
"att fusk försvann i stort vågar jag säga". Vid kollegiet meddelade hon, 
att det dock tydligen fuskats i en klass utan att det blivit upptäckt och vi
dare att systemet ej hade k u n n at fullföljas i flickskoleklasserna. Det sista 
betyder, att hennes positiva omdöme om metodens effektivitet, när det 
gäller att motarbeta fusket, endast gäller gymnasiet. Hon gjorde ingen 
hemlighet av att det även där orsakat en del svårigheter. Så har hon an
tecknat, att systemet "i några fall vållat individen lidande" (hennes kur
sivering). Vidare ansåg hon, att svårigheter uppkommit i klasser där det 
funnits "nytillkomna" (hennes kursivering) "individer från andra Idas
ser eller utifrån." 

Min egen uppfattning vid den tid då jag stod mitt i arbetet med detta 
system, formulerade jag (1928) på följande sätt: "Detta system innebär 
en värderik fostran för livet och kan i vanliga fall, även om det kostar bå
de lärare och elever mycket arbete och mycken omtanke, genomföras på 
ett med avseende på fusket bra och med avseende på pratet tillfredsstäl
lande sätt." 6l Sedan den tiden har jag blivit litet tveksam. Varför hadein
get svar kommit från tre av de tillfrågade studentårgångarna? Kanske var 
det bara slarv eller kanske den tillfrågade tyckte det vara obehagligt att 
svara negativt. Obetingat ja på frågorna både när det gällde vad de tyckte 
om metoden både när de gick i skolan och när de svarade på brevet sva
rande endast 57%. Att 71% ansåg att fusket kommit bort men endast 
50% att arbetsron under skrivningarna varit vad den borde vara visar var 
svårigheten låg. Meningen i metoden låg väl ändå i dess värde som upp 
fostringsmedeL Men förmågan att ta ansvar för sig själva visar eleverna 
i en klass inte bara genom att låta bli att fuska utan också genom att inte 
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störa kamraterna med prat eller på annat sätt. Och i det senare avseendet 
hade ju endast hälften av dem som svarat ansett sig kunna betyga att 
förhållandena var bra. Det är dock antagligt, att skrivningen utan vakt 
tvingade de flesta av de gymnasister, som var med om den, att vid något 
tillfälle fatta ett betydelsefullt moraliskt beslut, t ex att avstå från ett 
oriktigt handlande för egen del, att bestämma sig för att försöka att tala 
en kamrat till rätta eller att gå till överheten och begära att få vakt i klas
sen. Det är genom dylika upplevelser som en karaktär utvecklas. 

Trots den ambition, som Signe Almquist hade, att vidmakthålla sko
lan precis på det sätt som hennes mamma lämnat den förekom dock en 
del försöksverksamhet vid skolan under senare delen av dess tillvaro. 
Dit hörde i första hand den nyspråkliga linjen, för vilken redogjorts i det 
föregående (se s. 45). 

Vid den inspektion, som undervisningsrådet Thorn gjorde i skolan i 
november 1928, ville han särskilt göra sig underrättad, dels om det gamla 
försöket med engelska som första språk, dels om någon speciell försöks
verksamhet nu var i gång i skolan. l) Det senare var av intresse med tanke 
på att den nya stadgan hade börjat gälla med läsårets ingång. 

Studierektor Karl Kärre, som varit docent i engelska i Uppsala och nu 
var lektor i detta språk vid Norra Realläroverket, ansåg skolans upp
läggning av denna undervisning bättre än den som praktiserades vid 
Uppsala enskilda läroverk, där han förut varit lärare. Och då undervis
ningsrådet Thorn framkastade att timtalet för undervisningen i tyska 
blivit för lågt i Almquistska skolan meddelade Kärr e, att resultaten av de 
tyska skrivningarna i studentexamen vid skolan ej var sämre än vid de 
allmänna läroverken, men han medgav att standarden med avseende på 
ordförråd och praktisk färdighet i tyska ej var lika hög. Fröken Baer, 
som undervisade i mellanskolan, påpekade den stora fördel, som låg i att 
man fick börja med tyska grammatiken först med litet mognare elever, 
och Signe Almquist strök under den punkt i skolans program, där det 
sägs att ett ämne ej skall införas förrän eleverna blivit mogna för det. 

Vidare redogjorde Signe Almquist för hur geografiundervisningen på 
gymnasiet var upplagd. I ringarna I och II förekom ingen geografiun
dervisning. De elever, som flyttats från ring II till ring III, hade som 
sommarläxa att repetera geografiska namn från hela världen samt läsa 
Törneboms "Grunddragen av Sveriges geologi". Den veckotimme som 
sedan anslagits till ämnet i ring III användes till studiet dels av skolans 
samlingar av mineral och bergarter, dels av Sveriges näringsliv. 

Ä ven vad som då kallades koncentrationsläsning hade förekommit 
vid skolan. Rektor Kärre hade försökt med tyska och engelska, då han 
haft båda ämnena i samma gyronasieklass men ej funnit det särskilt 
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lämpligt. Fröken F röst hade gjort liknande försök med svenska och his
toria i en flickskoleklass, delvis baserade på självstudier, och var belåten 
med resultatet. Själv hade jag använt den metod, som nu kallas betings
läsning, i matematik i högsta ringen och funnit metoden god. En redo
görelse för det sistnämnda försöket publicerades f ö senare i Pedagogisk 
tidskrift. 81 
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XII U r Skollivet 

"Ur skollivet" var en stående rubrik i årsredogörelserna från och med 
läsåret 1917-18. U n der denna rubrik omtalades sådana tilldragelser eller 
förhållanden, som ej hade direkt med undervisningen att göra, men som 
ändå spelade en viss roll för livet och arbetet inom skolan. Ibland kom 
impulsen utifrån, ibland från skolans ledning eller någon av lärarna, 
ibland från eleverna själva. 

Dylikt inträffade naturligtvis ofta också innan denna rubrik infördes. 
I en av de första trycka årsredogörelserna finner man följande under 
rubriken "Samkvämsaftnar": 

"Under de senaste fyra läsåren har skolans lärjungar från och med 
klass III samlats några gånger under vinterns lopp för att arbeta för ett 
gemensamt ändamål. De olika klasslärarinnorna, en del andra lärarinnor 
och föreståndarinnan har deltagit i samkvämet. Under aftonens lopp har 
samtidigt med arbetetförekommit musik, sång och uppläsning av poesi 
av lärjungarna eller högläsning av någon av de äldre. 

Dessa samkvämsaftnar finns omnämnda i redogörelserna ända fram 
tillläsåret 1916-17 det sista året som Sofi Almquist finns med i skolans 
lärareförteckning. Arbetet bestod i förfärdigande av klädesplagg m m 
dylikt. Under de första åren såldes de färdiga arbetena i ett särskilt stånd 
på Skansens vårfest, och därför kallades dessa samkväm i början för 
Skansaftnar. Senare övergick man till att i stället försälja årets arbeten i 
skolan någon dag under senare delen av vårterminen. I den årsredogö
relse, som jag nyss citerade, omtalades också hur de genom försäljningen 
inkomna pengarna skulle användas: "Då skolan anser, att framför allt 
Stockholms barn stå i stor tacksamhetsskuld till D:r Hazelius, beslöts, 
att barnens arbeten borde säljas till förmån för Skansen. Vi hyser nämli
gen den åsikten, att det är av stor vikt att hos barnen väcka och odla 
känslan av tacksamhet." Efter några år räckte pengarna till att bekosta 
den klocka, som sattes upp på Skansens vaktstuga. 

År 1909 hade man 364 kronor att disponera. Årsredogörelsen för 
1908-09 berättar: "Av dessa skola enligt barnens önskan 150 kronor an-
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vändas till anskaffande av ett vandringsbibliotek för personalen på våra 
fyrar och fyrskepp och har folkbildningsförbundet åtagit sig förordnan
det och vården av detta bibliotek. Av återstoden 214 kronor har hälften 
lagts till skolans fond för fotvandringar, den andra hälften skall använ
das till ökande av biblioteket för utlåning av böcker till skolans ung
dom." 

I redogörelsen för läsåret 1921-22 ges uppgifter, som antyder att sam
kvämsaftnarna ersattes med "syaftnar", vid vika man sydde varma klä
der åt barnen i Norbotten. Anledningen till att dessa aftnar nu omtalas 
i årsredogörelsen framgår av följande: "På uppmaning av Röda korsets 
överstyrelse har av skolans lärjungar bildats en Ungdomens Rödakors
förening med ändamål att fortsätta det sedan länge i skolan bedrivna ar
betet för norrbottenbarnen." Detta arbete har gått till så att en jultid
ningsförsäljning ordnats under ledning av en av skolans lärarinnor an
tagligen Ingeborg Löfgren och förtjänsten därav använts till inköp av 
material till varma kläder, som syddes just på dessa syaftnar. Nu hade 
Ungdomens Röda-korsavdelning i skolan övertagit ansvaret såväl för 
jultidningsförsäljningen som för syaftnar. Dessa senare ägde rum två 
gånger i månaden och fortsatte ända fram till höstterminen 1933. Jultid
ningsförsäljningen fortsatte dock endast en kortare tid. Pengar till mate
rialanskaffningen fick man senare i stället genom medlemsavgifterna till 
Röda-korsföreningen. Denna hade både aktiva och passiva medlemmar; 
de passiva betalade en litet större avgift än de aktiva. 

I Röda-korsföreningens syaftnar deltog inte bara elever utan också en 
del lärarinnor. Delvis kanske detta berodde på, att Signe Almquist inte 
ville släppa in barnen att vara på egen hand i skolan, men mest berodde 
det nog på att det hörde till skolans principer att tillvarata de tillfällen då 
lärare och elever kunde träffas kring gemensamma intressen utanför 
klassrummet. I "Testamentet" rekommenderade ju Sofi Almquist att lä
rarinnorna ibland skulle vara med och leka med barnen på rasterna. Hon 
visste, att samvaro och samarbete gav läraren tillfälle att bättre lära kära 
sina elever. 

Ett annat dylikt gemensamt arbete förekom från och med läsåret 
1919-20 och med undantag av ett par vårterminer ända fram till och med 
läsåret 1933-34. Detta var den kurs i bokbinderi om vilken årsredogörel
sen för det förra av de nyssnämnda läsåren förmäler: "Detta läsår har en 
kurs i bokbinderi anordnats i samband med ett försök till en praktisk pa
rallellavdelning för Klass VII." (se s. 42). När denna avdelning för
svann, fortsatte bokbinderikursen med elever från klasserna VII, VI och 
V; några lärarinnor deltog också. I fortsättningen fick även gym n asieele
ver vara med men uppgifterna om lärarinnedeltagandet försvinner ur re-
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dogörelserna. Jag vet dock att några lärari nnor var med i bokbinderiet så 
länge det fanns kvar. 

Det var ganska vanligt att enskilda klasser ordnade julfester i skolan. 
De fick då vara i sina egna klassrum, de högsta klasserna ofta i Röda 
rummet. Men inga klasser fick vara ensamma i skolan, någon eller några 
lärare, framför allt klassföreståndaren, skulle vara med. Inte heller fick 
eleverna ordna helt som de själva ville. Så fick t ex vanlig dans inte före
komma förrän vid julen 1920. Safi Almquist ansåg av något skäl, att det 
inte var passande att dansa i skolan, och hennes dotter hade samma åsikt. 
Det var också just under det läsår, då Signe Almquist var tjänstledig, som 
dansen släpptes fri i skolan. När Signe Almquist kom tillbaka, ville hon 
inte veta av denna nymodighet. Hon tyckte dock att hon skulle ge något 
slags ersättning för dansen. Under sitt år som vikarierande förestånda
rinna för Birkagården hade hon varit med om de samkväm, som där all
tid ordnades på lördagskvällarna under vintrarna. Vid dessa förekom ut
om föredrag och kaffedrickning även ringlekar. Dessa senare leddes av 
läraren, senare rektorn vid Birkagårdens folkhögskola Gillis Hammar. 
Signe Almquist bad nu honom till Almquistska skolan och leda ringle
kar där. Redogörelsen för läsåret 1921-22 berättar: "För att uppliva våra 
gamla ringlekar, som bland ungdomarna synes vara i utdöende, har sko
lan två gånger under vårterminen anordnat lekaftnar för klass IV-VIII 
och gymnasiet, och hoppas i höst kunna fortsätta härmed." 

Dessa lekaftna r, som ordnades i gymnastiksalen en till tre gånger per 
termin under de kommande åren, blev mycket populära och besöktes av 
en stor del av de elever, som hörde till de klasser som hade lov att vara 
med. Någon eller några av lärarna och lärarinnorna var alltid med och 
deltog i lekarna. Lekaftnarna brukade pågå mellan kl 7 och 9- några sena 
kvällar var det alltså inte fråga om. 

Ett av de undervisningsämnen, som intresserade Sofi Almquist mest, 
var geografien. Hon skrev en lärobok i ämnet, som kom ut år 1908. Den 
heter "Vårt lands geografi" och är avsedd för nioåringar- i Alm q u istska 
skolan hade man faktiskt 4 veckotimmar geografi i tredje förberedande 
-och just läsåret 1907-09 hade Safi Almquist själv hand om denna un
dervisning. I förordet till hennes geografilärobok står bl a:" Geografiens 
rika stoff ger oss otaliga anledningar att få barnen in i verklighetslivet. I 
synnerhet en stor stads barn ha svårt att föreställa sig, vad ett folks verk
liga liv innebär; vad de se mest i livetomkring sig innebär lockelse till nö
je och njutning. Geografiundervisningen skall hjälpa till att motarbeta 
den onatur, som stadens barn sålunda lätt blir utsatta för, genom att 
öppna deras sinne för naturen och arbetet." Mot denna bakgrund är det 
lätta att förstå att skolresorna kom att spela en stor roll i skollivet. 
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I redogörelsen för läsåret 1907-08 omtalas för första gången en skolre
sa. Där står: "Efter förliden vårtermins avslutande företogs- såsom flera 
gånger förut skett- en studieresa i förening med en kortare fotvandring 
av i ring IV nyss uppflyttade lärjungar, 5 gossar och en flicka, jämte en 
ur ringen nu utgången flicka, under ledning av läraren i fysik, fil. kand . 
G. Starck, och lärarinnan i kemi, fröken Signe Almquist." Härefter föl
jer en beskrivning av resan. Den hade gått till Värmland. På vägen dit ha
de man varit nere i gruvan i Gränges berg, och i Värmland hade man be
sökt gruvor och industriella anläggningar samt fotvandrat i de stora sko
garna. 

I samma årsredogöre lse omtalas också, att Signe Almquist under jul
ferierna varit på skidfärd i Dalarna till sammans med ett antal elever. 

Under de följande årtiondena fram till skolans nedläggning finns inte 
mindre än 32 skolresor och 4 skidfärder omtalade i årsredogörelserna, 
och ändå har med säkerhet inte aHa resor eller färder som gjorts under 
dessa år blivit omnämnda. 

Den skolresa, som ovan omtalats, var i nästan alla avseenden förebild 
för alla de följande. De gjordes med elever, som just flyttats upp till 
högsta ringen på gymnasiet eller till högsta klassen i flickskolan; det 
hände dock några gånger att flickskoleresan gjordes med flickor som 
gått ut klass VIII, särskilt om ingen skolresa blivit av för dem efter de 
slutat klass VII. Gymnasiets och flickskolans resor gjordes aldrig ge
mensamt; i gyronasieresorna deltog alltidbåde pojkar och flickor. Flick
skoleresorna planerades och leddes av en eller två lärarinnor, gyronasie
resorna av en lärarinna och en lärare. 

Resorna var för det mesta upplagda efter samma mall: deltagarna skulle 
dels få besöka någon svensk industri, dels komma ut i svensk vildmark, 
stora skogar eller fjäll. Någon enstaka gång hände det dock, att resan 
mer eller mindre gick genom någon svensk kulturbygd. Att det endast 
var eleverna i de högsta klasserna, som bereddes tillfälle att göra dessa re
sor, berodde på att de i första hand var studieresor, inte nöjesresor, och 
att man menade, att endast litet äldre elever kunde tillfullo tillgodogöra 
sig erfarenheterna från en dylik resa. Därtill kom att resorna, särskilt i 
"vildmarksdelen", kunde bli rätt krävande. Dagsmarscher på 20-25 ki
lometer med en packning på 10-15 kilo var inte ovanliga och många 
gånger nödvändiga. 

Resorna var i de allra flesta fall förlagda till ferietid och brukade vara 
omkring 10 dagar . I vanliga fall anträddes de dagen efter skolavslutning
en så att man kunde vara tillbaka i Stockholm i god tid före midsommar. 
Ledarna hade inga kostnader för själva resan men fick inget arvode för 
sitt extra arbete med planerandet och genomförandet av dem. Men de 
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kom ofta ut till trakter av vårt land, som de annars aldrig hade kommit 
att besöka, och dessutom fick de ett utmärkt tillfälle att lära känna sina 
elever på ett helt annat sätt än man gör, när man bara ser dem i klassrum
met. I en skola, som hade hänsynstagandet till den enskilda elevens per
sonlighet och individuella egenskaper som ledstjärna för arbetet, var 
detta av stor betydelse. I detta sammanhang kan det vara värt att påpeka, 
att nog också många elever fick en annan syn på sin lärare, sedan de un
der tio dagar delat mödor och glädjeämnen med honom. Vinsten av 
skolresan kom mycket tydligt fram vid arbetet under det sista skolåret 
-jag tror för båda parter. 

Eftersom dessa skolresor så att säga ingick i skolans pedagogiska pro
gram var det viktigt att alla eller åtminstone största delen av klassen följ 
de med på dem. Det var nog ofta fallet men visst inte alltid: i den första 
här omtalade skolresan deltog ju endast 7 av de 22 elever, som under läs
året tillhört ring III. Många gånger förelåg tvingande hinder för enskilda 
elever att vara med. Ett av dessa hinder kunde vara kostnaderna. Man fö
reställer sig gärna att en privatskola på Östermalm i Stockholm endast 
besöktes av den ekonomiska överklassens barn. Sådana barn utgjorde 
visserligen majoriteten, men 1 O till 15 procent av eleverna var dock be
friade från eller betalade nedsatt terminsavgift. Det fanns praktiskt taget 
i varje klass en eller ett par elever, för vilka deltagandet i skolresan ut
gjorde ett ekonomiskt problem. Från skolans sida försökte man på flera 
sätt komma förbi detta hinder för deltagandet. Skolan sökte och erhöll 
rätt ofta anslag från Svenska Turistföreningen, och då användes pengar
na inte till att göra resan litet billigare för alla utan till att möjliggöra för 
dem, som annars inte hade råd, att komma med. Inom skolan skapades 
rätt tidigt en annan möjlighet att nå samma mål. "Ungdomsföreningen 
Holmia" - om vilken mera nedan- hade enligt redogörelsen för läsåret 
1907-08 upplösts och hade i samband därmed "skänkt sin kassabehåll
ning, 33,76 kr., till grundplåt för en fond, varav räntan skall användas 
som bidrag till en skolresa åt någon lärjunge." I samma redogörelse 
meddelas, att "en person, som vill vara onämnd, har till sommarens 
skolresa skänkt 50 kr.". 

I den närmast följande årsredogörelsen (1908-09) meddelas, dels att 
den återuppståndna ungdomsföreningen Holmia skänkt 100 kronor och 
"tacksamma föräldrar" 500 kronor till fotvandringsfonden, dels att en 
del av förtjänsten från syaftnarna överlämnats till denna. På dessa och 
liknande sätt ökade fonden under årens gång. I årsredogörelsen for läs
året 1927-28 meddelades, att den då utgjorde omkring 1500 kronor samt 
att den under året fått en tillökning på 275 kronor, som var behållningen 
av en musik- och teaterafton, som ordnats av ring II. Vidare omtalas att 
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200 kronor u t betalats från fonden. Detta var inte så litet eftersom de to
tala resekostnaderna för var och en av deltagarna belöpte sig på omkring 
70 kronor. På 1920- talet var det rätt billigt ute på landsbygden. Man 
kunde få middag på kvällen, när man kom, nattlogi, frukost på morgo
nen och matsäck för dagen för 4 kronor per person. 

När skolan lades ner fanns det litet mer än 1400 kronor i fotvandrings
fonden, och då hade ändå över 500 kronor utbetalats som bidrag till den 
sista skolresan, vilken hade gått till Värmland, Dalarna och Härjedalen . 
Behållningen lades till Safi Almquists minnesfond (se s. 63). 

Samma tankegång, som låg bakom skolresorna, låg också bakom ett 
par andra arrangemang. Allt ifrån början av 1900-talet och fram till de 
första åren på 1930~talet ordnade skolan för gymnasisterna och flicksko
leeleverna då och då på söndagar eller lovdagar utflykter i skog och mark 
i Stockholms omgivningar, höst och vår till fots, på vintern på skidor. 
Under dagarna före en dylik utflyktsdag fanns det anslag i skolan om tid 
för samling, utfärdsmålet, kostnaden och tiden för återkomsten. Vid 
god snötillgång och vackert väder hände det ibland under 1920-talet att 
gymnasister, som hade lust att i stället för att ha gymnastik åka skidor
gymnastiken var förlagd till sista timmen på dagen - fick följa med mig 
på en skidtur i Lilljansskogen. 

Det hände då och då att det ordnades aftonunderhållning för hela sko
lan, för föräldrar och andra intresserade. Vikväggen mellan gymnastik
salen och Röda rummet drogs bort och stolar för publiken ställdes fram 
i gymnastiksalen. Att skolan själv svarade för anordningarna hände, så
vitt jag vet, endast två gånger: år 1917, då skolan firade sitt 25-årsjubi
leum, och år 1935, då endast ett år återstod av den tid då skolan var i 
verksamhet! 

Vid det förra tillfället skildrade Signe Almquist i korta drag skolans 
historia. Därefter framträdde representanter för de olika årskullar, som 
då genomgått skolan. Flertalet anförande formade sig till ett tack till Safi 
Almquist. Slutligen riktade skolans inspektor, justitierådet Å Thomas
son, några hjärtliga ord till den gamla föreståndarinnan. Efter högtidlig
heten i gymnastiksalen samlades de olika årskullarna i klassrummen och 
dagen avslutades sedan med ringlekar och dans i gymnastiksalen . 

Den andra gången var stämningen rätt vemodig. Signe Almquist för
klarade, varför skolan nu måste läggas ned, och professorskan Ebba 
Odhner, som tillhörde den första årgången av skolans studenter. Höll 
ett minnestal över Safi Almquist . 

När gymnasieföreningen Holmia fanns var det oftast den som stod 
för programmet vid de aftonunderhållningar som förekom i skolan. Till 
föreningens arbete skall jag återkomma senare . När Holmia inte fanns 
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eller kanske i konkurrens med denna kunde initiativet till festen komma 
från någon grupp av elever. Såhär berättar redogörelsen för läsåret 1915-
16: "Månd. d. 27mars anordnade skolans äldre elever en aftonunder
hållning till förmån för de genom kriget utblottade svenskarna i Belgien. 
Därvid föredrogs av författaren, lärjunge i ring IV, nedanstående pro
log, och spelades Tapeiii pjäls Rinaldo Rinaldini och Flyktningen av S. 
Kruse, en flickkör föredrog några sånger och en lärjunge i ring II utförde 
på piano en av honom komponerad sonat." Den i årsredogörelsen ano
nyme författaren var sedermera lektorn vid Statens Normalskola Allan 
Sjöding, och den likaledes anonyme kompositören hette Yngve Sköld 
och han blev en känd kompositör. Inträdesavgifterna och några pen
ninggåvor gjorde det möjligt att sända över 700 kronor till Belgien. I 
mars 1920 gjordes en liknande insats av eleverna i ring I och klass VI, och 
denna gång kunde 1000 kronor sändas till Barnsjukhuset Schwedenstift 
utan Wien.2

l 

Under 20- och 30-talen hände det fyra gånger att enskilda gymnasie-
klasser, som regel andraringar men vid ett tillfälle en förstaring, övade in 
en teaterpjäs och inbjöd skolans elever att se den. De medel, som på detta 
sätt flöt in, skänktes till välgörande ändamål eller till fotvandringsfon
den. I dessa fall, liksom vid de förut nämnda aftonunderhållningarna, 
fick klasserna större eller mindre hjälp av sina klassföreståndare. 

I de stora Stockholmsskolorna fanns det elevföreningar, som tillvara
tog gymnasisternas litterära och allmänt kulturella intressen. Norra La
tins Coneardia fanns redan på gamla Stockholms gymnasiums tid, d v s 
före 1880. Det låg nära till hands för gymnasisterna vid Safi Almquists 
samskola att försöka åstadkomma något liknande vid sin egen skola. I 
Almquistska skolan var emellertid elevunderlaget rätt litet även om man 
räknar in de tre högsta flickskoleklasserna, vilket i samskolan var en 
självklar sak. Det uppgick inte till mer än i medeltal något över 110 un
der perioden 1911-30. Det var naturligtvis långt ifrån säkert, att det 
om en så liten grupp alltid skulle finnas några tillräckligt driftiga elever, 
som hade både förmåga, tid och lust att sköta en dylik förening. 

Jag har på tal om fotvandringarna meddelat några notiser om "Ung
domsföreningen Holmia". Den fanns redan under läsåret 1907-08. Den 
upplöstes visserligen detta år men återuppstod redan följande läsår. I år~
redogörelserna finns sedan inga spår av föreningen, förrän man kommit 
tillläsåret 1928-29. Då hade Holmia levt upp igen. Det var eleverna i ring 
III, som hade tagit initiativet. Ordförande i föreningen var då Olof La
gercrantz, och han skriver i redogörelsen för detta läsår: 

"Våren 1928 återupplivades gymnasieföreningen "Holmia", vilken 
sedan 1913 legat nere. Enligt de nya stadgarna skall föreningen söka 
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väcka och underhålla ideella och kulturella intressen hos sina medlem
mar. Varje gymnasist eller elev i 6 :te, 7 :de och 8 :de klasserna i Safi Alm
quists samskola har rättighet till medlemskap. Medlemsantalet har inne
varande år varit omkring 60. På de 9 sammanträdena, som hållits läsåret 
1928-29, har programmets viktigaste punkt alltid varit en diskussion 
över något aktuellt ämne. På årsfesten den 14 februari ersattes dock dis
kussionen av ett för tillfället författat spex. Till denna årsfest hade dess
utom utlysts tävlingar i poesi, musik och konst. Anslutningen blev rätt 
stor. På varje sammanträde ha dessutom musikunderhållning, dekla
mation och sång stått på programmet. 

Med anledning av hundraårsminnet av Viktor Rydbergs födelse 
anordnade föreningen den 8 december en Viktor Rydbergsfest. Till den
na fest hade föreningen lyckats förvärva överdirektören Viktor Alm
quist som talare. Behållningen 140,80 kr överlämnades till Viktor Ryd
bergsfonden." 

I de följande årsredogörelserna, utom den allra sista, finns liknande 
upplysningar om Holmias verksamhet, som visar att föreningen alltjämt 
arbetade efter samma program. Holmia hade under denna tid varje år 
omkring 80 medlemmar och sammanträdena hade ofta omkring 50 del
tagare. Det är tydligt att föreningen verkligen hade en uppgift att fylla 
och att den fyllde den väl. Vissa år ordnade Holmia också ett antal före
drag av utomstående. Så talade t ex under läsåret 1931-32 rektor G Ham
mar "Om fantasien", med dr J Billström "Om drömmar", fil mag O 
Langlet "Om fotografering" och jag själv om "Minnet". 

Holmia var emellertid inte den enda förening som funnits inom sko
lan. I årsredogörelsen för 1917-18 finns följande notis: "Skolans skytte
förening har i år för tredje gången erövrat fabrikör Drewes vandringspo

. kal för genomsnittsskjutskicklig~et och stannar den nu enligt bestäm
melserna för framtiden i skolan., skytteföreningen har alltså funnits fle
ra år, men blir varken förr eller senare omnämnd i årsredogörelserna. 

Arsredogörelserna 1918-19 omtalar att under detta läsår bildats en 
idrottsförening vid skolan. Den fick ett tjugotal medlemmar och öv
ningarna leddes av skolans gymnastiklärare. I årsredogörelsem för 1921-
22 omtalas denna förening på nytt; dessutom står där att flickor ur ring 
I och klass VI haft frivillig gymnastik en gång i veckan under ledning av 
skolans gymnastiklärarinna. Idrottsföreningens kassabok finns kvar.3J 

Där står att under läsåret 1927-28 hade 36 pojkar betalat terminsavgif
ten, 1 krona, samt att också 19 flickor erlagt vardera 1 O öre i medlemsav
gift. Det är enda gången det står något om flickor i idrottsföreningens 
kassabok. Egendomligt nog innehåller alla årsredogörelserna från läs
åren 1928-33 en notis om att det fanns två idrottsföreningar inom sko-
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lan: en för gymnasiets gossar och en för överskolans flickor. 
slutligen fanns det ju också en Röda-korsförening vid skolan. Dess 

verksamhet har omtalats tidigare. 
I ett tal, som Felix Folkeho (Levin) höll, när ny styrelse i Holmia skul

le väljas vid början av höstterminen 1931, berörde han helt kort en fråga 
av stor betydelse för alla skolföreningar. Han sade: "Den idealiska skol
föreningen bör ha en styrelse som styr och ställer inom föreningen utan 
påtryckningar från skolans ledning. Men tyvärr är det oftast så att ej sty
relsen innehar den förmåga och den ansvarskänsla som erfordras för att 
detta fria förhållande skall kunna lanceras med framgång och där är det 
nog bästa att det är som det är inom de flesta föreningar att skolan håller 
ett vakande öga på föreningen och dess verksamhet. Självfallet lägger 
den sig detta till trots icke i föreningens inre angelägenheter. "'l 

Det är inget tvivel om att idrotts- och skytte- och Röda-korsföre
ningarna inte leddes av gymnasisterna själva. Om Holmia däremot tror 
jag att ledningen verkligen låg hos föreningens styrelse, även om de le
dande inom föreningen många gånger rådgjorde med någon lärare i sko
lan eller med föreståndarinnan. 

Kring sekelskiftet fanns det många inom privatskolorna i Stockholm, 
som tyckte att den vanliga skolundervisningen gav eleverna en alldeles 
för dålig orientering om vad som rörde sig i samhället utanför skolan. I 
historieundervisningen hann man oftast inte fram till egen tid. Och den 
lilla kurs i statskunskap, som förekom i de högsta klasserna, rörde sig 
egentligen endast om statens och kommunens organisation och arbets
former. De sociala frågorna inom vårt eget land hann man inte med. 

Pedagogiska sällskapet diskuterade år 1902 på initiativ av Nils Lager
stedt ungdomens sociala fostran. Som följd härav ordnade Anna Whit
lock ett möte med skolföreståndarinnor och lärarinnor i Stockholm, vid 
vilket man beslöt, att varje år ordna en serie föreläsningar om sociala frå
gor för den mognare ungdomen i staden .. _Dessa föreläsningar ägde för 
första gången rum under läsåret 1903-04. Aven de allmänna läroverkens 
elever inbjöds att höra dem. s 

I den kommitte, som hade tillsatts vid mötet, och som skulle svara för 
organiserandet av föreläsningsverksamheten, fanns ingen representant 
för Almquistska skolan. I skolans årsredogörelser för 1907-08 finns 
dessa föreläsningar dock omtalade tillsammans med hemläxor och lov 
under rubriken "Lektionstid". Där står: "Under de senare åren har 
anordnats föreläsningar i sociala ämnen, gemensamt för Stockholms 
flickskolor, samskolor och allm.läroverk en gång i veckan under större 
delen av läsåret. Dessa föreläsningar åhöras valfritt av lärjungarna i sko
lans högsta flickskoleklass samt i ring III." 
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I årsredogörelsen för 1911-12 omtalas dessa föreläsningar utförligt, 
nu under rubriken "Sociala föreläsningar": "Sedan flera år tillbaka ha år
ligen anordnats föredrag i sociala frågor med tillträde för den mognare 
ungdomen i Stockholms högre skolor. Föredragen hållas i K.F.U.M.:s 
stora sal, vanligen en gång varje vecka. Då föredrag icke hållas, anordna 
skolorna i stället stundom besök i huvudstadens fattigvårds- och 
skyddsinrättningar eller fabriker, tryckerier o.d. I vår skola är ungdo
mens åhörande av föredragen frivilligt i den meningen, att de själva äga 
att bestämma sig för eller emot deltagandet i det hela, men ej så, att de 
godtyckligt kunna närvara vid de olika föredragen. Det är ring III och 
klass VIII som äga tillåtelse att deltaga. I år har hela ring III och de flesta 
i klass VIII deltagit och visat stort intresse för saken." 

I denna redogörelse lämnas även uppgift på titlarna på föredragen. De 
vor o: Ungdomen och samhällsfrågorna; Arbetarfrågan (tre föreläsning
ar); Kooperativa företag; två föredrag om folkbildningsarbetet, det ena 
Folkhögskolor, föreläsnings- och folkbildningsrörelsen, det andra 
Praktiskt arbete, hemslöjd och konst; Egna hem på landet; Egna hem i 
staden; Stockholms kommunalförvaltning (två föredrag); Kommunal
politik; Hjälp åt fattiga i Sverige; Fattigvårdens reformlinjer; Samhällets 
barnavård i Stockholm; Socialförsäkring; Emigrationen; Nykterhetsrö
relsen ur social synpunkt och Svensk kvinna inför svensk lag. Detta år 
hölls alltså 19 föreläsningar. Tyvärr anges inte namnen på föredragshål
larna. 

Under hela tiden fram till och med läsåret 1920-21 hölls minst 16 före
läsningar varje läsår. De åhördes av en mycket stor del av de elever i sko
lan, som hade tillåtelse att vara med. Sista årets föreläsningar var följan
de:6 

1. Socialt ansvar, redaktör Torsten Fogelquist. 
2-8. Socialpolitik, advokat Matilda Stael von Holstein. 
9-1 O. Kommunalförvaltningens uppgifter och arbetssätt, fru Karin 

Holmgren. 
11. Barn och ungdom i de av kriget hemsökta länderna, friherrinnan 

Ellen Palmstierna. 
12. Stockholms folkundervisning, doktor Karl.Nordlund. 
13-14. Folkbildningsarbetet, lektor Odal Ottelin. 
15-16. Den svenska kvinnans medborgerliga ställning, doktor Lydia 

Wahlström. 
17. Det ekonomiska världsläget och individen, doktor Natanael Be

skow. 
Men varför upphörde dessa uppenbarligen mycket både värdefulla 

och välbesökta föredrag? Redogörelsen för läsåret 1921-22 ger följande 
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besked: "De föreläsningar över sociala ämnen, som under en följd av år 
hållits för skolungdom ur stockholmsskolornas högsta klasser, ha detta 
år varit nedlagda, emedan en stor del av de ämnen som vid dessa behand
lats upptagits i ämnet samhälls- och ekonomilära, vilket numera ingår 
som en del av åttonde klassens historieundervisning. Några skolor ha 
emellertid känt att med denna ändring något för lärjungarna värdefullt 
gått förlorat och sökt ersättning därför. Vår åttonde klass har fått åhöra 
det för samtliga stockholmsskolor anordnade föredraget av doktor Ly
dia Wahlström över ämnet K vinn an och samhället. Till två föredrag av 
lektor O. Ottelin om folkbildningsarbetet har Statens normalskola in
bjudit. På initiativ av S.S.U.H. har på lektionstid för hela vår överskola 
hållits ett föredrag av fil. kand. Nils Carli över ämnet Socialt ansvar. 

Den förändring av historiekursen för klass VIII, som ovan omtalats, 
avspeglar sig i årsredogörelserna på följande sätt. I den första tryckta 
årsredogörelsen och ända fram till den för läsåret 1918-19 finns som ett 
moment i åttonde klassens historiekurs: "Det viktigaste av Sveriges 
grundlagar och kommunalförfattningar." För läsåret 1919-20 står i stäl
let i redogörelsen: "Samhälls- och ekonomilära, det senare i samband 
med de sociala föreläsningarna." I nästa årsredogörelse är den sista sat
sen struken. Från och med läsåret 1924-25 har Samhälls- och ekonomi
lära blivit ett eget ämne i åttonde klassen och fått en timme i veckan un
der hela läsåret. Vissa tider var det rent av olika lärare i historia och i 
samhälls- och ekonomilära. U n der några år var det advokaten Matilda 
Stael von Holstein som svarade för undervisningen i det nya ämnet. 

I citatet ovan ur redogörelsen för läsåret 1921-22 säges att något vär
defullt gått förlorat, då föreläsningarna upphörde. Signe Almquist var 
inte ensam om den uppfattningen, och redan läsåret 1923-24 togs de upp 
igen, men i mycket mindre omfattning. Det blev 2 tills föreläsningar per 
år under de närmast följande åren. 1931-32 hölls endast en föreläsning 
och den blev den sista. 

För åttonde klassen kom ju det nya ämnet samhälls- och ekonomilära 
att utgöra en ersättning för föreläsningarna, men för gymnasisterna var 
det sämre. Någon liten ersättning fick de genom att föredragshållare då 
och då kom till skolan och talade om sociala frågor. Men det kunde inte 
bli så mycket, endast 2 till 4 gånger om året. 

När den första årgången gymnasister, som undervisades enligt 1928 
års läroverksstadga, på vårterminen 1930 skulle välja ämnen att deltaga 
i under det kommande läsåret i tredje ringen, visade det sig, att så få ele
ver anmält sig till filosofiundervisningen, att någon sådan inte kunde 
anordnas. De elever i denna klass, som så önskade, inbjöds då att delta i 
en av Birkagården anordnad studiecirkel i psykologi, som leddes av mig. 
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Rätt många av klassens elever anmälde sig och deltog i arbetet inom cir
keln under hela läsåret. Försöket måste ändå betecknas som i viss mån 
misslyckat, därför att de cirkeldeltagare, som inte var elever i skolan, 
slutade ganska snart: de var alla vuxna och de fick aldrig någon riktig 
kontakt med ungdomarna. Det upprepades därför icke. 
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XIII Nedläggningen 
av skolan 

Som förut omtalats ställde staten redan från början vissa villkor för att 
skolor skulle få statsbidrag. Dessa villkor var inte svåra att uppfylla 
och belastade inte skolorna med extra arbete i nämnvärd utsträck
ning. År 1905 började Överstyrelsen för rikets allmänna läroverk 
sin verksamhet, och helt naturligt kom det att ingå i dess åligganden att 
övervaka det högre privata skolväsendet. SÖ utfärdade nästan omedel
bart detaljerade bestämmelser om inlämnadet till SÖ av uppgifter om 
skolans organisation och verksamhet !Il Före den 20 juni varje år skulle 
skolan lämna SÖ upplysning om 

1. Skolans ändamål samt organisatoriska och metodiska anordningar, 
som avvek från vad som gällde vid läroverken. 

2. Skolans indelning i klasser och avdelningar och den normala under
visningstiden i varje klass, eventuellt också om förekomsten av "lexlag" 
och tiden för deras arbete. 

3. Inträdesfordringarna till den klass, som motsvarade läroverkens 
första klass. 

4. Undervisningsämnena för varje klass, lärokurser i alla ämnen, tim
plan och uppgift om vilka kurser, som var obligatoriska. 

5. Antaletläsveckor, som de två terminerna omfattade, och arbetsord
ningen med uppgift även om lärarnas namn. 

6. skolans ägare och styrelse. 
7. Föreståndarens och föreståndarinnans, studierektorns, lärarnas 

och lärarinnornas utbildning, tjänstgöring och avlöning samt om tim
penning utgick till timlärare för timme, som tillfälligt bortfallit. 

8. Lärjungeantalet per klass under de tre senaste åren, avgifterna samt 
tiden för hemarbetet i alla klasser och avdelningar. 

9. Gymnastik undervisningen. 
1 O. Undervisningen i huslig ekonomi och slöjd samt förekomsten av 

laborationsövningar. 
11. Inkomster och utgifter för det förflutna räkenskapsåret. 
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12. Staten för nästa läsår med specificering av lönerna till förestånda
rinna, lärare och lärarinnor. 

13. Om skolans lokaler, om dessa ägdes av skolan, om deras storlek 
och beskaffenhet; dessutom ville SÖ ha ett intyg från vederbörlig hälso
vårdsnämnd om lokalens hygieniska beskaffenhet. 

14. Undervisningsmaterielen. 
15. Ytterligare om lärarpersonalens utbildning, tjänstgöring och avlö

ning. A. För varje lärare: a) antalet tjänsteår vid denna och likvärdig sko
la och om tjänsten svarade mot lektors- eller adjunktstjänst vid lärover
ken; b) antalet tjänsteår för tillgodoräkning vid utnämning till tjänst vid 
läroverk. B. Slu di gen om de skolans lärare, som under de senaste 1 O åren 
blivit ordinarie vid något läroverk enligt a) och b) ovan. 

Det är klart att en dylik rapportering kändes rätt betungande för de 
flesta privata skolor, som mera sällan hade råd att hålla sig med ordent
ligt kansli. Det blev därför föreståndarinnan, som efter allt med årsav
slutningen sammanhängande arbete, fick sätta sig att sammanställa rap
porten under de första sommarveckorna. 

Vid privatskolorna var man medveten om att det vid 1908 års riksdag 
skulle framläggas en proposition, som skulle närmare reglera de privata 
högre samskolornas rättigheter och skyldigheter. Man tyckte sig ha an
ledning att frukta, att det administrativa arbetet skulle ökas och att sko
lornas frihet skulle minskas. Arbetet på nya föreskrifter hade fortgått 
länge inom SÖ och resulterat i en skrivelse från SÖ till Kungl Maj :t. Det 
var denna skrivelse, som föranledde Sofi Almquists samskola, Palm
grenska skolan och Uppsala enskilda läroverk att i december 1907 i en 
gemensam skrivelse vända sig direkt till Kungl Maj :t. 2l 

Skolorna ansåg, att SÖ:s förslag syftade till en uniformering av pri
vatskolorna, och detta ville de inte vara med om. Särskilt ville man värna 
om privatskolornas rätt att anställa den lärare, som skolans ledning fann 
lämpligast, utan att behöva se alltför mycket till den formella kompeten
sen. Vidare ägnades stor uppmärksamhet åt vad skolorna själva ansåg sig 
ha uträttat- det är ju att märka att samskolorna kunde få anslag endast 
om de kunde anses som försöksskolor. Här uppräknades nu allt, som 
dessa skolor hunnit att göra försök med: samskola, folkskola som bot
tenskola, uppdelning av skolan i mellanskola och gymnasium en upp
delning som för läroverkens del infördes genom 1905 års stadga - tre
årigt gymnasium, andra begynnelsespråk och andra språkföljder än lä
roverkens, internatskola, diverse åtgärder för att minska mångläseriet, 
klassbibliotek, sociala föreläsningar och sexualundervisning. Vad de 
praktiska ämnena beträffar hade man arbetat med slöjd, metallslöjd, 
huslig ekonomi, boktryckeri, bokbinderi och fria lekar. Nya metoder 
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hade praktiserats vid undervisningen i religion, modersmål, moderna 
språk, grekiska, historia, matematik, botanik, zoologi och teckning, och 
man hade försökt att kombinera undervisningen i geografi och biologi. 
Vidare påpekades att dessa försök ofta givit upphov till nya läroböcker. 

Jag misstänker, att det är Sigfrid Almquist, som formulerat slutme
ningarna: "Initiativet är en omtålig blomma, som framför allt behöver 
frihet. Väl kunna andra påstå, att de "bestämmelser"- i hundratal- som 
nu kan bjudas, icke hindra friheten. Nåväl, om den, som skall ha skon, 
säger att den klämmer, hjälper det föga, om skomakaren har en annan 
åsikt. De enskilda läroverkens målsmän, styrelser, rektorer och före
ståndarinnor kunna väl göra anspråk på att behandlas, ej som barn- mer 
eller mindre vanartiga utan som moget folk med erfarenhet och omdö
me." 

Propositionen till 1908 års riksdag inleddes med en historik över de 
privata och kommunala skolornas förhållande till staten, och i en bilaga 
till densamma uppräknades vad de privata skolorna dittills hade uträt
tat.3l Om Almquistska skolan meddelar denna bilaga, att man där hade 
samundervisning, engelska som begynnelsesspråk, vidtagit åtgärder 
mot mångläseriet och infört en ny läroplan i matematik i realskolan. Vid 
den sista punkten har Sofi Almquist satt ett stort frågetecken i skolans 
exemplar. Hur denna felaktiga uppgift hade kunnatkomma med är svårt 
att förstå. 

Sedan 1908 års riksdag godtagit propositionen utfärdade Kungl Maj :t 
de närmare bestämmelserna.' Dessa utgjorde knappast något hot mot 
skolans frihet att pröva nya organisationsformer och undervisningsme
toder. Att skolan blev tvungen att normalisera lärarinnornas löner och 
ordna med pensioner för dem, var inga ingrepp i skolans pedagogiska 
frihet. Det var inte heller bestämmelsen, som utfärdades två år senare, 
om att SÖ, inte skolan själv, beslöt om lärarinnornas uppflyttning i hög
re lönegrad. 5l Något värre var kanske den samtidigt givna bestämmelsen, 
att inspektor skulle vara närvarande, då kollegiet bestämde om förvis
ning av en elev och att därvid läroverksstadgans föreskrifter skulle följas. 

Med dessa bestämmelsr inleddes i alla fall den långa dragkamp mellan 
Almquistska skolans ledning och myndigheterna, som så småningom 
ledde till skolans nedläggning. Enligt min mening spelade nämligen den 
ständiga pressen från myndigheterna därvidlag en avgörande roll. De 
ekonomiska svårigheterna, till vilka jag skall återkomma senare, hade 
man kanske kunnat komma över, om inte skolans frihet blivit beskuren 
på det sätt, som skedde under de närmast följande årtiondena. Striden 
om den för pojkar och flickor gemensamma gymnastiken har skildrats i 
det föregående (se Kap X). 
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Skolkommissionen, som arbetade 1918-22, yrkade på kraftiga in
grepp i de privata skolornas frihet. Dess betänkande remitterades till 
Flick- och samskoleföreningen. I Sofi Almquists samskolas arkiv finns 
ett förslag till svarsskrivelsen från Stockholmsavdelningen av denna 
föreningen. 6

l I detta förslag har Signe Almquist gjort anteckningar om 
sina egna önskemål. Hon ville ha ett klarare och mer positivt uttalande 
om samskolan flickskolorna hade stor majoritet inom "Flick- och 
Sam" och svävade på målet i denna fråga. Vidare ville hon ha en bestäm
dare hävdande av de privata skolornas betydelse och av att de fick behål
la största möjliga grad av frihet. skrivelseförslaget gick emot den 6-åriga 
bottenskolan och naturligtvis- mot tanken på att avskaffa flickskolor
na. Inte heller ville man vara med om att omorganisera Högre lärarinne
seminariet. I ett särskilt yttrande pläderade Signe Almquist för gemen
sam gymnastik för pojkar och flickor samt för skolornas rätt att utan 
formlig relegation skilja sig från olämpliga elever. Hon ville också ha 
sexualundervisning men ville ej omedelbart göra den obligatorisk. 

I den skolreform, som 1927 års riksdag beslöt, ingick att statsunder
stödet till de fyra lägsta klasserna i privatskolorna togs bort flicksko
lorna hade sedan 1909 inget understöd för de tre lägsta klasserna, men 
det hade samskolorna haft hela tiden. Vad detta beslut betydde för Alm
quistska skolan skall omtalas nedan. Vidare måste de privata skolorna 
göras om efter läroverkens mönster, vilket innebar att de skulle ha fyra 
förberedande klasser - om de kunde det utan att statsanslag! sju 
flickskoleklasser, varav fyra var mellanskoleklasser, samt fyra gymna
sieringar; tiden från skolbegynnelsen till studentexamen förblev oför
ändrad. Rätten att ge normalkompetens och att anställa studentexamen 
fick privatskolorna behålla. Ur pedagogisk synpunkt var den organisa
toriska förändring rätt betydelselös. Men den förorsakade rätt stora svå
righeter vid ordnarrdet av lärarinnornas tjänstgöring, då man ej utan sär
skild dispens kunde använda statsanslaget till de lärarinnor, som hade 
någon del av sin tjänstgöring i fjärde förberedande, d v s den förutvaran
de första mellanskoleklassen. Reformen genomfördes i Almquistska 
skolan först med läsåret 1931-32. Redan med höstterminen 1933, då 
nedläggningen av skolan började, försvann alla dessa klasser från skolan. 

Ar 1924 skrev SÖ till privatskolorna och påpekade, att lärarinnornas 
tjänstgöringsskyldighet skulle utgöra 22-26 veckotimmar och att någon 
betalning för övertimmar ej fick ges förrän maximiantalet undervis
ningstimmar överskridits/l Samma år ålades också skolorna att göra an
teckning i barnens hälsoregister och i en särskild katalog om simkunnig
het; hälsoregistren hade införts tidigare. Klassföreståndaren skulle vara 
skyldig att på anfordran lämna uppgift om simkunnigheten. 8l 
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Vid slutet av läsåret 1923-24 blev två av skolans elever kuggade i stu
dentexamen. De begärde vid början av höstterminen att få anmäla sig till 
den studentexamen, som skulle äga rum vid slutet av höstterminen. När 
skolans ledning av pedagogiska skäl- höstterminens kurser utgör ingen 
direkt förberedelse för en examen i december - vägrade dem detta, kla
gade deras föräldrar hos K Maj :t, som gav dem rätt, och skolan måste 
anordna studentexamen för de två eleverna. 9

l De blev båda godkända. 
Det inträffade föranledde rektor Kärre, som år 1925 efterträdde Sö

derborg som studierektor, att begära att få rätt att anställa studentexa
men med skolans elever endast vid vårterminens slut. K Maj :t gav ho
nom rätt att anställda studentexamen vid skolan men utan den begärda 
inskränkningen. 10 

År 1926 bestämdes, att skolans balansräkning samt dess vinst- och 
förlusträkning skulle insändas till SÖ samt att två revisorer skulle utses. 
Den ena av dem skulle utses av SÖ men betalas av skolan med 200 kro
nor .'' l Vidare föreskrevs att skolans räkenskapsår skulle gå från l juli till 
30 juni och att terminsavgifterna skulle prövas och fastställas av SÖ.' 2

) 

Nyssnämnda år hade SÖ också tagit upp läroboksbytena i en skrivelse 
till de privata skolorna. u SÖ ville ha uppgift om vilken praxis man hade 
vid byten av läroböcker och önskade att skolan skulle inkomma med 
förslag till regler, som den kunde anse lämpliga . I Signe Almquists svar 
på denna skrivelse finns en vädjan om att det skulle bli så få regler som 
möjligt.r''l Följande år utfärdade SÖ bestämmelser, och åtlydande av 
dessa intogs bland villkoren för erhållaodet av statsbidrag till skolan .' 5l 

Läroboksbyten skulle, sedan ämneskonferensen - d v s de lärare som 
undervisade i det ämne i vilket läroboken skulle användas -yttrat sig, 
beslutas av skolans styrelse eller om inte skolan hade någon styrelse av 
inspektor. SÖ sku11e underrättas om beslutet. I Almquistska skolan fö
rekom inga ämneskonferenser, och skolan fick styrelse först år 1930. 
Fram till denna tidpunkt kom alltså dessa beslut att formell~ helt ligga i 
inspektors hand . 1934 kom sedan detaljerade föreskrifter om vilka 
handlingar, som skulle medfölja skolans anmälan om läroboksbytet. '6 

SÖ förbehöll sig att i förekommande fall inleda underhandlingar med 
skolan om lämpligheten av läroboksbytet. 

Den kungl förordningen år 1929 (se s. 56) reglerade skolans rätt att 
antaga och rätt av avskeda lärare. De där givna bestämmelserna uppfat
tades på många håll och alldeles särskilt av Signe Almquist som mycket 
allvarliga ingrepp i skolan frihet. En skola, som vill realisera vissa ideer, 
menade hon, måste ha rätt att välja sina medarbetare först och främst 
med tanke på deras inställning till dessa ideer och också rätt att göra sig 
av med den lärare, som inte ville lojalt söka realisera dem, även om han 
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eller hon skulle arbetat åtskilliga år vid skolan. Det var säkerligen stri 
digheterna inom skolan i början av 20-talet (se s. 53) som låg bakom 
hennes ställningstagande. 

En ytterligare inskränkning i skolans rätt att välja lärare kom 1932: 
skolan fick ej utan SÖ :s medgivande anställa manliga lärare över 67 år el
ler kvinnliga lärare över 63 år. '7 

1929 års förordning begränsade skolans möjligheter att bli av med ele
ver, som man av något skäl inte ville ha kvar. Det hade väl inte hänt så 
många gånger i skolans historia att dylikt inträffat och när det skett hade 
saken skötts helt informellt. I skolans arkiv finns brevväxlingar med an
ledning av två sådana fall. '8 

Ena gången gällde det en flicka, som vid vårterminens slut helt enkelt 
fick avgångsbetyg utan att något sådant hade begärts. Pappan proteste
rade ilsket, men Signe Almquist gav inte efter. Något direkt skäl för att 
hon ej skulle få fortsätta i skolan angavs emellertid inte i breven från sko
lan. Hon var kvarsittare i den klass, från vilken hon fått avgångsbetyg. 

Andra gången var det en pojke på gymnasiet som avvisades. Han hade 
någon dag efter skolans slut besökt en dansrestaurang i skolans närhet 
och blivit ertappad. Han hade då lovat att inte mera gå dit men hade inte 
hållit sitt löfte utan besökt restaurangen på nytt. Genom tillmötesgåen
de av en rektor vid ett av Stockholms allmänna läroverk fick han flytta 
över till detta och tog där studentexamen samtidigt eller rättare sagt någ
ra veckor tidigare än sina gamla kamrater i Almquistska skolan. I inget
dera fallet var kollegiet med om besluten; de togs av föreståndarinnan 
ensam. 

De nya och detaljerade bestämmelserna för hur förvisningsärenden 
skulle behandlas finns i en skrivelse från SÖ till privatskolorna.'9 Där fö 
reskrives att målsman skall erhålla protokollsutdrag - här förutsättes 
tydligen att kollegiet eller styrelsen fattat beslutet- samt besvärshänvis
ning. Bevis om den dag, då målsman meddelats domen och besvärshän
visningen skall insändas till SÖ, som i sista hand beslutar om giltigheten 
av domen. Det är alldeles klart, att Signe Almquist måste uppfatta de 
ovan omtalade bestämmelserna som helt oförenliga med den frihet, som 
skolan borde ha . 

Andra ingrepp i skolans frihet var SÖ :s påpekande (1929) att skolan 
inte fick ha undervisning i engelska i fjärde förberedande klassen: sko
lans kurser skulle på detta stadium överensstämma med folkskolans. 20 

Vidare var enligt skrivelser från SÖ 1929 och 1930 skolan skyldig att an
ställa inträdesprövningar till klassI-den nya klass F alltså- även med 
de barn som genomgått skolans egen fjärde förberedande klass/' Dessa 
förhållanden omnämnas ytterst knapphändigt i års redogörelserna. I re-
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dogörelsen för 1930-31 finns endast tider för inträdes- och flyttnings
prövningar utan någon specificering. I den för 1931-32 har under rubri
ken "Skolans organisation" lagts till en mening, som lyder: "Vid inträde 
i klass F fordras att ha genomgått folkskolans fjärde årskurs med god
kända kunskaper eller att på annat sätt ha inhämtat minst likvärda kun
skaper." Med höstterminen 1933 började skolans avveckling, och redo
görelsen för 1932-33 meddelar därför endast helt kort: "Höstterminen 
1933 indrages alla förberedande klasser, klass 17

, VI och ring I." Därmed 
var frågan om inträdesprövningar till klass1' bragt ur världen. 

skolans möjligheter att själva bestämma hade alltså, särskilt under slu
tet av 20-talet, begränsats i åtskilliga avseenden. Eftersom Almquistska 
skolan liksom alla andra privatskolor var helt beroende av statsanslaget 
för att kunna fortsätta sin verksamhet hade den bara att finna sig i vad 
myndigheterna bestämde. Vissa bestämmelser kunde ibland mjukas upp 
med dispenser. Denna möjlighet fanns dock endast i undantagsfall. De 
bestämmelser, som SÖ utfärdade, var i stor utsträckning direkta följder 
av riksdagsbeslut. Men alla var det inte. Så hade t ex den långdragna 
kampen om den för pojkar och flickor gemensamma gymnastiken in
genting med några riksdagsuttalanden att göra. 

Men det var inte nog med att skolan tvingades att i viss utsträckning 
svika sina principer. Föreståndarinnans makt inom skolan blev bl a ge
nom tillkomsten av styrelsen år 1930 på flera sätt begränsad, t ex när det 
gällde lärartillsättningar. Att den första styrelsen i så gott som alla avse
enden var villig att stöda föreståndarinnan är det inget tvivel om, men 
hur skulle det bli i framtiden? Eftersom Signe Almquist av allt att döma 
såg som sin viktigaste uppgift som föreståndarinna att fullfölja sin mam
mas ideer, kände hon trycket från myndigheterna som mycket besvä
rande. Hennes utflykt till Birkagården läsåret 1920-21 tyder kanske 
också på att hon personligen kände ansvaret att leda skolan som tungt, 
och att hon kunde önska att få ta itu med annat arbete. Tanken på att läg
ga ned skolan låg nära till hands. 

Men det fanns en annan sak, som förut omnämnts och som utgjor
de ett för myndigheter och utomstående mera acceptabla skäl till ned
läggningen än missnöjet med den minskade friheten. Det var skolans 
försämrade ekonomi. 

1927 års riksdagsbeslut betraktades av de privata skolorna och i syn
nerhet av samskoloma som en katastrof. Att de fyra förberedande klas
serna skulle bli utan statsbidrag skulle tvinga skolorna att lägga ned dem. 
Hur många föräldrar skulle vilja finna sig i att betala väsentligt ökade 
terminsavgifter, när de kunde ha sina barn gratis i folkskolan, och det i 
en folkskola, som under de senaste åren genomgått en starkt positiv ut-
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veckling? Och hur många föräldrar skulle inte föredra att sätta sina flick
or i läroverken med deras, jämfört med flick- och samskolornas mycket 
låga terminsavgifter? I den skrivelse, som privatskolorna med anledning 
av riksdagsbeslutet gick tillsammans om, föreslås att de privata skoloma 
skulle bli enbart flickskolor och att de privata samskolorna skulle för
svinna, ett förslag, som Signe Almquist naturligtvis hade reserverat sig 
emot."2 Tanken bakom detta förslag var antagligen, att man trodde, att 
rätt många föräldrar ännu ansåg samskolan olämplig och därför kanske 
skulle kunna vara villiga att kosta på sig att sätta sina döttrar i en flick
skola de kommunala mellanskolorna var ju också samskolor och de 
nya allmänna läroverken för flickor var alldeles för fåtaliga; i Stockholm 
fann ett enda. 

Som förut omtalats (se kap V) hade Almquistska skolan efter det förs
ta världskriget en rätt stabil ekonomi. ganska stor summa hade fon
derats för att möta oförutsedda utgifter, och under ett antal år hade ju 
skolans ägare rent av kunnat ta ut ett årligt belopp på 3000 kronor som 
vinst på rörelsen. n Sista gången något kapitel togs ut på detta sätt var läs
året 1928-29 och då var summan minskad till2500 kronor. Under de föl
jande åren måste man ta av den avsatta reservfonden. Den summa, som 
återstod, sedan nedläggningen av skolan genomförts, stannade icke hos 
skolans ägare utan disponerades på förut omtalat sätt (se s. 63 ). 

Personligen fick jag ett starkt intryck av att Signe och Märta Alm
quist handskades med mycket stor försiktighet med skolans tillgångar 
och lade ner mycken möda och stor omsorg på att få det hela att gå ihop. 
Bl a försåldes inventarier för omkring 15 000 kronor; att få köpare till 
gamla skolbänkar var säkerligen inte lätt. skolans räkenskaper visar att 
det varit helt omöjligt att driva skolan i fortsättningen utan avsevärt höj
da terminsavgifter eller starkt höjda anslag från stat och kommun. 

I skolans arkiv finns konceptet till ett brev, som ger Signe Almquists 
egna tankar om varför hon ansåg nedläggningen av skolan nödvändig 
och om hur hon ville sköta denna.24 Brevet är riktat till tre av Signe Alm
quists personliga kvinnliga vänner. Dessa nämna emellertid endast med 
förnamn, varför jag inte med säkerhet vet vilka de var. Hur som helst ha
de ingen av dem haft något med skolan att göra under den tid, då jag själv 
arbetade där, men de måste ha stått Signe Almquist personligen nära. 
Brevet ifråga är daterat den 3 januari, men något årtal är inte angivet. Där 
finns emellertid en uppgift om att skolans nästa år skulle ha elva avdel
ningar och därigenom är det klart, att året är 1933. I Dagens Nyheter den 
30 november 1932 finns en intervju med Signe Almquist med anledning 
av beslutet om nedläggningen. Där ger hon i stort sett samma besked 
som i brevet. 
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I det nyssnämnda brevet påpekar hon, att innan nedläggningen av 
skolan är klar, kommer fyra av lärarinnorna att vara pensionerade och 
att hon själv och ytterligare en lärarinna blir pensionerade 1939 hon 
räknade då med att de skulle avgå vid 60 års ålder, vilket på den tiden var 
det normala för lärarinnor i privatskolor. Hon skriver vidare, att anled
ningen till nedläggningen är den svåra ekonomin. Sista året hade givit en 
förlust på 4000 kronor och lärjungeantalet hade minskat starkt i de lägre 
klasserna: "Här har för oss icke förelegat något val. Skolans kapital har 
strykt med på ännu ett år." Men den dåliga ekonomin var inte den enda 
anledningen. Hon skriver: "Vad Märta och mig angår, så ha vi länge 
känt, att det icke med nya förhållanden går att uppehålla skolans peda
gogiska principer; det kommer ideligen n ya bestämmelser, som skära sig 
med våra ordningar; tänk bara på 4 förb. eller klasser på 35 även i pri
vatskolorna." Det sista syftar på att samma villkor för rätten att dela en 
klass skulle gälla för privatskolorna som för läroverken. Almquistska 
skolans klassrum var ju byggda så att de lämpade sig för högst 20 elever, 
och därför måste skolan under de sista årens gång efter annan begära dis
pens för att få dela klasser. Dispensernabeviljad e s men endast i så måtto 
att klasser med mer än 27 elever fick delas. 251 Att tränga in så många ele
ver i skolans små klassrum innebar väsentliga svårigheter för både lärare 
och elever. 

Senare i brevet tar hon upp ytterligare en tredje orsak. "Föräldrar an
ser sig icke kunna offra för sina barn, förrän de misslyckats i de offentli
ga skolorna. Visst är det en glädje att kunna hjälpa en del sådana, men det 
går ej utan en stamtrupp, som man får ha genom hela skolan." Hon syf
tar här på det förhållandet, att de enskilda skolorna i Stockholm ofta tog 
emot pojkar, som misslyckats i de allmänna läroverken, och många 
gånger hade resultatet blivit gott. Om man nu, sedan flickläroverken 
kommit igång, också skulle ta emot flickor, som misslyckats där, skulle 
arbetsförhållandena bli rätt besvärliga. Elevmaterialets kvalitet måste 
komma att sjunka. 

Och till slut ännu en sak: "Och vem skall efter 6 år, då jag pensioneras, 
taga ansvaret?" Redan tidigare hade Signe Almquist frågat mig, om jag 
var villig att överta skolan efter henne, och när hon frågade mig lade hon 
till: "Men om du övertar den kan den inte heta Sofi Almquists samskola 
längre." Hon förstod, att j ag i dylikt fall skulle införa många förändring
ar i skolan. J ag var tacksam emot henne för att hon frågade mig men ville 
inte ta emot erbjudandet. 

I arkivet finns också en samling små lappar, uppenbarligen avsedda 
för det tillfälle, då Signe Almquist skulle meddela lärarinnorna sitt beslut 
om nedläggningen och motiven för detta. 26 Det måste ha skett vid ett 
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kollegium någon gång under höstterminen 1932. Hon redogjorde då 
även för de anordningar, som måste vidtagas för att hjälpa de elever, som 
måste övergå till andra skolor. Hon meddelade, att hon gjort överens
kommelse med Whitlockska skolan, att den skulle ta emot de elever som 
ville fortsätta på ett gymnasium och genomgått klass V, hösten 1936 de 
som gått igenom klass 47

• Motsvarande överrenskommelse hade gjorts 
med Brummerska skolan för de flickors del, som ville fortsätta med 
flickskolelinjen. Saken var emellertid inte alldeles enkel. Kurserna i de 
tre skolorna sammanföll inte med varandra, och Almquistska skolan 
måste därför i viss utsträckning göra om sina kurser för mellanskolans 
högsta klass, så att skolans gamla elever inte skulle få alltför svårt att fin
na sig tillrätta i de nya skolorna. 

Av detta skäl blev det nödvändigt, att under vårterminen 1933 dela 
upp de 39 eleverna i klass V, som nu var fördelade på en a-avdelning och 
en b-avdelning, med hänsyn till om de ville fortsätta på gymnasium eller 
i flickskola. De som ville fortsätta på gymnasium placerades nu i den ena 
avdelningen och de övriga utgjorde den andra; den förra blev nu a-av
delningen och den senare blev b-avdelningen. Lärarinnornas tjänstgö
ring och schemat måste också göras om/7 I historia skulle a-klassen av
sluta Sveriges historia under det att b-klassen endast behövde läsa fram 
till1809. Geografi behövde de inte alls läsa; geografi var ju Almquistska 
skolans specialämne på det lägre stadiet, och där hade denna skolas ele
ver läst mycket mer än de mottagande skolornas. I matematik innehöll 
a-klassens kurs mycket mer geometri och algebra än b-klassens. Fysiken 
fick behålla sina 2 veckotimmar i a-klassen under det att b-klassen inte 
behövde läsa någon fysik alls. Båda avdelningarna fick 2 timmar kemi i 
veckan - ämnet förekom inte på detta stadium i Almquistska skolan. 
Geologi lästes ej alls av a-klassen under det att b-klassen fick två timmar 
i veckan i detta ämne. 

Allt detta gick väl an och innebar inga större svårigheter för eleverna. 
Värre var det med språken. Almquistska skolan hade ju engelska som 
första språk, och det hade ju på den tiden ingen annan stockholmsskola. 
Nu fick b-klassen helt sluta med engelskan under det att a-klassen behöll 
en timme i veckan. I tyska ökades grammatikkursen en smula för a-klas
sen, och franska, som var ett helt nytt språk för Almquistska skolans 
femteklassare, lästes i båda avdelningarna tre timmar i veckan. 

Trots alla dessa anordningar var det säkerligen inte så lätt för skolans 
elever att finna sig tillrätta i de nya skolorna. Detta gällde naturligtvis all
deles särskilt för den första årgången, som bara hade en termin på sig för 
omställningen. Under de följande åren lades Almquistska skolans kur
ser om redan från läsårets början. En del justeringar i ovanstående gjor-
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des också för att göra anpassningen bättre och övergången lättare. 
Den gick alltså att ordna för de av skolans elever, som måste sluta efter 

genomgången mellanskola. Det gick också att ordna för de lärarinnor, 
som blev utan arbete, men det var svårare. Avvecklingen av de förbere
dande klasserna blev en omedelbar följd av det indragna anslaget. Läs
året 1930-31 hade skolan sex småskolelärarinnor. En av dessa pensione
rades 1931 och en 1932. Av de fyra återstående, som måste avgå 1933 var 
tre så gamla, att de stod inför pensioneringen och därför inte ville övergå 
till tjänst i någon annan skola. Den återstående blev placerad vid Stock
holms folkskolor. Redan i februari 1929 hade folkskaledirektionen i 
Stockholm meddelat, att den var beredd att anställa kompetenta små
skolelärarinnor från privata skolor, som lade ner sina förberedande klas
ser.28l Flick- och samskaleföreningen hade aktualiserat frågan strax efter 
det att 1927 års riksdag beslutat, att inga anslag skulle utgå till de fyra 
lägsta klasserna, och SÖ hade tillstyrkt, att de avskedade småskolelära
rinnorna skulle placeras vid folkskolorna. Bestämmanderätten härvid
lag låg emellertid hos kommunerna, och K Maj :t och SÖ kunde endast 
uppmana dessa att behjärta dessa lärarinnors situation och meddela dem 
att de var villiga att för dylika fall bevilja dispens från det eljes obligato
riska tillsättningsförfarandet vid besättandet av tjänster vid folkskolor
na.29J 

För flickskolans och mellanskolans lärarinnor var det svårare att 
ordna med en omplacering, och härtill behövdes medverkan från både 
SÖ och K Maj :t. Riksdagen hade visserligen besluta t, att de statliga 
myndigheterna skulle hjälpa till med att skaffa anställningar för de lära
rinnor, som blev lediga genom nedläggningen av de privata skolorna, men 
endast på det villkoret, att det kunde visas att nedläggning~~ ~ar en följd 
av den beslutade skolreformen. Den27mars 1933 skrev SO till K MaJ :t 
angående placeringen av de tre lärarinnor vid Safi Almquists sams~ola, 
som skulle avskedas den 1 juli 1933.301 I denna skrivelse utreder SO in
gående på vad sätt skolreformen varit orsaken till nedläggningen av just 
Almquistska skolan. 

SÖ betonar först, att Almquistska skolan under hela sin tid rekryte
rats nedifrån, d v s att antalet elever i de högre klasserna, som kommit dit 
från andra skolor, var mycket litet. Sedan de förberedande klasserna 
kommit bort måste därför elevantalet i mellanskolan minska i hög grad. 
Dessutom hade den närbelägna Normalskolan och det nyaflicklärover
ket öppnat möjligheter för flickorna, som inte funnits förut. skolans sär
prägel i pedagogiskt avseende - engelska som begynnelsespråk och 
kurser i mellanskolan, som i viss mån avvek från realskolans gjorde ett 
ökat tillflöde av elever till mellanskolan från andra skolor mycket osan-
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nolikt. Skolans ekonomi var undergrävd och det skulle vara direkt 
olämpligt att försöka att fortsätta med skolverksamheten tills den av 
ekonomiska skäl tvingades att upphöra. SÖ säger sig icke tro, att skolan 
vill ändra sitt pedagogiska program för att kunna överleva. Vidare måste 
till följd av skolreformen en koncentration av privatskolorna i Stock
holm äga rum. Slutligen påpekade SÖ, att staten skulle göra en direkt 
ekonomisk vinst på nedläggningen av Almquistska skolan. Skolans 
statsanslag utgjorde över 60.000 kronor per år. Endast tre lärarinnor vid 
skolan, Signe Almquist inräknad, var så gamla att staten skulle bli skyl
dig att betala dem ersättning. Denna skulle komma att uppgå till om
kring 27.000 kronor årligen och skulle helt försvinna år 1939, då alla tre 
blivit pensionerade. 

K Maj :t godkände SÖ :s förslag. De tre gamla lärarinnorna fick sin er
sättning och de lärarinnor, som ej på annat sätt fått platser eller av famil
jeskällämnat skolarbetet, blev placerade vid statliga skolor, dock inte i 
Stockholm. En fick tjänst i Huskvarna, en i Örebro, en i Ludvika och en 
i Sandviken. 

Avvecklingen av skolan försiggick planenligt. Läsåret 1933-34 var an
talet elever 175, fördelade på 11 avdelningar; föregående läsår hade sko
lan haft 314 elever i 20 avdelningar. Det var bortfallet på en gång av alla 
de förberedande klasserna, som gjorde minskningen så stor. Sedan blev 
den årliga minskningen mindre. Läsåret 1934-34 var antalet elever 108 
och det sista läsåret 56. Egendomligt nog hade skolans fjärde ring detta 
sista läsår inte mindre än 27 elever. Det var den största fjärde ring skolan 
någonsin haft. Med SÖ :s medgivande var den uppdelad i två avdelningar 
i tyska och teckning; kostnaderna för uppdelningen fick dock ej bestri
das med statsmedel. 311 Tyskan kunde ju, eftersom Almquistska skolan 
hade engelska som begynnelsespråk, erbjuda vissa svårigheter, och teck
ningssalen kunde inte rymma 27 elever. 

Vid ett möte under senare delen av vårterminen 1935, till vilket sko
lans dåvarande och forna elever inbjudits, gav Signe Almquist en kort re
dogörelse för skälen till nedläggningen av skolan. 32l Hon nämnde både 
den dåliga ekonomin och trycket från myndigheterna. Det senare 
exemplifierade hon dels med att skolan uppmanats att byta ut engelska 
som första språk mot tyska, dels med påpekandet av att skolans grund
principer, små klasser och kort och koncentrerad lästid i skolan, inte 
gick att upprätthålla under de nya formerna. Därefter höll fru Ebba 
Odhner f Nordensson ett minnestal över Safi Almquist (se s. 35), Anna 
Björkman talade om hur lärarinnorna såg på Solfi Almquist och några av 
de senaste årens Holmiamedlemmar spelade piano, deklamerade och kå
serade. Mötet avslutades med att Lennart Bernadotte visade en av ho-
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nom i skolan tagen film. 
På detta möte förekom ytterligare en sak. Advokat Hans Falkenberg 

föreslog, att en kamratförening skulle bildas. Mötet uppdrog åt honom 
att tillsammans med fröken Torun Billström utarbeta planen för en så
dan. Vid ett nytt möte i oktober samma år bildades kamratföreningen 
och valdes en styrelse för den. Sedan dess har kamratföreningen hållit 
möten, "De gamlas dag", var tredje termin. Det finns numera ingen sty
relse men det hela hålles väl ihop av Torun Gyllenkrok f Billström med 
hjälp av några kamrater. 

Kanske kan man våga säga, att när ett kamratmöte på våren 1984, 48 
år efter skolans nedläggning, samlar mer än 60 deltagare, visar detta, att 
det fanns en anda i skolan, som gjorde att de flesta ungdomarna trivdes 
bra i sin skola och gärna tänkte tillbaka på den tid de gått där. 

Skolans sista studentexamen ägde rum 25,26 och 27 maj 1936 och av
slutningen med eleverna i den sista mellanskoleklassen den 5 juni. Där
med var Sofi Almquists samskolas 44-åriga verksamhet avslutad. 
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Kap V Skolans ekonomi och lokaler 
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Kap VI Lärjungarna 
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Kap VII Skolans program 
1. Bratt s 226 
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Förteckning över av Sofi 
Almquist utgivna böcker 

Egna böcker 
Barnens första läsebok. 1883. 4de upplagans 8de tryckning 1929 
Barnens andra läsebok. 1877. 7de upplagans 6te tryckning 1922 
Läsebok för småskolan, första årets kurs. 1888. 4de upplagan 1903 
Läsebok för småskolan, andra årets kurs. 1889. 4de upplagan, 3je tryckningen 1901 
ABC-bok. Föröfningar ur Läsebok för småskolan. 1890 
Rättskrifningsöfningar, bearbetade efter C J L Almquists rättstafningslära. 

1890. 12te upplagan 1925 
Råd och anvisningar vid den första undervisningen i läsning. Med särsil t avseen-

de på Läsetabeller av C Kastman och Sofi Almquist. 1906 
ABC-bok. Förövningar ur Barnens första läsebok. 1907 
Vårt lands geografi. 1908 
Vad skolan vill1912 
Tysk elementarbok. 1915. 2ra upplagan 1928 

Tillsammans med C W Kastman: 
Läsetabeller. 2ra upplagan 1890, 3je 1900. Ingen uppgift om när första 

upplagan kom ut. 

Tillsammans med Julia v Bahr: 
Engelsk lärobok för nybörjare. 1897. 3je upplagan 1928 

Utgivit: 
Topelius Z: Läsning för barn. Urval för skolan av Sofi Almquist. 

1. 1890. 15de upplagan 1929 (141 000 143000 
II. 1891. 7de upplagan 1922 

Uppgifterna ur Svensk Bokkatalog 1876-1930 
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Källor 

Tryckta " 
Årsredogörelser och kataloger 1897-1936; ka~aloger ~ör läsare~ l ?00-1901 och 

1902-03 finns varken i Stockholms stadsarkiv eller 1 Kungl B1bhoteket. 
Riksdagstryck 
Läroverksstadgor. Tim- och kursplaner. 

Otryckta 
I Stockholms stadsarkiv: 

Sofi Almquists samskola 
Högre lärarinneseminariet . . . 

I Statens psykologisk-pedagogiska bibhotek: 
Manuskriptsamlingen .. . . .. . 

Protokoll, föredrag m m som stallts till mltt forfog~nde av Fehx Folkebo. 
Personliga meddelanden från f d lärare och elever vid skolan. 
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Förord 

De senaste årens osäkerhet och famlande efter lämpliga skolformer har 
alltmer kommit mig att se min egen skola- Tyringeskolan som ban
brytande i fråga om pedagogiskt nytänkande. Jag konstaterar också, när 
jag tar del av nyutkommen litteratur, TV-debatter och tidningsartiklar, 
att dess ideer åter har blivit dagsaktuella, fastän den lades ner redan 1936. 
På olika håll och i skilda skolor prövas nu metoder som för oss ingick i 
en helt vanlig skolsituation. 

Min avsikt är att här skildra denna skolas tillkomst och utveckling, be
skriva de grundläggande ideerna, söka visa vad som var nytt och unikt 
och ge några exempel direkt från undervisningen och de arbetsformer 
som där kom till användning. Eftersom Tyringeskolan var oskiljaktigt 
förenad med dess skapare och ledare, Ester Boman, kommer hon som 
pedagog och människa att stå i centrum för redogörelsen. 

Denna skrift utgör en bearbetning och vidareutveckling av ett special
arbete i pedagogik presenterat vid Pedagogiska Institutionen vid Göte
borgsUniversitet 1980. Redan för denna först påbörjade historiska del 
kunde jag utnyttja ett ganska omfattande källmaterial. Först och främst 
var det då Ester Boman: Uppfostran genom undervisning, två decenniers 
försöksarbete vid H e/pensionen Tyringe, Hindås (1932). Vidare finns 
det årsredogörelser med program och katalog för skolan. Därtill kom
mer ett inte litet antal föredrag av Ester Boman själv och av lärare vid 
skolan hållna inför olika pedagogiska sällskap och möten. En del sådana 
föredrag är emellertid tyvärr inte publicerade och följaktligen svåra att 
få fram. Ett av dessa, Några intryck av det nya, som arbetar sig fram i 
uppfostran och undervisning i Amerika, vill jag särskilt nämna, eftersom 
det kom till så tidigt som 1920, när vi här i Sverige mer hade Tyskland 
som förebild. Det hölls då av Ester Boman vid Göteborgs flickskolefö
renings möte på Tyringe Helpensior1 i Hindås. Ett annat intressant före
drag, som jag funnit som särtryck ur Skola och Samhälle (1931), Skolans 
inre arbete, höll Ester Boman 1927 inför Pedagogiska sällskapet i Stock
holm och Husmodersföreningens riksförbunds sektion för undervis-

141 



ningsfrågor. Själva titeln är här värd att notera, eftersom det är det tidi
gaste belägg jag funnit för uttry~ket s~?la~s i.nre arbete, ä:en om ~~t här 
används med en i mycket annan mnebord an 1 SIA-utrednmgen. V asent
ligt stoff innehåller naturligtvis också skolans egen tidning, Tyringe 
Kamratblad. Den fortsatte tack vare Tyringe Kamratförening även efter 
skolans nedläggande ända fram till1956, då den definitivt försann. slut
ligen finns det en film, som åskådliggör skolans liv. Den togs våren 1936 
och förvaras i Sveriges Radios filmarkiv. 

I mycket har jag i min framställning kunnat bygga på egna minnen, ef
tersom jag hör till de nu inte särskilt många som upplevt Tyringeskolan 
i full verksamhet. Lärare, husmor, vaktmästare och annan personal som 
var med från första början är nu borta, och i stor utsträckning gäller det 
också de första årgångarnas elever. Själv tillbringade jag sju år av min 
skoltid på Hindås 1920-1927. Under läsåret 1931-1_9~2 kom j~g ~~ll~a~a 
för att tjänstgöra som rektorns sekreterare och samt1d1gt som t1llfalhg la
rare (läsundervisning i första förberedande och biblioteksundervisning 
i sjunde klass). Mina egna minnen har jag sedan så långt möjligt kom
pletterat inte bara med hjälp av källor och litteratur utan också.med vä
sentliga uppgifter och synpunkter från elever, lärare och andra m tresse
rad e och initierade som jag kunnat få kontakt med. Alla som därmed un
der arbetets gång har bidragit till att göra bilden av Tyringeskolan fylli
gare och klarare tackar jag varmt. 
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I Data ur Tyringeskolans 
historia 

Så började det. Året var 1909 och platsen Tyringe i norra Skåne, som 
kom att ge skolan det namn den behöll, även sedan den hade blivit statio
nerad på annan ort. Det var en mycket blygsam start med endast två lä
rare, Ester Boman och Ester Östrand, båda utexaminerade vid Kungl 
Högre Lärarinneseminariet i Stockholm. Eleverna var åtta, och av dem 
var sex helpensionärer och två halvpensionärer. De senare hade sina hem 
i närheten av skolan och betalade bara för själva undervisningen. Ester 
Östrand var skolans första husmor och dessutom lärare i kristendom 
och franska. När hon efter några år avgick, övertog Ester Boman ensam 
ledningen. 

Skolan växte snabbt ut. Fler lärare anställdes, och elever togs emot på 
alla stadier. Efter tre år blev lokalerna i Tyringe för små. Höstterminen 
1912 förlades skolan till egendomen Nolhaga vid Alingsås. Den hade då 
redan uppmärksammats och vunnit ett visst erkännande.!) Under det 
första läsåret på Nolhaga ställdes den genom Kungl Maj :ts resolution 
den 30 maj 1913 under skolöverstyrelsen och fick rättighet att åt högsta 
klassens elever ge avgångsbetyg med vad som då kallades normalskole
kompetens. Avgångsbetyget gav därmed behörighet till vissa tjänster 
vid statliga verk samt tillträde till bestämda utbildningskurser och högre 
fackliga läroanstalter. 

Efter två år på Nolhaga flyttades skolan till Hindås, ett stationssam
hälle mellan Göteborg och Borås. En större villa hade där inköpts och 
ombyggts för skolbruk. Ett gymnastikhus med läro- och sovrum ny-

'l Till dem som Ester Boman vid den tiden kunde åberopa som referenser, när det gällde 
Tyringeskolan, hörde bl a fru Sofi Almquist, Almquistska skolan i Stockholm, fröken 
Thyra Lundgren, Kjellbergska skolan, Göteborg, lektor L M Waern, Kungl Högre Lära
rinneseminariet, läroverksrådet R Fåhraeus, Stockholm, rektor S Lagergren, Beskowska 
skolan i Stockholm, professor S Ribbing, Lund och doktor E Westerlund, Enköping. 
(Helpension Tyringe, Nolhaga, Alingsås.) 
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byggdes. Om denna händelse skriver Ester Boman i Tyringe Kamrat
blad (1948): "Stugan Nolhaga blev allt för trång och vi flyttade till eget 
skolhem i Hin dås. Och där blev vi ingen liten familj längre, utan ett väx
ande skolsamhälle, där det arbetades med reformer och undervisnings
metoder." 

När elevantalet växte, behövdes ytterligare nya lokaler. Under åren 
1916-1918 hyrdes två närliggande villor, Annexet och Gläntan. Den 
förra inköptes 1919 och användes först som lärare- och elevbostad. I slu
tet av 20-talet inrymdes i denna byggnad ett litet småbarnshem och i an
slutning till detta en praktisk -teoretisk kurs. 1923 byggdes en rektors
bostad, där det också fanns rum för lärarsamlingar och konferenser. 
Med det stigande elevantalet blev det senare nödvändigt att uppföra en 
ny skolbyggnad- Nya huset. Därmed fick skolan sammanlagt ett hund
ratal rum förutom ekonomi- och badavdelning. Detta skedde 1926. Fyra 
år senare tillkom en sportstuga vid Östra Nedsjön, en och en halv tim
mes väg från Hindås. slutligen uppfördes i Storlien en sportstuga som 
togs i bruk i januari 1936. Den kom senare att ingå i Ester Bomans stiftel
se (jfr nedan, s 150). 

Läsåret 1916-1917 hade skolans elevantal stigit till 75; det fanns då 16 
lärare vid skolan. De närmast följande åren höll det sig mellan 75 och 97, 
och lärarna var då mellan 16 och 20. De flesta lärarna bodde också på 
skolan. det högsta elevantalet nåddes läsåret 1930-1931 med l 08 elever. 
Halvpensionärerna var 15-20 varje år. 

Varför Tyringeskolan från början blev ett internat är inte fullt klarlagt 
-den kunde också ha blivit en dagsko la. Till en del kan orsaken ha varit 
att den som internat fick ett bättre ekonomiskt underlag. Det fanns vid 
starten inga anslag att söka och inga donationer att förlita sig till. Föräld
rar, målsmän och anhöriga måste betala en avgift som kunde täcka kost
naderna för driften och lärarlönerna. Först 1923 tillkom statsunderstöd. 
Säkert framstod också internatformen i och för sig som en tillgång. Lära
re och elever lärde tack vare den bättre känna varandra. Undervisningen 
kunde lättare individualiseras och samarbete på olika områden åstad
kommas, då skola och hem blev en enhet. Att impulser från England 
spelat in har Ester Boman sj älv antytt (jfr nedan, s 146 ). 

Elever kom snart från hela Sverige. I småklasserna gick både flickor 
och pojkar, pojkar dock bara som dagelever. Den omgivande landsbyg
den, som inte hade någon ordnad högre utbildning, var helt naturligtväl 
företrädd. Många föräldrar med utiandstjänstgöring sände sina flickor 
till Tyringeskolan. Här fanns också elever från våra nordiska grannlän
der och även från andra länder i Europa. I varje fall under min skoltid var 
också USA representerat med ett par elever. I och med den praktisk-teo-
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retiska kursen, som tillkom de sista åren, "tillfördes skolan en interna
tionell elevgrupp, som gav det lilla skolsamhället en viss inblick i andra 
folks tänkesätt och som vidgade dess synpunkter på åtskilliga problem" 
(Sulle2

l i Tyringe Kamratblad 1948). 
Med vårterminen 1936 upphörde skolan. Lärarna fick så gott som 

omedelbart anställningar på annat håll. Försäljningen av byggnader och 
inventarier tog helt naturligt längre tid. Ar 1938 motionerade doktor 
Sylvia Wikander-Brunaoder i Göteborgs stadsfullmäktige om inköp av 
Tyringe Helpension, och efter några år inköptes skolan av staden med 
samtliga byggnader, inventarier och markområden. Den kom att använ
das som semesterhem för husmödrar. 1967 övertog socialförvaltningen 
Tyringehemmet. De ursprungliga byggnaderna används nu under ter
minerna som kursgård för Göteborgs stadskontors utbildningsbyrå. 
"Nya huset'' har blivit semesterhem för hemvårdens pensionärer. 

Många frågor har ställts angående orsakerna till att Tyringeskolan la
des ner, då den faktiskt befann sig under utveckling på många områden. 
Ett par väsentliga synpunkter framför i Tyringe Kamratblad 1956 en 
elevmamma och hindås bo, som hade god kontakt med skolan. Hon me
nar att Ester Boman inte längre orkade med "de tusen praktiska detaljer, 
som medföljer ägandet och drivandet av en så omfattande verksamhet. 
Hon ville också- medan hon ännu hade krafter meddela sina erfaren
heter från Tyringe i nya skol- och uppfostringsfrågor i vidare kretsar 
och förlade sin verksamhet till Stockholm." Kanske anade Ester Boman 
också att flickskolan som skolform relativt snart skulle komma att helt 
avvecklas. N å g on lämplig efterträdare, som ville ta på sig den krävande 
uppgiften att uppta hennes ideer och föra hennes livsverk vidare, fann 
hon inte. 

'l Eva Södergren, skolans biträdande föreståndarinna. En dellärare vid skolan- och även 
Ester Boman själv, Bomsen-hade sådana smeknamn, som användes också vid tilltal. 
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II Ester Botnan 

Från den anspråkslösa början 1909 till det oväntade nedläggandet 1936 
var det centrala namnet i Tyringeskolans historia Ester Boman. "För oss 
ty ringar", skriver E va Södergren, "kommer det alltid att vara Bomsen i 
sin skola, som vi minns, beundrar och ger vår tacksamhet. Lik den bran
ta bergstoppen höjde hon sig över sin samtids pedagoger, förverkligade 
framtidens skola och nådde med sin gärning till den yttersta gränsen av 
det möjliga." 

Ester Boman var född i Lessebo, Kronobergs län, 1879. Hon var dot
ter till bergsingenjören Lars Erik Boman och dennes maka Karin, född 
Ångman. Det fanns flera barn i familjen, och Ester var yngst bland sys
konen. Hon och systern M ärta fick i likhet med bröderna en gedigen yr
kesutbildning. Själv berättar hon i Tyringe Kamratblad 1938 om hur ti
digt hon drömde om att bli lärarinna och om att en gång få en egen skola: 

"Jag minns att jag som liten alltid lekte mamma, pappa och barn och 
alltid ville vara mamma och ha många, många barn. Store bror Erik, 12 
år äldre än jag, lät sig villigt daltas med som mitt barn. Så fort han kom 
hem från skolan, blev han mitt villiga offer för all slags öm omvårdnad 
och tukt från min sida. Sen kom skolan, och då skulle jag förstås leka 
skola och dominera över kamraterna som mina lärjungar. 

Det kanske var de väl kända gula böckerna med de röda ryggarna om 
'Katy i skolan' och alla möjliga andra engelska pensionsberättelser, som 
kom mig att fantisera om att en så'n pension skulle jag en gång själv ha. 

Dagdrömmar om detta tog mig en tid helt i sitt våld. Litet visste mina 
lärarinnor om vad som kom mig att så ofta inte höra på, inte följa med, 
under tråkiga lektioner. J ag levde i min fantasivärld så intensivt, att den 
till sist blev verklighet---." 

Sin grundläggande lärarutbildning fick Ester Boman vid Privata små
skoleseminariet, Ateneum, i Stockholm, där hon avlade examen. Efter 
en tids språkstudier i Oxford var hon sedan 1896-1904 verksam vid Safi 
Almquists Högre Samskola i Stockholm, innan hon fortsatte sin egen 
utbildning vid Kungl Högre Lärarinneseminariet. Här avlade hon 1907 
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examen med höga betyg. Avgångsbetyget, som adjunkt Britta Kastman 
tagit fram på stadsarkivet i Stockholm, anger inte någon speciell behö
righet för undervisning i särskilda ämnen. Ester Bomans resultat är på
fallande goda både inom den naturvetenskapliga och den humanistiska 
ämnesgruppen. I engelska, som skulle bli ett av hennes undervisnings
ämnen, hade hon hela tiden vid seminariet A. Också i svenska hade hon 
detta betyg både för grammatik och skrivning. Som den enda i sin klass 
hade hon A i undervisningsskicklighet. 

Lektor i pedagogik och formell undervisningslära vid lärarinnesemi
nariet var Leonard Magnus Waern, som hade en särskild förmåga att ge 
innehåll åt sina lektioner och väcka elevernas intresse. Ofta gick han ut
över det obligatoriska kursinnehållet. Han framhöll att kunskaper i pe
dagogik måste grundas på psykologiska iakttagelser av eleverna och be
tonade vikten av att känna det enskilda barnet och vara medveten om 
dess utvecklingsmöjligheter. Sannolikt har han haft betydelse för Ester 
Bomans psykologiska orientering och kanske också för hennes syn på 
psykologin som ett framtida schemaämne. 

Ester Boman hade nu dubbellärarkompetens, som gav henne möjlig
het att undervisa på olika åldersstadier och en för lärare ovanlig erfaren
het av dels hur ett litet barn reagerar på den undervisning det får, dels hur 
en tonåring upplever sina uppgifter och sin skolsituation. Genom sin 
skoltjänstgöring före tyringetiden fick hon också kontakt med mycket 
skilda former av undervisning. Sofi Almquists Högre Samskola strävade 
efter realism i uppläggningen och ville ge eleverna mer självförtroende 
och ansvarskänsla. Vimmerby Samskola, där Ester Boman tjänstgjorde 
som lärare 1907-1909, torde vid den tiden inte ha skilt sig stort från and
ra motsvarande skolor. Här kom hon att lära känna en mer vanlig och 
traditionsbunden typ av skola. Den var enligt hennesuppfattning alltför 
passiv och ämnena splittrade utan inbördes sammanhang. Eleverna 
fick inte möjlighet att själva bearbeta sina uppgifter, och inte heller lärde 
de sig se något samband mellan de många ämnena. De dagliga förhören, 
då det gällde att kunna läxan, gjorde att de passivt tillägnade sig minnes
godset och sedan snabbt glömde det igen. Ungefär så har hon själv skild
rat sina upplevelser, när hon talat om vad hon reagerade emot och ville 
se förändrat. 

Vid Tyringeskolan undervisade Ester Boman enligt årsredogörelser
na under årens lopp i engelska, psykologi, fysiologi, hälsolära och kemi. 
Dessutom gav hon alltid själv orientering i sexualkunskap, och många 
minns också särskilt hur hon vid de aftonböner som vid skolan ersatte de 
traditionella morgonbönerna läste avsnitt ur någon fängslande bok, t ex 
Ebba Paulis Eremiten. Den fick då bli något av en följetong. I de olika 
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ämnena kunde hennes förhör och repetitioner före betygsättningen vara 
spännande och ibland fruktade. I engelska hade hon stora fordringar på 
såväl grammatikkunskaper som ett korrekt uttaL Själv hade hon, om jag 
minns rätt, en något amerikansk brytning. Ordförrådet byggdes i de 
högre klasserna upp bl a genom bredvidläsningsböcker och i en del fall 
referat eller dramatisering av dessa (jfr nedan, s 174 ). 

Fr o m början av 1920-talet undervisade Ester Boman åttonde klassen 
i allmän psykologi. Sedan småbarnshemmet och den praktisk-teoretiska 
kursen kommit till, hade hon också den kursens elever i småbarnspsy
kologi och då tillsammans med åttonde klassen. Undervisningen skedde 
i direkt anslutning till iakttagelser från barnhemmet (jfr nedan, s 157). 

Den psykologiska och pedagogiska forskningen och dess utveckling 
sökte Ester Boman så långt möjligt följa. Viktiga impulser gav henne 
hennes studieresor till England, Schweiz och Österrike men framför allt 
till USA, som hon besökte fyra gånger. Intrycken diskuterades vid de 
varje vecka återkommande lärarträffarna. Vid dem penetrerades både 
äldre och nyare pedagogik. Från min tid som sekreterare minns jag att 
den amerikanske pedagogen John Dewey då stod i centrum för intresset. 
För självstyrelsen under Tyringeskolans tidigaste år hade han varit nå
got av en mönsterbildare. Han hade också genom sin bok School and 
Society inspirerat Ester Boman till hennes första amerikaresa. Ä ven 
Alexander Neilllästes. På väsentliga punkter skilde sig visserligen hans 
uppfattning från Ester Bomans. Enligt honom var friheten för eleverna 
nästan obegränsad, enligt henne byggdes den upp genom skolans själv
styrelse - elevernas förmåga att själva ta ansvar, naturligtvis efter sin 
egen förmåga och mognadsgrad. Till en del överensstämde emellertid 
deras intentioner och tankegångar, t ex att större vikt borde läggas vid 
skapande verksamhet, att inpluggandet av för barnet oväsentliga fakta 
borde minskas och att det gällde att väcka barnets omdöme. Ytterligare 
ett studieobjekt på lärarträffarna blev Helen Parkhurst, som i Amerika 
gav upphov till Dalton planen. Ester Boman, som i hög grad värnade om 
social fostran och samhörighet mellan eleverna i deras arbete, opponera
de sig dock mot hennes extrema individualism. Hon säger själv i Upp
fostran genom undervisning (s 272): "Klassbandet upplöses inte, såsom 
det sker genom Daltonplanen, utan individuellt arbete och grupparbete 
göras på olika sätt fruktbringande i klassens gemensamma arbete." 

Ä ven forskare i USA noterade påfallande överensstämmelser mellan 
Ester Bomans intentioner och aktuella strömningar i amerikansk peda
gogik. I The Educational crisis in Sweden (s 134) påpekar Christina Stael 
von Holstein Bogolovsky några av de väsentliga. Hon vill emellertid in
te hävda att en direkt påverkan varit avgörande. Snarare vill hon se ty-
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ringeideerna som "a protest against the failure of the old-fashioned 
European schools as revealed by the catastrophe of the \Yl orld \Yl ar". De 
nya skolorna har ofta vuxit upp samtidigt i Frankrike, Tyskland, Bel
gien, Amerika och Sverige utan att ens veta om varandra. 

Om Ester Bomans stora intresse för och beläsenhet i psykologisk och 
pedagogisk litteratur vittnade otvetydigt hennes bibliotek. I en förteck
ning över det ingårförutom allmän psykologi samt barn- och ungdoms
psykologi en omfattande medicinsk facklitteratur på detta område, så
som psykoterapi, psykoanalys, barnpsykiatri, kriminal psykologi, sexu
alpsykologi och etik.3 

I sitt högtidstal vid föräldradagarna i samband med Tyringeskolans 
20-årsjubileum gav dess inspektor, landshövding Hilding Kjellman, ett 
högt betyg åt Ester Bomans pedagogiska engagemang (Tyringe Kamrat
blad 1929): 

"Fröken Boman är en eldsjäl, hon har en vilja av järn och ett hjärta av 
guld. Tack vare sådana egenskaper har hon kunnat skapa och upprätt
hålla den institution, vars 20-åriga tillvaro vi nu fira, och hon har genom 
den på ett varaktigt sätt inskrivit sitt namn i den svenska skolans historia. 
Ni vet kanske inte, mitt herrskap, hur det brinner i denna själ och vilken 
styrka det bor i denna vilja. Jo, sådan är fröken Bomans nitälskan för sin 
skapelse och intresse för dess utveckling och fullkommnande, att när 
hon blir sjuk och trött, vilket tyvärr hänt de sista åren, och måste fara 
bort och vila sig, då far hon inte som andra människor till Ulricehamn 
eller det närbelägna Hultafors, utan då far hon till Amerika för att hämta 
nya krafter i dess pedagogiskt laddade luft. Hon reser över för att vidare 
studera skolor och än ytterligare på ort och ställe taga del av pedgogi
kens senaste landvinningar. Döm om en inspektors förvåning, då han en 
vacker dag får bud från skolan: 'Fröken Boman är sjuk och behövervila 
sig, hon far i övermorgon till Amerika för att studera.' Ja, sådan är hon, 
och sådan måste hon vara; hos ledarinnan av en institution som denna 
får hänförelsens eld aldrig slockna." 

Ester Bomans kapacitet togs under Hindåstiden i anspråk även utan
för Tyringeskolan. Som enda kvinna tillhörde hon Björketorps sockens 
kommunalfullmäktige. År 1919 invaldes hon som ledamot av Central
styrelsen förFlick-och Samskoleföreningen. Hon var särskilt tillkallad 
sakkunnig hos 1918 års skolkommission och 1927 års skolsakkunniga. 
Enligt uppgifterna om henne i Pedagogisk-Psykologisk uppslagsbok 
"återfinns de flesta av de ideer hon framförde för de senare i 1928 års 
stadgor för kommunala flickskolor och högre allmänna läroverk". Hon 
var också medlem i New Education Fellowship. Om vi härtilllägger 

'!Biblioteket finns bevarat på Svenska föreningen för psykisk hälsa, S:t Göransgatan 114, 
Stockholm. 
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hennes författarskap och inte så få föredrag i olika sammanhang, kan vi 
konstatera att hon hade ovanligt goda möjligheter att föra ut sina ideer. 

Sedan Tyringeskolan upphört 1936, satte sig Ester Bomman, som hon 
själv sade, åter på skolbänken, nu vid KFUK:s Socialpedagogiska Insti
tut i Stockholm tmder rektor Carin Ulins ledning! Avsikten var att stu
dera forskningsmetodiken vid förskoleseminariet. Under sina sista 
verksamma år återkom hon till detta instituts seminarium, denna gång 
som lärare i psykologi och pedagogik. Vid ett annat seminarium, Social
pedagogiska Seminariet i Stockholm, tjänstgjorde hon i två år som stu
dierektor och vikarie för Alva Myrdal. Hon fick också uppgift som in
spektor och konsulent vid Barnstugorna i Stockholm. 

Ester Boman dog 1947. Genom sitt testamente hade hon sörjt för att 
hennes verk i viss mån skulle få en fortsättning. Större delen av sin kvar
låtenskap hade hon donerat till "Ester Bomans Stiftelse" med syfte att bl a 
vid sportstugan i Storlien anordna sommarkurser för ungdom i barn
och ungdomspsykologi samt föräldrakunskap (jfr nedan, s 194 ). 

•:carin Ulin hör till dem som starkt understrukit mångsidigheten i Ester Bomans pedago
giska kunnande och insatser. I sina minnesord vid hennes bortgång betonar hon att hennes 
betydelse inte bara ligger i reformer på flickskolans område utan att hon även varit "en av 
Sveriges första praktiska barnspykologer". 
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III Skolans inre arbete 

När Ester Boman började sitt arbete i Tyringe, kunde hon utgå från bl a 
dels egna erfarenheter av skolförhållanden som hon varit kritisk till och 
ville förändra, dels ideer hos moderna pedagoger som hon ville pröva 
och utveckla. Karakteristisk för henne var förmågan att inte fastna i teo
rier utan undersöka deras hållbarhet i praktiken och att skilja huvudsak 
från bisak- sovra ut det väsentliga och anpassa det efter de aktuella skol
förhållandena. Detta gällde i hög grad också läroplaner och stadgar. Jag 
tror att många gånger själva skolöverstyrelsen, som var mycket intresse
rad av hennes reformer och ofta följde Tyringeskolan, i häpenheten höll 
andan. 

Ledningen av skolan betydde för Ester Boman ett långvarigt, tålmo
digt och intensivt försöks arbete. Bakom det låg i första hand hennes ald
rig sviktande tro på betydelsen av att skapa aktivitet hos den enskilde 
eleven och att ge henne möjlighet att upptäcka sina egna inneboende för
utsättningar och att redan på ett tidigt stadium fatta egna beslut och ta 
egna initiativ. Det var en front mot den passiva, den statiska skolan. Ut
om självständighet var framför allt två principer vägledande: koncentra
tionsläsning och självstyrelse. Mellan dem råder det, hävdade Ester Bo
man, ett nära samband och en intim växelverkan. Bara den som utveck
lats till att vara självständig kan rätt utnyttja den frihet självstyrelse och 
koncentrationsläsning ger. 

Koncentrationsläsningen skulle enligt Ester Boman skapa förutsätt
ningar för ett aktivt- självverksamt- arbetssätt, men samtidigt måste ar
betsförhå!landena inom skolan radikalt förändras i riktning mot en hög 
grad av fnhet. När det gäller att ta itu med ett individuellt arbete eller ett 
större grupparbete, måste man ha "frihet att röra sig inom klassrummet, 
att gå till biblioteket och studera uppslagsböcker och referenslitteratur" 
(Ester Boman: U p p fostran genom undervisning, s 19). Man måste också 
ha frihet att göra laborationer på egen hand för att lösa ett detaljproblem. 
Ja, när det gäller någon större sammanhängande uppgift måste man ha 
frihet att fråga kamrater och lärare och att själv hjälpa andra, när det be-
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hövs. Man måste också befrias från det dagliga frågeförhöret läxkon
trollen och få arbetsro. Redovisningen får komma senare, när man är 
färdig och kan visa upp ett resultat enskilt eller som arbetande grupp. 
På det sättet blir arbetet meningsfullt, roligt och kanske till och med 
spännande. 

Koncentrationsläsning som den tillämpades vid Tyringeskolan hade 
vid den tidpunkten knappast någon motsvarighet vid andra skolor. Man 
hade från och med klass fem två eller tre 80-minutersperioder om dagen 
i samma ämne och därmed bara en läxa eller undantagsvis två. Närbe
släktade ämnen lästes samtidigt och parallellt med varandra- ofta lades 
de i händerna på en och samma lärare. Så sammanfördes exempelvis på 
schemat svenska och historia till en grupp, som omfattade svenska språ
ket, litteraturhistoria, svensk och allmän historia samt dessutom konst
historia och kyrkohistoria. Andra sådana grupper var fysiologi med häl
solära och psykologi, biologi tillsammans med geografi och ekonomilä
ra och vidare matematik, fysik och kemi. 

Språken lästes i de högre klasserna, då grunden redan var lagd, ett åt 
gången under en tidsperiod med ett större antal veckotimmar. Därvid 
förekom också s k bredvidläsningsböcker, ofta lättlästa och roliga, var
vid innehållet ibland återgavs i förkortad form, en sammanfattning på 
originalspråket (jfr nedan, s 174 ). Dessa böcker kursivlästes utan alltför 
mycket lexikonarbete. Om denna form av språkundervisning menade 
Ester Boman själv, att om man fick mycket av t ex den kända franska 
skolboken Sans familie, kanske man behandlade den som en rolig bok 
och upptäckte att man kunde läsa det främmande språket och verkligen 
ha ett intensivt nöje av det. Efter den upptäckten kanhända man försö
ker läsa mer på egen hand också här för då koncentrationsläsningen 
fram till självverksamhet. 

I de högre klasserna kunde läraren mer hålla sig i bakgrunden och in
rikta sig på att huvudsakligen leda arbetet och eleverna få utrymme för 
mer självständiga uppgifter, som de själva upplevde som meningsfulla. 
Självverksamhet framkallar självdisciplin, som ytterst vilar på en känsla 
av ansvar. Detta gäller vare sig eleven arbetar ensam för sin egen skull el
ler också för andra, som medlem i den grupp där han ingår. Om det in
dividuella arbetet framhåller Ester Boman emellertid att eleverna först 
måste ha inhämtat elementära fakta, d v s att klassens gemensamma un
dervisning måste ha gett sådana kunskaper och färdigheter att dessa kan 
ligga till grund för självständigt arbete i olika riktningar. Hon betonar 
också det speciella värde som ligger i ett gemensamt arbete. Den som på 
egen hand löser en uppgift bör inte alltid göra det bara med tanke på sig 
själv. "Vi har också funnit att det är bra, om det individuella arbetet ej i 
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för stor utsträckning betraktas blott som den enskildes ensak, som man 
gör blott och bart för sin egen skull som hon redovisar ensam för lä
raren genom tentamen för att få högre betyg eller för att hoppa över en 
klass. Det är av värde både för den enskildes karaktärsfostran och där
med också för den teoretiska prestationen såsom sådan, att det enskilda 
arbetet får b~ri~a hela klassens arbete" (Ester Boman: Uppfostran ge
nom underv1snmg, s 19). I fortsättningen understryks att den enskildes 
arbete blir mer motiverat och mer intressebetonat, "om varje arbetare 
får klart för sig, att helheten beror av hans inlägg". Att var och en får väl
ja uppgifter efter sina egna förkunskaper, anlag och intressen inverkar 
givetvis också i hög grad. 

Som redan framgått sökte man så långt möjligt komma ifrån det tradi
tionella läxplugget och ersätta det med redovisning av vad eleven mer 
självständigt hade genomarbetat, och koncentrationsläsningen under
lättade den förändringen. Ester Boman har i det fallet en mycket be
stämd uppfattning: "Och den ensidiga frågeundervisningen är en drill, 
som uppmanar till minnesrabbeL Men så länge man skall ha kvar våra 
examina som det enda accepterade sättet varigenom man kan få veta, vad 
en lärjunge duger till, så kan man ju gärna fortsätta med frågejonglering
en" (Uppfostran genom undervisning, s 259 f). Ståndpunkten verkar 
onekligen modern! 

Ester Boman menade att koncentrationsläsningen gav ytterligare en
ofta förbisedd - vinst. I skolans årsredogörelse brukade det stå: "Det 
koncentrerade arbetet på ett ämne i sänder blir en direkt energibespa
ring, enär man undgår den startfriktion, som medföljer varje ombyte av 
ämne." Detta tycker jag i hög grad gäller också metoden med "långläxa", 
d v s bara en läxa per dag. Man får dessutom bättre sammanhang och hel
hetsuppfattning än med en uppstyckning i småläxor. För terminsindel
ningen vid Tyringeskolan fick systemet den konsekvensen att man mås
te ha tre terminer för att få in alla ämnena: höst-, vinter- och vårtermin. 
Vinterterminen var den längsta; den sträckte sig med uppehåll för julfe
rier från början av november till omkring mitten av mars. 

Den tredje av de tre centrala principerna, självstyrelsen, var en väsent
lig förutsättning för att Tyringeskolan skulle fungera så som den gjorde. 
Det var en inifrån kommande självstyrlse, som inte vilade på några yttre 
maktmedel. Från början, när elevantalet var litet, startade skolan med ett 
"litsystem". Man måste kunna lita på varandra. Både iden och namnet 
kom från flickorna själva. Övervakning på raster och skrivningar före
kom inte. Då skolan sedan växte ut, kom frågan om självstyrelse upp på 
allvar. Man hade redan ett av eleverna själva valt kamratråd. Gemensamt 
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skrevs nu s k lagar och förordningar i en kombinerad lag- och protokoll
bok 

Att eleverna upplevde sin självstyrelse som en tillgång, som de ville 
värna om och inte undvara, visade sig vid många tillfällen - inte minst 
när någon eller några tillfälligt ställts utanför den. Om en ny elev medve
tet eller av oförstånd begått en förseelse- fusk, plagiat från en kamrat el
ler något annat otillåtet,- avstängdes hon från självstyrelsen; hon fick i 
fortsättningen göra sina provskrivnignar under läraruppsikt. Detta kun
de hända också en hel klass, som dåligt hade informerat nykomna kam
rater eller kanske rent av deltagit i fusket. Att råka ut för det kändes be
svärande och förnedrande för de gamla pålitliga, och för den som direkt 
gett anledning till det blev det en tankeställare. I min egen klass upplevde 
jag en sådan utestängning på tre veckor. Klassen hade det året fått ett 
stort antal nya elever, och vi hade försummat att informera dem om vårt 
sätt att sköta skrivningar. När så de nya bröt mot reglerna, ansåg kam
ratrådet oss "gamlingar" till en del medskyldiga. Det var hårt. Vi hade 
inte längre förtroendet att få arbeta på egen hand, utan vi övervakades 
vid skrivningarna. J ag minns fortfarande hur skönt det kändes att senare 
få återgå till självstyrelsen. 

Självstyrelsen fördes vidare på elevernas eget initiativ och utvecklades 
efter hand genom deras erfarenheter. Det var en lång och ibland vansklig 
väg att nå fram till en skola som i så mycket styrdes av dem själva. Lärar
na fanns visserligen med på sammanträdena, följde besluten och hade 
yttranderätt men saknade rösträtt. Rektorn hade veto men utnyttjade 
det sällan - det gavs inte någon anledning. 

Att frågor om skolan och skollivet i särskilt hög grad engagerade ele
verna ger redan ämnesgivningen för svensk uppsats en antydan om. Så 
tar t ex årsredogörelsen för 1926-1927 för klass VI upp följande: Vårt 
skråarbete. Självstyrelse eller ej. Om jag fick ordna Tyringe som jag vil
le. En dag på Tyringe. Mina tankar om uppfostran. Läsåret 1923-1924 
kunde eleverna i klass VII välja bl a något av de två ämnena: Några tan
kar om skoldisciplin. Vad betyder kamratlivet för vår utvecklng. Samma 
år gavs i klass VIII: Hur jag skulle vilja uppfostra min dotter. Något om 
kvinnliga yrken. Om vårt sportliv. Att liknande frågor diskuterades i 
anslutning till psykologiundervisningen var sj älvklart (jfr nedan, s 156 ). 

När det gällde kursinnehållet i de olika ämnena talade Ester Boman 
ofta om vikten av att det anpassades efter aktuella erfarenheter och be
hov och efter de grundläggande principerna för skolans hela arbete. I 
Teater i skolan skriver hon t ex (s 124 ): 

"Vi ha avskaffat syramen och kommandoordet i handarbetsundervis
ningen, vi ha t o m rubbat på det heliga Lingsystemet i gymnastiken och 

154 

åtminst<:me skapat ordet fysi~k fostran. Vi ha också ruckat på de tillmätta 
proportiOnerna av det ständigt växande materialet i varje teoretiskt äm
ne. H~. vi lyckat~ bli allmänbil~ade f: å det viset, att våra barn i en uppgift 
ur ett amne hastigt kunna anvanda stg av kunskapen i ett annat? Arbets
uppgifterna i livet äro sådana, att detta är behövligt. Kunna barnen läsa 
böcker ej blott läroböcker efter slutad skolgång? Eller binda vi dem ge
nom våra traditionella undervisningsmetoder ?" 

Trots allt måste naturligtvis ett visst mått av obligatoriskt kunnande 
eftersträvas och bibringas, och särskilt viktigt var detta sedan skolan fått 
normalskolekompetens och statsunderstöd. Svårigheten att i större ska
la experimentera ökade. Ändå kan jag inte upphöra att förvåna mig över 
hur mycket för den pedagogiska förnyelsen väsentligt arbete som ge
nomfördes och lyckades. 

En av de sektorer där skolan relativt fritt kunde pröva en mer speciell 
uppläggning var just fysisk fostran. På Tyringeskolan hade den en stor 
plats. En kvart över sju ringde det till första frukost, och då hade de flesta 
redan städat sina rum. Skoldagen började så med 20 minuters gymnastik 
- om vädret tillät det på en utealtan. Gymnastiken avslutades med en 
kort språngmarsch. För korgboll, brännboll och träning av olika slag ha
de skolan en stor lekplan. En eftermiddag i veckan avsattes för ut
marsch: vandringar, skid- och skridskoåkning, orienteringstävlingar 
m m. Ett par heldagsutflykter förekom också. En prunkande vacker 
höstdag kunde skolan stängas för långvandring med karta och kompass. 
En varm försommardag lastades för tillfället hyrda pråmar och båtar 
med flickor och matkorgar för en färd över N edsjöarna. 

Gymnastiken kompletterades av ämnet rytmik. Det ingick som obli
gatoriskt t o m femte Idassen (åttonde skolåret) och som frivilligt för 
dem som önskade det i de tre högsta klasserna. Rytmik efter Emil e Jaqu
es-Dalcroze-metoden blev till ett fint personligt uttrycksmedel, där bly
ga och försagda elever ofta fick uppleva ett uppvaknande i själva glädjen 
att skapa och få uttrycka inneboende känslor. 

Tillfälle till friluftsverksamhet erbjöd också ämnet trädgårdsarbete. 
Det ingick dels som schemalagt, dels som tillval i ett s k trädgårdsskrå 
(jfr s 189). Om uppläggningen heter det i skolans årsredogörelse 1930-31 
(s 18): "Under höstterminen ha klasserna I-VI haft trädgårdsarbete två 
timmar i veckan. De har rensat, skördat och höstgrävt. Plantering av 
blomsterlökar." Arbetet följde den teoretiska undervisningen på olika 
stadier. Klasserna 1-11 har t ex gjort iakttagelser och försök beträffande 
"olika växters sätt att lagra näring, lövfällning och knoppbildning på 
hösten, växternas övervintring, maskarnas betydelse för växterna, sådd 
på olika djup, savstigning". Klass V har anlagt en liten kryddträdgård. 
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Klass VI har i samband med kursen i växtfysiologi och kemi gjort 
odlingsförsök med samma växt i parceller, gödslade med olika konst
gödningsmedel." 

Ett teoretiskt ämne som vid Tyringeskolan fick en i mycket speciell 
uppläggning var psykologi, som först genom Kungl Maj :t stadga den 4 
september 1928 infördes som undervisningsämne i flickskolor5

• På Ty
ringeskolan hade det då ända sedan 1920 hört till åttonde klassens kurs. 
Ester Boman undervisade själv i ämnet, och hon var angelägen om att det 
inte fick bli för teoretiskt. För att kunskaperna skulle bli konkreta och 
meningsfulla letade man fram uppgifter från elevernas egen intressesfär. 
"Man måste när intresset för en lösning av problemen står på höjdpunk
ten visa på, vilka psykologiska grundbegrepp och termer som måste in
nehavas för att lösa det. Då, men först då, finnes impuls att söka sig fram 
i läroboken och förvärva de kunskaper man behöver som medel till ett 
aktivt, intressebetonat arbete på detta område" (Ester Boman: Uppfost
ran genom undervisning, s l 08). Kunskaperna assimilerades i och med 
lösandet av uppgifter. 

Som ett exempel på hur arbetsuppgifterna kunde te sig kan nämnas 
Den första läsundervisningens utveckling (stavnings-, ljud-, ordbild
nings- och meningsmetoden). Naturligtvis måste eleverna ha ett visst 
mått av kunskaper, innan de ställdes inför en sådan uppgift. I fysiologi 
lästes nervsystemet, i fysik sinnesfysiologi i samband med optik och 
akustik. Klassen fick så åhöra en läslektion i första förberedande. Några 
flickor blev speciellt intresserade av ämnet och läste sedan Ordbildme
toden av Anna Kruse. Några andra uppgifter var: Motivera eller kritise
ra från psykologisk synpunkt ditt sätt att läsa en översättningsläxa. Hur 
skall babyspråket i barnkammaren behandlas? Våra lagar i självstyrel
sen. En granskning av skolans ordningsregler. 

Som lärobok användes -liksom i regel vid den tiden i gymnasiernas fi
losofikurs Hans Larssons Psykologi. För studier i barnpsykologi 
kompletterades den med A Lilius: Barnpsykologi och R Gaup: Barnets 
psykologi. Dessutom utnyttjades bl a Hans Larsson Kunskapslivet, Stu
dier och meditationer och Poesiens logik samt Emilia Fogelklous Sam
arbetets psykologi och förvärvslivet. Inte sällan fick också skönlitterära 
verk ge underlag för psykologiska diskussioner, t ex Ibsens Per Gynt, 
Katherine Mansfields noveller och T olstoys Barndomen. 

Under de diskussioner som följde på arbetsuppgifterna visade det sig 
att uppfostringsfrågor väckte stort intresse (jfr ovan s 154 ). I början kom 

'J Inte heller på gymnasiet ingick vid den tiden psykologi annat än som ett ofta ganska torrt 
teoretiskt inslag i filosofiämnet. 
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d;t främst upp kritik av. andras uppförande, men senare ställdes frågor 
sadana som: Hur skall v1 på ett psykologiskt riktigt sätt reda ut uppför
andeprolem som vi ställs inför i självstyrelsen? Hur skall vi bära oss åt 
för att vara bra vicemammor åt de yngre kamrater som valt oss till denna 
f~rtroe~depost? På Hindås spelade den senare frågan många gånger en 
vasend1g roll. En yngre elev som började på skolan hade där rätt att 
bland de äldre välja en "mamma", som hon kunde ha särskild kontakt 
med och få hjälp av i olika situationer. För den yngre kunde den kon tak-· 
ten betyda kamratskap och trygghet, för den äldre träning i att ta och 
känna ansvar. 
. Av stor betyde~se för uppläggningen av psykologiunclevisningen blev 
ulll<.:~msten av smabarnshemmet (jfr ovan s 144). Hemmet tog från medel
lösa 1 Göteborg avgiftsfritt emot fyra småbarn i åldern 2-4 år och före
stods av en utexaminerad barnavårdslärarinna. Avsikten var emellertid 
~nte att ge en praktisk utbildning i barnavård utan främst just att "väcka 
mtresse för psykologiska frågor rörande småbarns uppfostran, att inrik
ta de blivande mödrarnas sätt att se på ett litet barns utveckling i kropps
ligt och andligt avseende och att dra slutsatser av vad de se ... " (Ester Bo
man i årsredogörelsen 1930-1931 ). En av skolans lärarinnor, Britta Kast
man, har framhållit att detta var början till föråldrauppfostran i en högre 
flickskola i Sverige. 

På den praktisk-~e?retiska kurs som startade vid skolan 0fr ovan s 144) 
?lev barnp~ykolog1 hkso;t: b~rnavård ett viktigt ämne. All undervisning 
1 psykologi sattes sedan 1 mt1mt samband med iakttagelser i småbarns
hemmet. Också åttonde klassen gjorde studier hos de minsta. För Ester 
Boman var i.nri.ktningen mot barnpsykologin viktig. I Uppfostran ge
nom underv1smng (s 117) understryker hon "att den vuxnes emotionella 
inställning livsavgörande grundlägges under den första småbarnsål
dern" och att man i det sammanhanget inte längre kan underlåta att för
siktigt begagna sig av de allmängiltiga sanningar, som de nya psykolo
giska skolorna kommit fram 111". 

När jag tänker tillbaka på Tyringeskolan och försöker komma åt vad 
s~m va: karakteri~tiskt för den, blir trots allt de särdrag kursupplägg
mngen mo m de ohka ämnena kunde få relativt oväsentliga. Som viktiga
re fr~mstår den roll biblioteksstudier, tidningsläsning, dramatiseringar, 
samlmgar och skråarbete spelade för hela skolan. 
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IV Biblioteket -
ett hun1anistiskt 
laboratoriun1 

I de naturvetenskapliga ämnena genomgick undervisningen en funda
mental förändring i slutet av 1800-talet, i och med att experimentet blev 
utgångspunkten för arbetet. Därmed hade ett viktigt steg tagits mot ett 
aktivt arbetssätt, även om läraren till en början var den mest aktive. 
Oftast var det han som fick både utföra och demonstrera experimentet, 
medan elevlaborationer var frivilliga. Genom 1927 års omorganisation 
av den högre skolan blev emellertid laborationer obligatoriska för ele
verna själva. Vad som hände inom den naturvetenskapliga ämneskretsen 
blev inte utan betydelse för den humanistiska. Här kunde biblioteket bli 
något av ett laboratorium. Dess betydelse understryks i den nya läro
verksstadgan av 1928 och de i anslutning till den utarbetade "grunderna 
för undervisningen" - böckernas centrala plats i skolarbetet, kraven på 
ett ändrat arbetssätt och nödvändigheten av välutrustade bibliotek. 

I Uppfostran genom undervisning (s 186 f) berör Ester Boman själv 
denna utveckling, som väl passade ihop med den skola hon ville skapa. 
Den ämnesövergripande koncentrationsläsning och den elevaktivitet 
som där var nyckelord förutsatte laborativa arbetsformer och ett välför
sett bibliotek. Arbetstekniken skulle i princip vara densamma som ute i 
vuxenlivet. När kunskapsmängden ökade enormt på alla områden, kun
de det inte längre vara rimligt att belasta minnet med alla detaljer. Det 
viktiga måste bli att lära sig hur och var man kan få fram vad man beh
över veta och att i det kanske överflödande materialet ta ut det i ett givet 
sammanhang väsentliga, att sovr"a och välja. Eleverna måste systematiskt 
tränas att göra det på egen hand. Förutsättningen för att de skulle lära sig 
det var att de fick utrymme för sina egna intressen, sin egen individuali
tet, och att de hade tillgång till de nödvändiga hjälpmedlen. Biblioteket 
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kom in i skolan som ett verkligt centrum för hela detta förändrade arbe
tssätt. 

Tyringeskolan hade ett för lärare och elever gemensamt referensbib
liotek med öppna hyllor. Detta var ordnat efter Melvil Deweys decimal
system och hade real-, nominal- och accessionskataloger. Systemet fun
gerade bra och var troligen det mest gångbara, när Ester Boman startade 
sin skola. De sista åren hade hon planer på att övergå till det numera i 
vårt land allmänt antagna bokstavssystemet med titel-, författar- och 
ämneskataloger, men dessa kom aldrig att genomföras. Sannolikt skulle 
en omläggning ha blivit alltför dyrbar och betungande för skolan. Varje 
år satsades emellertid betydande summor på bokinköp. På 30-talet om
fattade biblioteket över 10.000 band -1936 mellan 11.000 och 12.000. 

Några permanenta klassbibliotek fanns det inte. I stället fick lärarna 
alltefter de olika ämnen som lästes ställa i ordning tillfälliga bibliotek för 
respektive klasser, och eleverna fick hjälpa till med detta. Efter använd
ningen blev det en nyttig övning för den s k biblioteksklassen, d v s sju
orna, att åter inplacera dessa böcker. 

Sjunde klassen hade sedan 1919 på sitt schema biblioteksskötsel med 
en dubbeltimme i veckan under halva läsåret. Om den yttre ramen kring 
detta biblioteksarbete heter det i Uppfostran genom undervisning (s 189 
f): "Klassen har fått sätta sig in i skötseln av skolans bibliotek, vilket är 
ordnat efter Deweys modifierade decimalsystem, och har därvid skött 
de löpande göromålen, såsom acceptering av nyförvärvade böcker, in
ventering av vissa delar av biblioteket, omplaceringar o s v. Klassen har 
dessutom arbetat på att göra biblioteket mera användbart genom effek
tiva innehållsförteckningar o dyl. Skolans samlingar av vykort har 
ordnats." Enligt årsredogörelsen 19 30-19 31 hade eleverna dessutom fått 
öva sig i att så snabbt och så fullständigt som möjligt lösa vissa mera be
gränsade uppgifter och att söka litteratur till speciella studieuppgifter. 

När eleverna så sent som under sitt tionde skolår började biblioteks
timmarna, var de redan mer eller mindre vana att på egen hand söka kun
skap i olika böcker och andra källor. Främst hade de fått träning inom 
ramen för de vanliga ämnena men också i sådana mera speciella samman
hang som exemplifieras nedan i avsnitten Skråarbete, Teater i skolan, 
T!dningsl.~s~ing och Samlingar. Ester Boman lägger själv tyngdpunkten 
pa den tramngen och understryker att undervisningen i böckers bruk 
"är ett medel icke ett mål, även om den därjämte kan bedrivas under sär
skilda bibliotekstimmar" (Uppfostran genom undervisning, s 188). Vad 
själv~ ~ibli?tekstek~i~en b~träffar fick de emellertid under den en nyttig 
repetltwn 1 vad de t1d1gare mhämtat. 

U n der de första timmarna förekom sådana övningar som att med led-
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ning av dels real-, dels nominalkatalog söka böcker som eleverna fick be
gära av varandra. För att de skulle lära känna olika hjälpmedel och få en 
allmän orientering om litteratur studerades Grundkatalogen och dess 
tillägg, Svenska bokhandelns årskatalog, Biblioteksbladet, St~ckholms 
stadsbiblioteks meddelanden, Vi en t de paraltre, The Current Ltterature, 
Das deutsche Buch, den stimulerande Proveboken från Gyldendalska 
förlaget m fl (Ester Boman: Uppfostran genom .undervisning, s 191). 
Naturligtvis genomgicks dessa under lärar~s ledmng och me~ stor sov
ring. Elevernas engagemang var ganska vaneraf.ld~. De som vtsade. mera 
utpräglat bokintresse fick sedan med stöd av Btbhoteksbladet. sknva en 
resonerande katalog över de böcker de själva läst den senare tiden. Nå
gon eller några fick redogöra för vilka nyförvärv skolan gjort nyligen
kanske under ett år, en termin eller ett par månader. 

I övrigt var arbetet alltid inriktat. på aktuella prakti~~a problem .. ~ör 
att uppgifterna skulle bli mera verklighetsbetonad~ e:b;od eleve.~na.lara
re och klasser sin hjälp. Troligen är det exempel pa dtrekta bestallmngs
arbeten när de med National Geographic Magazine, Jorden runt och 
Länder och folk som underlag gjorde upp en förteckning över i vilka 
nummer och årgångar man kunde få fram material om bl a Holland, In
dien, Egypten och Japan samt om bomullsodling, silkesmaskavel och si
denindustri. En liknande uppgift var att med hjälp av skolans Ord och 
bild ta fram arbeten om svenska konstnärer fr o m en viss tidpunkt. 

Även utan att det var fråga om sådana beställningsarbeten gav lärarna 
uppgifter som syftade till att utveckla en viss le~ningstekn!k och aott vidga 
kännedomen om böcker. Att söka efter fakta mom ett vtst omrade och 
att sedan genomarbeta och ställa samman materialet blev för flickorna en 
värdefull träning för eventuella senare studier. Nå/?ra.exempel so~ Ester 
Boman själv tagit upp (Uppfostran genom undervtsnmg, s 195) vtsar hur 
uppgifterna kunde te sig. 

1. Eleverna skulle söka upp engelska textböcker lämpliga för vuxna ny
börjare. Förslagsvis kunde det vara en illustrerad text, en lättläst text 
som förklarade ett praktiskt arbete eller handlade om en aktuell händel
se, en lättare text om en historisk person och någon känd saga. 

2. Flickorna skulle göra upp en plan för en sällskapsresa och ta fram 
kartor, bildmaterial och litteratur som kunde locka till en sådan resa. 

3. En utställning av vissa typiska bokserier skulle ordnas och demon
streras, t ex av Ullstein- och Tauchnitzupplagor, Bonniers Gula serie, 
Bonniers Önskeböcker, Skrifter utgivna av Modersmålslärarnas före
ning, Natur och Kultur-serien. Utställningen. kunde också om~a~ta 
böcker typiska för vissa förlag, samma arbeten t lyxupplaga och btlhg-
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hetsupplaga, olika upplagor och översättningar av Shakespeares dramer 
o s v. 
4. En annan utställning kunde omfatta reklam från en bokhandel och 
visa vilka linjer den följde. Den kunde också ur dagliga tidningar ta upp 
typiska annonser och klicheer som gav en uppfattning om bokens vinjett 
och utstyrsel över huvud. Slutligen kunde den innehålla annonser och 
prospekt om bokköp på avbetalning och uppgifter om priserna vid såda
na inköp och vid kontant betalning. 

Helt naturligt kunde biblioteksundervisningen i hög grad variera från 
klass till klass och från lärare till lärare. I regel blev det läraren i kristen
domskunskap, svenska, historia och geografi som skötte den. Flera av 
dessa lärare undervisade samtidigt i moderna språk. Mera sällan leddes 
den av någon naturvetare. Någon fackutbildad bibliotekarie fanns det 
inte vid Tyringeskolan, men det gjorde det vid den tiden i regel inte hel
ler vid andra skolor. En fördjupning av bibliotekskunskapen kunde in
tresserade elever få i biblioteksskrået den period ett sådant fanns (jfr ne
dan, s 189). 
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V Tidningsläsning -
aktuell orientering 

Vid en tid då TV:n var ett okänt begrepp och inte ens radion ännu hade 
kommit i bruk, mötte man sin samtid mest omedelbart i tidningarna. 
Ändå dröjde det överraskande länge, innan skolorna i allmänhet började 
direkt utnyttja dem i undervisningen. Det är nog ingen överdrift att på~ 
stå att Tyringeskolan hörde till föregångarna då det gällde att dra nytta 
av dem som ett normalt och viktigt läromedeL A v sikten var från början 
att ge en allmän orientering om den verklighet som fanns utanför skolan 
-om sociala förhållanden, om det arbetsliv som skulle ta vid, när skolti~ 
den var slut, och om de viktiga förändringarna ute i världen. Man ville 
göra nuet levande i klassrummen. 

I ett senare tryckt föredrag med titeln Skolkurs och aktualitet (All~ 
män n a Svenska Flickskolemötet- Berättelse 1925-1934: år 1934, s 150-
170) framhåller Sylvia Welander, som var lärarinna vid Tyringeskolan 
1924-1926 och 1929-1936, hur tidningsläsningen efter hand fick en änd
rad målsättning och uppläggning. Man upptäckte ganska snart att en ak
tualitet oftast saknar större intresse och värde, om den inte sätts in i ett 
sammanhang och ses i ett visst perspektiv. I de flesta fall behöver man 
bakgrundskunskaper, som kan komplettera och berika dagens nyhets
materiaL Så växte behovet av en mer systematiserad tidningsläsning 
fram. 

Den modell man kom fram till innebar att i sjunde och åttonde klas
serna en 80-minuterslektion varje lördag anslogs till tidningsläsning in
om ramen för det samlade humanistiska ämne där svenska och historia 
bildade kärnan (se ovan, s 152). De två lärare som undervisade i detta äm
ne i de båda klasserna omväxlade som ledare, och i viss mån påverkade 
naturligtvis deras kunskaper och intressen valet av vad som skulle tas 
upp. Alla satt i en krets6

, och läraren blev snarare diskussionsledare än 
lektionshållare. Om jag minns rätt, lästes först artikeln i sin helhet upp, 
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varefter läraren sökte få fram vad eleverna redan kände till om ämnet 
samt förklarade och kommenterade det lästa. De frågor som ställdes led
de vanligen till en diskussion. Politiska ställningstaganden undvek man 
i regel, och de tidningar som lästes hade olika färg: Svenska Dagbladet, 
Göteborgs Handels- och Sjöfartstidning, Dagligt Allehanda, Socialde
mokraten, Sunt förnuft och Studiekamraten. Vid särskilda tillfällen 
köptes också enstaka nummer av nationalsocialistiska och kommunis
t~~ka. tidnin~ar ?ch av t ex ~~eko-journalen. Man sökte alltid göra klart 
for sig vad tidnmgen hade for färg. 

De första åren varierade de teman som togs upp från vecka till vecka. 
I regel visste ingen i förväg vad det skulle bli, och därför kunde det också 
bli den stora överraskningen. Ett ämne återkom emellertid alltid, även 
sedan uppläggningen i övrigt ändrats. julferierna lästes regelbun
?et o~ rik~da~ens öppnande och remissdebatten. Detta var en naturlig 
mlednmg till attonde klassens kurs i statskunskap. Som bakgrund gavs 
en gemensam läxa i Värner Rydens Medborgarkunskap. Någon fick så
som enskild uppgift att efter tidningarna redogöra för riksdagen och 
dess arbetsformer, en annan skulle tala om själva öppnandet och tronta
l~t, en tredje göra en grafisk framställning av budgetförslaget och ök
mngen av dess summor i jämförelse med föregående års o s v. För alla 
följde sedan vissa arbetsuppgifter med anknytning till tidningstimman. 
Denna form av tidningsläsning hörde, menar Sylvia W elander i sitt ovan 
;it~rade. föredrag, knappa~t till de populära, men det fanns undantag 
vissa flickor av den teoretiska typen greps av intresse för dessa ting och 

tyckte om siffror och tabeller". 

. Bland de sociala pro~lem som behandlades var frågor om samhällets 
~ds~komna, om brottslingar och fångar. Här fanns gott om material i 
udm~garna, och det fångade intresset genom det påtagliga och omedel
bara l det som berättades. Inte minst för en skyddad ungdom var det 
~yttigt att få ta del av och t~nka igenom dessa problem. Exempel på ar
tiklar som togs upp ger ru bnker som "Arbetslöshet driver fånge till åter
fall", "Somliga individer är oemottagliga för uppfostran" och "Vittnes
p~yko~ogi". Ester Boman satt ofta själv som åhörare under tidningsläs
~mgstu~1m~r, och. hon kund~ då ställa direkta frågor eller senare ta upp 
amnet till d1skusswn under sma psykologilektioner. 
. P~pass.~igt. kunde ~n just aktuell händelse eller person belysas under en 

tl.dmngslasmngslektwn. ?en artikel som togs upp kunde gälla forsk
mngsresanden Sven Hedms resor eller Mahatma Gandhis kamp för In-

,,) E!1 sådan pla;:ering ~uing ett gemensamt bord blev på Hindås genomgående under alla 
lektJoner och VIsade sig från ?åde psykologisk och pedagogisk synpunkt värdefull. Den 
markerade gemenskapen och Jämställdheten och alla kunde alltid se den som talade. 
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diens självstyre, den kunde ge en bild av årets litteräre nobelpristagare
bl a Sinclair Lewis och Thomas Mann -den kunde berätta om Andree
fynden på Vitön eller om Charles Lindberghs flygning över Atlanten. 
Det var ett stoff som hade alla förutsättningar att fånga elevernas intres
se; om det dessutom kunde bidra till att ge dem höga ideal, var det inget 
mm u s. 

Efter hand ledde erfarenheterna till att växlingen mellan ämnen varje 
lördag normalt ersattes av teman som sträckte sig över flera veckor. Syl
via W elander ger ett par typiska exempel på sådana serier. Höstterminen 
1932 ägnade hennes egen klass en del av historielektionerna åt "vissa 
europeiska stater, som antingen hotades av en omstörtning eller relativt 
nyligen haft en sådan". Närmast gällde det naturligtvis Ryssland, Italien 
och Tyskland. Först repeterade man vad man tidigare läst om resningar, 
uppror och omstörtningar ända från franska revolutionen 1789. Tid
ningarna fick sedan ge det aktuella materialet. Man läste ingående om de 
senaste tyska valen 1932, och eleverna fick tillfälle att sätta sig in i och lä
ra sig förstå den mänskliga nöd och bitterhet som var upphovet till ytter
lighetspartiernas missnöje. De skulle också jämföra olika klassers ställ
ning i Versaillesfredens Tyskland och 1700-talets Frankrike. Vissa his
toriska arbeten utnyttjades, men uppgifterna om hur nöden och lyxen 
möttes i dagens Berlin hämtade man ur tidningarna. Om man också 
kunde ana något av den kommande utvecklingen antyder inte uppsat
sen. 

I en tidning förekom en serie intressanta artiklar om Ryssland, och de 
fick ge stoff åt två lördagslektioner. Den första av dessa ägnades huvud
sakligen åt den nedrivande sidan av revolutionen, den andra åt den upp
byggande. Vid sådana tidningsstudier brukade ofta notiser, kortare av
snitt och rent av längre artiklar delas u t till eleverna och då från olika tid
ningar. Samtidigt fick alla läsa motsvarande kapitel i sin lärobok En för
utsättning för att man skulle hinna så mycket var givetvis att läraren i 
förväg noga hade tänkt igenom och ordnat materialet. 

Ett annat intresseväckande och nyttigt ämne som togs upp under någ
ra veckors tidningsläsningstimmar var Pressen som opinionsbildare. För 
Tyringeskolan var det lätt att ta direktkontakt med någon tidning i Gö
teborg eller Borås, där elever kunde göra besök och själva ställa frågor. 
De fick ta reda på hur en tidning arbetar, vilka olika viljor och intressen 
som står bakom den och vad brådskan på en redaktion, trötthet och slarv 
kan betyda. De fick också undersöka vilka olika tidningar som fanns, 
vilken politisk färg de hade o s v. Man skaffade från skilda tidningar fram 
löpsedlar från samma dagar och studerade dem från olika synpunkter. Så 
talades det om rubriksättningen, och flickorna fick försöka på egen hand 
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sätta rubriker och underrubriker, en nyttig övning i att skilja huvudsak 
och bisak. En fråga som togs upp var vilka avdelningar av en tidning som 
kan vara mest påtagligt tendentiösa. Också bildmaterialet granskades 
möjligheten att förfalska bilder och över huvud att ljuga med kameran. 

Tidningsläsningen var helt naturligt inte förbehållen vare sig de åter
kommande lördagslektionerna, de båda högsta klasserna eller de huma
nistiska ämnena, även om tyngdpunkten måste ligga där. Att lärarna i re
gel lade ner mycket arbete på att välja lämpliga artiklar i anslutning till 
kurserna och till speciella aktualiteter och i huvudsak också gjorde för
beredelserna uteslöt inte heller att eleverna i vissa fall kunde få ta på sig 
huvudansvaret för ett tema. Ett exempel kan jag hämta från en sjunde 
klass, som faktiskt ledde en ganska omfattande tidningsläsningsuppgift 
(Uppfostran genom undervisning, s 173f). 

Klassen hade under matematiklektionerna begagnat sig av tidningar
nas fondbörsnoteringar och växelkurser och var i någon mån orienterad 
i det materialet. När den senare läste ekonomilära, låg som grund Wo
lantis bok Industrialismens tidsålder. Den var emellertid inte skriven för 
skolbruk och var därför svår att komma igenom; bara delar av den lästes 
gemensamt i klassen. En del frågor måste utredas ytterligare, och här 
sattes tidningsläsningen in. Flickorna måste bla ta reda på hur en fond
börs arbetar, och de fick i uppgift att under ett par veckor följanotering
arna på vissa papper var och en på några som hon valt. De skulle notera 
alla nyheter som förekom och som handbok använda Leanders En tid
nings handelssida. Vad de på så sätt gjort i anslutning till vanliga lektio
ner skulle de sedan redovisa på en tidningsläsningstimma för åttonde 
klassen och för de lärare som hade tillfälle att då vara med. De var inde
lade i fyra grupper. De båda första hade som underlag för sitt arbete 
Kurt Belfrages artikel i Almanack för alla 1930: Hur går det till på Stock
holms fondbörs? Grupp 1 redogjorde för vad en fondbörs är och för 
faktorer som sammahänger med en akties värde och berättade också om 
hur Stockholms fondbörs är organiserad. Exemplar av Göteborgs Han
dels- och Sjöfartstidning med annonser om mäklare och mäklarefirmor 
delades ut. Grupp 2 visade hur affärer på fondbörsen görs prissättning, 
markeringsystem m m. Grupp 3 demonstrerade kartan: Fluktuationer 
på Stockholms fondbörs, utgiven av Billing. Med hjälp av den hade 
flickorna ritat kurvor för de papper som de följt under de senaste veck
orna. Grupp 4 slutligen hade i Handelstidningen den 2 mars 1931läst ar
tikeln En uppgångsvecka på börsen. Delar av den lästes högt, förklarade 
och kommenterades. 

På de av humanister ledda lördagstimmarna togs helt naturligt inte 
gärna rent naturvetenskapliga teman upp, men redan det nyss anförda 
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exemplet visar att på vanliga lektioner tidningar kunde utnyttjas som 
underlag i bl a matematik. Intressanta artiklar kunde också konkret visa 
hur snabbt den naturvetenskapliga och tekniska utvecklingen hade gått 
och hjälpa eleverna inse att mycket av vad de själva tog för givet snart 
skulle vara föråldrat. I de lägre klasserna var National Geopgraphic en 
omtyckt tidskrift. Barnen tyckte om att bläddra i den för de vackra bil
dernas skull, och oftast tragglade de sig igenom den engelska texten un
der dem. Också mindre seriösa veckotidningar, som flickorna själva ha
de och där de kunde klippa ur en text eller en bild, kunde i vissa fall ac-

cepteras. 
Hur lyckades Tyringeskolan med sin satsning på tidningsläsning? I 

Uppfostran genom undervisning (s 171f) framhåller Ester Boman själv 
att den väckte ett starkt intresse: "Var och en som lett sina elever att ur 
tidningar söka material angående ett givet område vet vilka ivriga, stund
om också mycket uthålliga sökare de bli. Dessa barn gå ofta senare själva 
utan uppmaning till tidningar för att söka uppgifter och stoff. De känna, 
att de själva syssla med verkliga ting, det ligger en tjusning i att vara intel
lektuellt delaktig i de vuxnas värld och konversation. Allvaret, det kan
ske mest betagande hos ett barn, präglar alla dess förehavanden." Det är, 
menar hon, inte minst i lägre klasser som lämpliga tidningar kan ge ett 
stimulerande underlag: "Det rika bildmaterial man ur tidningar, inte 
minst favoriten Allers, kan samla och vid lämpligt tillfälle ta fram är väl
bekant. Det finns klasser, som samlat åt sig hela arkiv av dylika bilder för 
att illustrera uppsatser och föredrag, antingen det nu gällt arkitektur, 
möbelstilar, insektsätande växter, matnyttiga svampar, naturkatastrofer 
eller infödingsliv." Tar skolan vara på och målmedvetet utvecklar det in
tresset, har den förutsättningar att fostra engagerade och kritiska tid
ningsläsare. Ester Boman summerar: "Genom att i undervisningen di
rekt anknyta till artiklar i dagspressen kan man nog så småningom leda 
sina elever till rationell tidningsläsning." Men hon tillägger: "Naturligt
vis behövs det härvidlag mycken ledning från lärarens håll och stor ur-

skillning." 
I ett avseende måste Tyringeskolan anses ha haft en speciellt god ut-

gångspunkt, när det gällde tidningsläsning. Påfallande många elever 
kom från miljöer där en daglig tidning var en självklarhet. Några hade 
rent av på skolan en egen dagstidning. 
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VI Teater i skolan 

Teaterarbete i den form och med den motivering som det fick vid Ty
ringeskolan torde ha varit tämligen unikt i den tidens skola. Som ett led 
och hjälpmedel i en mer aktiv och efter den enskilde elevens förutsätt
ningar och behov anpassad pedagogik kom det att knyta an till och ingå 
i inte bara ett flertal teoretiska ämnen, som det på ett meningsfullt sätt 
kunde binda samman, utan också övningsämnen. 

I Teater i skolan (s 114f) betonar Ester Boman att drarnatiken inte bara 
hör hemma i modersmålsundervisningen och litteraturstudiet. Den om
spänner så mycket mer och har kommit att innebära samarbete på många 
olika plan. Arbete av detta slag sätter barnets inre krafter och dess ska
pande fantasi i rörelse. Eleven har behov av att gestalta och uppträda el
ler, som Ester Boman säger: "manifestera sina krafter på olika sätt och i 
olika rytm". Hon framhåller att det inte är bara de visuella och auditiva 
som bör få komma till sin rätt; också de manuella och de opraktiska 
drömmarna måste få utlopp för sin egenart och sin energi. För läraren är 
det viktigt att kunna iaktta vad eleverna kan prestera i frihet i en uppgift 
som de är intresserade av, att studera dem i deras dynamiska tillstånd, in
te i deras statiska, när de befinner sig i sitt klassrum "med mycket be
gränsad frihet för både armar och ben". J ag återkommer senare till de 
synpunkter och erfarenheter Ester Boman redovisar, men först vill jag 
ge några konkreta exempel från Tyringeskolan och visa hur en lärarinna 
där såg på sitt arbete och hur hon hjälpte till att planera och följa upp det 
hela. 

Från min egen skoltid minns jag en "grekisk dag" ute på skolans lek
plan. Det hade varit mycket förarbete för den dagen och studier av olika 
slag. En klass som tidigare läst antiken och nu repeterat sin gamla histo
riekurs och som alltså hade den grekiska gudasagan, templen på Akro
polis, bildhuggarkonsten, filosoferna och dramat aktuella stod med sin 
lärarinna bakom det hela. Som underlag räckte inte läroboken till. Det 
blev studier i biblioteket av facklitteratur och planschverk, som kunde 
ge ledning och uppslag i fråga om folkliv och dräkter. För att dräkterna 
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med mönster och bårder skulle bli riktiga och tidstrogna, måste teck
ningslärarinnan kopplas in. På teckningslektionerna ritades a la grecque 
mönster och bårder, som sedan klistrades på dräkterna. Naturligtvis 
:yd~es dessa av elever~a själva: D: fick inte kosta mycket men gjorde sig 
anda med de vackra barderna 1 blatt och guld. Slavarna hade enkelt till
verkade överdrag med ett rep om livet och grå, mjuka skor, sådana som 
vi själva brukade sy för att använda på våra rytmiklektioner. 

Vid framförandet stod mitt på lekplanen en flicka med grekisk profil 
föreställande en staty av Pallas Athene. Sokrates gick omkring och sam
t~lade. När han kom fram till åhörarläktarna, blev talet så högt och tyd
hgt att det hördes över hela "torget". Han hade noga satt sig in i Platons 
dialoger, som han återgav partier ur. Kanske berättade någon om Sofok
les' Antigone, som nyligen hade uppförts i Athen. I ett hörn av lekplat
sen- som alltid råkade vara nära åskådarna talade man om en ung a the
nare som nyligen hade sänts den långa vägen till Sparta för att där få en 
sträng spartansk uppfostran. Många detaljer har jag nu glömt, men det 
är möjligt att det i förgrunden fanns kulisser med tempel och pelargång
ar. Folklivet var rikt och böljade fram över hela lekplanen. 

Vad som var tydligt var hur väl koncentrationsläsningen, som den var 
upplagd vid Tyringeskolan (jfr ovan, s 151 ), och teaterarbetet stödde var
andra. Stoffet till vår grekiska dag hade hämtats från många olika ämnes
områden. Det hela var inte bara ett stycke historia. Det var också reli
gionshistoria med hela den grekiska gudavärlden och litteraturhistoria 
med anknytning till Iliaden och Odysseen och till det grekiska dramat. 
Kanske hade rentav någon rolig grekisk roman fått ge extra fantasieggel
se. Från konsthistorien hade eleverna hämtat uppslag till bl a dräkter och 
kulisser. 

I ett senare tryckt föredrag om Grupparbete och individuellt arbete 
inom klassundervisningens ram (Allmänna svenska flickskolemötet i 
Göteborg. Berättelse. Den 18-21 aug 1928) redogör en av Tyringesko
lans lärarinnor, Ebba Sjöberg (f Hagberg), för ett par liknande dramati
seringar. I sin diskussion av ämnesvalet utgår hon från att en klass ofta 
har ett till synes gemensamt psyke. Inom parentes sagt torde en sådan 
analys lättast kunna göras i en internatskola, där man dagligen lever till
sammans och där själva klasspåverkan, om klassen inte är alltför stor, 
tydligast kan iakttas av omgivningen. Eleverna i en av de i sammanhang
et aktuella båda klasserna karakteriseras som naiva och allvarliga. De var 
hemifrån vana vid arbete och hade en medfödd auktoritetskänsla. Ka
rakteristiken är riktig- klassen var den jag själv gick i. Flertalet var där 
det året "halvor" (halvpensionärer). Några kom från Hindåstraktens 
gårdar, där de ofta fått hjälpa till hemma. Att spela munkroller behövde 
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inte kännas så främmande för dem. 
Ebba Sjöberg menar att läraren ofta måste välja ämnet, men hur det se

dan ~tformas beror på klassens psyke. Det går inte att påtvinga barnen 
e~ g1ven form. Arbetet m~ste, som hon själv uttrycker det, "organiskt 
vaxa under elevernas och lårarens händer". Det är som allra roligast, när 
man rör sig på områden som är nya också för läraren. Denne bör inte 
alltför ingående förbereda sig för uppgiften utan bör tillsammans med 
barnen känna något av upptäckandets glädje. 
. Den primä.ra inspira~ionskällan till medeltidsdramatiseringen var tyd

Ilgen ett kap1tel ur Gnmberg: Svenska folkets underbara öden "Inom 
klostermurar". Förmodligen lästes det gemensamt i klassen. Det var en 
livfull och fängslande läsning, som tillsammans med lärarinnans konkre
t~ berätt~lse om "en morgon i klostret" gjorde situationen mycket verk
hg för fhckorna. De fick några skriftliga frågor: Varför kunde klostren 
locka? Vilka var munklöftena? Vilka var de första klostren i vårt land? 
Var låg de? Hälsningsorden "Benedicamus Domino" och "Deo gratias" 
inlärdes. 

Om fortsättningen berättar Ebba Sjöberg: 

"Nästa dag hade eleverna munkkåpor med. Det fanns sådana i utkläd
ningsgarderoben. Vi h~.ll til.~ i en av småvillorn~, s?m för dagen stod 
tom. Det ena rummet farestalide klostrets dormttonum. Flickorna sov 
på golvet. En av dem tjänstgjorde som väckare. Klockan ringer. Väc
ka,ren ropar: '~enedicamus ~omino', och bröderna mumlar: 'Deo grati
as. De rese:. stg,.oc~ med ~~Jda h;lVude_n beger.de sig till klosterkyrkan 
-hallen dar pnmargudst) ans t halls. V1d den SJungs Prudentius' gamla 
hymn 'Nu tystne ?e klagande ljuden'. Så läses en av Davids psalmer, och 
en ~wrt Jege?d d_Ikteras. Munkarna får öva sig i textning (minuskel
sknft). SoT?hg: v1sar goda anlag; de får ansvara för avskrivningsarbetet 
o~h utses ull vardare av klostrets boksamling. Eleverna får en föreställ
nmg om det oändliga t~lamo? och arbete som ligger bakom en enda sida 
av en ~amma! hands~nft: FliCkorna läser på egen hand helgonlegender 
och n:1rakler. Detta msp1rerar dem att själva utarbeta ett legendarium. 
Textnmgen vållar dem mycken möda, och legendariet blir inte alltför 
?rt;fattande: Under sånglektionernahar de lärt sig den latinska hymnen 
V1rgo glonosa, Mater dolorosa". Den bidrar kraftigt till att höja stäm

ningen i klostret." 
Sedan eleverna fått kännedom om hur det gick till vid en måltid i klost

ret, anordnas en refektoriescen. 
Nu utdelas vi~sa stående sysslor, och munkarna tar sig nya namn. 

Broder Justus bhr örtagårdsmästare. Han studerar medicinalväxter och 
avbildar dem i sinörte-och läkebok I Noreens Altschwedisches Lese
buch finns på fornsvenska ett utdrag ur Petrus Magnis läkebok. Några 
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få sidor lästes här med hjälp av lärarinnan. I skolträdgården hade hennes 
biologikollega en försöksodling med flera medicinalväxter, och dessa 
studerades särskilt. Biologi- och trädgårdslärarinnorna lämnade upplys
ningar, och olika källor togs till hjälp- både Grimbergs kapitel Ur me
deltida läke- och örteböcker och Lindman Nordens flora. Munken-lä
karen hade som medhjälpare en av noviserna. En dag kom han med någ
ra papper, som innehöll ett samtal mellan dem. Det var den första ut
skrivna scenen i medeltidspjäsen. 

Så viktiga primärkällorna var, kunde de inte ge tillräckligt underlag 
för inlevelse i medeltidens värld. Här måste den breda och konkreta kul
turskildringen komma in. Bl a lästes V ed els Bag Klostermure och Emilia 
Fogelklous Frans av Assisi. Var och en fick läsa någon eller några sådana 
böcker. Sedan diskuterades innehållet gemensamt, och man kom över
ens om vad som kunde tas med vid det framförande av några scener som 
man nu var inställd på. Det medeltida klostermåleriet studerades i bib
lioteket, och en av bröderna åtog sig att måla en madonna för kloster
kyrkan. Samme broder utnämndes till sakristan. Han samlade ihop 
gamla ljusstakar och andra ting som kunde få sin plats i klosterkyrkan. 
Hela tiden undervisades yngre noviser av äldre bröder i allt som rörde 
klostrets angelägenheter. De som var roade av den uppgiften kunde här 
få utlopp för sitt intresse. Eleverna sammanställde också en egen kloster
regel. Det fick bli ett sammandrag av Benediets regel, eftersom den var 
den enda tillgängliga. 

Efter hand vaknade intresset för det individuellt mänskliga. Frågor 
kom upp: Längtade munkarna aldrig ut från klostret? Fick de aldrig vara 
som andra människor? Lydde de alltid regeln? Strindbergs skildring i 
Svenska öden och äventyr av hur självsvåld kunde frodas också i kloster
miljön drogs in i diskussionen. En ny scen skrevs samman om ett kapitel 
där yttre förseelser behandlas. De lata och pratsamma får här sitt straff. 
Flickorna märkte emellertid att det inte var så enkelt att straffa. Det 
fanns känsliga samveten och ömtåliga människor, som inte passade in 
under vanlig s k kapiteldisciplin/ Erfarenheter från självstyrelsen gav 
här synpunkter. Flickorna förberedde sig för en diskussion vid ett nytt 
kapitel, som munkarna sammankallades till. Detta skedde under lek
tionstid, och det som då yttrades antecknades kort och blev till en egen 
scen, som kompletterade den föregående. En av flickorna visade särskilt 
intresse och fick i uppgift att skriva ytterligare en scen, som belyste sjä
lavården. På det sättet växte pjäsen fram och kunde så småningom upp
föras. 

'' Klosterordning. 
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Också Ester Boman har i T e ater i skolan (s 116) berört framställning
en av munkväsendet. Hennes beskrivning av själva arbetsgången är helt 
kortfattad. I stället trycker hon på hur eleverna genom sina olika uppgif
ter fått "en så pass levande bild av vad som försiggår i ett kloster och vad 
som utstrålar därifrån, att de kan känna vördnad inför vad människor 
där hade vilja att åstadkomma, även om de ej alltid kunde nå, vad de strä
vade mot". Hon tar också upp en annan synpunkt. Med citat från klos
terscenerna visar hon hur ett sådant arbete kan utnyttjas längre fram i en 
högre klass som illustrationsmaterial. Det gäller här svenskundervis
ningen. Vid en genomgång av olika stilarter kan eleverna utgå från vad 
de själva en gång har skrivit: "Barnen har försökt använda sig av ett ål
derdomligt och högtidligt språk, visserligen tafatt och med återfall i sitt 
sätt att tala till vardags men dock ett aktningsvärt försök. Sådant skall 
man bygga på, när man i en högre klass framställer olika stilarter - - -. 
Känslan för vilken stil som behövs för att giva liv åt olika innehåll är det 
som skalllevas igenom till stilkänsla." 

Den andra av de båda historiepjäser Ebba Sjöberg valt som exempel 
var verkligen helt olik den första, men så var också flickorna till hela sitt 
uppträdande annorlunda. J ag misstänker att många var nytillkomna och 
inte hade hunnit lära känna hur skolan arbetade och fungerade. Det gäll
de här stadsbarn, som i många fall kom från en miljö där mycket varit 
tillrättalagt för dem. Det fanns tjänare i hemmet och några egna ar betsin
satser var de kanske inte vana vid. Ebba Sjöberg skriver själv om klassen 
och om pjäsens tillkomsthistoria: 

"Hösten 1922 fick jag en klass, som gjorde mig ganska stora bekymmer. 
Flickorna hade inte mycket sinne för historia, de voro indisciplinerade 
och bortskämda men hade sinne för humor och satir. De gjorde inte gär
na det som var tråkigt eller det som ej direkt anknöt till realiteter. 1700-
talets ekonomiska åskådningar skulle de säkerligen finna svårsmälta. 
Det gällde att hitta en lämplig krydda. Vi läste till att börja med W essels 
Kcerlighed uden Stmmper i Dansklcererforeningens utgåva och också 
ett utdrag ur Zarine, som där finns i företalet. Flickorna uppskattade 
W essels parodi-satir. Nu talade jag i korthet om merkantilismens princi
per, och så läste vi några av de mest utpräglade överflödsförordningarna. 
Jag framkastade, att här fanns ämne för en parodi-tragedi. Flickorna fat
tade genast eld. Klassen arbetade gemensamt en stund, och snart var hu
vudinnehållet klart. Man delade sig nu i fem grupper, och varje grupp 
skulle utarbeta en av de fem akterna. Stycket uppfördes sedan inför hela 
skolan." 

Flickorna kallade sin pjäs: Överflödsförordningar eller förordningar 
i överflöd, tragedi i fem akter. Innehållet är i korthet följande: "Hjälten" 
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tillhör merkantilismens förkämpar i riksdagen. Han vill för fosterlan
dets bästa vara återhållsam med utgifter och gillar inte importerade va
ror. Hustrun har en helt annan läggning. Hon älskar band och spetsar 
och dyrbara utländska tyger, hon villleva på stor fot. Mannen slits mel
lan sina ekonomiska ståndpunkter och sin kärlek till hustrun. Han talar 
ständigt om offer på fosterlandets altare. Så finns det en liknande kon
flikt mellan dottern och hennes trolovade, fast här är förhållandet om
vänt. Han är en petit maitre, och hon är i allt sin fars dotter. Här blir det 
täta sammandrabbningar. Konflikten kan inte lösas med mindre än död 
och tragedi. 

Ebba Sjöberg betonar att pjäsen i det här fallet inte var huvudsaken 
utan medlet som stimulerade eleverna att leva sig in i en viss tid. Formellt 
sett fanns det naturligtvis brister. Även om tidens enhet upprätthölls, 
brast det i handlingens enhet- helt naturligt i en pjäs som skrivits av fem 
grupper kanske utan närmare samarbete. Från pedagogisk synpunkt 
fyllde den emellertid helt sin uppgift; i föredraget konstateras det: 

"Så snart vi satt i gång med vår lilla 1700-talspjäs blev intresset ett annat. 
Lagar och förordningar slökos. Man kappades om att finna drastiska ex
empel. Riksdagsväsendet och partistriderna, livet i de borgerliga famil
jerna, moder ochmöbelstiler-allt sådant kom med på köpet. De visste 
vad de skulle använda böckerna till. De läste inte endast för att minnas; 
de läste i visst praktiskt syfte. Uppgiften var motiverad." 

Den risk som kunde finnas att vid en dramatisering historiska fakta 
kunde behandlas alltför subjektivt motverkades genom att vid andra till
fällen gjordes objektiva undersökningar, t ex i samband med tidningsläs
ning och med anknytning till samlingar (jfr s 162 ff, 177 ff). Ä ven en annan 
risk måste förebyggas. En pjäs får aldrig bli resultatet av några få begåva
de elevers arbete. Alla måste få ge de bidrag just de har förutsättningar 
för. Naturligtvis hade den sjundeklass som behandlade merkantilismen 
andra möjligheter att arbeta självständigt än den femteklass som utarbe
tade klosterscenerna. Flickorna hadehunnit få vuxenmedvetande och en 
viss självkänsla, och de kunde överskåda sitt projekt. 

I Teater i skolan (s 120 f) ger Ester Boman exempel på hur teaterarbe
tet kunde bli en syntes av ett kursinnehåll. Sjunde och åttonde klasserna 
ville ett år på föräldradagarna belysa romantiken. De tänkte uppföra de
lar av Atterboms Lycksalighetens ö och försökte leva sig in i den tidens 
sätt att tänka och känna. De började både i svenska och tyska intensivt 
studera romantiken, men snart inställde sig den frågan: "Hur skall mam
ma och pappa, som är så långt ifrån sina skolkunskaper, kunna stå ut 
med och förstå den långrandiga deklamationen av känslor i Atterboms 
sagospel?" De beslöt låta pjäsen föregås av en prolog. Den fick formen 
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av en dialog mellan en romantiker och en naturalist. För att få underlag 
för denna dialog fick åttonde klassen till uppgift att skaffa fram material 
från olika källor. En flicka lovade att av det man gemensamt fått fram 
ställa samman ett försvar för och en bekännelse till romantiken. Sjunde 
klassen, som under året sysslat med "Voltaires och Rousseaus naturalis
tiska tvivel", åtog sig att representera naturalismen. En flicka valdes att 
"logiskt bemöta och syna allt vad känslasvammel heter i sömmarna". På 
så sätt kom den nödvändiga föråldraorienteringen till stånd, och den 
blev, menar Ester Boman, en fin syntes av vad som hört till de obligato
riska litteraturkurserna. 

De föräldradagsspel som det kom på sjunde och åttonde klassernas 
lott att arrangera hörde på 20- och 30-talen alltid till de stora upplevel
serna. De flesta pjäserna hade valts på grund av att de hade haft ett visat 
samband med litteraturkursen. De hade som välkända verk integrerats 
med arbetet i någon av klasserna och kunde utgöra en naturlig avslut
ning på de båda föräldradagarna vid läsårets slut. Många av dessa drama
tiseringar och pjäser framfördes på skolans uteteater. Vid mitten av 20-
talet byggdes en utescen i en dalgång, där det fanns en liten skogsglänta, 
som såg ut att vara till en bart för detta. Mäktiga granar och en slingrande 
stig uppifrån skogen bildade bakgrund. I en sluttande terräng mitt emot 
scenen fanns åskådarnas bänkrader. 

Ett år uppfördes här Viktor Rydbergs ungdomsverk Singoalla, som 
vanligt dramatiserat gemensamt av sjunde och åttonde klasserna. Det 
måtte ha varit ett roligt arbete att följa det vackra språket och fullborda 
de många nästan färdiga replikerna. Ett annat år kom turen till William 
Shakespeares En midsommarnattsdröm. I den föreställningen skulle jag 
själv ha medverkat i den svåra Puck-rollen, men det blev en annan flicka 
som fick överta den. Hon hade tydligen lättare än jag för att leva sig in i 
denna gäckande och lekfulla fantasiskapelse droppande sömn- och 
kärleksdroppar i ögonen på fel personer. Rollinnehavarna valdes med 
omsorg! Vid upplösningen efter midsommarnattens alla förvecklingar 
befann jag mig emellertid ändå i ett ansvarsfullt uppdrag som sufflör 
gömd bakom en av de stora granarna. 

Med i föräldradagsrepertoaren fanns också Wilhelm Peterson-Berg
ers Adils och Elisiv ett musikaliskt drama, där de många sångtexterna 
och den vackra musiken vann stor uppskattning. Under vårterminens 
sånglektioner tränades Adils och Elisiv av sånglärarinnan Greta Lund
qvist från Göteborg. Skolans musiklärarinna W anda Bergman övade de 
elever som hade att framföra Petersan-Bergers musikkompositioner. 
Det hela var i fornnordisk dräkt ett annorlunda spel med en inbyggd 
fredsappell. 
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Tyringefilmen (se ovan, s 142) visar bilder från ett annat uppskattat för
äldradagsspel, Anders Österlings och Kurt Atterbergs Bäckahästen, sa
gan om den rike bonden, som straffas av Bäckahästen för sin framfan 
bland växter och djur. Inledningen till filmen ger också en rad exempel 
på hur dramatiseringar integrerades i det vanliga skolarbetet: 

"Studiet av en epok i historien ledde kanske fram till en tetarföreställ
ning, som anknöt till vad man läst. En ~jätte klass, .~om läste refon_na
tions- och stormaktsstiden, spelade Stnndbergs Master Olof, en SJua, 
som hade 1700-talet som kurs, gjorde Bellmans-tablåer, och en annan 
spelade Rornain Rollands revolutions?.rama Spelet ~m kä;leken och d~
den. En åttonde klass skrev och uppforde scener fran Enk Gustaf Gei
jers och Malla Montgomery Silfverstolpes Uppsala." 

En alldeles speciell art av teaterarbete var de s k adventsspelen, som 
återkom varje år (jfr nedan, s 184 ). Ett större arbete inför advent gjordes 
ett år tillsammans av en fjärde och en femte klass. Fjärde klassens kurs 
omfattade gamla tidens historia och därmed också judafolkets. Dess 
dramatiseringsuppgift blev då Guds löfte till Israels barn. Femte klassen 
kallade sitt arbete Löftets fullbordan. I Uppfostran genom undervisning 
(s 212-235) återfinns dessa adventsspel in extenso tillsammans med ett 
inledningsanförande av en av eleverna. Om arbetsgången kan sägas att 
läraren föreslog ett ämne, som barnen sedan fick u tf orma så självständigt 
de kunde. Givetvis fick de mycket hjälp och ledning, när det gällde att 
hitta i Bibeln och då särskilt i Gamla testamentet. 

Mer eller mindre anspråksfulla teaterföreställningar var ett viktigt in
slag också i skolans språkundervisning. Inte sällan kompletterades här 
den traditionella och för eleverna ofta tråkiga översättningsläxan med 
andra övningar och redovisningsformeL Det hände att läraren skaffade 
fram en lättläst och intressant bok, t ex The Adventures of Sherlock 
Holmes. Klassen delades in i mindre grupper, där var och en förberedde 
sig att på originalspråket redogöra för sitt avsnitt. Sammanhanget den 
röda tråden- i boken måste ligga klart för alla. Detta var en mycket om
tyckt bredvidläsning, som helt naturligt kunde inspirera till en enkel 
dramatisk föreställning inför klassen. Ibland blev det bara en anspråks
lös enaktare, ibland mera. En nybörjarklass i franska tog t ex upp sagan 
om Askungen. Här fanns det i texten en färdig dramatisering i några sce
ner och ett par akter. Ännu kan jag minnas Askungens försynt framsag
da önskan: "Je voudrais aller au bal." 

Ester Boman talade i ett föredrag om sådana inslag som "vardagsmat 
i vårt skolarbete" och fortsatte (Teater i skolan, s 121 f): "Så får t ex en 
nybörjarklass i ett språk alltid spela små pjäser för sig själv eller för hela 
skolan. Man blir förbluffad av hur mycket barnen lära sig av det främ-
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roande språket genom ett sådant arbete, hur oförskräckt de angripa även 
rätt svåra uppgifter, bara det omedelbart leder till något. Det är verkligt 
arbete för dem och teaterarbetet blir ett verkligt arbete i skolan." Just att 
ha ett näraliggande mål betydde mycket - allt gick då mycket lättare. 
Ordförrådet ökade; nya ord och fraser slank in nästan omedvetet. Ele
verna insåg vikten av ett korrekt uttaL Med hjälp av läraren och tillsam
mans med mera språkkunniga kamrater - kanske från en högre klass, 
kanske med längre utlandsvistelse bakom sig - rättade de till vad som 
brast. 

Svårighetsgraden på dramatiseringarna kunde i olika avseenden vara 
mycket varierande. Språkligt nästan överraskande avancerat blev arbetet 
i en sjätteklass, som bad att få spela en tysk teaterpjäs. Klassen hade läst 
tyska som första främmande språk- alltså i sex år. Läraren stannade för 
Karl Schönherr: Glaube und Heimat, då man i historia just hade gått ige
nom motreformationen i Tyskland, som denna pjäs ger en levande illu
stration till. Texten var emellertid svårbegriplig, eftersom den var dia
lektal. Den för framförandet nödvändiga omskrivningen till riksspråk 
gjordes på tysklektionerna. I början var svårigheterna stora inte förrän 
flickorna hade hunnit till tredje akten, kunde de i stort sett själva klara 
uppgiften. Ä ven om pjäsen hade valts främst med hänsyn till det histor
iska innehållet och omarbetningen alltså var ett andrahandsartbete, visa
de den sig mycket värdefull. Läraren konstaterade att den från språklig 
synpunkt "varit till stor nytta för klassen, inte minst för den goda övning 
den givit i att iakttaga grammatiska former. Genom att under arbetet re
sonera om dialektuttryck leddes man över till resonemang om några 
språkhistoriska frågor. Man såg t ex hur en del språkformer, som för
svunnit i rikstyskan, funnos kvar i dialekten. Under svensklektionerna 
jämförde man med liknande språkfenomen" (Ester Boman: Uppfostran 
genom undervisning, s 207 f). 

Av "de stora spelen" som uppfördes på främmande språk kan jag 
nämna Shaw: Saint Joan, Moliere: Les pn~cieuses ridicules, Meyer-Förs
ter: Alt-Heidelberg, Wagner: Tannhäuser och Schiller: Maria Stuart. I 
Shaws Saint Joan medverkade jag själv och minns därför rätt väl hur ar
betet lades upp och fungerade. Åttonde klassen samarbetade med sjätte, 
till att börja med i mycket små grupper eller bara två och två. En flicka 
ur åttonde klassen fick tillsammans med en sjätteklassist gå igenom ett 
visst eller vissa partier av boken. De skulle läsa högt och hjälpa varandra 
med uttal och översättning, och samtidigt skulle de vara uppmärksamma 
på om det gick att förkorta utan att sammanhanget blev lidande. När in
nehållet blivit något så när klart och vissa strykningar gjorts, delades rol
lerna ut. Saint Joans var lång och krävande och fick delas upp på två 
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flickor. Därmed uppkom också två skilda karaktärer. Vi fick fram en 
ödmjuk, trosviss kvinna, som hörde röster, och en orädd, hänförd ledar
gestalt med brinnande iver. Det mesta arbetet lades i denna pjäs ner på 
språket; kulisserna och interiörerna var enkla. De äldre elverna, som 
hunnit längre med språket, fick en viss vana att undervisa, och de yngre 
tog gärna emot den hjälp de kunde få av sina kamrater. 

Från Schillers Maria Stuart minns jag att den var mycket tidstrogen. 
På dräkter och kulisser hade det här lagts ner mer arbete, och som vanligt 
hade en stor del av detta arbete skett på hand arbets- och teckningslektio
ner. Flertalet av pjäserna framfördes under terminerna i gymnastiksalen 
och då inför hela skolan med lärare och elever och ibland också med gäs
ter som åskådare. 

Också bland adventspelen (jfr ovan s 174) finner jag ett par tyskspråki
ga. Ett år uppförde en femteklass ett Christgeburtspiel och en annan 
gång Ein Spiel vom Sundenfall (Ein Paradiesspiel aus Oberofer). En 
sjundeklass hade valt Der Totentanz. Spelen ingår i serien Deutsche 

'1,~piele des Mittelalters. 
Vid teaterrepetitionerna var Ester Boman ofta med. Ibland kunde hon 

komma in helt oväntat, och inte sällan gav hon konkreta råd, t ex att vi 
skulle vända oss till åhörarna, röra på läpparna, artikulera och tala högt, 
som "vore vi i en kyrka". Om teaterns betydelse i skolan hade hon, som 
vi redan sett, en hög uppfattning. I Teater i skolan skriver hon (s 123): 

"Teaterspelandet lär barnen självbehärskning. Det är lättare att lära 
sig denna på scenen, ty man lär sig den på ett opersonligt sätt. Man måste 
sätta sig själv åt sidan för att tänka och känna med en annan, i en annan. 

Temperamentssvårigheter måste även övervinnas för att det hela skall 
lyckas. Ett känsligt och blygt barn måste lära sig arbete med andra och 
förstå deras skämt och deras kritik. Ett sådant barn kan bli som förvand
lat efter en seger tillsammans med kamraterna i ett spel. Det har fått 
självtillit." 

"Den valpiga backfischen känner sig lycklig, då hon lärt sig att gå ut 
från scenen utan att riva ner något och utan att törna emot den som skall 
in genom den trånga scenöppningen. Vilken glädje när man kan behär
ska sig så, att man kan ta emot sufflörens viskning! Kan man det, kan 
man kanske senare i livetverkligen ha sinneslugn att i en diskussion göra 

långa pauser, att man vet, vad man i nästa stund yttrar." 
"Teatern i skolan erbjuder levande liv i form av självuppfostran. Det 

arbetet ger läraren rikare tillfällen att uppfostra, mycket rikare än när 
man endast själv refererar och omarbetar böckernas innehåll och fordrar 
det tillbaka som minnesläsning." 

176 

VII Samlingar. Från fria 
studier till klassen 
sotn arbetsenhet 

Även om rubriken "samling" inte finns med i skolans årsredogörelser, 
förrän mycket sent, finns dock något av det som skulle utvecklas till 
denna arbetsform med långt tidigare, nämligen det enskilda arbetet un
der namn av "fria studier". Redan årsredogörelsen från 1913-1914 visar 
detta: 

':,Under de s k f~ia ?tudiet~m.marpa, två timmar. i följd varje vecka, får 
de aldre eleverna ga dJupare m 1 ett amne, som de SJälva valt. Deras arbete 
ko;~nollerades genom tentamina, föredrag, experiment och skrivning
ar. 

Här finns en viss likhet med den amerikanska Daltonplanen (jfr ovan, 
s 148), där eleven skulle arbeta utan att bli avbruten för att bättre kunna 
fullfölja ett intresse och "utveckla förmågan av koncentration" (Psyko
logisk-Pedagogisk Uppslagsbok, I, 1943). En bra metod för matematik, 
fysik och liknande ämnen, där koncentration i ensamhet är en förutsätt
ning för att man skall kunna snabbt och effek~ivt lösa en svårare uppgift, 
menade Ester Boman. Jagförmodar atthon inte då fann den lika lämplig 
för övriga ämnen. Tyringeskolan kom emellertid med sin speciella form 
av koncentrationsläsning snart att följa en annan linje. 

Sammanläsning av ämnen prövades med framgång även i de lägre 
klasserna, och allt fler ämnen kom att på ett naturligt sätt föras ihop. En
skilt arbete blev en vanlig företeelse för skolan i dess helhet. Klassen blev 
ett litet kollektiv, där inte bara enskilt arbete utan senare även gruppar
bete hörde hemma. Allt eftersom detta arbetssätt vann utbredning, fann 
man att de särskilt anslagna fria studietimmarna inte längre var nödvän
diga. De hade också sina brister. Det blev en brokig massa uppslag till 
fria enskilda arbeten som kom upp, vilket gjorde det hela mycket svår-
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bemästrat inte minst för läraren. Det hände ibland också att en elev inte 
hade tillräckliga grundkunskaper för den uppgift hon valt. Hon måste 
då först inhämta elementära fakta, innan det alls kunde bli tal om verk
ligt arbete på en specialuppgift, vilket kunde bli både svårt och tidskrä
vande, eftersom detta arbete i de flesta fall saknade direkt anknytning till 

o -.-..t annat aktuellt kursmoment. 
Ett viktigt steg mot samlingarna tog man, när skolan på våren 1921 

anordnade de första föräldradagarna. Varje klass hade då valt ett visst 
ämne för att visa skolans arbetssätt. Föräldrarna visade sig vara mycket 
intresserade och inte så litet imponerade av de kunskaper som låg bakom 
denna ovanliga form av examen. Efter framgången inför detta auditori
um började man inse att det även under pågående termin kunde vara 
nyttigt att lite oftare sammanföra skolans olika klasser och lärare. Y n gr e 
och äldre elever fick därmed tillfälle att lära känna varandra och ta del av 
varandras arbete, och lärarna fick se sina elever inom andra arbetsområ
den än de där de själva undervisade. Mer och mer kom sociala synpunk
ter i förgrunden, Det som redovisades blev helhetsuppgifter, som ge
mensamt planerades och bearbetades i klassen. Gruppernas prestationer 
skulle bilda en organisk enhet och resultatet redovisas inför hela skolan. 

Från och med läsåret 1920-1921 fanns inte rubriken Fria studier med 
i årsredogörelserna, och nästa år infördes i stället uppgifter om samling
ar. De kom att placeras i kapitlet Ur skollivet och upptog rubriker på de 
flesta samlingar som förekommit under läsåret. En samling eller sam
lingar, som vi senare kallade dem, när de hunnit bli en fast institution, in
nebar att hela skolan fick en gemensam schemalagd veckotimme för att 
som åhörare och kritiker ta del av klassarbeten. Dessa kunde vara repe
titioner med föredrag och gälla ett begränsat avsnitt, men de kunde 
också avse en kurs, där man bearbetat stoffet ur en viss synpunkt och 
lagt till nya rön. Någon gång kunde det vara fråga om ett pågående, 
oavslutat arbete, och man redogjorde då för hur man sökte sig fram och 
gick till väga med uppgifter som man senare skulle redovisa. Det blev på 
detta sätt ett slags demonstration av själva arbetstekniken. Ofta kunde 
man då förutom en viss kritik få nya uppslag och inspiration för återsto
den av arbetet. Som en viktig faktor kom biblioteket in. Man brukade 
vid samlingarna ha hjälp av kartor, planscher, skioptikonbilder o d men 
också och allra helst av material som eleverna själva gjort t ex ritningar 
och modeller. Viktig var träningen i att stå upp och tala inför ett audito
rium och att sedan på rätt sätt ta emot kritik från lärare och kamrater. 
Kamraterna fick å sin sida god övning i att ge kritik. 

Ett arbete lades sällan från början upp med tanke på att det skulle bli 
en samling. När ett kursavsnitt var avslutat eller en repetition skulle gö-
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ras, kom kanske ett förslag från läraren eller från eleverna i en klass: Vo
re inte det här lämpligt att ha samling på? Och så anmälde man sig. 

Naturligtvis kunde det ifrågasättas om det var motiverat att ha hela 
~kolan ~aml:d vid alla dessa tillfällen. Kunde småklasserna verkligen föl
Ja med 1 de aldres redogörelser och demonstrationer? Klart är att själva 
gemenskapskänslan och samhörigheten inom skolan hade en mycket 
stor betydelse. Samvaron med de högre klasserna skänkte också en för
känsla av att det var spännande och stimulerande uppgifter som väntade. 
Samtidigt måste det medges att ett ämne kunde vara så beskaffat att de 
lägre klasserna inte fick någon behållning av att sitta med och då behöv
de de inte delta i den samlingen. 

Från början skulle samlingarna gärna ge något som skolan ansåg det 
speciellt nyttigt och angeläget att informera om. Ett tema med den in
riktningen var t ex Vilka olika slag av bränsle användas i skolan, och vil
ka bör man ur ekonomisk synpunkt använda? En sjätte klass, som läst 
om oxidation och något om kaloriberäkningar, åtog sig den uppgiften. 
Ett annat år hade en sjätte klass, som i fysiologi gått igenom människo
kro~?e~s byggnad och funktioner, vid repetitionstillfället fått i uppgift 
att for sma yngre kamrater tala om Hygienen och dess betydelse. De 
skulle visa nödvändigheten av att iaktta de ordningsregler och hygienis
ka föreskrifter som gällde för flickorna i skolan, t ex beträffande bad och 
tvättning, tandborstning, renlighet och frisk luft. En grupp äldre flickor 
i skolan åtog sig vid ett annat tillfälle att med ledning av von Schultz: 
Vägtrafikstadgan och förordningen om motorfordon inför skolan de
D_lonstrera trafikregler .. Till varje elev utdelades då ett litet häfte: Väg
signaler och andra säkerhetsanordningar utg av Kungl Järnvägsstyrel
sen. Säkert skulle denna samling för dagens ungdom verkat som en naiv 
parodi, när nu trafiken och trafikreglerna nästan har blivit en helliten 
vetenskap. 

Hur samlingarna kunde te sig, när de hade funnit sin mera definitiva 
form, ger Ester Boman själv några mycket konkreta exempel på i Upp
fostran genom undervisning (s 179-185 ). J ag vill först återge ett som är 
hämtat från en andra klass (femte skolåret) och som bl a visar att flickor 
också på det stadiet med iver och allvar kunde gå in för en sådan uppgift. 
Det visar också hur de försökte ge enkla och naturliga svar, när kritiken 
satte in. 

Klassen hade under terminen läst om Ryssland, Sibirien och polarlän
derna. Eleverna kände till de djur som är typiska för dessa områden och 
hade noga studerat klimatet. Repetitionsuppgiften var att med vegeta
tionskartans hjälp visa hur de olika bältena uppstått, med andra ord att 
genom klimatet förklara tundran, skogsbältet, svarta skogens område 
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och saltstäppen. Vegetationskartan hade de själva ritat, medan de andra 
kartor de använde kom från en serie i biblioteket. De små föredrag två 
av flickorna, Gisela och Ragni, höll finns in extenso återgivna i boken. 
De är enkla men ändå enligt min uppfattning ganska uttömmande. Vad 
som här kan vara av större intresse är emellertid den ansats till diskus
sion som följde. Något av den vill jag gärna återge för att ge en uppfatt
ning om hur en samling gick till, när en lägre ålders~:upp stod för de~. 

Gisela inledde genom att tala om tundran, och darefter var det fntt 
fram för elever och lärare att ställa frågor och rätta till eventuella felak
tigheter. Jag citerar fortsättningen: 

"Fråga: Hur kan man veta att regnet kommer a:' vattengaser? 
Svar: Vi gjorde ett försök och höll ett kallt gl~s over det.kc;>kande vat
net och det blev alldeles vått, fastän det aldng hade vant 1 vattnet. 
Sv;r från en annan i klassen: Om man andas på en kall ruta, så blir den 
våt och dimmig. Då uppstår förstå.s regn på samma sät:. ~är~ren f<;>r
söker genom frågor till de st<?ra fliCkorna draga dessa. m 1 dtskussw
nen särskilt femmorna, som JUSt sysslat med aggregatwnsformerna. 
Sen~re en annan fråga från läraren: Hur inverkar floderna på t.undran? 
Svar: När en flod från en varmare trakt med varmare vatten nnner ge
nom tundran och kastar upp sandbanker vid stranden, så kan det där 
växa sådant som annars inte skulle finnas där, t ex lärkträd och förgät-
migej. Det glömde jag att säg~. . 
Påyrkande från någon annan 1 klassen: Gtsela, du borde ha sagt att det 
finns två tundror. 
Svar: Ja, det finns högtundra och lågtundra." 

Så följer föredraget av Ragni, som berättar om sk~gsbält;t .. H~n visar 
upp bilder på skogsdjuren, bilder som ~on samlat thop pa btbho~~ket, 
och förhör samtidigt auditoriet på vad djuren heter. Och hon fortsatter: 
"Djur kan också göra skogen bättre, t ex den lilla daggmasken. Den för
bättrar jorden, för den gör mullblandning, uppluckrar och genomluf:ar 
jorden." Så visar hon upp Dagens Nyheter och säger: "Här ser ni e~ btld 
av en stor timmerflotte, som kommit från Rysslands skogar. Den hgger 
vid ett sågverk, som de bf.ggt vi~.Volgas.my~ning. ?ch hä~ s:~r ~et att 
Ryssland är den största traex~?rtor s~m fmns 1 h~la v~rlden. ~ tl.~ stst u;
manar hon själv kritikerna:" Ar det nagon s~m vtll fraga elle~,ttlla.gga na
got?" På frågan hur maskar gör mullblandmng ~varar hon: Jo, Jag tror 
att det är så att de blandar jorden genom att de shngrar med kroppen och 
kryper upp och ned och gör hål i marken." En äldre flicka skjuter i~. att 
maskar äter upp jorden, som passerar genom deras tarmkanal, och l ara
ren reder ut saken tydligare. En annan fr.åga ~ä~ler varför isen sta~nat 
just vid den gräns som pekats ut, och en fhcka 1 SJunde klassen, som JUst 
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läst geologi, berättar då om klimatförbättringen. Själv undrar läraren om 
någon sett exempel på att mossor kan förstöra skogen och får svaret att 
tallarna i kärret bakom Nya skolan är alldeles förkrympta. 

I en åttonde klass kom två begåvade elever själva med förslaget att un
der en samling få berätta om den kristna symboliken. Intresset hade tyd
ligen väckts under konsthistorielektionerna, och de ville veta mer än vad 
de timmarna hade kunnat ge. De gick därför till biblioteket, och den lit
teraturförteckning de där kom fram till blev omfattande: Nordensvan: 
Allmän konsthistoria I; Laurin: Konsthistoria; W etter: Hellenism och 
kristendom; Älteste deutsche Malerei; Band l O; Svenska slöjdförening
ens tidskrift nr 2, 1929; Nordisk familjebok; Bonniers konversations
lexikon. 

I detta speciella fall var det nog från början klart att det var fråga om 
ett specialarbete för en samling. Jag förmodar att eleverna med hjälp av 
läraren fördelade läsuppgifterna sinsemellan. Vad de ville ta reda på var 
symbolernas historia, deras förekomst i den tidiga kristna konsten samt 
deras användning i senare tid i såväl sakrala som profana textilier. De bad 
att få utnyttja teckningslektionerna för sitt arbete. Med ledning av 
planschverk och ovanstående källor kopierade de var sin serie av symbo
ler. De valde ut de mest förekommande och de som enligt deras åsikt var 
vackrast. Dessa teckningar visade de vid samlingen i epioptikon. Som 
exempel på vad de tagit ut kan nämnas: Reminiscenser från den antika 
mytologin i katakombernas konst; Kristus-symboler; Kristi mono
gram; Symbolik i samband med nattvarden; Evangelisternas och apost
larnas attribut; Olika slag av kors. 

På ett tidigt stadium i skolans historia hade en sjunde klass dekorerat 
handarbetssalen i dalastiL Det var före min tid som elev, men i Upp
fostran genom undervisning (s 183 f) berättas om den utformning en 
samling fick i samband med invigningsfesten, när salen skulle tas i bruk. 
Eleverna talade vid det tillfället om dalakonst och visade målningar från 
gamla dalastugor. Sedan deklamerades några av Karlfeldts Dalmålningar 
på rim, och första kapitlet i Selma Lagerlöfs Jerusalem lästes högt. 

Höstterminen 1930 läste åttonde klassen sin historiekurs medan en 
nedrustningskonferens pågick i Geneve. Läraren, Harriet Kjellberg, var 
väl insatt i frågor som rörde mellanfolkligt samarbete. Flickorna hade 
just börjat läsa om Nationernas Förbund, då de dagliga tidningarna kom 
med stora rubriker om Genevekonferensens överläggningar. Allt detta 
bidrog säkerligen till att man beslöt sig för att vid en samling tala om 
fredssträvanden och om NF:s verksamhet. Eleverna ville också försöka 
att för lärarna och kamraterna referera några artiklar ur pressen, för att, 
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som det heter, "var och en skulle få en inblick i ställningen på konferen-
" sen . 

Eleverna skaffade sig först en allmän orientering genom att läsa i läro
boken, Johnsson: Nyaste tidens historia och Ryden: Medborgarkun
skap, kapitlet Sveriges anslutning till Nationernas Förbund. De tog reda 
på de viktigaste punkterna i Akten för Nationernas Förbund och läste 
också gemensamt om Nationernas Förbund i Boman-Wikberg: Läse
bok för realskolans högsta klasser. Detta blev en för klassen gemensam 
grund. Sedan valde flickorna deluppgifter och bildade sex specialgrup
per, som vid samlingen hade att svara för var sitt avsnitt. 

Gmpp l gav en historisk översikt av olika fredssträvanden före 1919. 
Eleverna tog sedan upp Wilson och hans fjorton punkter och berättade 
om bildandet av Nationernas Förbund 1920 samt om dess syften. De ri
tade själva en schematisk framställning av NF:s organisation och visade 
en karta över de länder som just då var medlemmar av förbundet. Som 
källor använde gruppen: Data och fakta rörande fredsrörelsen; Berg
man-Svensen: Världshistorien VII; Nelson: President Wilson Fredsstif
taren. 

Gmpp Il redogjorde för NF:s församling, råd och sekretariat. Arbe
tet delades upp på tre. I sin framställning tog flickorna med respektive 
organs sammansättning, rättigheter och uppgifter. Utom på de för klas
sen gemensamma källorna byggde de sin framställning på Bugge-Wick
sell: Nationernas Förbund. 

Grupp III och IV studerade olika hjälporganisationer. De ritade en 
plan över dessa och berättade om de kommissioner som intresserat dem 
mest- den finansiella ekonomiska kommissionen, regeringskommissio
nen, mandatkommissionen och hälsovårdskommissionen. Deras vä
sentliga källa var B u g ge-Wicksell: Nationernas förbund. 

Grupp V redogjorde för den mellanfolkliga domstolen och använde 
som källa Den fasta mellanfolkliga domstolen utgiven av Nationernas 
Förbund. 

Grupp V l gav sig i kast med tidningsmaterialet från nedrustningskon
ferensen och berättade om det förberedande arbetet. Uppgifter härom 
hämtadeflickorna från uppsatser om mellanfolkligt arbete. De talade vi
dare om konferensens organisation. Ett par refererade vilka synpunkter 
stormakterna framfört och hade kontrollerat uppgifterna i de pressmed
delanden som utgivits av Informationsbyrån för fredsfrågor och inter
nationellt samarbete. Som avslutning gavs en bild av det NF-möte som 
just pågick. 

En samling av den här typen gav eleverna ett utmärkt tillfälle att ut
nyttja den träning de tidigare fått i tidningsläsning (jfr ovan s 162 ff). 
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För att belysa hur samlingarna integrerade många olika ämnen och 
berörde olik~ nivåero tar j.ag med en rad exempel från skolans årsredogö
relser. Uppg1fterna aterfmnns där under rubriken Ur skollivet. De när
mast följande gäller de första åren av 20-talet: 

Någ~t om Hindåstraktens geologi (klass VII). Okulering (trädgårds
skråe~? Jf; nedan, s 189). V: al till riksdagens andra kammare (klass VII). 
l!,ppl~sn_mg av engelska dikter (~lass V). Om Areskutan (föredrag och 
forev1snmg av mod~ll; klass !)· .r;:Iden (föredrag med experiment, klass 
VII) .. Hur ~m ~ok ~mds (utstallnmg och demonstration av arbeten från 
bo.kbn;dens~raet; Jfr nedan, s 190). Romantikens konst (föredrag med 
skiOptikonbilder, klass VIII). Shakespeare (föredrag med uppläsning, 
kl~ss VI). Me?elteml?.eratur oc.~ ':ledelnederbörd på Hindås under en 
manad (redogorelse for egna matnmgar och demonstratatian av klimat
kartor, klass IV). 

Ett .. urva~ från l.äsåret 1926-1927 visar bl a anknytningen till de kurser 
som lastes 1 de ohka klasserna: 

Olika sätt atto lära barn att läsa; Tegners Fritiofs saga; Kvinnorörelsen 
(klass VIII). N~~ot.om hur naturen påverkat den svenska allmogekon
sten; Om uppsattnmg av skolans lokaltelefon (klass VIII; jfr nedan, s 
188). Vattr~~t; Hur ~~~kler och be? samarbetar vid våra rörelser (klass 
VI). Om vaxtemas narmg; Medeltidens riddarväsen (klass V). Egypten 
under farao Achnaton; Om Odysseen (klass IV). Om vårt lantbruk· 
Uppläsning av dikter (klasserna II och I). ' 

Från läsåret 1930-1931 noterar jag följande uppgifter: 

Goethes Werthers ~eiden ur litteraturhistorisk synpunkt (klass VIII). 
Hur .arbetar en fond~:>Ors? (klass VII; bankskrået, jfr nedan, s 187). Från 
Svenges stormaktstid; Om Alperna (klass III). Vegetativ förökning 
(klasserna II och I). 

U r årsredogöre~sen f~ån skolans sista år, 1935-1936, tar jag i regel med 
bara ett exempel for va q e klass, fastän åtskilligt flera samlingar förekom. 
Skolan hade då liksom övriga flickskolor i Sverige- blivit sjuårig. Bl a 
följande teman redovisas: 

Primitiv religion (kl~ss VII). Jordens uppkomst och en del fossila djur 
(klass VI). Konservenog (praktisk-teoretisk kurs). Aggvitan och dess 
betydds~ (k~ass V). Något om vår~.~amiljenamn (klass IV). Från gamla 
Egypten, Nagra ko~~.a engels~a pjas~r; E~gelska dikter och dialoger 
(klass III). En tysk pjas Kopisch: D1e Hemzelmännchen (klasserna II 
och I). 

tztom de engelska odt''l:yska pjäserna uppfördes enligt redogörelsen 
det aret som adventsspel Legenden om den heliga Veronika efter Selma 
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Lagerlöf, och på föräldradagarna framförde klasserna VI och VII Bäcka
hästen av Anders Österling, delvis med Kurt Arterbergs musik. Klass V 
dramatiserade några scener ur P G Wodehouse: Doctor Sally och spela
de en kort fransk pjäs: Le chaperon rouge. Klass III dramtiserade och 
uppförde scener ur Der Trotzkopf av Rohdan. Slutligen svarade de tre 
förberedande klasserna för framförandet av Jeanna Oterdahls Sagan om 
pojken, som aldrig ville hjälpa till. 

Också tidigare hörde dramatiseringar till de självklara och uppskatta
de inslagen vid samlingar. Från 20-talets förra hälft kan nämnas Hilger: 
Ein deutsches Weihnachtsspiel fiir Kinder, Dickens: David Copper
field, Selma Lagerlöfs Dunungen och Strindbergs Gustav IIL Läsåret 
1926-1927 spelade eleverna bl a Holbergs Jeppe paa Bierget, medeltids
spelet Totentanz och tre enaktare om kvinnorörelsen, och det torde då 
ha varit på samlingar. Arbetsåret 1930-1931 uppförde klasserna IV och 
V som adventsspel "Guds löfte till Israels barn" och "Löftets fullbor
dan" (jfr ovan, s 174), och elever ur klasserna VII och VIII framförde sista 
akten av Wagners Parsifal; körerna sjöngs. Vidare spelades Hedberg: 
Rembrandts son, L' anglais tel q u' on le parlesamt delar av Schillers Don 
Carlos. För alla dessa framföranden hade eleverna själva ansvaret, även 
om naturligtvis lärare hjälpte till med inövning och textuttal (jfr ovan s 
174f). Åt teaterarbetet vid skolan gav samlingarna en god motivation. 

Vad samlingarna över huvud betydde för Tyringeskolan har en av lä
rarna, Gunvor Tjernberg, framhållit i ett brev till mig. Hon skriver där: 
"Har du tänkt på vad samlingarna hade för kolossal betydelse för sko
lans [Tyringes] inre arbete? Vilken lekfullt-allvarlig sysselsättning för 
gruppen-klassen, vilken motivation för forskning, övning i klart, tydligt 
framförande av ett vetande (låt vara begränsat) som man behärskade så 
bra, att man kunde dra föredraget till 5 minuter i stället för 20? Om 
Bomsen så önskade. 8 Samlingarna var en listig sak." 

" Samlingarna hade sin plats på schemat strax före lunch, och det kunde hända att det drog 
ut på tiden genom någon intressant diskussion. Ester Boman, som i de flesta fall var när
varande, kunde då tycka att man r.1åste korta ner ett föredrag och be om ett sammandrag 
på 5 min. 
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VIII Skråarbetet 
En praktisk 
yrkesorientering 

Påfallande modern var Ester Boman också då hon ville föra fram det 
praktiska arbetets stora betydelse för uppfostran. Hon strävade över hu
vud efter att höja värderingen av detta arbete. Särskilt under den vansk
liga övergångsåldern, då leda vid teoretiska studier kunde visa sig, lades 
det in mer praktiskt arbete på schemat. 

I det sammanhanget tillkom en intressant och för Tyringeskolan unik 
arbetsform skråarbetet. Det knöt an till gamla tiders skråarbete. Varje 
elev fick välja något som hon tyckte det var intressant att arbeta med. 
Det fanns många olika möjligheter att välj a bland, såsom konsthantverk, 
fotografering, trädgårdsarbete, maskinskrivning, sjukvård, tryckeri, 
bokbinderi, bank, telefon, radio, bast och batik. I skråna började man 
som lärling, och efter en tid gjordes kanske ett gesällprov- en och annan 
blev också senare "mästare i sitt hedervärda skrå". 

Ester Boman hade i amerikanska skolor sett hantverkare, som under
visade i praktiska ämnen. Det är inte omöjligt att vi härifrån kan spåra 
själva uppslaget, men "anordningen" fann hon inte lämplig. En hantver
kare hade alltid stora fordringar på den rent tekniska skickligheten- han 
var yrkesman mer än pedagog. Man måste, menade hon, vara en under
människa, om man på en du b beltimma i veckan kunde skaffa sig en gedi
gen yrkesutbildning, och mer tid hade eleverna inte till sitt förfogande. 
Vad det gällde var att väcka håg och utveckla fallenhet för "handaslöj
der", konstutövelser och praktiska uppgifter. Eleverna borde tillsam
mans med sina lärarinnor på ett stimulerande sätt söka sig fram. 

Vid den tid det här gäller fanns det ofta en viss inbyggd ringaktning 
för den praktiskt utbildade och kunniga människan. Det är sannolikt att 
Ester Boman ville ge också lärarinnorna en tankeställare, som kunde 
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medverka till att ge dem en ny syn på det praktiska arbetet. Ingen av lä
rarinnorna i de teoretiska ämnena hade någon yrkesutbildning i de olika 
skråarbetena. Därför kunde det hända att en duktig elev fick ta sig an sin 
lärarinna och hjälpa henne till rätta, tills hon lärt sig konsten. J ag vet att 
flera av dessa lärarinnor på olika vägar skaffade sig de praktiska yrkes
kunskaper de behövde. Med tiden blev de skickliga inte bara då det gäll
de undervisningen utan också i det tekniska förfarandet inom de olika 
skråna. I varje fall vet jag att det gällde de lärarinnor som hade ledningen 
av tryckeriskrået och bokbindarskrået, där jag själv arbetade. 

Kanske kan man i viss mån betrakta skråarbetet som en form av lek 
men en omtyckt och givande träning i praktiskt arbete var det. Jag vill 
minnas att det på min tid började i klass VI (nionde skolåret), och det på
gick två timmar i veckan hela skolåret. Åldern sänktes senare till elevens 
åttonde och lägst sjunde skolår, vilket framgår av skolans redogörelser. 
Elever från olika klasser sammanfördes och fick lära känna varandra. 
Det var samma schematid för alla skrån. En viss social fostran kom där
med till stånd, då kunnigare elever- i detta fall ofta gesällerna- fick träda 
in och hjälpa sina mindre vana kamrater -lärlingarna. 

En del skrån hade arbetsuppgifter med möjlighet till beställningar 
från skolsamhällets medlemmar ellerfrån själva skolan. En avgift togs då 
för det som utfördes. Man strävade efter att i någon mån vara "självför
sörjande". Varje skrå förde kassabok och journal över sitt arbete. Detta 
gav eleverna tillgång till belysande beräkningar. De kunde mer realis
tiskt tala om vad som fordrades för att arbetet skulle bära sig. Den eko
nomiska vinst som dessa skråns arbete gav användes antingen till välgö
rande ändamål eller till nytta och glädje för skolsamhället. En och annan 
gång kunde den också anslås till "förnyelse av skråets verktyg" (Ester 
Boman: Uppfostran genom undervisning, s 258). 

Till bokhindarskrået lämnade t ex skolsamhället in böcker för inbind
ning. "Bokbindarna" kunde också för lagning få böcker från skolans 
eget bibliotek. För Tyringe Kamratblad betalade lärare och elever en li
ten prenumerationsavgift. Husmor och kökspersonal tog emot trädgår
dens alster. Maskinskrivningsskrået fick beställningar på renskrivnings
arbeten för olika ändamål. Ibland kunde det från tryckeriskrået överta 
skrivning och kopiering av texter till teaterpjäser som uppförts inom 
skolan, om fler ville ha och bevara dem. Skrået arbetade även med sten
cil. 

Vissa skrån upprättades mer tillfälligt. Ett sådant var telefonskrået, 
som satte upp lokaltelefon mellan skolans olika byggnader. Det upplös
tes, när arbetet var utfört. Radioskrået, ett litet spännande skrå, upphör
de, när en radioapparat var hopmonterad och utprovad. Medlemmarna 
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hade emellertid under arbetets gång lärt sig samtliga inbyggda detaljers 
funktion. 

För att få kännedom om arbetsuppgifterna inom de olika verksamhe
terna och om vad gesäll- och mästarprov innebar har jag gått igenom 
några av skolans årsredogörelser. Arbetsformen tycks ha startat alldeles 
i början av 20-talet. Den första redogörelse där jag funnit skråarbetet 
omnämnt är från läsåret 1923-24. Det året kom två nya skrån till, bank
skrået och radioskrået. Beskrivningarna av dessa innehåller ett så intres
sant pedagogiskt stoff, att jag gärna vill återge det in extenso: 

"Bankskrået hade till uppgift att starta en sparbank för elevernas 
veckopengar. Endast elever ur klass VII och klass VIII ingingo i detta 
skrå. Eftersom flickorna i klass VII under föregående läsår genomgått en 
bankkurs, ansågos de från början som gesäller och fingotaga hand om 
VIII:orna, som voro lärlingar. 

Först studerades och diskuterades sparbanker i allmänhet, och fråga 
uppstod bl.a. om huruvida banken skulle försträcka tidningens rörelse
kapital för att själv på detta sätt få inkomster till räntorna, som skulle be
talas för de insatta sparmedlen. Detta ansågs dock ej kunna realiseras i år, 
varför skolan för att uppmuntra sparsamheten gav vad som erfordrades 
för dessa räntor. 

Arbetsplanen var efter diskussionerna snart given. Flickorna textade 
blanketter, motböcker och bokföringsböcker och lekte därpå bank. 
Snart kunde sparbanken öppnas. Två flickor åt gången skötte den. De 
övriga förfärdigade räntetabeller, och åttorna fingo under sjuornas led
ning gå igenom det viktigaste av in- och utlåningen. Gällande räntefot 
för sparbanken var 20 %. 

Tre av sju gesäller förklarades mästare i skrået. 
Sparbanken har inte slagit väl ut. Antingen har skrået gjort för litetvä

sen av den, eller också måste räntefoten för gottpengar vara 50 % för att 
vara lockande." (Liljedahl) 

Bakom signaturen Liljedahl döljer sig en matematik- och fysiklärarin
na. Hon höll sig under sjuornas instruktion i åttan i bakgrunden för att 
vara till hands bara när det behövdes. Tyringeeleverna var genom sin 
självstyrelse vana vid att ta ansvar, men vilken uppmuntran och vilket 
förtroende var det inte för en sjunde klass att få undervisa avgångsklas
sen! 

Bankskrået omnämns även i årsredogörelsen för 1926-1927. Här ver
kar banken mer etablerad. Den har både kapital- och sparkasseräkning 
och lånar även ut pengar till andra skrån. Förmedlingen av lån liksom 
vissa andra transaktioner var i stor utsträckning fingerad men tjänade 
sitt syfte att bilda underlag för diskussioner om ekonomi. Räntefoten på 
kapitalräkning är nu 50 % och för sparkasseräkning 20 %. Konton upp-
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gjordes för varje insättare, dagskassan bokfördes, och huvudbok fanns. 
Räntetabeller gjordes upp för beräkning av insättarnas pengar. Vid läs
årets slut reviderades räkenskaperna, och då måste ordentliga verifika
tioner företes. I en senare redogörelse meddelas att banken antecknar 
och följer fondbörsnoteringar. 

Läsåret 1935-1936 har banken upphört. Kan det ha varit så, att inlå
ningen blivit så populär, att skolan har fått svårigheter med den skyhöga 
räntan? 

"Radioskrået: I detta skrå deltogo endast fyra elever ur sjunde klas
sen, som i år läst elektricitetsläran i fysiken. 

Radio böcker anskaffades, och skrået försökte göra upp en arbetsplan, 
vilket var mycket svårt, då ingen hade kunskaper nog för en överblick av 
arbetet. 

Det gällde först att med böckernas hjälp komma underfund med prin
ciperna för radio. Sedan började det egentliga arbetet. Flickorna förfär
digade de enklaste apparaterna och satte upp antennen. Med hjälp av ka
taloger och kopplingsschema togo de reda på apparater som ytterligare 
måste anskaffas. 

Då flickornas radio var färdig och avprovad, höll skrået föredrag för 
skolan och demonstrerade sin apparat." (Liljedahl) 

Radioskrået har sitt särskilda intresse, därför att det kom till så tidigt, 
då radion var en nyhet i Sverige. Dessutom är vid en flickskola det spon
tana valet av en sådan arbetsuppgift inom ett rent naturvetenskapligt 
område påfallande. skillnaderna mellan pojkars och flickors utbildning 
och intresseinriktning var ju i allmänhet fortfarande markanta. 

Ännu ett fysikskrå ställde eleverna inför uppgiften att självständigt 
söka lösa praktiska problem. Det var telefonskrået eller lokaltelefon
skrået, som det också kallades, eftersom dess huvudsakliga up gift var att 
åstadkomma förbindelse mellan Gamla och Nya skolan. Det finns också 
med i redogörelsen för läsåret 1926-1927, då skolan just hade utökats 
med en större nybyggnad U fr ovan, s 144 ). Konkret illustrerar det vad Es
ter Boman bl a i ett av sina föredrag så starkt understryker, nämligen vik
ten av att eleven själv kan sätta mål, själv ordna arbetet, själv välja medel 
och själv nå målet. Jag citerar också här årsredogörelsen: 

"Lokaltelefonskrået. De tre medlemmarna ha satt upp lokaltelefon 
mellan serveringsrummet som centralpunkt och föreståndarinnans rum, 
husmors rum samt Nya huset. 

Skråmedlemmarna, elever ur klass VII, hade inte läst någon elektrici
tetslära, då de bildade skrået. Till att börja med gjorde de sig en enkel te-
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lefonapparat bestående av kolstavsmikrofon och en hörlur. Sedan de lärt 
sig förstå dessa, tog de itu med hopkopplingen av de apparater, som 
skulle sättas upp. När efter många mödor det hela fungerade efter ön
skan, började det egentliga arbetet med uppsättningen. 

Skrået har inför hela skolan redogjort för sitt arbete, och förklarades 
medlemmarna då gesäller i skrået. 

När hela arbetet var färdigt förklarades gesällerna mästare i skrået." 
(Carleson) 

När jag såg detta, förvånade det mig att klassen inte hade läst elektri
citetslära. J ag undersökte hur det förhöll sig och fann att klassen det året 
höll på med magnetism och elektricitetslära. En liten extra not löste mitt 
problem: "Har utgått från den lokaltelefon, som lokaltelefonskrået satt 
upp inom skolan." Detta har onekligen drag av John Dewey- att låta 
teori och praktik följas åt: learning by doing. Man har låtit läroboksbun
det stoff till en del få vika för en brottning med praktiska problem, som 
eleven möter ute i samhället. 

En del skrån som hade obligatorisk undervisning- schemalagda lek
tioner- försvann med åren. Dit hörde biblioteksskrået och trädgårds
skrået. "Bibliotekarierna" hann emellertid under sin tid med att göra en 
Topeliusutställning och att vid ett annat tillfälle för första klassen anord
na en sagoafton på Andersens sagor. Trädgårdsskrået var mer livskraf
tigt och fanns med långt in på 30-talet. J ag tror att många flickor längtade 
efter och behövde ett mera rörligt kroppsarbete ute. Under den längre 
vinterterminen, som varade från början av november till omkring mitten 
av mars (jfr ovan, s 153 ), tillhörde dessa flickor vanligtvis handarbetsskrå
et eller något annat självvalt skrå. 

Sista åren bildades ett par nya skrån, som var mycket uppskattade av 
flickorna. Det var fotograferingsskrået och sjukvårds skrået. Till det se
nare hade också medlemmar av andra skrån i tur och ordning tillträde. 
Här gav skolans sjuksköterska undervisning i mindre grupper. 

De mera fasta och bestående skråna, som bildade stommen i detta 
praktiska arbete och där skolan lagt ner avsevärt kapital i verktyg, ma
skinell och annan utrustning, utgjordes av handarbets-, bokbinderi-, 
tryckeri- och maskinskrivningsskråna. För att slutligen ge ett par exem
pel på vad dessa sysslade med de sista åren och vad som då fordrades för 
att bli gesäll eller mästare väljer jag tryckeri- och bokbindarskråna. Be
skrivningen är hämtad från årsredogörelserna, beträffande det förra för 
1930-1931 och beträffande det senare för 1935-1936. Hela tiden har det 
förekommit en viss utveckling inom skråna nya uppgifter har kommit 
till, metoderna har blivit mer avancerade, och man har vågat arbeta med 
dyrbarare material. 
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"Tryckeriskrået har till uppgift att trycka Tyringe Kamratblad9 samt 
tillfällighetstryck såsom program. Arbetet i tryckeriet omfattar tryck
ning (även visitkort), märkning av brevpapper, korrekturläsning och 
rengöring av typer. Ett par linoleumklicheer, som utförts av skråmed
lemmarna, har tryckts i tidningen. 

Under året har ett mästarprov och sju gesällprov avlagts. För att bli 
mästare fordras av medlem att kunna sätta 90 rader felfritt inom en må
nad,10 ordna och trycka en tidningssida med bild. För att bli gesäll skall 
medlem av tryckeriskrået kunna sätta 45 rader felfritt inom tre veckor, 
självständigt kunna göra en sats visitkort och trycka en tidningssida. Al
la arbeten skola ha godkänts av skrået. 

Gesäll- och mästarbrev har utförts efter gamla mönster. 
En skråmedlem har haft hand om skråets affärer. Papper, typer och 

annat material beskostas av de medel, som inflyta genom tidningsför
säljningen." (Kastrnan; Södergren) 

"Bokbinderiskrået. Skråets medlemmar ha lärt sig bokbinderi, och 
när en viss färdighet uppnåtts ha de tagit emot böcker för skolsamhällets 
räkning. Bok föres över skråets inkomster och utgifter av en av medlem
marna. 

I gesäll- och mästarproven har bl. a. ingått att kunna binda en bok på 
egen hand, att kunna göra kostnadsberäkning på materialet samt att 
kunna undervisa lärlingar i "yrket". Flera av medlemrnarna ha avlagt nå
got av proven. Gesäll- och mästarbreven ha de författat efter mönster av 
gamla brev och utfört dem stilenligt. Journal föres av varje medlem över 
de böcker hon bundit med en ganska ingående granskning av bandets fel 
och förtjänster. Vid val av band få flickorna anpassa detta efter bokens 
innehåll och i allt som angår dekorativ utsmyckning av böckerna vända 
de sig till konsthantverkarskrået för att få ledning. De ha även gjort kläd
selpapper i klister- och batikteknik samt dekorerat flera av banden ge
nom att kornponera och måla någon enkel vinjett. 

Boken har bundits i klot, pergament, rnocca och skinn." (Lernke) 

skråarbetet avslutades årligen på våren med ett gemensamt "gille" i 
skolans gymnastiksal. Detta var tidstroget anordnat av den klass som 
läste medeltidens historia. Åldermannen öppnade gillet och välkomnade 
skråmedlemrnarna med "tal och övliga ceremonier". Mästar- och gesäll
breven undertecknades av ålderman och bisittare (lärarinnor som un
dervisat i respektive skrån). Man hälsade så vårens ankomst. Varje skrå 
hade för tillfället diktat en skråvisa. Efter en enkel måltid på korv, pota
tissallad och mjöd (enbärsdricka) "tävlar medlemrnarna i allehanda le-

Till 20-årsjubileet 1929 trycktes Tyringe Kamratblad på Elandcrs tryckeri i Göteborg. 

101 90 rader inom en månad betyder att lärlingen under denna tid haft två timmar per vecka 
till förfogande. - -
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kar". (Årsredogörelsen 1935-1936. Ur skollivet. skolfester m m.) 
skråarbetet kan mycket väl ses som en föregångare till våra dagars 

"fritt valt arbete" och i viss mån också till praktisk yrkesorientering 
(PRYO), fastän det utfördes inom skolan och inte ute i yrkeslivet. Sko
lan var ju förlagd tilllandsbygden och skulle inte ha haft några större 
möjligheter att bereda eleverna tillfälle till yrkesorientering eller yrkes
träning ute i samhället. Detta betydde emellertid inte att man försumma
de att ta de samhällskontakter som erbjöd sig. Redan under Alingsåsti
den gjordes industribesök, och varje år företogs en resa till Borås med 
tings besök. Att elever i samband med tidningsläsningen gärna på ort och 
ställe studerade hur en tidning kommer till har redan nämnts (jfr ovan, 
s 164). 
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IX Arvet från 
Tyringeskolan 

Vid Tyringeskolans sista föräldradagar framförde undervisningsrådet 
Carl Kärre skolöverstyrelsens tack till Ester Boman för vad hon och 
hennes skola betytt i svenskt undervisningsväsen. Han tryckte därvid på 
karaktären "av försöksskola, en plantskola för nya strävanden på upp
fostrans och undervisningens område". Som det väsentliga för den mo
derna arbetsskolan som den borde vara betecknade han "dess strävan att 
göra de unga aktivt och intresserat verksamma och skapande i skolarbe
tet, att ta sikte på utvecklingen av deras viljeliv och handlingsförmåga 
och skapa harmoni mellan verksamhetsbehovet och det intellektuella li
vet, att göra kunskaperna levande, så att de blir de ungas personliga 
egendom." Och han fortsatte: "Jag har fått det intrycket, att det varit 
strävanden av denna art, som framför allt varit vägledande i det pedago
giska arbete, som här har utförts. På ärligheten i det strävandet och det 
allvarliga uppsåtet att realisera sådana principer i anda och sanning går 
det inte att ta miste." Med hänvisning också till Ester Bomans pedago
giska författarskap och andra insatser menade sig Kärre ha "skäl att hop
pas, att det bästa och mest livskraftiga i de ideer, för vilka skolan varit 
verksam, kommer att hålla sig levande även sedan skolan inte längre fin
nes till." 

Vid samma föräldradagar gav rektor Thyra Kullgren uttryck åt flick
skolornas tack till Ester Boman. I sitt tal framhöll hon att det sätt på vil
ket studiearbetet ordnats i koncentrationens och självverksamhetens 
tecken givit impulser till reformer i olika slag av skolor, men hon pekade 
också på de speciella förutsättningar Tyringeskolan som relativt liten 
och som internat haft att förverkliga ideerna. Många elever har med 
glädje och tacksamhet talat om den roll just den miljön med dess före
ning av frihet och ansvar, av studier och kamratskap spelat för hela deras 
utveckling. Blyga och hämmade elever kunde i den utvecklas mot frihet 
och självförtroende. Så skriver t ex min klasskamrat Blenda Sand blad i 
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ett brev (1982): "Det som för mig personligen betytt mest av Tyringe
uppfostran är nog att man fick lära sig att uppträda inför publik inte bara 
med teater men med 'föredrag'. De ofta återkommande övningarna i 
muntligt framförande var mycket nyttiga." Som lärare skulle hon kom
ma att tillämpa de Tyringemetoder som en gång hjälpt henne själv. 

Vad som synes mig själv mest utmärkande för Tyringeskolan är, att 
den alltid förblev märkligt levande och i ständig utveckling. Något slut
mål hade aldrig satts. Det kunde hända att Ester Boman fick revidera si
na syften med hänsyn till något som under arbetets gång visade sig bätt
re. Själv talar hon om "ett mångårigt experimenterande och allvarligt sö
kande av olika personer och skilda temperament inom en given pedago
gisk ideram" (Uppfostran genom undervisning, s 20). Det var något av 
den alltid öppna och sökande attityden hon ville locka fram både hos si
na lärare och sina elever. Det självständiga arbetet bidrog till självkänne
dom och personlighetsutveckling. Personligen har jag funnit att detta 
arbetssätt hjälpt mig i mina senare studier. 

Många har vittnat om Ester Bomans starka personliga inflytande. En 
av de tidiga Tyringeeleverna, I rene Carlström (1914 ), karakteriserade 
henne i ett samtal så: "Hon utstrålade en stark personlighet. Domine
rande -på ett naturligt sätt- gjorde hon sig gällande. Hon hade ingen i 
förväg uppgjord mall att gå efter. Det var hennes stora adelsmärke. Vi äl
skade henne, därför att hon kunde förgå sig ... bli häftig, men hon var all
tid rättvis. Hellre en häftig och rättänkande människa än en kall." 

Ingen kunde förbli oberörd av Ester Bomans uppslag och iderike
dom. Det gällde hennes elever, men främst tänker jag ändå i det sam
manhanget på hennes pedagogikaftnar i rektors bostaden, där hon sam
la9e sina lära:ko~leger för information och samtal (jfr ovan, s 148). Hon 
holl dem allttd aJour med nya strömningar inom pedagogiken. Hennes 
omdömen och kritik i skolfrågor kunde ibland synas hårda men kunde 
åtföljas av trevare mot nya vägar. Hon inspirerade till nya försök och 
v~rksamheter. Det var aldrig långt från ord till handling. Sin minnesruna 
v1~ h:nnes. bortgång avslutar en av hennes mångåriga medarbetare på 
Hmdas, Bntta Kastman, med att understryka vad hon betytt just för lä
rama (Medlemsblad för flick- och samskalelärarnas riksförbund, nr 15 
194 7): "Ester Boman stimulerade och inspirerade sina medarbetare och 
omskapade ofta deras syn på arbetsuppgiften. Hon lärde dem att se, att 
varje barn inom sig har något, som det är angeläget att det bevarar och 
utvecklar." Åtskilliga lärarinnor som från Hindås kom till andra skolor 
~a~ berät~at om hur de där, i den mån det var möjligt, tog upp Tyringe
id:er. l flickskolor var det relativt lätt, i andra skolformer helt naturligt 
svarare. 
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Om vad Ester Boman betytt både genom Tyringeskolan och genom 
den stiftelse hon med sin donation skapade (jfr ovan, s 150) skriver stiftel
sens nuvarande ordförande, barn- och ungdomspsykiatrikern Rigmor 
Kjellman-Ekstrand, i ett brev (1984): 

"Rektor Ester,Boman undervisade i psykologi vid Tyringe Internat
skola, och jag hade förmånen att under ett helt år få psykologiundervis
ning av henne. Hon var en stark personlighet och framstående pedagog, 
och hon vidgade ramarna för psykologiämnet. Hon stimulerade elever
na till självkännedom och ansvarsmedvetande. Ingen var bättre än den 
andra. Var och en fick utvecklas efter sin individuella läggning men skul
le lära sig taga stor hänsyn till sin nästa. 

Genom sin framsynta donation i Ester Bomans Stiftelse har hon varje 
år berett ungdomar i åldern 16 till20 år möjlighet att få undervisning i 
barn- och ungdomspsykologi samt familjekunskap. Kurserna har för
!al?.~s till Ester J?oman_s s~uga i Storlien. G~menskapet;l och vandringarna 
1 f) allen har vant ett v1kt1gt komplement ttll de teoretiska studierna. Un
dervisningen, samvaron i stugan samt fjällvandringarna har tillsammans 
bidragit till att positivt stimulera ungdomarna både personligen och till 
fortsatta studier och yrkesval. Dessa stipendiater har på många sätt ut
tryckt sin stora tacksamhet mot Ester Boman." 

När Tyringeskolan lades ner 1936, fanns det redan åtskilligt som tyd
de på att den som skoltyp knappast hade framtiden för sig (jfr ovan, s 142). 
Både för internat och för privatskolor över huvud var utrymmet ganska 
snävt, och för flickskolan som sådan hade underlag och förutsättningar 
ändrats redan genom att de flesta gymnasier hade öppnats även för flick
or och efter hand drog till sig allt flera. Ändå verkar mycket i dagens sko
la överraskande välbekant för en gammal tyringeelev. 

Det mål som i Tyringeskolan var det övergripande, att söka skapa ak
tiva, självständiga elever med eget ansvar, har stått i centrum för hela den 
följande skoldebatten. Vad som i det sammanhanget har sagts om sko
lans uppgift att främst ge en grund att bygga på ute i livet och en vilja att 
bygga på den grunden skulle Ester Boman helt ha kunnat instämma i. 
Också den strävan att överbrygga gränserna mellan ämnena för att kun
na ge något av en helhetssyn som låg bakom koncentrationsläsningen 
har kommit till uttryck på många olika sätt: i tillskapandet av blockäm
nen som naturkunskap, allmän språkkunskap och teknik, i gyronasieut
redningens ambitioner att ge idehistorien en sammanhållande funktion, 
i lagarbeten, temastudier och koncentrationsdagar. Om intentionerna 
visat sig svåra att helt förverkliga, skiljer väl inte heller det Tyringesko
lan från dagens skola. De försök som på Hindås gjordes att ge eleverna 
en viss uppfattning om arbetslivet utanför och efter skolan genom bl a 

194 

skråarbete, ökad vikt vid praktiska ämnen och kontakt med barnhem
met har-visserligen i helt annan omfattning och med helt andra resurser 
-.fått ~n ~otsv.ari.ghet i pra~tisk yrkes- och arbetslivsorientering. Tid
mngsl.as.nmg, b1bh?teksstud1er och en systematisk träning i studieteknik 
h~r b~1v1t n~rmala ms~ag i. skolarbetet, och det samma gäller åtminstone 
pa ~anga hall dramat1senngar och teaterkontakter. Till det för Hindås , 
speciella.hörde slutligen lärarnas torsdagssamlingar kring något aktuellt 
pe~agog1skt tema. När Es~er Bom~n ledde dem, kunde hon väl knappast 
dramrna om den omfattnmg studledagar och fortbildningskurser snart 
skulle komma att få. 

.. Att Tyringesk~lan och också den skolform den representerade -
forsvann betydde m te att de ideer den byggt på var eller blev föråldrade. 
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